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Αθήνα, σήµερα στις 10 Δεκεµβρίου 2016, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 14.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2017». 

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πε-

ριεχόµενο του προϋπολογισµού αποκαλύπτει ότι η Κυβέρνηση συ-
νεχίζει να υιοθετεί µη ρεαλιστικές υποθέσεις, συνεχίζει να ξοδεύει
πολύτιµο χρόνο, συνεχίζει να εστιάζει εµµονικά στην υπερφορο-
λόγηση της εµφανούς οικονοµίας, συνεχίζει αµήχανα να παλιν-
δροµεί ως προς τις µεταρρυθµίσεις. Δεν θέλει –ούτε µπορεί- να
εκσυγχρονίσει το αξιακό σύστηµα, να βελτιώσει την ανταγωνιστι-
κότητα, να προωθήσει την εξωστρέφεια της οικονοµίας, η οποία
βρίσκεται σε παρατεταµένη χαµηλή και µε ισχυρές αναταράξεις
πτήση. 

Γίνοµαι συγκεκριµένος: Πρώτον, σήµερα η οικονοµία βρίσκε-
ται σε χαµηλότερο σηµείο και µε ασθενέστερη δυναµική σε
σχέση µε αυτή που παρέλαβε η Κυβέρνηση τον Ιανουάριο του
2015. Δύο χρόνια χάθηκαν, δυνητικός πλούτος εξανεµίστηκε.
Πόσος; Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 21 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Νέα µέτρα επιβλήθηκαν. Πόσα; Σύµφωνα µε το επικαι-
ροποιηµένο µνηµόνιο, 9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το διαθέσιµο
εισόδηµα συρρικνώθηκε. Πόσο; Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, κατά
5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σήµερα η Κυβέρνηση τρέχει άρον άρον και εκτός του περιε-
χοµένου του υπό συζήτηση προϋπολογισµού να δώσει πίσω εφά-
παξ ένα µικρό µέρος αυτής της µόνιµης απώλειας. Αφού
επέβαλε τη µόνιµη περικοπή κύριων και επικουρικών συντάξεων,
τη µόνιµη κατάργηση κοινωνικών επιδοµάτων, τη µόνιµη αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών, σήµερα προχωράει στη χορήγηση
εφάπαξ υποπολλαπλάσιου βοηθήµατος. 

Όλα αυτά, την ίδια στιγµή που στερεί πόρους από την πραγ-
µατική οικονοµία µε τη στάση πληρωµών που έχει κηρύξει, την
ίδια στιγµή που επιβάλλει φόρους, νέους φόρους, τετραπλάσι-
ους φόρους για το 2017, όσο ένας επιπλέον ΕΝΦΙΑ -και κυρίως,
µάλιστα, έµµεσους φόρους οι οποίοι πλήττουν ιδιαίτερα τα ασθε-

νέστερα εισοδηµατικά στρώµατα- και την ίδια στιγµή που ανα-
λαµβάνει δεσµεύσεις για πρόσθετα µέτρα λιτότητας για το 2018,
αλλά και για τα επόµενα αρκετά χρόνια που θα πλήξουν όλους
τους πολίτες. «Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι». 

Δεύτερον, η πρόβλεψη της Κυβέρνησης για ανάπτυξη 2,7% το
2017, αν και ευχόµαστε να πραγµατοποιηθεί, δεν είναι ρεαλι-
στική. Η Κυβέρνηση προβλέπει σηµαντική αύξηση της ιδιωτικής
κατανάλωσης. Από πού; Πόσο ρεαλιστικό είναι αυτό, όταν θα επι-
βληθούν νέοι φόροι ύψους 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2017; 

Η Κυβέρνηση προβλέπει µεγάλη αύξηση των επενδύσεων.
Πόσο ρεαλιστικό είναι αυτό, όταν η Κυβέρνηση συνεχίζει την
υπερφορολόγηση, συνεχίζει και διογκώνει την εσωτερική στάση
πληρωµών και επιδεικνύει αναβλητικότητα στην υλοποίηση διαρ-
θρωτικών αλλαγών; 

Το έχω πει και το επαναλαµβάνω: Η Κυβέρνηση παρέλαβε την
οικονοµία στον πρώτο όροφο, την έριξε στο υπόγειο και σήµερα
πανηγυρίζει που προσπαθεί να την ανεβάσει τουλάχιστον στο
ισόγειο. 

Τρίτη παρατήρηση: Η δηµοσιονοµική πολιτική της Κυβέρνησης
καθοδηγείται από ιδεοληπτική εµµονή στη φοροκεντρική λιτότητα,
η οποία δεν θα αποφέρει τα προσδοκώµενα αποτελέσµατα. Οι
απολογισµοί των µνηµονιακών προϋπολογισµών το επιβεβαι-
ώνουν. Μάλιστα, το 2015 τα φορολογικά έσοδα ήταν τα χαµηλό-
τερα της τελευταίας δεκαετίας, παρά την επιβολή φόρων από τη
σηµερινή Κυβέρνηση. 

Το πρωτογενές πλεόνασµα, όµως, το 2015 ήταν χαµηλότερο
από το 2014, παρά την επιβολή νέων µέτρων. 

Η µοναδική χρονιά, η µία και µοναδική χρονιά κατά την οποία
παρατηρήθηκε σταθεροποίηση των φορολογικών εσόδων, ήταν
το 2014. Θυµίζουµε ότι εκείνο το έτος η οικονοµία επέτυχε θετικό
ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης και η τότε κυβέρνηση προχώ-
ρησε σε στοχευµένες µειώσεις φορολογικών συντελεστών.

Τέταρτη παρατήρηση: Παρά την αγωνιώδη προσπάθεια της
Κυβέρνησης να εξωραΐσει την κατάσταση, στα θεµέλια της ελ-
ληνικής οικονοµίας υφίστανται ωρολογιακές βόµβες, όπως εν-
δεικτικά είναι η αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών των ιδιωτών
προς το δηµόσιο, οφειλές που ξεπερνούν πλέον το 50% του
ΑΕΠ, αυξηµένες φέτος κατά 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με αυτήν
την εικόνα µπορεί κανείς να πανηγυρίζει για την υπέρβαση των
στόχων στα έσοδα;

Πέµπτη παρατήρηση: Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει, όµως, και για
την τελευταία απόφαση του Eurogroup. Όπου ακούς, όµως,
πολλά κεράσια, κράτα µικρό καλάθι, λέει ο λαός µας. Σωστά το
λέει. 

Σύµφωνα µε την απόφαση, την οποία, επαναλαµβάνω, την έχει
υπογράψει ο Υπουργός Οικονοµικών, άρα έχει συµφωνήσει ο
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Υπουργός Οικονοµικών επί του περιεχοµένου της, η δεύτερη
αξιολόγηση δεν έκλεισε, παρά τις περί του αντιθέτου διαβεβαι-
ώσεις της Κυβέρνησης. Έτσι, η αβεβαιότητα διατηρείται, η απο-
πληρωµή των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου
αναβάλλεται, η ένταξη στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης,
που θα έπρεπε να έχει γίνει από τον Μάρτιο του 2015, µετατίθε-
ται.

Επιπλέον, η Κυβέρνηση προσυπέγραψε και αποδέχεται ότι
υπάρχει δηµοσιονοµικό κενό το 2018, το οποίο θα πρέπει να κα-
λυφθεί µε πρόσθετα µέτρα λιτότητας, ενώ η Κυβέρνηση προσυ-
πέγραψε και αποδέχεται ότι και οι δηµοσιονοµικοί στόχοι θα
παραµείνουν υψηλοί και για τα επόµενα χρόνια, µετά το 2018.
Μάλιστα δεσµεύτηκε στην επίτευξη αυτών των στόχων µε την
εφαρµογή νέων µέτρων και τη µονιµοποίηση του κόφτη. Δεσµεύ-
τηκε, δηλαδή, σε µόνιµους µηχανισµούς επιτροπείας της χώρας.

Αλήθεια, πού πήγαν οι δήθεν κόκκινες γραµµές;
Σε ό,τι αφορά το χρέος, τα άµεσα µέτρα που αποφασίστηκαν,

έρχονται να καλύψουν ένα µικρό µέρος, µόλις το 12% της επι-
βάρυνσης που επέφεραν οι ανερµάτιστοι χειρισµοί της σηµερι-
νής Κυβέρνησης ως προς το χρέος. Πότε; Το 2060. Αν και
κινούνται στη σωστή κατεύθυνση είναι λίγα. Θα έχουν θετική συ-
νέπεια σε βάθος χρόνου, το επαναλαµβάνω γιατί είναι 12%. Αρκεί
να συγκρίνει κανείς τις εκθέσεις του ΔΝΤ το 2015 και το 2016.
Δεν συνδυάζονται µε µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων,
αλλά αντιθέτως συνοδεύονται µε βαρύ τίµηµα για τους πολίτες,
ενώ τα αναγκαία µεσο-µακροπρόθεσµα µέτρα παραπέµπονται
για το 2018, µετά την ολοκλήρωση του τρέχοντος προγράµµα-
τος. 

Αυτές οι παρεµβάσεις δεν έχουν καµµία σχέση µε τη διπλή
αναδιάρθρωση του 2012, που οδήγησε σε σηµαντική αποµείωση
του ύψους του χρέους και σε βελτίωση του προφίλ του χρέους,
µε αποτέλεσµα σήµερα, όπως καταγράφει και ο προϋπολογι-
σµός σας, οι δαπάνες για τόκους να είναι οι µισές αυτών που
ήταν το 2011. 

Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση για ακόµη µία φορά έβαλε τον
πήχη ψηλά και πέρασε από κάτω. Αυτό είναι το οδυνηρό αποτέ-
λεσµα της αναξιοπιστίας και της ανεπάρκειάς της. Πλέον δεν µι-
λάµε για αυταπάτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας τονίζω ότι ο φορο-
κεντρικός προϋπολογισµός δεν σηµατοδοτεί ένα ορθολογικό
µείγµα οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιο-
σύνης.

Ενώ όλοι αναγνωρίζουµε ότι η δηµοσιονοµική ευστάθεια, αν
και αναγκαία, δεν είναι από µόνη της ικανή για τη δυναµική µε-
γέθυνση της οικονοµίας, η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο αύξησης
της ποσότητας, βελτίωσης της ποιότητας όλων των συντελεστών
παραγωγής και προώθησης του τεχνολογικού εξοπλισµού τους
και εκσυγχρονισµού της χώρας. 

Η αλλαγή οικονοµικής πολιτικής έχει καταστεί επιβεβληµένη,
µε την εµπροσθοβαρή υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών, µε την
αλλαγή της δηµοσιονοµικής πολιτικής στην κατεύθυνση σταδια-
κής µείωσης των φορολογικών συντελεστών, και µε την υιοθέ-
τηση ενός στρατηγικού σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης
της χώρας που θα στοχεύει σε µία ανταγωνιστική, σε µία εξω-
στρεφή οικονοµία.

Αυτά, όµως, προϋποθέτουν πολιτική αλλαγή ώστε να σπάσει
το καταστροφικό καθοδικό «σπιράλ», που οδηγεί όλο και βαθύ-
τερα στο οικονοµικό τέλµα και την κοινωνική µιζέρια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Σταϊκούρα.

Πέραν του Προεδρείου, είναι διακοµµατική παράκληση να τη-
ρηθούν οι χρόνοι και αυτό θα παρακαλέσω και τους κυρίους
Υπουργούς, διότι υπάρχουν κοινοβουλευτικές υποχρεώσεις και
πρέπει οι Βουλευτές να φύγουν για να προλάβουν τις πτήσεις
τους. Έτσι πρέπει να τελειώσουµε πριν από τις 21.30’, για να
γίνει η ψηφοφορία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πού να πάµε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εµείς Δευτέρα εδώ θα είµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είπα και για τους

Υπουργούς.
Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-

ρωσης κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προξενεί πραγµατικά εντύπωση το να ακούς τους Βουλευτές

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µιλούν για υπερφορολό-
γηση, τους Βουλευτές του κόµµατος που είχαν δεσµεύσει το
2014 τη χώρα σε µία συµφωνία, η οποία προέβλεπε 20 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ παραπάνω επιβάρυνση µέχρι το 2018 από αυτή
που προβλέπει η συµφωνία την οποία έφερε η δική µας Κυβέρ-
νηση.

Προξενεί, επίσης, εντύπωση το γεγονός ότι µιλούν για µη ρε-
αλιστικούς στόχους. Ποιοι στόχοι είναι µη ρεαλιστικοί; Ο στόχος
του 3,5% το 2018. Ήταν ρεαλιστικοί οι στόχοι διατήρησης του
πλεονάσµατος στο 4,5% για πολλά χρόνια, όπως είχαν υπογρά-
ψει –επαναλαµβάνω- το 2014!

Έχω την αίσθηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η Αντιπο-
λίτευση και κυρίως, η Αξιωµατική, ζει έναν χρόνο πίσω. Αυτή τη
στιγµή τελειώνει µία χρονιά που έχει πολύ συγκεκριµένα οικονο-
µικά αποτελέσµατα. Η οικονοµία έχει επιστρέψει στην ανάπτυξη
από τη µέση του χρόνου και µετά και το τελευταίο τρίµηνο ανέ-
βηκε στο 1,8% του ΑΕΠ. Η ανεργία έχει πέσει στο 23,1%, οι εξα-
γωγές αυξήθηκαν κατά 10%, οι επενδύσεις παγίων κεφαλαίων
κατά 12,6%, η βιοµηχανική παραγωγή τον Οκτώβρη κατά 7%, ο
τουρισµός κατά 11%.

Απόψε συζητάµε έναν προϋπολογισµό που έχει και αυτός
πάρα πολύ συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Είναι προϋπολογι-
σµός ανάπτυξης και όχι απλώς επειδή προβλέπεται -όχι από την
ελληνική πλευρά, αλλά και από τους θεσµούς- ότι το 2017 θα
είναι µία πολύ καλή χρονιά για την οικονοµία, αλλά γιατί, εκτός
των άλλων, αυτός ο προϋπολογισµός προβλέπει την πλήρη επέ-
κταση του κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης µε 760 εκατοµ-
µύρια ευρώ, την αύξηση του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων κατά 250 εκατοµµύρια ευρώ, την αυξηµένη χρηµα-
τοδότηση κατά 400 εκατοµµύρια ευρώ για την ενίσχυση της
υγείας, της κοινωνικής προστασίας και της παιδείας. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα.

Δυστυχώς, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πολιτεύεται σαν να µην
έχουν συµβεί όλα αυτά και µιλάει αυτάρεσκα για καταστροφές
και τέλµατα. Αυτό που ζούµε τώρα είναι τέλµα! Αυτά που ζήσαµε
τα προηγούµενα πέντε τελευταία χρόνια, τι ήταν άραγε; 

Από κοντά ακούµε και ακρότητες, οι οποίες είναι απαραίτητες
για να στηρίξουν το αλλοπρόσαλλο αφήγηµα της Αντιπολίτευ-
σης, ότι η δική µας διαπραγµάτευση στοίχισε στον ελληνικό λαό
100, 200, 300 δισεκατοµµύρια ευρώ –ή δεν ξέρω πόσα- και η ανα-
διάρθρωση του χρέους µε το PSI τον γλίτωσε από περίπου 600
δισεκατοµµύρια ευρώ. Μέχρι και αυτό ακούσαµε!

Η αλήθεια, βέβαια, βρίσκεται στον αντίποδα. Νοµίζουµε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι είναι µία πάρα πολύ καλή στιγµή
ο ελληνικός λαός να σκεφτεί µε ψυχραιµία ποια θα ήταν η πραγ-
µατικότητα εάν δεν είχε επισυµβεί η πολιτική αλλαγή που έγινε
τον Γενάρη του 2015 και επισφραγίστηκε τον Σεπτέµβρη του
2015.

Ας αναρωτηθούν, λοιπόν, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες τώρα
που σταθεροποιείται η οικονοµία. Θα είχαµε αυτή την απόφαση
του Eurogroup σε σχέση µε το σκέλος που αφορά το δηµόσιο
χρέος, αν δεν είχε γίνει αυτή η πολιτική αλλαγή; Προφανώς και
όχι. Διότι η επίσηµη ελληνική θέση τότε ήταν ότι το χρέος είναι
βιώσιµο και αυτό που χρειάζεται είναι µόνο ένα πιστοποιητικό
βιωσιµότητας. 

Πρέπει βέβαια να πούµε ότι το αποτέλεσµα αυτό δεν ήταν
αποτέλεσµα µόνο της σκληρής διαπραγµάτευσης στα κλειστά
δωµάτια των τεχνικών κλιµακίων. Ήταν αποτέλεσµα µίας πάρα
πολύ µεθοδικά οργανωµένης διπλωµατίας, την οποία η ελληνική
Κυβέρνηση ανέπτυξε σε όλα τα επίπεδα. Από τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό, τον Υπουργό Οικονοµικών, την Υπουργό Εργασίας
και άλλους Υπουργούς, σε όλα τα επίπεδα εκτός σχεδιασµού και
πολιτικής µεθοδολογίας τρόικας, διεκδικήσαµε και καταφέραµε
να πείσουµε τους εταίρους µας. 

Τι θα είχε γίνει µε τις συντάξεις; Θα υπήρχε η εγγύηση της
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εθνικής σύνταξης, ακόµη και για τους αγρότες ή µήπως θα είχε
εφαρµοστεί η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος την οποία φανατικά
επαναφέρει η Νέα Δηµοκρατία; Πόσο µάλλον, να αναρωτηθεί ο
κόσµος εάν η εφάπαξ δέκατη τρίτη σύνταξη, που θα καταβληθεί
στις 22 Δεκεµβρίου, θα καταβαλλόταν και αν υπήρχε προοπτική
ανάκαµψης των εισοδηµάτων των χαµηλοσυνταξιούχων που
έχουν πληγεί. 

Θα υπήρχε µήπως πρόγραµµα που πετυχαίνει να βγάλει την
οικονοµία σε ανάπτυξη; Προφανώς και όχι διότι τα µεγάλα πλε-
ονάσµατα που είχε υπογράψει η Νέα Δηµοκρατία δεν έβγαιναν
και αυτό δεν το λέµε εµείς, τώρα το λέτε και εσείς. Το είπε εγ-
καίρως για το παλιό σας πρόγραµµα αυτός που είχε αναλάβει
την ευθύνη να το εκτελέσει, ο κ. Χαρδούβελης. Αυτό κάνετε ότι
το ξεχνάτε. Μιλάτε για κάποιο e-mail, το οποίο δεν είχε καµµία
ουσιαστική αξία. Ήταν ένα e-mail που εστάλη κάποια στιγµή,
µήπως και ξεκινήσει η συζήτηση, µε την τρόικα τότε.

Η ουσία όµως αυτής της τοποθέτησης είναι και η παραδοχή
ότι το success story που έχτισε η Νέα Δηµοκρατία, βρίσκεται
πάνω σε σαθρά θεµέλια και δεν έχει καµµία απολύτως βάση και
καλό θα ήταν νοµίζω να εγκαταλειφθεί.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου δύο λόγια για θέ-
µατα που αφορούν το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης. Σε σχέση µε την ψηφιακή πολιτική η
χώρα δεν είχε για χρόνια ψηφιακή στρατηγική, καµµία µέριµνα
από την πολιτεία. Το αποτέλεσµα είναι ότι είµαστε εικοστοί έκτοι
στους είκοσι οκτώ στην ενσωµάτωση τεχνολογιών, πληροφορι-
κής και επικοινωνιών. 

Δεν υπήρχε καν Γραµµατεία Ψηφιακής Πολιτικής, ενώ τώρα
έχει συγκροτηθεί το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης. Η Γραµµατεία Ψηφιακής Πολιτικής ήταν
µία υποχρέωση που είχε αναλάβει η χώρα από το 2014 και βε-
βαίως δεν τελεσφόρησε. 

Είµαστε πολύ χαµηλά στο ποσοστό επιχειρήσεων που χρησι-
µοποιούν την ηλεκτρονική τιµολόγηση για να προωθούν τα προ-
ϊόντα τους και τις συναλλαγές τους, πολύ χαµηλά στην
απασχόληση, στις τεχνολογίες πληροφοριών και επικοινωνίας.
Αυτό ήταν µία στατιστική που όταν την είδα και εγώ προσωπικά
εξεπλάγην. 

Είµαστε σχεδόν στο 1/3 του µέσου όρου απασχόλησης εξειδι-
κευµένου ανθρώπινου εργατικού δυναµικού στις τεχνολογίες
πληροφορικής και τεχνολογιών. Αυτό βεβαίως είναι το αποτέλε-
σµα της δραµατικής ύφεσης και του συνεπακόλουθου γεγονότος
ότι οι νέοι εκπαιδευµένοι άνθρωποι αναζήτησαν τα χρόνια που
πέρασαν, να βρουν εργασία στο εξωτερικό, διότι εδώ, παρόλη
την υψηλή τους εξειδίκευση, αυτό δεν ήταν δυνατόν. Είµαστε βε-
βαίως χαµηλά και στην ανάπτυξη των δικτύων υψηλής ταχύτη-
τας.

Εµείς αµέσως συγκροτήσαµε και υποβάλλαµε τη νέα εθνική
ψηφιακή στρατηγική στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µετά από διαβού-
λευση που συνετελέσθη. Ήταν µία υποχρέωση που, όπως είπα,
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί. Αξιοποιούµε λοιπόν τις νέες τεχνο-
λογίες για να φτάσουµε στο σηµείο να παρέχουµε ολοκληρωµέ-
νες υπηρεσίες και προς τους πολίτες και προς τις επιχειρήσεις.
Μπορεί ο δηµόσιος τοµέας να γίνει πιο αποτελεσµατικός. 

Ενισχύουµε και ενθαρρύνουµε τις επιχειρήσεις να αναπτύξουν
ψηφιακές υπηρεσίες, υπηρεσίες από επιχείρηση σε επιχείρηση.
Στοχεύουµε στη συγκράτηση για τον επαναπατρισµό του ανθρώ-
πινου δυναµικού υψηλής εξειδίκευσης. Ενισχύουµε τις ψηφιακές
δεξιότητες του πληθυσµού. 

Αλλάζουµε ριζικά και εκσυγχρονίζουµε τον τρόπο σχεδιασµού
και προµήθειας των έργων τεχνολογίας, πληροφορικής και επι-
κοινωνιών, ενώ παράλληλα πρέπει –και είναι πολύ σηµαντικό,
γιατί είχαµε το φαινόµενο πολλά έργα να προκηρύσσονται, να
ξεκινούν να εκτελούνται και στη διάρκεια της εκτέλεσης και πριν
την ολοκλήρωσή τους να θεωρούνται ξεπερασµένα- να εισά-
γουµε ευέλικτες µορφές υλοποίησης των έργων. 

Στις τηλεπικοινωνίες έχουµε πολύ υψηλή στόχευση, διότι πι-
στεύουµε ότι αυτός ο τοµέας µπορεί να γίνει η ατµοµηχανή της
νέας ανάπτυξης για την Ελλάδα στα χρόνια που έρχονται.
Υπήρξε δυστυχώς και εδώ αδράνεια που µας οδήγησε, όπως
είπα, στον πάτο της κατάταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ο στόχος µας είναι ένας στόχος φιλόδοξος, αλλά καθ’ όλα εφι-
κτός, να εγκαταστήσουµε οπτικές ίνες για όλη την Ελλάδα, έτσι
ώστε οι τηλεπικοινωνίες να µπορούν να σηκώσουν το βάρος της
νέας ψηφιακής οικονοµίας.

Για εµάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι τηλεπικοινωνίες δεν
είναι µόνο ότι έχουν το θετικό πρόσηµο και ότι είναι αναγκαία
προϋπόθεση για να επανεκκινηθεί η ανάπτυξη ως διατηρήσιµη
στην ελληνικής οικονοµίας. Οι τηλεπικοινωνίες µπορούν να απο-
τελέσουν και όχηµα υλοποίησης πολλών κοινωνικών δράσεων.
Ήδη δροµολογήσαµε και εφαρµόζουµε την πρώτη δράση, τη δω-
ρεάν δορυφορική τηλεόραση στη Θράκη, αλλά και τρεις ακόµα
πάρα πολύ σηµαντικές δράσεις, οι οποίες δροµολογούνται και
θα υλοποιηθούν το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα: δωρεάν
ίντερνετ για πρωτοετείς φοιτητές, ειδικά κοινωνικά τιµολόγια για
ειδικές κατηγορίες ατόµων µε ειδικές ανάγκες και δωρεάν ίντερ-
νετ στα παραµεθόρια νησιά.

Ο πυρήνας της δικής µας αντίληψης είναι ότι η πολιτεία οφεί-
λει να λάβει όλα τα µέτρα, ώστε η χώρα να περάσει γρήγορα και
συντεταγµένα στη νέα γενιά τεχνολογίας πληροφορικής και επι-
κοινωνιών, αλλά χωρίς να µείνει κανένας πίσω. Είναι ζήτηµα δη-
µοκρατίας, είναι ζήτηµα ισότητας, είναι ζήτηµα δικαιοσύνης, είναι
στον πυρήνα της αντίληψης που έχει αυτή η Κυβέρνηση για τη
δίκαιη ανάπτυξη.

Εδώ, βεβαίως, στον αντίποδα των νεοφιλελεύθερων επιλογών,
βρίσκεται ο ισχυρός ρόλος που καλείται να παίξει και το δηµόσιο
και η Κυβέρνηση, αλλά και οι αντίστοιχες ρυθµιστικές αρχές.

Σε σχέση µε τα µέσα ενηµέρωσης, γνωρίζετε όλοι ότι έχει συγ-
κροτηθεί το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Ξεκινάµε άµεσα
έναν κύκλο επαφών για να στηρίξουµε σε υποδοµή, σε ανθρώπινο
δυναµικό και ό,τι άλλο χρειαστεί το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης, για να υλοποιηθεί τάχιστα η διαδικασία αδειοδότησης.
Δεν ξεκινάει από το µηδέν η πολιτεία. Έχει συσσωρεύσει γνώση
και εµπειρία και πρέπει γρήγορα να προχωρήσουµε.

Κλείνω µε το εξής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Είµαστε στην
τελευταία φάση της διαπραγµάτευσης και δύο είναι τα ανοικτά
ζητήµατα. Είναι δύο ζητήµατα τα οποία φαίνεται ότι θα κρίνουν
και την παραµονή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στο ελ-
ληνικό πρόγραµµα ή όχι, τα εργασιακά και το ζήτηµα των πλεο-
νασµάτων.

Στα εργασιακά η Νέα Δηµοκρατία έχει µία ανήσυχη σιωπή. Το
ΠΑΣΟΚ δεν το αναφέρω, διότι ειλικρινά θα ευχόµουν να συνταυ-
τιστεί µε τη θέση που εξέφρασε το Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό
Κόµµα, το οποίο ευθαρσώς τοποθετήθηκε υπέρ της επαναφοράς
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων στην Ελλάδα.

Όµως, η Νέα Δηµοκρατία είναι σαφές ότι ανησυχεί, διότι, αν
αυτό το ζήτηµα κερδηθεί, θα φανεί στα µάτια του κάθε εργαζό-
µενου ότι η κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων στην Ελλάδα
συνέβη όχι επειδή ήταν απαίτηση των δανειστών, αλλά επειδή
ήταν στον πυρήνα του σκληρού νεοφιλελεύθερου προγράµµα-
τος της Νέας Δηµοκρατίας, στο οποίο αµετανόητα επιµένει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μία τελευταία κουβέντα, αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, για το
θέµα των πλεονασµάτων. Λέει η Νέα Δηµοκρατία να µειωθούν
τα πλεονάσµατα. Μάλιστα.

Δύο παρατηρήσεις θέλω να κάνω. Πρώτον, όταν λες ότι τα
πλεονάσµατα πρέπει να είναι κάτω του 3,5%, επειδή δεν βγαί-
νουν, φανταζόµαστε όλοι ότι το ίδιο ισχύει και για τα πλεονά-
σµατα του 4,5%, τα οποία είχε η Νέα Δηµοκρατία υπογράψει το
2014.

Με τη θέση της, λοιπόν, περί µείωσης των πλεονασµάτων το
πρώτο πράγµα που κάνει είναι να υπονοµεύει θεµελιακά όλο το
αφήγηµα ότι η Ελλάδα ήταν έτοιµη να απογειωθεί το 2014 και
ξαφνικά, ήρθε η δική µας η Κυβέρνηση και τα γκρέµισε όλα.

Δεν θα απογειωνόταν η Ελλάδα, διότι είχε πέσει η υπογραφή
για πλεονάσµατα τα οποία δεν ήταν εφικτά. Δεν θα απογειωνόταν
η Ελλάδα, διότι είχε κυβέρνηση η οποία δεν είχε καµµία µέριµνα
για τους κοινωνικά αδύναµους, διότι δεν είχε µια Κυβέρνηση η
οποία δεν αντιλαµβανόταν το µέγιστο κοινωνικό ζήτηµα στην Ελ-
λάδα από την εφαρµογή των δύο πρώτων µνηµονίων, που ήταν το
ζήτηµα των ανισοτήτων. Η Ελλάδα θα είχε πισωγύρισµα, το οποίο
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και αποφύγαµε.
Δεύτερη παρατήρηση -και κλείνω- είναι η εξής. Προσέξτε: Λέει

η Νέα Δηµοκρατία ότι τα χαµηλότερα πλεονάσµατα δεν πρέπει
να επισυµβούν, δεν πρέπει να έρθουν, επειδή η Ελλάδα τα δι-
καιούται, επειδή αυτό είναι το οικονοµικά θεµιτό και λογικό. Όχι.
Θα έρθουν ως αντάλλαγµα βαθιών -λέει- µεταρρυθµίσεων.

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ καλή ευκαιρία να µας εξηγήσει η
Νέα Δηµοκρατία ποιες µεταρρυθµίσεις εννοεί. Διότι είναι σαφές
ότι δεν εννοεί τη µεταρρύθµιση του δηµοσίου τοµέα, την οποία
εµείς φέραµε και η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε. Είναι σαφές
αυτό. Εννοεί µία µεταρρύθµιση στο ασφαλιστικό µήπως; Μήπως
τη ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος, την οποία γλυτώσαµε από την
πλάτη του ελληνικού λαού και εσείς επιθυµείτε να επαναφέρετε;
Ποιες είναι, λοιπόν, αυτές οι µεταρρυθµίσεις;

Θα ήθελα να τελειώσω µε το εξής: Είναι προφανές ότι η Νέα
Δηµοκρατία διαφωνεί µε την τελευταία µας απόφαση να δοθεί
δέκατη τρίτη σύνταξη στους χαµηλοσυνταξιούχους και να απαλ-
λάξουµε τα νησιά µας που υποφέρουν και από το προσφυγικό,
από το βάρος του υψηλού συντελεστή του ΦΠΑ.

Νοµίζω ότι θα πρέπει αυτή η αλήθεια να είναι πάρα πολύ
σαφής και να τη διατυπώσει και ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρα-
τίας, να µας πει δηλαδή τι θα ήθελε να κάνουµε. Δεν ξέρω, ανα-
ρωτιέµαι πραγµατικά µήπως χρειάζεται κάποια έκτακτη
επιχορήγηση στα κόµµατα για να εξοφληθεί το δάνειο της Νέας
Δηµοκρατίας ή να αναιρέσουµε τους φόρους που έχουµε βάλει
στους καναλάρχες. Δεν ξέρω, είµαστε έτοιµοι να ακούσουµε και
ιδέες. 

Όµως, εάν διαφωνούν, θα πρέπει µε ευθύνη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να διατυπώσουν εδώ πρόταση και να µας εξηγή-
σουν εάν αυτό που είπε χθες ο Αντιπρόεδρός τους σε µία ραδιο-
φωνική εκποµπή είναι και επίσηµη θέση της Νέας Δηµοκρατίας
που λέει: «Εµείς θα κάνουµε ό,τι ζητήσει ο Σόιµπλε και άλλα
τόσα».

Περιµένουµε να σας ακούσουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να τηρηθεί

ο χρόνος για τον ίδιο λόγο που ανέφερα προηγουµένως. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατορθώσατε µε την οµιλία σας να διαψεύ-

σετε ακόµα και αυτούς που εδώ και χιλιάδες χρόνια λένε ότι κα-
νένας δεν µπορεί να είναι ακροατής του λόγου του. Εσείς,
πράγµατι, πετύχατε να λέτε πράγµατα τα οποία τα απευθύνετε
στον εαυτό σας και σε όλους όσοι ταυτίζονται µαζί σας. 

Πράγµατι, αυτό µπορεί να ακούγεται σαν µια παραδοξολογία,
αλλά είναι πολύ ενδιαφέρον να το συνδέσουµε µε αυτά που
έλεγε χθες ο εκλεκτός Καθηγητής της Φιλοσοφίας του Δικαίου
και ένας από τους πιο αξιόλογους Βουλευτές που υπάρχουν σε
αυτήν την Αίθουσα, ο κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας. 

Έτσι, λοιπόν, είναι πολύ εντυπωσιακό να ακούµε, τον τελευ-
ταίο καιρό ιδίως, το αφήγηµα που είχατε µέχρι τότε που αρχί-
σατε να κυβερνάτε αυτόν τον τόπο στα χείλη ενός εκάστου εξ
ηµών να γίνεται διήγηµα, γιατί πράγµατι κάθε ένας από εσάς είτε
έρχεται στο Βήµα και διαβάζει έναν προκατασκευασµένο λόγο
είτε έρχεται εδώ και απευθύνει στο Σώµα έναν λόγο που τον κα-
τασκευάζει τη στιγµή που τον εκφωνεί. Δεν κάνει τίποτα άλλο
από το να διηγείται το πώς περνάει µέσα από την ψυχή του, µέσα
από την γλώσσα του και µέσα από το µυαλό του αυτή η συναρ-
παστική εµπειρία που ως βίωµα τη γλεντάτε, θα έλεγα. Είναι αυτή
η σχέση µε την εξουσία, την εξουσία ως αυτοσκοπό που τη ζείτε
σε όλες της τις εκφάνσεις και σε όλες της τις αναφορές. Γι’ αυτό,
λοιπόν, σας αξίζουν συγχαρητήρια! 

Όµως, ο ελληνικός λαός λυπάται και δυστυχεί, γιατί ακόµα και
αυτό που πριν από δύο µέρες απηύθυνε στους δεινά δοκιµαζό-
µενους συνταξιούχους της χώρας ως δέκατη τρίτη σύνταξη –και
που κάνατε και εσείς το λάθος να το επαναλάβετε από του Βή-
µατος αυτού προηγουµένως- δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια
πολύ µεγάλη απάτη, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι δεν πρόκειται για
δέκατη τρίτη σύνταξη και κυρίως δεν πρόκειται για την υπόσχεση

που δώσατε στον ελληνικό λαό ότι θα επαναφέρετε ως τακτική
αποδοχή κάθε συνταξιούχου κάτω από τα 850 ευρώ –ή τα 1200
ευρώ λέγατε, αν δεν απατώµαι- τη δέκατη τρίτη σύνταξη. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα βοήθηµα. Άκουσα χθες κάποιον
άλλον οµιλητή, ο οποίος διηγούµενος αυτήν την όµορφη εµπει-
ρία της παροχής στον λαό, τη συνέδεσε µε τα Χριστούγεννα.
Αλήθεια, πιστεύετε και στα Χριστούγεννα; Αυτό θα είναι πολύ εν-
διαφέρον. Μπράβο σας! 

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Αυτό σηµαίνει ότι µέσω της εξουσίας, ακόµα και ως αυτο-

σκοπό βιωµένης, έχετε γίνει καλύτεροι άνθρωποι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Καλά Χριστούγεννα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Επίσης! Και βοήθειά σας! 
Όµως, υπάρχει και κάτι πολύ πιο ενδιαφέρον, το οποίο θα

ήθελα να το αφιερώσω σε όσους εξ υµών έχουν την ψευδαί-
σθηση ότι σ’ αυτήν την περιπέτεια που ζουν να είναι αριστεροί
άνθρωποι και άνθρωποι της εξουσίας ταυτόχρονα, έχουν την
αφέλεια να πιστεύουν ότι ο λαός τούς ξεχωρίζει για ένα βασικό
χαρακτηριστικό τους, για το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς.
Αλήθεια, από πότε γίνατε ηθικολόγοι εσείς οι αριστεροί; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι πολύ ενδιαφέρον αυτό που θα πω. Ακούστε µε, σας πα-

ρακαλώ, γιατί αυτά που θα ακούσετε τουλάχιστον θα είναι
αφορµή να προβληµατιστείτε και λίγο, γιατί λέτε πολύ «ποίηµα»
εδώ κάθε φορά. Μάλιστα, οι περισσότεροι από εσάς το διαβά-
ζουν χωρίς και να το πιστεύουν, και αυτό φαίνεται, είναι έκδηλο
στον τρόπο µε τον οποίο απευθύνονται στο Σώµα και κυρίως
στον τρόπο µε τον οποίο οι λέξεις που διαβάζουν -οι οποίες είναι
ξένες- προσπαθούν να συνδεθούν µε τη ψυχή τους που, κατά
βάση και κατά βάθος, πρέπει να υποφέρει. Υποφέρει, βέβαια,
γιατί αυτό που λέτε «ηθική» άρχισε να απασχολεί την Αριστερά
από τότε που κατέρρευσε ο επαναστατικός µαρξισµός. Το λένε
και τα βιβλία. Δεν το λέω εγώ αυτό. 

Κυρίως αυτό που επίσης είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει κά-
ποτε κάποιος να σας το πει, είναι ότι για να µπορέσει να ανταπο-
κριθεί η Αριστερά σε αυτό που λεγόταν και λέγεται «ηθική», είτε
µε τη καντιανή της εκδοχή, είτε µε την εκδοχή ενός πολύ αξιό-
λογου φιλόσοφου, του Άλεν Μπαντίου -που είναι αριστερός και
δεν είναι φιλελεύθερος-, έφτασε στο σηµείο να υιοθετεί την
ηθική των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Χθες, λοιπόν, περίµενα από τον κ. Δουζίνα να µιλήσει για αυτήν
την ηθική, αλλά, δυστυχώς, αυτό που άκουσα από το στόµα του
είναι να οµιλεί περί της ηθικής των αυτοανθρωπίνων αριστερών
δικαιωµάτων. Ουσιαστικά ξεχώρισε την κοινωνία στους αριστε-
ρούς που έχουν ηθική και αυτή η ηθική, όπως είπε, συνδέεται µε
την ενσωµάτωση της ζωής τους και της ψυχής τους και της
γλώσσας τους σε ένα σύνολο αρχών και αξιών, σαν και αυτό που
υπηρετούν οι Υπουργοί, όπως είπε, οι οποίοι δεν είναι ταυτισµέ-
νοι µε τις καρέκλες τους. Φανταστείτε να µας ακούν δηλαδή και
να το επεξεργάζονται και µε τις παραστάσεις που καθηµερινά
παίρνουν από τον τρόπο που ασκείτε την εξουσία, να προσπα-
θούν να βγάλουν συµπεράσµατα. Εκεί είναι η απόλυτη σχιζοφρέ-
νεια. Δεν πειράζει όµως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ θεωρώ ότι ο κ. Δουζίνας, επειδή είναι ένας πολύ σοβαρός
διανοούµενος -έχω µάλιστα µε ενδιαφέρον διαβάσει τα περισσό-
τερα βιβλία του- δεν πρέπει να ξεχνά ότι µέσα από αυτή τη θεω-
ρία του ηθικού πλεονεκτήµατος αυτό που πετυχαίνετε είναι να
φτιάχνετε µία παράσταση για τον εαυτό σας, που δίνει στην
αφεντιά σας ή στη συλλογικότητά σας ένα προνόµιο ή ένα χάρι-
σµα ιστορικό. Δηλαδή σιγά σιγά παίρνετε αποστάσεις από την
ιδέα του νοήµατος της ιστορίας και ενσωµατώνετε στην ιστορία
το προνόµιο που έχετε να είστε ηθικοί άνθρωποι. Αυτά δεν είναι
πράγµατα που ταιριάζουν µε την Αριστερά.

Αυτό που, επίσης, εντυπωσιάζει, µετά από όλα αυτά, είναι ότι
πολλοί από εσάς ανεβαίνουν στο Βήµα και λένε πράγµατα που
δεν πιστεύουν. Αυτά, παραδείγµατος χάρη, που έλεγε προηγου-
µένως ο κύριος Υπουργός. Όµως, το χειρότερο είναι ότι υπάρ-
χουν άνθρωποι οι οποίοι ανεβαίνουν στο Βήµα και εµφανίζονται
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να πιστεύουν πράγµατα που δεν ταιριάζουν στην Αριστερά. Πρέ-
πει να το ξεκαθαρίσετε αυτό το θέµα.

(Χειροκροτήµατα από τον Ανεξάρτητο Βουλευτή 
κ. Ιάσονα Φωτήλα)

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, το πιο σοβαρό είναι ότι εχθές έκανε και
ένα άλλο ολίσθηµα ο κ. Δουζίνας.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ακούστε λίγο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ακούω πάντα...
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Απευθύνοµαι στους συναδέλφους του

ΣΥΡΙΖΑ, όχι σε εσάς.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …και ακούω και αυτούς προς
τους οποίους απευθύνοµαι.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Το «ολίσθηµα» του κ. Δουζίνα θέλουµε να
ακούσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κάντε
ησυχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
ένα λεπτό ακόµη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα,
σας έδωσα το λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Αυτό, βεβαίως, για το οποίο χθες ο κ. Δουζίνας νοµίζω ότι

βρήκε την ευκαιρία να µας µιλήσει, περί αληθείας, είναι ότι βρήκε
την ευκαιρία να συνδέσει την αλήθεια µε το νόηµα που βγαίνει
αν χωρίσουµε το «α» το στερητικό από τη λήθη. Όµως, η λέξη
«λήθη» προέρχεται από το ρήµα λανθάνω, που σηµαίνει κρύπτο-
µαι.

Αυτό, λοιπόν, που έκανε χθες ήταν να σας εξαπατήσει ακόµα
µία φορά -και αυτός µαζί µε τους Υπουργούς και τον Πρωθυ-
πουργό-, προσπαθώντας να παρουσιάσει ότι αυτό που η Νέα Δη-
µοκρατία το εµφανίζει σαν την πολιτική απόφαση που έχει και
ηθικό χαρακτήρα, να λέει την αλήθεια ανεξάρτητα από το πόσο
είναι το κόστος που συνεπάγεται η εφαρµογή µιας τέτοιας αλή-
θειας, αυτό ακριβώς για πρώτη φορά στην πολιτική ιστορία των
ιδεών της Μεταπολίτευσης γίνεται σύνθηµα κοµµατικής δράσης,
και αυτό σας ενοχλεί. Όταν και εσείς φτάσετε σε ένα ίδιο σηµείο,
τότε µπορεί να µιλήσει ο λαός µαζί µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Τζαβάρα. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Σταύρος Κοντονής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µία και η συζήτηση αφορά αλήθειες και ψέµατα και προσπάθειες
εξαπάτησης, όπως αναφέρθηκαν από τον προηγούµενο οµιλητή,
εδώ τίθενται ερωτήµατα. Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι η προηγού-
µενη συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας είχε συµφωνή-
σει πλεονάσµατα 4,5% και µάλιστα όχι για το 2018, αλλά για πολύ
νωρίτερα; Αλήθεια! 

Εµείς πετύχαµε τα πλεονάσµατα που γνωρίζετε και ήδη δί-
νουµε έναν αγώνα για τη µείωση του ποσοστού πλεονάσµατος
για το 2018. Αυτό είναι αλήθεια ή ψέµατα; Τελικά αυτό που πε-
τύχαµε εµείς είναι µικρότερο σε κάθε περίπτωση από αυτό που
είχε πετύχει η Νέα Δηµοκρατία; Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να
είναι κανείς µαθηµατική διάνοια για να καταλάβει ότι το 3,5%
είναι µικρότερο του 4,5%. Αυτή είναι η αλήθεια, λοιπόν. 

Δεύτερον, µας λέτε ότι καταργήσαµε το ΕΚΑΣ. Το είχατε κάνει
σηµαία επί έναν χρόνο τώρα και καθ’ ην στιγµή παρέχεται αυτό
το επίδοµα που είναι 4,7% παραπάνω απ’ αυτό που καταργήθηκε,
έρχεστε εδώ να µας πείτε ότι ούτε αυτό είναι αλήθεια. Τι δεν είναι
αλήθεια; Ότι είναι παραπάνω κατά 4,7% αυτό που δίνεται σήµερα
από αυτό που καταργήθηκε χθες; Δεν νοµίζω ότι και αυτό χρει-
άζεται καµιά ιδιαίτερη φιλοσοφία και σκέψη. 

Έρχοµαι στο τελευταίο. Μειώθηκε το χρέος και µπαίνουµε σε
µία διαδικασία µείωσης του χρέους µε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα
και την απόφαση του Eurogroup; Δεν υπάρχει κανένας να το αµ-
φισβητεί. Εσείς τι περιµένατε; Περιµένατε πιστοποιητικό βιωσι-
µότητας του χρέους. 

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση Συνεργασίας µει-
ώνει το χρέος κατά 22% του ΑΕΠ και εσείς περιµένατε πιστοποι-
ητικό βιωσιµότητας από τον κ. Σόιµπλε! Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αφού αυτή είναι η πραγµατικότητα, ας µην επε-
κταθούµε περαιτέρω σε αλήθειες και ψέµατα, διότι ο κατάλογος
είναι µακρύς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, θέλω να
σας πω ότι ένας από τους τοµείς που έπληξε η πολιτική της λι-
τότητας και της φτωχοποίησης τα προηγούµενα χρόνια ήταν ο
τοµέας της Δικαιοσύνης και ο σωφρονιστικός τοµέας. 

Αυτό, βεβαίως, έγινε διότι επί είκοσι ή τριάντα χρόνια αυτοί
που µας κάνουν σήµερα κριτική ακολούθησαν µία πολιτική κα-
ταστροφής, χρεοκοπίας και αντιλαϊκών µέτρων. Επί είκοσι και
τριάντα χρόνια ο ένας εναλλασσόταν στην εξουσία έναντι του
άλλου µε το ίδιο πρόγραµµα και τις ίδιες πρακτικές, µέχρι που
έφθασαν να συγκυβερνούν, για να καταλάβουµε όλοι και τι εν-
νοούσαν και τι έπρατταν και τι επιδίωκαν. Αυτοί, λοιπόν, έρχονται
να κάνουν κριτική στην Κυβέρνηση για τον προϋπολογισµό. 

Το τι επιδίωκαν και το τι έπρατταν νοµίζω ότι το ξέρει ο καθέ-
νας. Ήταν να συνεχίσει το καθεστώς των «φίλων» του κ. Χριστο-
φοράκου και της SIEMENS να κυβερνά αυτόν τον τόπο µέσω της
εναλλαγής στη νοµή της εξουσίας. Δεν τους φθάνει µόνο αυτό,
αλλά έρχονται σήµερα τα ίδια κέντρα -και άκουσα σήµερα και
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- να κάνουν προτά-
σεις και για τα ζητήµατα δικαιοσύνης. Ερωτώ και τη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ: Όλα αυτά τα οποία προβάλλουν σήµερα,
µήπως είναι αυτά τα οποία προέβαλαν και κατά το παρελθόν,
όταν ήταν στην Κυβέρνηση; 

Αφού τα έχουν προβάλει τόσες φορές γιατί δεν τα υλοποιού-
σαν; Ποιος τους εµπόδισε; Αυτοδύναµες κυβερνήσεις είχαν, µαζί
συµπορεύτηκαν επί τρία χρόνια µέχρι το 2015. Ποιος τους εµπό-
δισε; Κανένας, κύριοι συνάδελφοι.

Εκείνο που κάνει εντύπωση είναι, όµως, ότι το ίδιο πολιτικό
προσωπικό, που σήµερα µας κάνει µαθήµατα, ήταν αυτό που πέ-
ρασε από εδώ µε τις τελευταίες κυβερνήσεις. Τι είχε πράξει για
όλα αυτά τα ζητήµατα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης όταν ήταν Υπουργός των τελευταίων κυβερνήσεων ή η Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ όταν και αυτή ήταν Αναπληρώτρια Υπουργός
του κ. Σαµαρά; 

Όχι µόνο αυτό, όχι µόνο θέλουν να µας κάνουν µαθήµατα για
θέµατα δικαιοσύνης, αλλά παραπληροφορούν και την κοινή
γνώµη. Μας λένε ότι επανήλθαν οι επίορκοι δηµόσιοι λειτουργοί
στις θέσεις τους και ότι έχουν σταµατήσει οι έλεγχοι φακέλων
στο δηµόσιο. Αλήθεια; 

Εγώ στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, στον τοµέα
του αθλητισµού, που ήµουν µέχρι πρότινος, ξέρω ότι από το
2002 είχε να γίνει οικονοµικός έλεγχος στις αθλητικές οµοσπον-
δίες. Επανασυστήσαµε εµείς το συµβούλιο ελέγχου, για να µά-
θουµε, επιτέλους, πού πήγαν τα λεφτά του ελληνικού λαού
δεκατέσσερα χρόνια, που κανένας δεν ήλεγχε και τίποτα δεν γι-
νόταν. Αυτή είναι η διαφορά µας. Εµείς υλοποιούµε ένα σχέδιο
ελέγχου σε όλους τους τοµείς της δηµόσιας ζωής ενώ εσείς συ-
νεχίζατε µέχρι την τελευταία ώρα να καλύπτετε αυτές τις κατα-
στάσεις.

Μιλάνε, όµως, και για παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη αυτοί που
ερχόντουσαν εδώ µε τροπολογίες και αµνήστευαν την απιστία
των τραπεζιτών, που άλλαζαν για δεκαπέντε ηµέρες τον Ποινικό
Κώδικα, για να βγουν έξω οι υπόδικοι για τις µίζες των εξοπλιστι-
κών, αυτοί που µετά από τρεις προσπάθειες –γιατί τρεις φορές
είχε έρθει η συγκεκριµένη τροπολογία- αµνήστευαν όσους έδι-
ναν απόρρητες πληροφορίες σε υποψήφιους επενδυτές. Αυτοί
µας κάνουν µαθήµατα! 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, θέλει για άλλη µία φορά να τονίσει ότι
όχι µόνο θα υπερασπιστεί τον παρεµπίπτοντα έλεγχο της συν-
ταγµατικότητας των νόµων από τα ελληνικά δικαστήρια, αλλά και
θα σεβαστεί απολύτως τις αποφάσεις που εκδίδονται επ’ αυτών
των ζητηµάτων, είτε συµφωνεί είτε διαφωνεί. 

Εδώ θέλω να πω κάτι το οποίο πρέπει να το ακούσουµε µε
προσοχή. Δέχθηκε η Κυβερνητική Εκπρόσωπος µία αήθη επί-
θεση µετά τη δηµοσιοποίηση του αποτελέσµατος της ψηφοφο-
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ρίας στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Παρεµπιπτόντως ακόµα πε-
ριµένουµε την απόφαση. Δηλαδή, η Κυβέρνηση δεν έχει τη δυ-
νατότητα έκφρασης γνώµης; Διότι αν φτάσουµε σε τέτοια
σηµεία, τότε καταλαβαίνετε πολύ καλά για τι περιορισµούς µι-
λάµε. 

Όπως, λοιπόν, έχουν το δικαίωµα οι δικαστικές ενώσεις και τα
κόµµατα να κρίνουν αυτά που είπε η Κυβερνητική Εκπρόσωπος
άλλο τόσο έχει και η Κυβέρνηση τη δυνατότητα και το δικαίωµα
να εκφράζει την άποψή της. Αυτό, όµως, δεν είναι παρέµβαση.
Παρέµβαση στη δικαιοσύνη είναι όταν µε πλάγια και δόλια µέσα
επιχειρείται ο επηρεασµός των Ελλήνων δικαστών και εισαγγε-
λέων. Αυτό ουδέποτε η ελληνική Κυβέρνηση το έκανε από τον
Ιανουάριο του 2015 µέχρι σήµερα. Ας κοιτάξουν αλλού ορισµέ-
νοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Δικαιοσύνης θέλω να πω ότι ο προϋπολογι-
σµός αυτός είναι αυξηµένος κατά 3 εκατοµµύρια και µάλιστα έχει
µπει ένα τέλος στην περιστολή των δαπανών για τη δικαιοσύνη.
Όχι µόνο έχει µπει ένα τέλος και ένας φραγµός, αλλά έχουµε και
αύξηση.

Αυτή, µάλιστα, την αύξηση θα τη διοχετεύσουµε στα σωφρο-
νιστικά ιδρύµατα. Διότι πρέπει να βελτιωθεί ακόµη περισσότερο
η κατάσταση των κρατουµένων στις φυλακές, για να έχει αποτέ-
λεσµα ο σωφρονισµός και για την κοινωνία και για αυτούς τους
ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται στη φυλακή επειδή υπέπεσαν
σε αδικήµατα και τιµωρήθηκαν. Πρέπει να έχει ένα αποτέλεσµα
και για αυτούς η διαδικασία την οποίαν υφίστανται και κοστίζει
στον ελληνικό λαό. 

Μου έκανε εντύπωση, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο πανικός στον οποίο βρίσκεται η Νέα Δηµοκρατία. Ούτε λίγο
ούτε πολύ, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην οµι-
λία του στην Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, στην ετήσια συ-
νέλευσή της, ανέφερε ότι επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ έχουν
απολυθεί εννιάµισι χιλιάδες κρατούµενοι. Είναι εξωφρενικά
πράγµατα αυτά, διότι εδώ φαίνεται ότι οι άνθρωποι δεν έχουν
καµµία εικόνα της πραγµατικότητας.

Παραλάβαµε µία κατάσταση περίπου δώδεκα χιλιάδων κρα-
τουµένων και σήµερα κρατάµε σταθερά τον αριθµό στις εννιάµισι
χιλιάδες κρατούµενους. Δηλαδή, τι θέλουν να µας πουν; Ότι
ήταν δεκαοκτώ ή είκοσι χιλιάδες οι κρατούµενοι; Πόσοι ήταν;
Αυτός δε ο αριθµός, µε την επιχορήγηση η οποία δίδεται και µε
τα µέτρα και τα προγράµµατα τα οποία υλοποιούµε στις φυλα-
κές, είναι ένας αριθµός ο οποίος είναι διαχειρίσιµος. 

Όσον αφορά τα θέµατα της στελέχωσης των δικαστικών Υπη-
ρεσιών, θέλω να αναφέρω τα εξής. Επί των ηµερών της Κυβέρ-
νησής µας, έχουν διοριστεί το 2015 στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και στα Διοικητικά Δικαστήρια εκατόν οκτώ δικαστές
και το 2016 δεκαοκτώ. Επίσης, έχουν διοριστεί το 2016 εξήντα
πέντε δικαστικοί υπάλληλοι –και πάλι βάζοντας φραγµό σε αυτή
την κατάσταση αποστελέχωσης των δικαστηρίων της χώρας. 

Περαιτέρω, το 2015, έχουν διοριστεί στο σύνολο στα Πολιτικά
και Ποινικά Δικαστήρια ενενήντα τρεις δικαστές, δεκατρείς ει-
σαγγελείς, τέσσερις αρεοπαγίτες. Αυξήσαµε τις θέσεις µόλις το
περασµένο δεκαπενθήµερο, µε διάταξη την οποία δεν ψήφισε η
Νέα Δηµοκρατία,  και αυξήσαµε και κατά επτά τις θέσεις των
υποψήφιων Εισαγγελέων στη Σχολή Δικαστών. Επιπροσθέτως,
για το 2017, έχουν προγραµµατιστεί οι προσλήψεις χιλίων τρια-
κοσίων σαράντα επτά δικαστικών υπαλλήλων. Αυτή είναι η έµ-
πρακτη απόδειξη ότι η Κυβέρνηση εργάζεται σταθερά και µόνιµα
για να µπορέσει να αλλάξει το τοπίο το οποίο παρέλαβε. 

Θέλω, όµως, να πω και κάτι τελευταίο σήµερα στη Βουλή. Το
εξήγγειλα πριν µερικές ώρες στην ετήσια γενική συνέλευση της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων. Πέρα από τα µέτρα επιτά-
χυνσης της έκδοσης δικαστικών αποφάσεων, τα οποία έχουν
δροµολογηθεί και τα γνωρίζετε –τα έχουµε ήδη ανακοινώσει– η
Κυβέρνηση δεσµεύεται ότι µέχρι το πέρας των θερινών διακοπών
θα έχει ολοκληρώσει τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες σχετικά µε
τη σύσταση της Δικαστικής Αστυνοµίας. 

Τούτο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διότι πιστεύουµε ακρά-
δαντα ότι η συνέργεια ειδικών επιστηµόνων και καταρτισµένων
ανθρώπων, ως συνεργάτες, θα βοηθήσει στο έργο της απονοµής

δικαιοσύνης και θα µεταφέρει έναν όγκο δουλειάς από τους δι-
καστές και εισαγγελείς, οι οποίοι δεν έχουν οι άνθρωποι και τις
τεχνικές γνώσεις σε πάρα πολλές περιπτώσεις να ανταποκρι-
θούν, στους συνεργάτες τους.

Είναι ένας θεσµός ο οποίος καρκινοβατεί ενώπιον της Βουλής
των Ελλήνων παραπάνω από δεκαπέντε χρόνια, όπως πολλά
άλλα εκσυγχρονιστικά και εξυγιαντικά του δηµόσιου βίου. Όµως
και αυτό το µέτρο θα το υλοποιήσει η Κυβέρνηση της Αριστεράς,
η Κυβέρνηση Συνεργασίας. Επαναλαµβάνω ότι είναι µια έµπρα-
κτη απόδειξη πως εµείς δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια
απέναντι στη διαφθορά και τη διαπλοκή. Την πολεµάµε µε συγ-
κεκριµένα νοµοθετικά µέτρα, τα οποία στηρίζουµε σε κάθε περί-
πτωση, κάθε στιγµή της άσκησης της κυβερνητικής πολιτικής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί προσωπικού;
Τι προσωπικό, κύριε Δουζίνα; Ποιο είναι το προσωπικό; Πείτε
ποιο είναι το προσωπικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ο κ. Τζαβάρας επανειληµµένα
αναφέρθηκε στο πρόσωπό µου και θα ήθελα ένα λεπτό για να
απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είπε τίποτα
κακό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Αντίθετα, θέλω να πω ότι αυτό
είναι ένα προσωπικό που δεν είναι οι συνηθισµένες αντεγκλήσεις.
Πήρα τον λόγο για να ευχαριστήσω τον κ. Τζαβάρα, ο οποίος
είναι ένας από τους λίγους ανθρώπους στη Νέα Δηµοκρατία που
διαβάζει και σκέφτεται. 

Θα ήθελα, όµως, να πω µια κουβέντα για το ήθος και την ηθική,
το ήθος της Αριστεράς. Η ελληνική γλώσσα και ο ελληνικός πο-
λιτισµός έχει µια µεγάλη σοφία. Χρησιµοποιεί τη λέξη «ήθος» σε
σχέση µε δύο έννοιες που στις λατινογενείς χώρες είναι moralite,
moralitat( ήθος, ηθική.) Για εµάς και τα δύο είναι µαζί. Για εµάς,
εποµένως, το ήθος και συγκεκριµένα, το αριστερό ήθος δεν είναι
απλώς οι γενικοί κανόνες είτε θρησκευτικής είτε καντιανής µορ-
φής, αλλά ένας βασικός χαρακτήρας, ένα ήθος και ένα ύφος
µέσα στο οποίο συλλογικά λειτουργούµε στην κοινωνία.

Είδαµε – νοµίζω - ένα πάρα πολύ καλό παράδειγµα αυτού του
ήθους χθες όταν από τη µια πλευρά η Κυβέρνηση ανακοίνωσε
ότι έδωσε αυτά τα λεφτά στους χαµηλοσυνταξιούχους και στα
νησιά και από την άλλη είχαµε µια λιτανεία, µια σειρά δηλώσεων
από την Αντιπολίτευση που προσπαθούσαν να είναι ο µεγαλύτε-
ρος Σκρουτζ, να καταργήσουν τα Χριστούγεννα για αυτόν τον
κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, εκ-
φεύγουµε από το προσωπικό, κύριε Δουζίνα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ποιος είναι ο µεγαλύτερος
Σκρουτζ θα το µάθουµε αργότερα σήµερα! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα,
δεν θα κάνουµε διαλογική συζήτηση. Σας παρακαλώ. Ποιο είναι
το προσωπικό το δικό σας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι ένα ξεχωριστό προσω-
πικό, έτσι όπως το έθεσε ο προλαλήσας συνάδελφος και εσείς
το δεχτήκατε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν το δέχτηκα.
Το άκουσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με συγχωρείτε. Τον αφήσατε,
ανέπτυξε τις απόψεις του σχετικά µε ένα προσωπικό που είπε ότι
είναι διαφορετικό από αυτό για το οποίο παίρνουν τον λόγο οι
συνάδελφοι. Άρα, δικαιωµατικά ζητώ και εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, να πείτε τι
όµως;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, εάν επιµέ-
νετε δεν θα µιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θέλω να µιλή-
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σετε γιατί θα ξαναζητήσει τον λόγο ο κ. Δουζίνας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ, λοιπόν, αναγνωρίζω ότι

για πρώτη φορά ο Χέγκελ έκανε αυτήν τη διάκριση στη «Φαινο-
µενολογία του Πνεύµατος», αλλά δεν το έκανε για τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζαβάρα και
κύριε Δουζίνα, ξεφύγατε από το πνεύµα του προσωπικού. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ειδικά, όµως, για τα θέµατα της
ηθικής – και τελειώνω - ο κύριος συνάδελφος θα µου επιτρέψει
τα Χριστούγεννα να του χαρίσω ένα βιβλίο, την «Ηθική» του Αλαίν
Μπαντιού, που λέει όλα αυτά που είπατε και ακόµα χειρότερα
για τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τον προσκαλώ σε µια δηµόσια
συζήτηση και είµαι διατεθειµένος να το διοργανώσει η Νέα Δη-
µοκρατία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα τα πείτε τα
Χριστούγεννα! 

Ο κ. Αυγενάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον
λόγο για επτά λεπτά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινήσω την εισήγησή µου για τον προϋπο-
λογισµό της Κυβέρνησης για το 2017 χωρίς να µπω στον πειρα-
σµό να µιλήσω για το «αριστερό ήθος», που το ακούσαµε και
αυτό πρωί πρωί. Το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς µαζί µε
την Κυβέρνηση της Αριστεράς µε δεκανίκι Ακροδεξιάς τελειώνει,
όπως τελείωσε και το πλεονέκτηµά σας! 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, οι υπερβολές, οι δογµατι-
κές ακρότητες, τα ψέµατα, ευτυχώς εκδικούνται. Δυστυχώς για
όλους τους Έλληνες που είναι έρµαιο των δικών σας ιδεοληψιών. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, τον προϋπολογισµό είδαµε προχθές τον
κ. Τσίπρα σε διάγγελµά του εν µέσω – παρακαλώ - της συζήτη-
σης για τον προϋπολογισµό και εν µέσω των διαπραγµατεύσεων
για την ολοκλήρωση της αξιολόγησης να εµφανίζεται πανικόβλη-
τος και να επιδίδεται σε µια προεκλογική δωροδοκία ξεχνώντας,
αλήθεια, ότι εκείνος ήταν που έκοψε το ΕΚΑΣ και επέβαλε περισ-
σότερους και µεγαλύτερους φόρους, ξεχνώντας τη νέα µείωση
των συντάξεων που συµφώνησε ήδη µε τους πιστωτές και τελικά
ξεχνώντας ότι έκοψε τις άλλες δώδεκα συντάξεις για να δώσει
τάχα τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Φοβισµένος από την κοινωνική
κατακραυγή προσπαθεί να κοροϊδέψει για άλλη µια φορά. 

Μόνο που τώρα κανείς πια δεν τον πιστεύει. Κανείς δεν σας
πιστεύει, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και είναι περίεργο ότι
ένας πρωθυπουργός δεν αντιλαµβάνεται ότι έχει καταντήσει αν-
τικείµενο ανοικτής ειρωνείας και συχνά χλευασµού για τις παι-
δαριώδεις συµπεριφορές του, για τα ταξιδάκια στην Αβάνα, για
τις παιδαριώδεις γκριµάτσες του σε µεγάλες συναντήσεις και
τέλος πάντων για τη συνολική εικόνα του που ούτε την προσω-
πική του σοβαρότητα υπηρετεί, πολύ σοβαρότερο µας ενοχλεί,
προσβάλλει τους Έλληνες πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
αφού κατέστρεψε την οικονοµία της χώρας, αφού γκρέµισε ό,τι
µε κόπο και θυσίες ο ελληνικός λαός κατάφερε να χτίσει τα χρό-
νια της κρίσης, αφού εκτροχίασε την οικονοµία επιβαρύνοντας
το χρέος και δηµιουργώντας ελλείµµατα εκατοµµυρίων φέρνει
τώρα προς ψήφιση έναν προϋπολογισµό που µας πάει χρόνια
πίσω, έναν προϋπολογισµό που καταργεί το κοινωνικό κράτος
και το κράτος πρόνοιας, έναν προϋπολογισµό που αυξάνει την
φορολογία, επιβαρύνει τους συνταξιούχους, στραγγαλίζει τους
αγρότες, καταστρέφει τους ελεύθερους επαγγελµατίες και την
ιδιωτική οικονοµία, που δεν σας ενδιαφέρει, καταργεί πλήθος
κοινωνικών δαπανών, αυξάνει δυστυχώς τα ληξιπρόθεσµα χρέη
του δηµοσίου δηµιουργώντας σηµαντικά προβλήµατα ιδίως στην
παροχή υπηρεσιών υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, εσείς
µπορεί να είστε ικανοποιηµένοι, αλλά η χώρα είναι πολύ πιο πίσω
από το 2014. Το 2014 που αποφασίσατε να ρίξετε την προηγού-
µενη «τρισκατάρατη» κυβέρνηση, όπως λέγατε τότε, η χώρα είχε
λειτουργικό τραπεζικό σύστηµα. Σήµερα έχει ένα καθεστώς cap-
ital controls, τα οποία επιβλήθηκαν µετά την ηρωική διαπραγµά-
τευση και το δηµοψήφισµα. Το θυµάστε φαντάζοµαι. 

Το 2014 οι καταθέσεις στις ελληνικές τράπεζες ήταν 173 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Σήµερα είναι µόνο 133 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το 2014 η χώρα είχε ανάπτυξη 0,8% και οι προβλέψεις της Κο-
µισιόν έκαναν λόγο για ανάπτυξη 2,9% το 2015 και 3,7% το 2016.
Αντ’ αυτού είχαµε ύφεση µείον 0,2% το 2015 και µείον 0,3% το
2016. 

Σήµερα, αλήθεια, τι επιδιώκετε; Να ξαναγυρίσει η χώρα σε
ρυθµούς ανάπτυξης, δηλαδή εκεί που ήταν το 2014 και να βγει
µε τις «πατερίτσες» της ποσοτικής χαλάρωσης - και µακάρι να
τα καταφέρετε, η αλήθεια να λέγεται - δοκιµαστικά, βεβαίως,
στις αγορές, δηλαδή εκεί που ήταν το 2014. 

Ξέρετε, όµως, τι συµβαίνει, φίλες και φίλοι, αγαπητοί συνάδελ-
φοι; Εσείς είστε οι πιο φανατικοί τελικά οπαδοί του κ. Σαµαρά
και της κυβέρνησής µας, διότι επιδιώκετε να µας γυρίσετε εκεί
που µας είχαν πάει πριν τρία χρόνια και δεν βλέπω µάλιστα να
το καταφέρνετε ούτε αυτό. 

Τώρα έχουµε νέους κυβερνητικούς πανηγυρισµούς σε σχέση
µε τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος. Τα µέτρα αυτά δεν
οδηγούν σε καµµία περίπτωση σε ονοµαστική µείωση του χρέ-
ους. Σας ζητούµε να σοβαρευτείτε και να µετράτε τους πανηγυ-
ρισµούς σας και φυσικά τα non paper που διανέµετε. Όσα
οφείλαµε αυτά θα εξακολουθήσουµε να οφείλουµε. Πρόκειται
απλώς για µια τροποποίηση του σεναρίου του ΔΝΤ για την εξυ-
πηρέτηση του χρέους µέχρι το 2060. Τόσο απλά, τόσο καθαρά!

Σε αντιστάθµισµα για αυτό η Κυβέρνηση δεσµεύτηκε στο Eu-
rogroup να διατηρήσει τον στόχο για το πρωτογενές πλεόνασµα,
όχι στο 2% όπως έλεγε, αλλά στο 3,5% του ΑΕΠ και µάλιστα µε-
σοπρόθεσµα. 

Τι σηµαίνει αυτό, για όσους µας παρακολουθούν; Σηµαίνει
σχεδόν 3 δισεκατοµµύρια παραπάνω µέτρα κάθε χρόνο. Επιδιώ-
κατε ελάφρυνση του χρέους χωρίς µνηµόνια και πήρατε µνηµό-
νιο χωρίς ουσιαστική ελάφρυνση. 

Σε ό,τι αφορά τις προβλέψεις του προϋπολογισµού, εκεί τα
πράγµατα δεν είναι απλά αισιόδοξα, είναι εκτός τόπου και χρό-
νου. Δηλώνουµε ξεκάθαρα: Μακάρι οι προβλέψεις του προϋπο-
λογισµού να πετύχουν. Όλες, όµως, οι προβλέψεις είναι
συνδεδεµένες µε την πραγµατοποίηση µεταρρυθµίσεων - σας
διαφεύγει φαντάζοµαι - και είναι γνωστό ότι έχετε αλλεργία στις
µεταρρυθµίσεις. 

Οι ίδιοι άλλωστε διακηρύσσετε συνεχώς ότι δεν πιστεύετε στο
πρόγραµµα, συνδέετε την πρόβλεψή σας για ανάπτυξη 2,7% µε
την πρόβλεψη για αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης και των
επενδύσεων.

Λέτε ότι θα αυξηθεί κατά 1,8% η ιδιωτική κατανάλωση, τη
στιγµή που φορτώνετε µε τόσα φορολογικά βάρη τους πολίτες.
Από τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα, που έχετε πάρει για την
περίοδο 2015-2018, σχεδόν τα 7,5 δισεκατοµµύρια είναι αυξή-
σεις φόρων και εισφορών.

Η 9,1% αύξηση στις επενδύσεις από πού θα έλθει, αλήθεια;
Από τη γνωστή φιλοεπενδυτική σας στάση, που είδαµε και πρό-
σφατα µε τη ΔΕΣΦΑ; 

Ακόµα κι εσείς οι ίδιοι στην εισηγητική έκθεση, στη σελίδα 18,
γράφετε: «Για σηµαντικούς παράγοντες κινδύνου, που µπορούν
να επηρεάσουν τις προβλέψεις», όπως - σας θυµίζω - είναι, πα-
ραδείγµατος χάριν, η µη αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων, η
πληµµελής υλοποίηση µεταρρυθµίσεων, η περιορισµένη απορ-
ρόφηση ευρωπαϊκών πόρων και µια σειρά άλλων προϋποθέσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, σας κληροδο-
τήσαµε ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς, που δηµιουργούσαν
πρωτογενές πλεόνασµα κι εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, µε την
πολιτική της υπερήφανης διαπραγµάτευσης και της κοντόφθαλ-
µης και ιδεοληπτικής πολιτικής, µας οδηγήσατε στην ύφεση, σε
πρωτογενή δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, στην αύξηση του δηµο-
σίου χρέους, σε τρίτο µνηµόνιο και πολύ φοβόµαστε ότι µας οδη-
γείτε και στο τέταρτο µνηµόνιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δυο λόγια έχουµε την ολο-
κληρωτική διάψευση της αντιµνηµονιακής ρητορείας σας. Όλα
αυτά που συµβαίνουν σήµερα σας τα λέγαµε. Τα θυµάστε. Σας
κρούαµε τον κώδωνα του κινδύνου. Και αντ’ αυτού, εισπράτ-
τουµε, δυστυχώς, απαξιωτικές και συκοφαντικές απαντήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµα θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Δυστυχώς, για όλα όσα κατηγορούµασταν ως Κυβέρνηση, τα
εφαρµόζετε, αλλά, δυστυχώς, µε τον χειρότερο δυνατό τρόπο
και µε καθυστέρηση δύο και τριών ετών. Υποτάσσεστε άνευ
όρων στις απαιτήσεις των θεσµών, δεν έχετε κανέναν προσανα-
τολισµό, κανέναν προγραµµατισµό, κανένα σχέδιο και, παράλ-
ληλα, διατηρείτε µε περίσσιο θράσος µια διπολική ρητορεία.

Η συνολική σας παρουσία ως Κυβέρνηση είναι ότι είστε ό,τι
πιο τοξικό έχει περάσει από τη χώρα. Καταψηφίζουµε τον προ-
ϋπολογισµό για όλους τους παραπάνω λόγους, αλλά να θυµάστε
ότι δύο χρόνια πριν τα πράγµατα ήταν πολύ διαφορετικά και
σαφώς πολύ καλύτερα. Ακόµη και σήµερα ο κ. Τσίπρας µπορεί
να προσφέρει θετική υπηρεσία στην πατρίδα, αν φύγει άµεσα.
Να φύγετε άµεσα και µαζί σας να πάρετε τη µιζέρια που φέρατε
στους Έλληνες πολίτες και στις οικογένειές τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννιά µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Γιαννιτσών. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κ. Τζανακόπουλος, ο Υπουργός Επικρατείας, έχει τον λόγο

για δώδεκα λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι η πρώτη φορά που µου δίνεται η δυνατότητα να µιλήσω

από αυτό εδώ το Βήµα.
Χαίροµαι πάρα πολύ που ο κ. Τζαβάρας, προσπαθώντας να

απαντήσει σ’ έναν πραγµατικό φιλόσοφο, αναγνώρισε, πιθανόν
χωρίς να το θέλει, την υπεροχή της Αριστεράς επί της Δεξιάς
αξιακά, θεωρητικά, πολιτικά.

Αυτή η υπεροχή είναι εξάλλου αυταπόδεικτη, αν κάποιος θα
είχε την όρεξη να ακούσει την οµιλία που προηγήθηκε, την οµιλία
του κ. Αυγενάκη, κι αν άκουγε τις χυδαίες ad hominem επιθέσεις
που εξαπέλυσε ο κ. Αυγενάκης στον Πρωθυπουργό, αναπαρά-
γοντας από αυτό εδώ το Βήµα, το Βήµα της Βουλής, τους γνω-
στούς λιβέλους της πιο σκοτεινής πλευράς του διαδικτύου.

Εν πάση περιπτώσει, αφού ο κ. Αυγενάκης ενθουσιάστηκε,
ακούγοντας τον εαυτό του να µιλάει, όπως θα έλεγε και ο Ντε-
ριντά, κύριε Τζαβάρα, µπορούµε όλοι µαζί να αφήσουµε όσα είπε
στη λήθη ανεξαρτήτως της ετυµολογίας της.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό συµπτωµατικά το είπε ο
Χάιντεγκερ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συνεδρίαση για τον προϋπολογι-
σµό µας δίνει τη δυνατότητα πάντα για µια συζήτηση εφ’ όλης
της ύλης, που αφορά την οικονοµία, την κοινωνία, τις δέουσες
προτεραιότητες της κυβερνητικής πολιτικής, αλλά και τα αντα-
γωνιστικά πολιτικά σχέδια, την έκθεσή τους και τη σύγκρισή
τους. Δεν αφορά, δηλαδή, µόνο την κοινοβουλευτική επανα-επι-
βεβαίωση συσχετισµών, δεδοµένων, αλλά πρωτίστως αφορά
τους πολίτες που ακούν και συγκρίνουν.

Σε αυτή τη συζήτηση έχουν εκτεθεί στην πραγµατικότητα δύο
σχέδια: Αυτό της σηµερινής Κυβέρνησης και αυτό της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Αυτά τα σχέδια είναι πραγµατικά ανταγωνι-
στικά. Αντικατοπτρίζουν διαφορετικές πολιτικές καταγωγές,
διαφορετικό πολιτικό ήθος, διαφορετικές προτεραιότητες και σε
τελευταία ανάλυση και πάνω από όλα αντικατοπτρίζουν διαφο-
ρετικές κοινωνικές εκπροσωπήσεις. 

Αντανακλούν τις ανάγκες δύο διαφορετικών κόσµων που συγ-
κρούονται και θα συνεχίσουν να συγκρούονται. Από τη µια µεριά
τις ανάγκες του κόσµου της εργασίας, των ανέργων, όλων όσων
έχουν πληγεί βαρύτατα από την οικονοµική κρίση και τη διαχεί-
ρισή της κατά την καταστροφική πενταετία 2010 - 2014, τις ανάγ-
κες δηλαδή της κοινωνικής πλειοψηφίας. Από την άλλη µεριά,
αντανακλούν τις ανάγκες του χρεοκοπηµένου πολιτικού συστή-

µατος και της οικονοµικής ολιγαρχίας. 
Όλες αυτές τις ηµέρες της συζήτησης, αλλά και πριν από

αυτήν, έχουν διαφανεί οι διαχωριστικές γραµµές, έχουν γίνει πε-
ρισσότερο σαφείς από ποτέ, τουλάχιστον κοινοβουλευτικά. Διότι
το σχέδιο και ο ορίζοντας αυτής της Κυβέρνησης, παρά τους
γνωστούς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς και παρά τις δυσκο-
λίες που προκαλεί η επιτροπεία, για πρώτη φορά εδώ και δεκαε-
τίες θέτει ως µέγιστη προτεραιότητα την αντιστροφή µιας
καταστροφικής πορείας για την κοινωνική πλειοψηφία. 

Διότι, ξέρετε πολύ καλά ότι σε µια οικονοµία, η οποία έχει υπο-
στεί µια πρωτοφανή διαδικασία εκκαθάρισης επί οκτώ συναπτά
έτη, έχει έρθει η στιγµή της ανάκαµψης. Το πραγµατικό ερώ-
τηµα, το µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα που βρίσκεται στον πυρήνα
της πολιτικής σύγκρουσης είναι ποιος θα ωφεληθεί από αυτή την
ανάκαµψη. 

Γι’ αυτόν τον λόγο είναι κρίσιµη η παραµονή αυτής της Κυβέρ-
νησης, ώστε η ανάπτυξη να λάβει αναδιανεµητικά χαρακτηρι-
στικά, να ωφεληθούν από τον νέο πλούτο οι εργαζόµενοι και όχι
η ολιγαρχία. Και είναι ακριβώς σε αυτό το σηµείο που οι διαχω-
ριστικές γραµµές χαράσσονται µε τη µεγαλύτερη δυνατή σαφή-
νεια. 

Χαράσσονται όταν η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µε περισσή
αλαζονεία αλλά και περιφρόνηση για τον κόσµο της εργασίας,
ονοµάζει τις ελεύθερες συλλογικές διαπραγµατεύσεις «ιδεολη-
πτική εµµονή της Αριστεράς», ενώ κατά τη γνώµη τους δεν είναι
ιδεοληπτική εµµονή η προσήλωση σε ένα σχέδιο που θέλει την
Ελλάδα ειδική οικονοµική ζώνη, µε πλήρως απορρυθµισµένη
αγορά εργασίας, χωρίς εργατικά δικαιώµατα, χωρίς καµµία εγ-
γύηση προστασίας. 

Στα χρόνια της καταστροφικής πενταετίας, ακριβώς αυτό το
σχέδιο υλοποιήθηκε. Αυτό που προσπάθησαν και η Νέα Δηµο-
κρατία αλλά και το ΠΑΣΟΚ ήταν να ενισχύσουν και να επιταχύ-
νουν µια αυθόρµητη κίνηση της καπιταλιστικής οικονοµίας σε
κρίση. Υλοποίησαν ένα σχέδιο, το οποίο στόχευε στην ταχύτατη
εκκαθάριση όλων των µη ανταγωνιστικών επιχειρήσεων και βε-
βαίως στη δηµιουργία πόρων για την εντατικότερη εκµετάλλευση
της εργασίας.

Στόχος τους ήταν η ανάκτηση της ανταγωνιστικότητας της ελ-
ληνικής οικονοµίας, µε τη µείωση του µεριδίου των µισθών στο
συνολικό ΑΕΠ, µε τη δηµιουργία ενός νέου καθεστώτος κεφα-
λαιακής συσσώρευσης, ενός καθεστώτος ασύδοτου, χωρίς πε-
ριορισµούς, χωρίς όρια, χωρίς κανόνες. 

Δεν είναι τυχαίο ότι η µερική απασχόληση στα χρόνια του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας έγινε καθεστώς. Από το 38%
που βρισκόταν περίπου το 2010 µέσα σε µια διετία το ποσοστό
της µερικής απασχόλησης εκτινάχθηκε  στο 59% στο τέλος της
διακυβέρνησης των κυρίων Σαµαρά και Βενιζέλου. 

Στόχος δικός µας δεν είναι µόνο ο περιορισµός αυτής της αυ-
ξητικής τάσης και πορείας, αλλά η συνολική αντιστροφή της. Γι’
αυτό είναι κρισιµότατη η έκβαση της µάχης για τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις. 

Ξέρουµε ότι θα έχουµε τη Νέα Δηµοκρατία απέναντι. Το έχει
δηλώσει ο ίδιος της ο Πρόεδρος. Ξέρουµε, όµως, ότι είναι ανα-
γκαία και η αποκατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων,
όχι για λόγους ταυτοτικούς ή δικαίωσης της Αριστεράς, αλλά για
λόγους επιβίωσης των ίδιων των εργαζοµένων. Η κατάσταση
εξαίρεσης που έχετε επιβάλει στην ελληνική αγορά εργασίας
πρέπει να τελειώνει και θα κάνουµε το παν για να τελειώσει. 

Την ίδια στιγµή, όµως, ο προϋπολογισµός αυτός αναδεικνύει
και µια άλλη προτεραιότητα που σας εξοργίζει, εξοργίζει τη Νέα
Δηµοκρατία, εξοργίζει το ΠΑΣΟΚ: Τη στήριξη του κοινωνικού
κράτους. Για πρώτη φορά µέσα στα χρόνια της κρίσης ο κοινω-
νικός προϋπολογισµός έχει αυξηµένες πιστώσεις. 

Αναφέρθηκαν συγκεκριµένα στοιχεία από τους αρµόδιους
Υπουργούς, από τον Υπουργό Υγείας, από τον Υπουργό Παι-
δείας, από τον Αναπληρωτή Υπουργό Έρευνας, από την
Υπουργό Εργασίας. Θα τα σταχυολογήσω: Επιπλέον 300 εκα-
τοµµύρια για τη στήριξη της υγείας και της εκπαίδευσης, 760
εκατοµµύρια για την εφαρµογή του Κοινωνικού Εισοδήµατος Αλ-
ληλεγγύης σε όλη τη χώρα, 100 εκατοµµύρια για τη διευθέτηση
στεγαστικών δανείων σε πολύ φτωχούς οφειλέτες, που δεν µπο-
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ρούν να εξυπηρετήσουν τα δάνειά τους, καθώς και 250 εκατοµ-
µύρια για την αύξηση των δηµόσιων επενδύσεων και τη χρηµα-
τοδότηση της έρευνας και προγραµµάτων για τον
επαναπατρισµό νέων ερευνητών. 

Είναι αυτά αρκετά; Θα ρωτούσε κανείς. Η απάντηση είναι, φυ-
σικά, «όχι». Όµως, είναι αυτό που µπορούµε να κάνουµε µε δεδο-
µένους τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς που µας επιβάλλει η
συµφωνία του Ιουλίου-Αυγούστου του 2015. 

Αυτό που οφείλουν, όµως, να αναρωτηθούν οι πολίτες είναι τι
θα συνέβαινε αν δεν είχε προηγηθεί η διαπραγµάτευση που τόσο
πολύ αρέσκεται να λοιδορεί η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και το
ΠΑΣΟΚ. Γιατί τόσο πολύ ενοχλεί η διαπραγµάτευση του 2015;
Διότι απλούστατα εσείς δεν διαπραγµατευτήκατε ποτέ, διότι ανέ-
δειξε τη δική σας εθελούσια υποταγή στις βουλήσεις των δανει-
στών. 

Τι θα συνέβαινε, πρέπει να αναρωτηθούµε, αν σήµερα για το
2016, αλλά και του χρόνου για το 2017 ίσχυε η συµφωνία που µε
πανηγυρισµούς υπογράφηκε το 2012; Ποιοι θα ήταν οι αντίστοι-
χοι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί; Πρωτογενή πλεονάσµατα 4,5%!
Και τώρα ενοχλείται η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ από το
0,5% και το 1,75%. Εσείς που σήµερα εµφανίζεστε λάβροι κατά
του 3,5% για το 2018 πρέπει να µας πείτε για πόσα χρόνια θα
ίσχυε το 4,5%.

Ουδείς ισχυρίζεται ότι οι στόχοι είναι χαµηλοί, αλλά οι µόνοι
που δεν δικαιούσθε να µιλάτε για αυτόν τον στόχο είστε εσείς
που είχατε δεσµεύσει τη χώρα µε το 4,5% µέχρι το 2031. 

Σήµερα, λοιπόν, εσείς που µιλάτε για προϋπολογισµό λιτότη-
τας και υπερφορολόγησης τι θα λέγατε στον ελληνικό λαό, αν
έπρεπε να ψηφίσετε προϋπολογισµό µε στόχο πλεόνασµα 8 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, όπως είχατε υπογράψει; 

Και µην επαναλάβετε τα περί ανάπτυξης του 3,5%. Ακόµη και
ένα παιδί γνωρίζει ότι όλα αυτά είχαν γραφτεί στα χαρτιά για να
βγαίνει η µελέτη βιωσιµότητας του χρέους, για να παρακαλάτε
µετά για πιστοποιητικά βιωσιµότητας. Είχατε πέσει έξω σε όλους
τους στόχους και σε όλες σας τις προβλέψεις καθ’ όλη τη διάρ-
κεια των προγραµµάτων. Και θα πέφτατε ξανά έξω, γιατί ξέρετε
πάρα πολύ καλά, όσο και αν τώρα κάνετε ότι το ξεχνάτε, ότι πλε-
ονάσµατα 4,5% και ανάπτυξη 3,7% δεν πηγαίνουν µαζί, αλληλο-
αναιρούνται. 

Μη συνεχίζετε, λοιπόν, τη φαντασιοπληξία του success story.
Και µην εκβιάζετε – κάποιοι από εσάς µε νηπιακό πείσµα - µια
αδύνατη και κωµικοτραγική ιστορική δικαίωση, που θα προκα-
λούσε απορία, αν δεν προκαλούσε απλώς τη θυµηδία. Σταµατή-
στε να πανηγυρίζετε µόνοι εσείς για το καταγεγραµµένο πια στη
συλλογική µνήµη ως εγκληµατικό PSI, διότι καµµία επιχειρηµα-
τολογική ακροβασία, κανένας διεστραµµένος αλγόριθµος δεν
µπορεί να διαγράψει ή να δικαιολογήσει τη λεηλασία των ασφα-
λιστικών ταµείων, την καταστροφή των µικροοµολογιούχων, την
εξαφάνιση των αποθεµατικών των νοσοκοµείων, την υποθήκευση
των ελληνικών τραπεζών. 

Το µόνο που κάνουν αυτές οι αφηγήσεις είναι να υποτιµούν
την πολιτική συζήτηση και να τη µετατρέπουν σε έναν παραδο-
ξολογικό µονόλογο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µπορούσε κανείς να πει
πολλά ακόµα, αλλά ο χρόνος είναι µονότροπος και δυστυχώς,
αν προσπαθεί να τα πει κανείς όλα µαζί, γίνεται θόρυβος. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να κλείσω µε ένα σχόλιο για τις προχ-
θεσινές ανακοινώσεις του Πρωθυπουργού. Πολλοί βιάστηκαν να
τις χαρακτηρίσουν προεκλογικές και η απάντηση – αν και είναι
κλισέ - είναι τουλάχιστον προφανής: Κρίνουν εξ ιδίων τα αλλό-
τρια. Οι ανακοινώσεις αυτές δεν ήταν ούτε προεκλογικού χαρα-
κτήρα παροχή ούτε και δώρο. Ήταν η ελάχιστη ένδειξη
υποστήριξης, αλλά και πράξη καθήκοντος απέναντι στους αν-
θρώπους εκείνους που σηκώνουν στις πλάτες τους το βάρος
πολλαπλών κρίσεων, όχι µόνο της οικονοµικής κρίσης, αλλά και
του προσφυγικού. 

Και είναι σηµαντικό να τονίσουµε τη διαφορά µεταξύ της εξαγ-
γελίας αυτής και της καθόλου αντίστοιχης κίνησης που εγκαι-
νίασε την απονενοηµένη προεκλογική εκστρατεία του κ. Σαµαρά
το 2014, διότι τότε κανένα πλεόνασµα δεν µοιράστηκε, όπως
ψευδώς ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία. Έγινε, αντίθετα, η πολι-

τική επιλογή εκτροχιασµού του τότε προγράµµατος µπροστά
στην προδιαγεγραµµένη πολιτική ήττα, διότι η δαπάνη των 450
εκατοµµυρίων ευρώ να σας θυµίσω ότι έγινε µε έντοκο γραµµά-
τιο, εγγράφηκε στον προϋπολογισµό του 2014 και οδήγησε στην
αποτυχία του να πιαστεί ο στόχος για το 1,5% του πρωτογενούς
πλεονάσµατος. Να σας θυµίσω, επίσης, ότι ο λογαριασµός
έγραψε 0,4% για το 2015, αφήνοντας ένα δηµοσιονοµικό κενό
της τάξεως των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ποιος, όµως, ενδιαφερόταν;
Το ζήτηµα ήταν να ναρκοθετηθεί ο δρόµος για την Κυβέρνηση

του ΣΥΡΙΖΑ, να εξαφανιστούν τα ταµειακά διαθέσιµα και να στη-
θεί το σκηνικό για την «αριστερή παρένθεση». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν σας πέρασε, όµως, και δεν θα σας περάσει ούτε σήµερα,

γιατί σήµερα δεν διανέµονται ανύπαρκτοι πόροι, αλλά η υπερα-
πόδοση των εσόδων και δεν τίθεται σε κίνδυνο ο στόχος για το
2016. 

Όσο και αν η Νέα Δηµοκρατία επιθυµεί τον εκτροχιασµό, για
να µπορέσει να δικαιολογήσει τον σχεδιασµό της για το τέταρτο
µνηµόνιο, για ένα σκληρό πρόγραµµα λιτότητας, φορτώνοντάς
το στον ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα δικαιωθεί. Η δεύτερη αξιολόγηση θα
κλείσει χωρίς νοµοθέτηση µέτρων και µε αποκατάσταση των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Η µεγάλη προσπάθεια για την
αντιστροφή πορείας που ακολουθήθηκε τις τελευταίες δεκαετίες
θα συνεχιστεί. 

Οι δυσκολίες είναι γνωστές. Τα εµπόδια είναι υπαρκτά και οι
κοινωνικές αντοχές είναι περιορισµένες. Δεν πετάµε στα σύν-
νεφα. Δεν πανηγυρίζουµε. Δεν θριαµβολογούµε. Με συνέπεια,
ευθύτητα και ειλικρίνεια κοιτάµε τον ελληνικό λαό στα µάτια και
του λέµε ότι θα κάνουµε το καλύτερο δυνατό. Στο τέλος, θα κρι-
θούµε όχι µόνο από τις προθέσεις, αλλά και από το αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε τι συνίσταται

το προσωπικό, κύριε Κουτσούκο;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, από τα Πρακτικά

της Βουλής προκύπτει ότι κατά τη χθεσινή αγόρευσή της η κ.
Φωτίου µού απέδωσε χαρακτηρισµό περί απατεώνων, στον
οποίο εγώ δεν αναφέρθηκα. Και θα ήθελα σας παρακαλώ και
τους συναδέλφους που αδηµονούν ένα λεπτό να εξηγήσω τι
ακριβώς είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ως εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης ανέλυσα τους πίνακες 123 και 124 της εισηγητικής έκθεσης
του προϋπολογισµού, στους οποίους περιλαµβάνονται τα µέτρα
δηµοσιονοµικής προσαρµογής και είπα ότι οι περικοπές είναι 1,8
δισεκατοµµύρια και οι φόροι 3 δισεκατοµµύρια. Αυτό µας κάνει
4,8 δισεκατοµµύρια. Έναντι αυτού λέει η Κυβέρνηση ότι θα µοι-
ράσει το 20%, περίπου, σε κοινωνική πολιτική. 

Είπα ότι αυτό είναι µία ταχυδακτυλουργία που έχει στόχο να
εξαπατήσει τους πολίτες από τους οποίους η Κυβέρνηση µε το
µακρύ χέρι αφαίρεσε εισοδήµατα και ότι έτσι απαντιέται ρητο-
ρικά το ερώτηµα της κ. Φωτίου - που αναπαράγει ως σλόγκαν
µία σατιρική εκποµπή - «απατεώνες είµαστε;». Η κ. Φωτίου είχε
ρωτήσει και εγώ απάντησα ρητορικά. Και αν παρεξηγήθηκε η κ.
Φωτίου – και τελειώνω µε αυτό -, την παραπέµπω στα όσα είπε ο
κ. Τσίπρας όταν µίλησε στα Γιάννενα, όταν χαρακτήρισε πολιτική
απάτη την ανακοίνωση του κ. Σαµαρά για το κοινωνικό µέρισµα.

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για τη δυνατότητα
να διευκρινίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης έχει τον λόγο για δώ-

δεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαδέχοµαι στο Βήµα έναν νέο
Υπουργό, τον Κυβερνητικό µας Εκπρόσωπο, ο οποίος µε εµπε-
ριστατωµένο τρόπο παρουσίασε πολλά από τα χαρακτηριστικά
του  προϋπολογισµού που συζητάµε σήµερα και έτσι µε διευκο-
λύνει και εµένα να µην επαναλάβω κάποια πράγµατα.

Ο προϋπολογισµός που έχουµε µπροστά µας, που σε λίγες
ώρες θα είναι νόµος του κράτους, έρχεται µετά από δύο τρίµηνα
θετικής πορείας της οικονοµίας. Με βάση τις εκτιµήσεις του ίδιου
του προϋπολογισµού, αλλά κυρίως παραγόντων έξω από τη
χώρα, το 2017 θα είναι η πρώτη χρονιά, µετά από πάρα πολλά
χρόνια, που η Ελλάδα θα είναι σε τροχιά ανάπτυξης. Βεβαίως το
στοίχηµα είναι αυτή η τροχιά ανάπτυξης να σταθεροποιηθεί, να
είναι βιώσιµη αυτή η επίτευξη των αριθµών και των µεγεθών.
Υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις για να γίνει κάτι τέτοιο.

Το ερώτηµα που τίθεται, είναι το εξής: Υπάρχουν δυνάµεις σή-
µερα στην Ευρώπη και έξω από την Ευρώπη που να θέλουν να
ανακόψουν αυτή την πορεία; Υπάρχουν δυνάµεις που ενοχλούν-
ται µε την κυβερνητική πολιτική, η οποία δεν ενδίδει σε µια πολι-
τική ανακύκλωσης της λιτότητας, η οποία δεν υιοθετεί τη λογική
των µνηµονίων, αλλά προσπαθεί κάθε στιγµή να δηµιουργήσει
τους όρους απεµπλοκής από αυτές; Απαντάω ευθέως. Ναι,
υπάρχουν. 

Ο διάλογος που γίνεται αυτή τη στιγµή, στο πλαίσιο της ολο-
κλήρωσης της δεύτερης αξιολόγησης, επιβεβαιώνει µια τέτοια
εκτίµηση. Οι απόψεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και
του κ. Σόιµπλε είναι εκείνες οι οποίες πραγµατικά αποτελούν εµ-
πόδιο, όχι η Ελλάδα να µην τηρήσει τις υποσχέσεις της µε βάση
τη συµφωνία του καλοκαιριού του 2015, αλλά είναι απόψεις οι
οποίες διευρύνουν αυτή τη συµφωνία κατά το δοκούν. Θέτουν
ζητήµατα γιατί αποσκοπούν όχι απλώς να είµαστε συνεπείς µε
τους δηµοσιονοµικούς στόχους απέναντι στους οποίους έχουµε
δεσµευτεί, αλλά να εµπεδωθεί ένα καθεστώς µνηµονίου σήµερα
στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που ήρθε
στην Ευρώπη µέσω της Ελλάδας, δεν ήρθε για να φύγει ούτε
από τη χώρα ούτε από την Ευρώπη. Είναι ο στυλοβάτης των πιο
ακραίων νεοφιλελεύθερων απόψεων. Και γι’ αυτό αυτή τη στιγµή
υπάρχει µια ιδιόµορφη συµµαχία, παρά τη φαινοµενική διαφωνία
σε σχέση µε την αντιµετώπιση του ελληνικού χρέους ανάµεσα
στον κ. Σόιµπλε και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Είναι αυτές οι απόψεις που θέλουν µια νέα Ευρώπη γερµανο-
κεντρική, µια Ευρώπη διαρκούς λιτότητας, µια Ευρώπη λιγότερο
δηµοκρατική, παραβλέποντας όµως ότι αυτός ο δρόµος είναι ο
δρόµος που αποδοµεί τη σηµερινή Ευρώπη, αποδοµεί τη συνοχή
της, είναι έξω από τις παραδόσεις της και ενισχύει την ακροδε-
ξιά. Είναι αυτές οι απόψεις που θα δοκιµάσουν τα επόµενα χρό-
νια την ευρωπαϊκή πορεία και συνοχή.

Βεβαίως, η στόχευση αυτών των δυνάµεων είναι γνωστή και η
στάση τους είναι αποκαλυπτική. Το ερώτηµα είναι οι εγχώριες
δυνάµεις τι λένε απέναντι σ’ αυτό. Τι λέει η Νέα Δηµοκρατία, τι
λέει το ΠΑΣΟΚ απέναντι σε αυτές τις δεδοµένες στοχεύσεις εκ
µέρους των συγκεκριµένων δυνάµεων; 

Η στάση σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι αποκαλυ-
πτική. Συµπαρατάσσεστε στα ζητήµατα των εργασιακών µε το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Δεν αισθάνεστε την ανάγκη να κά-
νετε την παραµικρή αυτοκριτική για τις δεσµεύσεις των κυβερ-
νήσεών σας για 4,5% πρωτογενή πλεονάσµατα. Τώρα το έχετε
αλλάξει, αλλά αυτή είναι η ευκολία που σας δίνει η αντιπολί-
τευση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Τα έργα σας όµως ακόµα τα πληρώνουµε. Τη δική σας χρεο-
κοπία, κοινωνική και οικονοµική, διαχειριζόµαστε αυτή τη στιγµή.
Δεν αισθάνεστε την ανάγκη να πείτε «ναι, σφάλαµε». Αντίθετα
επικοινωνείτε ιδεολογικά, πολιτικά και προγραµµατικά µε τον κ.
Σόιµπλε και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Αυτά ο κόσµος τα
γνωρίζει. Δεν απευθύνεστε σε αµνήµονες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές ο Πρωθυπουργός
εξήγγειλε µια σειρά µέτρων. Αυτά αποτελούν µια έµπρακτη επι-
βεβαίωση της κοινωνικής ευαισθησίας της Κυβέρνησης, της πρό-
θεσής της κάθε φορά που θα επιτυγχάνει τους στόχους της,

κατά προτεραιότητα να απευθύνεται σε αυτούς που έχουν µεγα-
λύτερη ανάγκη. 

Είναι ένα δείγµα γραφής που θα επαναληφθεί και στο τέλος
του 2017, αν µας δοθεί η δυνατότητα. Είναι ένας προσανατολι-
σµός κοινωνικής ευαισθησίας, είναι ένα διαφορετικό δείγµα γρα-
φής από αυτούς που επιδιώκουν τελικά να γίνουν τα µνηµόνια
καθεστώς στη χώρα µας. 

Ακούσατε πριν και από τον κ. Τζανακόπουλο πως ακριβώς προ-
σπαθήσατε να διασκεδάσατε το µέτρο αυτό και το συγκρίνατε
µε τη δική σας πολιτική του 2014. Μάλιστα, άκουσα και έναν Βου-
λευτή εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς δεν αντελή-
φθη και έλεγε «ο προϋπολογισµός που συζητάµε ήδη έχει
ανατραπεί, διότι ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε µέτρα». Σας
υπενθυµίζω ότι αφορούν µεγέθη του έτους που έκλεισε, του
2016, και δεν είναι δαπάνες που αφορούν το 2017, όπως κάνατε
εσείς. 

Προφανώς ο Βουλευτής σας, αν δεν κάνω λάθος ήταν ο κ.
Γκιουλέκας, πήρε µαθήµατα από τη δική σας πρακτική, τότε που
το 2014 εγγράψατε το δήθεν κοινωνικό µέρισµα, που προέκυπτε
από το δήθεν τότε πλεόνασµα, ως δαπάνη του τρέχοντος έτους,
τινάζοντας στον αέρα τότε τον στόχο για πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Γιατί; Γιατί ακολουθούσατε το δρόµο της µεγάλης φυγής
και της απόδρασης, βλέποντας ότι έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ στην εξου-
σία.

Αυτό το κάνατε σε όλα τα πεδία, σε όλα τα Υπουργεία. Είναι
αυτά τα οποία µένουν ανεξίτηλα στη συνείδηση του κόσµου και
σας αξιολογεί κάθε φορά που σας ακούει να µιλάτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν είµαστε πρόθυµοι να
παίξουµε αυτό τον ρόλο που εσείς µας προτείνετε. Άκουσα από
τον Αντιπρόεδρο του κόµµατός σας – όχι κάποιο άλλο στέλεχος,
αλλά από τον Αντιπρόεδρο - ο οποίος προσπαθεί πάντοτε να
είναι επικοινωνιακά στον αφρό, τον κ. Γεωργιάδη, να λέει: «Μα,
πώς τόλµησαν και έκαναν αυτή τη διανοµή από την υπεραπό-
δοση των στόχων, όταν δεν είχαν συνεννοηθεί µε τους δανει-
στές;».

Και σας ερωτώ: Υπάρχει θέµα βαθµών ελευθερίας για εσάς
που πρέπει να έχει η εκάστοτε δηµοκρατικά εκλεγµένη κυβέρ-
νηση; Δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα; Πώς τελικά βλέπετε τον ρόλο
της ελληνικής Κυβέρνησης; 

Προσέξτε, αν θέλετε να µετατρέψετε τη δηµοκρατικά εκλεγ-
µένη Κυβέρνηση της Ελλάδας σε πρακτορείο ή παράρτηµα ή
υποκατάστηµα του κ. Σόιµπλε και τους Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου, αυτό τον ρόλο σας τον χαρίζουµε. Εµείς δεν είµαστε
πρόθυµοι για κάτι τέτοιο.

Την προηγούµενη εβδοµάδα, κυρίες και κύριοι, βρέθηκα στο
συνέδριο της ΚΕΔΕ και είχα εκεί τη δυνατότητα να ακούσω τον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, απευθυνόµενος µε ένα
έκδηλα αµήχανο τόνο και τρόπο προς τους εκλεγµένους δηµάρ-
χους, να µιλά για ελλείψεις στον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Βεβαίως, η ζωή κάνει παιχνίδια. 

Ποιος µιλάει για ελλείψεις προσωπικού στην αυτοδιοίκηση;
Αυτός ο οποίος συνέδεσε το όνοµά του µε τη δηµοτική αστυνο-
µία, τους σχολικούς φύλακες, τους καθηγητές στα τεχνικά λύ-
κεια και µε όλους εκείνους που ένα καλοκαίρι είδαν να χάνουν
τη δουλειά τους µέσα από την τηλεόραση. Αυτός ο οποίος ταυ-
τίστηκε µε τη διαθεσιµότητα και τις απολύσεις. 

Αυτή είναι η πρότασή σας για το δηµόσιο, σε µια στιγµή µεγά-
λης κοινωνικής και ανθρωπιστικής κρίσης που θα πρέπει το ελλη-
νικό δηµόσιο να συντρέχει απέναντι σε αυτούς που πλήττονται,
και βεβαίως επλήγησαν από τις δικές σας πολιτικές, επί των ηµε-
ρών σας.

Κυρίες και κύριοι, άκουσα και τον «σκιώδη Υπουργό Εσωτερι-
κών» κ. Βορίδη στην παρέµβασή του τις προηγούµενες ηµέρες
να ρωτάει γιατί δεν είναι εγγεγραµµένα τα 214 εκατοµµύρια των
παρακρατηθέντων πόρων προς την τοπική αυτοδιοίκηση για το
2017. Και απαντώ: Διότι ήταν γνωστό εκ των προτέρων από από-
φαση του 2009 ότι φθάσαµε στην τελευταία όγδοη δόση αυτής
της συµφωνίας. Κατά συνέπεια, ήταν κάτι το οποίο γνωρίζαµε.
Δεν πρόκειται, λοιπόν, για κάτι το οποίο δεν ήταν γνωστό.

Και κυρίως, θα έλεγα ότι δεν µπορείτε εσείς να κάνετε µια τέ-
τοιου είδους κριτική. Διότι επί των ηµερών των κυβερνήσεών σας
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και των συγκυβερνήσεών σας, η τοπική αυτοδιοίκηση έχασε
πάνω από το 50% των πόρων της. Εµείς απευθυνόµενοι στο συ-
νέδριο της ΚΕΔΕ, είπαµε ότι, βεβαίως, υπάρχει ένα ζήτηµα αύ-
ξησης των πόρων προς την τοπική αυτοδιοίκηση. Και καλέσαµε
σε έναν πραγµατικά ειλικρινή διάλογο από την επόµενη µέχρι
τώρα, τις αρχές του 2017, ώστε να δούµε πώς το 2017 θα είναι
η αφετηρία µιας σταδιακής αύξησης των πόρων προς την τοπική
αυτοδιοίκηση. 

Η αύξηση αυτή, όµως, δεν µπορεί να µεταφράζεται µόνο σε
µια οικονοµική ενίσχυση. Πρέπει να δούµε, µε βάση την πορεία
εφαρµογής του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», τι χρειάζεται να αλλάξουµε. Και
σήµερα είναι ώριµο να πάµε σε µια νέα µεταρρύθµιση του θεσµι-
κού πλαισίου της αυτοδιοίκησης, η οποία θα αποσαφηνίζει τις
σχέσεις µε το κεντρικό κράτος µε τους άλλους βαθµούς αυτοδι-
οίκησης, µια µεταρρύθµιση η οποία θα έχει το στοιχείο της ανα-
πτυξιακής διάστασης, µια µεταρρύθµιση που θα ενθαρρύνει τις
τοπικές κοινωνίες να εµπλέκονται στη διακυβέρνηση των τοπικών
δήµων. Και αυτό µπορεί να γίνει µέσα από την καθιέρωση της
απλής αναλογικής, δηλαδή µέσα από αυτό το οποίο εχθρεύεστε. 

Και ρωτώ: Αν η τοπικότητα, έτσι όπως ορίζεται µέσα σε έναν
δήµο, και ταυτόχρονα, η γνώση των πολύ συγκεκριµένων προ-
βληµάτων τα οποία γνωρίζουν οι ίδιοι οι κάτοικοι στους δήµους,
αποτελεί το πραγµατικό έδαφος, έτσι ώστε όσοι θέλουν να ασχο-
ληθούν µε αυθεντικό τρόπο να εκφράζονται µέσα από ένα γνήσια
δηµοκρατικό εκλογικό σύστηµα, αν ο χώρος λοιπόν της τοπικής
αυτοδιοίκησης δεν είναι για την εφαρµογή µιας πιο δηµοκρατι-
κής εκπροσώπησης των ανθρώπων, ποιος άλλος χώρος είναι;

Γιατί, λοιπόν, το εχθρεύεστε; Ξέρετε γιατί; Διότι για σας η το-
πική αυτοδιοίκηση είναι κατ’ εικόνα και οµοίωση της κεντρικής
πολιτικής σκηνής. Όµως, αυτό είναι που διώχνει σήµερα τον
κόσµο από τη συµµετοχή στα τοπικά προβλήµατα, διώχνει τους
ίδιους τους νέους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο το προηγούµενο διάστηµα
από το καλοκαίρι υπήρξε µία συστηµατική προσπάθεια, µία επι-
χείρηση µιντιακής παραπληροφόρησης γύρω από ένα θέµα που
χειρίστηκα επί µήνες, αυτό του ΔΕΣΦΑ. Γύρω απ’ αυτό φτιάχτηκε
µία ολόκληρη ιστορία για το θέµα των ιδιωτικοποιήσεων και των
επενδύσεων.

Εδώ, λοιπόν, σήµερα µας δίνεται η ευκαιρία να αποκαταστή-
σουµε ορισµένα πράγµατα και να µάθει κυρίως ο κόσµος. Αυτός
ο διαγωνισµός ολοκληρώθηκε το 2013 και τον είχατε κάνει εσείς,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Προηγουµένως, για να ικανοποι-
ήσετε τους υποψήφιους Αζέρους αγοραστές – που, σηµειωτέον,
είναι ένα φυσικό µονοπώλιο, δεν υπάρχει ανταγωνιστική αγορά
σ’ αυτόν που διαχειρίζεται τα δίκτυα, είναι µόνος του κάποιος-
κατά παράνοµο τρόπο στην περιουσιακή βάση αυτής της εται-
ρείας ενσωµατώσατε κρατικές και ευρωπαϊκές ενισχύσεις κατά
παράβαση της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. 

Το κάνατε; Το κάνατε! Όµως, ενώ γνωρίζατε ότι στη «SOCAR»,
επειδή είναι εταιρεία παραγωγός φυσικού αερίου, δεν δίνεται
ταυτόχρονα το δικαίωµα να διαχειρίζεται και δίκτυα φυσικού αε-
ρίου – βάση πάντοτε το ενωσιακό δίκαιο - παρ’ όλα αυτά προχω-
ρήσατε στον διαγωνισµό. 

Έκτοτε, ο διαγωνισµός και τα αποτελέσµατά του καταταλαι-
πωρήθηκαν. Εµείς ήρθαµε να διορθώσουµε αυτό που εσείς σκό-
πιµα είχατε κάνει προς όφελος της αζέρικης εταιρείας, δηλαδή
να πάρουµε µία νοµοθετική πρωτοβουλία που να απαγορεύει να
υπάρξουν αυξήσεις της τάξης του 68% για τις ελληνικές επιχει-
ρήσεις και για τα ελληνικά νοικοκυριά.

Τι λέτε, στις δεδοµένες συνθήκες αντέχουν οι ελληνικές βιο-
µηχανίες που χρησιµοποιούν φυσικό αέριο να επιβαρύνονται µε
68% παραπάνω στα τέλη χρήσης φυσικού αερίου; Το αντέχουν;
Προστατεύονται έτσι οι θέσεις εργασίας ή οι επενδύσεις, για τις
οποίες κόπτεστε; Ποια συµφέροντα, λοιπόν, συνδέουν στελέχη
σας µε τους Αζέρους, µε την αζέρικη «SOCAR»; Κοιταχτείτε µε-
ταξύ σας και αναρωτηθείτε, διότι προφανώς κανείς δεν µπορεί
να ισχυριστεί ότι αυτή η πολιτική εξυπηρετεί την επένδυση, την
απασχόληση στην Ελλάδα και τις ελληνικές επιχειρήσεις. 

Εάν το είχαµε κάνει εµείς εξαρχής, θα το είχαµε κάνει διαφο-
ρετικά – το δείξαµε αυτό σε ένα άλλο µοντέλο διαχείρισης των
δηµόσιων δικτύων, στον ΑΔΜΗΕ - διότι αυτήν τη στιγµή η άποψη

που κερδίζει χώρο στην Ευρώπη, η άποψη που ενισχύεται, είναι
ότι όπου υπάρχουν δίκτυα, πρέπει αυτά να ελέγχονται από το
δηµόσιο. Μ’ αυτόν τον τρόπο - κάτι που µας είπε και η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων - όταν υπάρχει το δηµόσιο κατά 50% συν
1%, εξασφαλίζεται και χαµηλή χρηµατοδότηση.

Όλα τα άλλα, λοιπόν, που λέτε, ότι δηλαδή επειδή ναυάγησε
ο ΔΕΣΦΑ χάθηκαν επενδύσεις και θέσεις εργασίας, είναι από-
λυτα ψεύδη σαν αυτά που λέτε και σε δεκάδες άλλες περιπτώ-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δυσκολίες είναι πολλές και
δεδοµένες. Δεν ήµασταν αυτοί οι οποίοι προσπαθήσαµε να µιλή-
σουµε µε µία γλώσσα ωραιοποίησης. Θα διαπιστώσετε ότι αυτό
που έκανε ο Πρωθυπουργός προχθές δεν είναι µία προεκλογική
κίνηση, διότι δεν είναι στους σχεδιασµούς µας να πάµε για εκλο-
γές. Δεν έχει ανάγκη ο τόπος τις εκλογές. Δεν αντέχει η οικονο-
µία τις εκλογές. 

Αυτό το οµολογούν που και που και τα δικά σας στελέχη, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Απλά και µόνο η ρητορική αντιπολι-
τευτική σας σας κάνει να τα λέτε αυτά. Βεβαίως, φωνάζετε για
εκλογές για να καλύψετε την ουσία και το στίγµα των προτάσεών
σας, που είναι αυτές του ΔΝΤ και του κ. Σόιµπλε. Αυτό προσπα-
θείτε να καλύψετε, ότι δηλαδή δεν έχετε τίποτα καινούργιο να
παρουσιάσετε σήµερα στην ελληνική κοινωνία, τίποτα διαφορε-
τικό από αυτά που έγιναν τα χρόνια που ήσασταν στη διακυβέρ-
νηση και οδήγησαν στα σηµερινά αδιέξοδα. 

Εµείς θα συνεχίσουµε στον ίδιο δρόµο µ’ αυτήν την αποφασι-
στικότητα που χαρακτηρίζει τους ανθρώπους που έρχονται από
την Αριστερά, δίνοντας καθηµερινά µικρές και µεγάλες µάχες
για να υπερασπιστούµε το µεγαλύτερο κοµµάτι του ελληνικού
λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Νικόλαος Δένδιας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ θα
ήταν εύκολος ο ρόλος του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της
Αντιπολίτευσης στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό καθίστα-
ται δύσκολος. Καθίσταται δύσκολος, γιατί οι περισσότεροι
Υπουργοί οι οποίοι εισηγούνται τον προϋπολογισµό και τα κεφά-
λαια που αφορούν το Υπουργείο τους, κατανέµουν τον χρόνο
κατά 90% για να σχολιάσουν τα προ ετών πεπραγµένα ή µη πε-
πραγµένα της κυβέρνησης 2012 - 2014 και κατά το ένα δέκατο
µόνο στο να εισηγηθούν αυτό το οποίο είναι το κύριο αντικείµενο
της συζήτησης, δηλαδή τη διάθεση των κονδυλίων και την εξή-
γηση των προτεραιοτήτων που έχουν στον χώρο του Υπουργείου
τους.

Θα έχετε παρατηρήσει, κατ’ αρχάς, ότι ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτάκης, καίτοι απών, έχει την
τιµητική του. Δεν υπάρχει ένας Υπουργός που να µη σχολιάσει
δική του άποψη. Βεβαίως, θα µου πείτε ότι είναι η πίεση των δη-
µοσκοπήσεων, ότι οι δεκαπέντε και παραπάνω µονάδες διαφο-
ράς είναι πάρα πολλές, ότι είναι ανάγκη.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, είναι αναγκαίο - και θα ήθελα να
αναφερθώ ιδιαίτερα στον κύριο Υπουργό Δικαιοσύνης, γιατί νο-
µίζω ότι τον ενδιαφέρει να το ακούσει- όταν γίνεται σχόλιο για
τον Αρχηγό της Αντιπολίτευσης, καλό θα ήταν να υπάρχει δεδο-
µένη αντίληψη ότι πιθανότατα ξέρει τι λέει.

Προηγουµένως ο κύριος Υπουργός της Δικαιοσύνης -δικαιο-
λογηµένος, κατά τα άλλα, γιατί είναι νέος στο Υπουργείο- σχο-
λίασε µε δηκτικό τρόπο την αναφορά του Προέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας σήµερα το πρωί στην Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων περί απόλυσης εννέα χιλιάδων κρατουµένων. Μάλιστα,
έκανε και αθροίσεις. Είπε: «Πώς έχουµε εννέα χιλιάδες και εννέα
χιλιάδες που αφήσαµε, είχαµε δεκαοκτώ χιλιάδες;». Θεώρησε ο
κύριος Υπουργός και η Κυβέρνηση ότι έτσι εξουδετερώθηκε το
επιχείρηµα του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ, έχω στα χέρια µου απάντηση του Υπουργείου
στο οποίο προΐστασθε και βεβαίως έχετε δίκιο. Ο αριθµός δεν
είναι εννέα χιλιάδες. Είναι εννέα χιλιάδες διακόσιοι σαράντα
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εννέα απολυθέντες, επτά χιλιάδες εξακόσιοι εβδοµήντα τέσσερις
µε τον ν.4322/2015 και άλλοι χίλιοι πεντακόσιοι εβδοµήντα πέντε
µε τον ν.4411/2016. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά για την ενηµέρωσή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απλώς, θα παρακαλούσα και τους υπολοίπους κυρίους Υπουρ-
γούς να θεωρούν ότι, εν πάση περιπτώσει, εν αντιθέσει µε την
Κυβέρνηση, συνήθως η Αντιπολίτευση είναι προσεκτική και κάνει
σωστά τη δουλειά της.

Πάµε τώρα στα όσα άλλα ενδιαφέροντα ακούσαµε. Μας
ελέχθη υπό µορφή πρόκλησης εδώ, πρόκλησης-απάντησης, στο
σχόλιο και του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας και πολλών συ-
ναδέλφων Βουλευτών, ότι το 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα για
διάρκεια µακρότατη είναι πάρα πολύ υψηλό και δεν αντέχεται.
Μας ελέχθη, λοιπόν, ως επιχείρηµα καταλυτικό, για να µας δια-
λύσει. Το 3,5% είναι µεγαλύτερο από το 4,5%;

Μάλιστα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το 3,5% είναι µεγαλύ-
τερο από το 4,5%, γιατί το 4,5% στεκόταν πάνω σε ανάπτυξη
3,7% και, επίσης, το 4,5% αφορούσε έναν χρόνο, το 2018. Το
3,5% αφορά πέραν της δεκαετίας και πέραν του προγράµµατος.

Όσο, λοιπόν, και αν ακούγεται περίεργο, ακούγεται περίεργο
µέχρι τη Β’ δηµοτικού. Μετά τη Β’ δηµοτικού, όταν κανείς µπορεί
να αναγνώσει τους αριθµούς και πέραν του ενός, δηλαδή µπορεί
να συνδυάσει πέραν των δυο στοιχείων, ακούγεται κατανοητό.

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικό σας 3,5% είναι πολύ
µεγαλύτερο από το δικό µας 4,5% του ενός χρόνου. Να είµαστε
συνεννοηµένοι. Το να εξαπατούµε την ελληνική κοινωνία δεν
βοηθάει σε κάτι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς ξέρετε τη συµφωνία;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επίσης, για να είµαστε σαφείς για το τι

συζητάµε, τι έχει συµβεί όλα αυτά τα χρόνια εδώ; Διότι µας πα-
ρουσιάστηκε µια κατάσταση ωσάν η Ελλάς το 2014 επί της κυ-
βέρνησης συνεργασίας βρισκόταν προ του χείλους της αβύσσου
και αιφνιδίως εξεγέρθη, αποτίναξε τον ζυγό εκείνης της κυβέρ-
νησης, ήρθε η λαοπρόβλητη δική σας Κυβέρνηση, της λαϊκής συ-
νεργασίας ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και όλα βαίνουν καλώς, µε δυσκολίες,
µε µάχες, µε αντιπαραθέσεις κατά των κακών. Οι κακοί αλλάζουν
ρόλο. Είναι οι ίδιοι, αλλά, όταν σας βολεύει στον λόγο σας, είναι
οι κακοί, όταν δεν σας βολεύει, είναι καλοί. Ό,τι θέλετε. Εν πάση
περιπτώσει, όµως, τα καταφέρατε όλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πάµε στα λίγα βασικά πριν
πάµε στα περαιτέρω; 

Το ΑΕΠ φέτος που συζητούµε, το 2016, είναι 20 δισεκατοµµύ-
ρια λιγότερο από ό,τι θα ήταν, αν είχε συνεχίσει η κυβέρνηση συ-
νεργασίας. Θα σας καταθέσω τις στατιστικές της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Είναι οι ίδιες τις οποίες επικαλείστε κι εσείς, είναι η
ίδια πηγή που επικαλείται για του χρόνου την ανάπτυξη.

Μας έχετε κοστίσει -όχι συνολικά- µόνο στο ΑΕΠ 20 δισεκα-
τοµµύρια. Αυτό είναι το δεύτερο κατατεθέν για τα Πρακτικά.

Σας τις καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στα µη αµφισβητούµενα. Οι καταθέσεις έχουν µειωθεί
κατά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ - κάτι που δεν αµφισβητείται -, 133
δισεκατοµµύρια ευρώ τώρα και 173 δισεκατοµµύρια ευρώ τον
Δεκέµβρη του 2014. 

Τα κόκκινα δάνεια έχουν ανέβει στα 110 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ήταν λιγότερα από 70 εκατοµµύρια ευρώ. Ήταν 39,9% τότε, άνω
του 45% είναι τώρα.

Μήπως αµφισβητούµε ότι οι δύο συστηµικές τράπεζες από τις
τέσσερις σε στιγµή οικονοµικής κρίσης στερούνται διοικήσεως
επί έξι µήνες περίπου; Μήπως το δηµόσιο στις ληξιπρόθεσµες
οφειλές του έχει φτάσει να χρωστάει στον ιδιωτικό τοµέα 6,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, όταν χρώσταγε µόνο 3,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2014; Έχετε φεσώσει δηλαδή, για να τα λέµε λαϊκά, τον
ιδιωτικό τοµέα µε περίπου 3 δισεκατοµµύρια ευρώ ακόµα.

Μήπως η απορρόφηση του ΕΣΠΑ είναι 2,33% στα τοµεακά και
2,53% στα περιφερειακά µόνο, όταν υπάρχει ανάγκη επενδύσεων
στην αγορά; Μήπως έχουµε αποεπένδυση; Μήπως δηλαδή οι
επενδύσεις το 2015 ήταν µείον 261 εκατοµµύρια ευρώ; 

Θα µου πείτε: «Το 2014 τι κάνατε;». Θα σας απαντήσω. Είχαµε
1,26 δισεκατοµµύριο ευρώ θετικό. Το 2015 γυρνάµε σε αποεπέν-
δυση. 

Ο µόνος αριθµός ο οποίος έχει µια έννοια και πρέπει να τον
κοιτάξει κανείς είναι αυτό που είπε ο κ. Παππάς προηγουµένως.
Είπε: «Ναι, καλά είναι αυτά που λέτε, αλλά έχουµε γυρίσει στην
ανάπτυξη.». 

Τι επικαλείται ο κ. Παππάς; Επικαλείται ότι το ΑΕΠ το τρίτο τρί-
µηνο του 2016 ανέβηκε κατά 1,8%. Είναι σωστό, είναι αληθές.
Πού είναι το ψεύδος; Ξέρετε σε τι βασίζεται; Βασίζεται στα τρί-
µηνα. Τα τρίµηνα -αυτό ίσως είναι τεχνικό και δεν το γνωρίζουµε
όλοι- συγκρίνονται µε το ίδιο τρίµηνο του προηγούµενου χρόνου.
Το ίδιο τρίµηνο του προηγούµενου χρόνου, του 2015, δηλαδή,
ήταν ένα από τα χειρότερα τρίµηνα στην ελληνική οικονοµική
ιστορία οποτεδήποτε. Ξέρετε γιατί; Διότι ήταν τα capital controls.
Ξαφνικά η χώρα παρέλυσε, εστερήθη τραπεζικού συστήµατος. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση τώρα και βασίζει το σκεπτικό
της ανάκαµψης πάνω στην αύξηση εκείνου του τριµήνου, του τρι-
µήνου που δεν υπήρξε τίποτα απολύτως, δεν εκινείτο τίποτα. 

Καταθέτω τον πίνακα στα Πρακτικά, συγκριτικά, για να ξέρετε
τι νούµερα µας λένε σε αυτή την Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα της οικονοµικής
σας επιτυχίας νοµίζω ότι απαντήσαµε επαρκώς. 

Πάµε τώρα στο θέµα του σεναρίου της αναδιανοµής, διότι ο
κ. Τζανακόπουλος προηγουµένως - στον οποίο εύχοµαι καλή επι-
τυχία, είναι νέος Υπουργός, σιδεροκέφαλος, να είναι καλά - µας
είπε ότι η ανάπτυξη είναι δεδοµένη. 

Μακάρι, κύριε Υπουργέ. Φοβάµαι ότι είναι απλώς αναζητού-
µενη. Όµως, είναι στη δική σας λογική.

Πώς θα αναδιανείµουµε, λέει, ο κ. Τζανακόπουλος. Κατ’
αρχάς, ποιος είναι ο εχθρός; Είναι η επιχειρηµατικότητα. Κακοί
άνθρωποι αυτοί που θέλουν το κέρδος. Κανείς δεν πρέπει να
κερδίζει σε αυτή τη χώρα. Να πάνε στη Βουλγαρία να κερδίσουν,
να πάνε στην Κύπρο να κερδίσουν. Η Ελλάδα δεν χρειάζεται επι-
χειρήσεις. Μας ενδιαφέρει µόνο η αναδιανοµή. Η δηµιουργία
πλούτου δεν µας ενδιαφέρει, την έχουµε λελυµένη, θα έρθει αυ-
τόµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας διαβάσω κάτι ενός πο-
λιτικού του δικού σας χώρου. Δεν είναι Έλληνας. Μεταφράζω
πρόχειρα: «Η Γαλλία έχει ανάγκη από τις επιχειρήσεις της, από
όλες τις επιχειρήσεις της. Διότι είναι οι επιχειρήσεις της, που, µε
την καινοτοµία, µε το ρίσκο του κεφαλαίου τους, µε το ρίσκο των
µετόχων τους, µε την κινητοποίηση των υπαλλήλων τους απαν-
τούν στις ανάγκες των πελατών τους, δηµιουργούν την αξία, γεν-
νούν τον πλούτο, ο οποίος µας ωφελεί όλους.». Συνεχίζει στα
γαλλικά: «Et moi, j’ aime l’ enterprise». Αυτός, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ο υποψήφιος πρόεδρος της Γαλλίας, o κ. Μα-
νουέλ Βαλς. Εσείς έχετε κάτι εναντίον των επιχειρήσεων προφα-
νώς.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, πάµε τώρα στην αναδιανοµή. Εσείς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι,  οι οποίοι υποτίθεται ότι κήδεσθε των φτωχών, πείτε
µου, επιβάλλετε φόρους 2,5 µε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ -είναι
1,1 δισεκατοµµύριο άµεσους φόρους και το υπόλοιπο έµµεσους
φόρους- αλλάζετε τη γενική αρχή της Κεντροαριστεράς ότι οι
έµµεσοι φόροι είναι άδικοι; Το αλλάζετε αυτό.

Δεύτερον, οι έµµεσοι φόροι που επιβάλλετε είναι 437 εκατοµ-
µύρια ευρώ ΦΠΑ. Ποιον βλάπτει; Βλάπτει τους πλουσίους ή βλά-
πτει τους φτωχούς; 
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Τα 266 εκατοµµύρια ευρώ φορολόγησης στην µπίρα, τον καφέ
και τα τσιγάρα, κατ’ ουσίαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιον
βλάπτουν; Θέλετε να µας πείτε; Μπιρίτσες πίνουν οι πλούσιοι
στην Ελλάδα, οι φτωχοί δεν πίνουν; Επίσης, θυµάστε και το κρασί
που το είχατε φορολογήσει, µαζί µε το τσίπουρο, σε προηγού-
µενη εκδοχή σας; Η κινητή τηλεφωνία, η τηλεόραση, όλα αυτά
ποιον αφορούν; Αφορούν τους πλουσίους και τους υπερπλουσί-
ους; Σας ρωτάω, για να ξέρουµε ποιον φορολογείτε, δηλαδή.                                        

Εν πάση περιπτώσει, όµως, είναι προφανές ότι στρέφεστε
κατά πάντων, πλουσίων και φτωχών, πενήτων και µη πενήτων.
Οποιοσδήποτε αναπνέει σε αυτή τη χώρα πρέπει να φορολογη-
θεί έως θανάτου. Αυτή είναι η δική σας αντίληψη των πραγµάτων. 

Όµως, αν έχετε την καλοσύνη, µπορείτε να µου πείτε κάτι, σχε-
τικά µε την ανεργία; Διότι καυχηθήκατε εδώ για τη µείωση της
ανεργίας. Πράγµατι η ανεργία είναι περίπου στο 23%. Πάντα τα
οικονοµικά µεγέθη έχουν αναλύσεις που χρειάζονται και ένα «ξύ-
σιµο». Πρέπει να διαβάζεις λίγο παραπάνω. Έχετε δει καθόλου
πού έχει καταντήσει η µακροχρόνια ανεργία στην Ελλάδα; Μόνο
το 8,6%  αυτών που ήταν άνεργοι το πρώτο τρίµηνο βρήκαν δου-
λειά στην Ελλάδα το δεύτερο τρίµηνο. Είναι ο χειρότερος αριθ-
µός στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο χειρότερος! Είµαστε εικοστοί
όγδοοι! Η µακροχρόνια ανεργία, η οποία αποτελεί βόµβα στα θε-
µέλια αυτής της χώρας, την τσακίζει. Και η µακροχρόνια ανεργία
αυξάνεται, δεν µειώνεται! Αυτή είναι η αλήθεια. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ υπάρχουν και µερικά
άλλα πράγµατα, τα οποία θα πρέπει να µας απαντηθούν προς το
τέλος. Παρακολουθήσαµε δύο οµιλίες. Η µία ήταν του Υπουργού
Οικονοµικών κ. Τσακαλώτου, ο οποίος µας είπε στην παρέµβασή
του –θα έχει τον λόγο αργότερα- ότι έχει περίπου συµφωνηθεί η
αξιολόγηση ως προς τον έναν χρόνο –η διαφορά, η οποία και θα
καλυφθεί, είναι µόλις 20 εκατοµµύρια ευρώ- και µένουν στην
κακή εκδοχή, όπως µου είπατε, κύριε Υπουργέ, λιγότερα από 200
εκατοµµύρια για τον επόµενο χρόνο.

Μέχρι εκεί, οφείλω να σας πω -δεν µου άρεσαν τα σχεδόν 200
εκατοµµύρια- ότι έφυγα µε κάποια γαλήνη. Όµως, την επόµενη
ηµέρα ήταν εδώ ο συνάδελφός σας κ. Χουλιαράκης. 

Ο κ. Χουλιαράκης, λοιπόν, µας είπε και κάτι άλλο, το οποίο και
ξέρετε. Μας είπε ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ζητάει 4,5
δισεκατοµµύρια µέτρα για το 2019. Πρέπει να σας πω ότι αυτό,
που αποτελεί τη σηµαντικότερη τοποθέτηση οιουδήποτε Υπουρ-
γού εδώ, είναι κάτι το οποίο οφείλει να εξηγηθεί. Μάλιστα, σας
παρακαλώ και αµέσως από εσάς, για να µπορούµε να το απαν-
τήσουµε. Διότι οτιδήποτε υπάρχει, εµείς σας το λέµε ξεκάθαρα.
Εµείς σας είπαµε -και σας το ξαναλέω- ότι θέλουµε να τελειώσει
η αξιολόγηση µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Αυτό είναι το συµ-
φέρον της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε δύο λεπτά.
Όµως, αν χρειαζόµαστε 4,5 δισεκατοµµύρια µέτρα για να κλεί-

σει η αξιολόγηση ως προς το ΔΝΤ, τότε πολύ φοβάµαι ότι τα
πράγµατα είναι σχεδόν στα όρια του δραµατικού. Παρακαλώ για
τις εξηγήσεις σας. 

Θα εκµεταλλευτώ ένα λεπτό ακόµη από τον χρόνο µου για να
σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εξής: Πέρα από τα οι-
κονοµικά, τον προϋπολογισµό, τις προβλέψεις, τις διαφωνίες,
υπάρχουν ευρύτερα θέµατα, εκτός προϋπολογισµού, τουλάχι-
στον σε δεύτερη ανάγνωση, τα οποία δεν πηγαίνουν καλά. 

Πρώτον, αναφέροµαι στο µεταναστευτικό. Η διαχείριση την
οποία κάνετε στο µεταναστευτικό είναι τραγική και πάνω σ’ αυτό
δένει ο εκβιασµός, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, του Τούρκου Προ-
έδρου και της τουρκικής κυβέρνησης. Η αύξηση των εισροών
χθες δεν µπορεί να είναι κάτι τυχαίο. Αφ’ ενός, λοιπόν, φοβάµαι
ότι ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής πλέον όχι απλώς δεν
κάνει καλά τη δουλειά του, αλλά δεν έχει και αίσθηση ότι δεν την
κάνει καλά και αφ’ ετέρου η χώρα αντιµετωπίζει µείζον πρό-
βληµα, για το οποίο θα πρέπει να µας εξηγήσετε εάν έχετε να
κάνετε κάτι παραπάνω. Διότι αυτά που κάνετε δεν επαρκούν.

Στις εξωτερικές σχέσεις, επίσης, η κατάσταση δεν είναι καθό-
λου καλή. Οι πάντες –οι πάντες!- έχουν σηκώσει ανάστηµα εναν-
τίον της πατρίδας µας, είτε αυτοί είναι ισχυροί είτε ανίσχυροι είτε

έχουν διαφορές είτε δεν έχουν. Θεωρούν ότι ήρθε η ώρα να λο-
γαριαστούν µε την Ελλάδα ή, εν πάση περιπτώσει, να καταγρά-
ψουν διεκδικήσεις εναντίον της Ελλάδος. Και εκεί οφείλουµε να
είµαστε σοβαροί. Πρέπει να σας πω…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ποιοι είναι οι πάντες; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Οι γείτονές µας! Δεν γνωρίζετε ότι οι

γείτονές µας έχουν υψώσει διεκδικήσεις εναντίον της χώρας;
Εγώ σας το λέω; Διότι, αν σας το λέω εγώ, κύριε συνάδελφε,
τότε το πράγµα είναι λίγο επικίνδυνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δύο είναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Α, το ότι είναι δύο σάς ικανοποιεί! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Α, εντάξει. 
Αν µου επιτρέπετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θέλω

να καταλάβω κάτι. Διότι προηγουµένως ο κ. Σκουρλέτης, εν τη
ρύµη του λόγου, του είπε ότι το 90%, κύριε Υπουργέ, ήταν εναν-
τίον της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως, γενικά, όταν αναφερθήκατε
στις ευρύτερες πολιτικές, είπατε ότι αυτές οι πολιτικές ενισχύουν
την ακροδεξιά. 

Για να σας ρωτήσω, λοιπόν: Η επίσκεψη στο Καστελλόριζο ενι-
σχύει ή δεν ενισχύει την ακροδεξιά; Η παράταξη των Βουλευτών
σας µόνο δίπλα στους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής ενισχύει ή
δεν ενισχύει την ακροδεξιά; 

Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, αλλά
είστε πολύ περήφανοι γι’ αυτό; Για να ξέρω! Δηλαδή, αυτό το
πράγµα είναι αυτό που θέλετε για τον τόπο; Την κοινή µας τοπο-
θέτηση απέναντι του οιουδήποτε εγείρει διεκδίκηση εναντίον της
Ελλάδος, µε αυτόν τον τρόπο θα την απαντήσετε; Με την παρά-
ταξη µε τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής; Πολύ φοβάµαι, βέ-
βαια, ότι πολλοί από εσάς αισθάνονται πολύ χειρότερα από εµάς
που σας είδαµε. 

Πέραν αυτού, λοιπόν, έρχοµαι στα σαράντα χρόνια, γιατί ακού-
γεται συχνά. «Εσείς τα σαράντα χρόνια» και ξανά «τα σαράντα
χρόνια» και δώσ’ του «τα σαράντα χρόνια» και «όλοι τα σαράντα
χρόνια» και «εξοµοίωση τα σαράντα χρόνια»!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δεχόµουν να συζητήσω αυτό
το επιχείρηµα, εάν δεν υπήρχε µια βασική παράµετρος που το
διαφοροποιεί, ότι εσείς κατ’ αρχάς δεν κυβερνάτε µόνοι, κυβερ-
νάτε σε συνασπισµό µε ένα κόµµα του οποίου ο Αρχηγός υπήρξε
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας για το µεγαλύτερο διάστηµα
από τα χρόνια για τα οποία κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία. 

Σαν να µην έφτανε αυτό, όµως, το µεγαλύτερο κοµµάτι των
στελεχών σας -όχι των κοινοβουλευτικών, αν και είναι αρκετά,
αλλά των ευρύτερων στελεχών σας- ή αν θέλετε ένας τεράστιος
αριθµός, προέρχονται από το ΠΑΣΟΚ και µάλιστα οφείλω να πω
όχι από το καλύτερο κοµµάτι του ΠΑΣΟΚ. 

Κανονίστε, λοιπόν, και αποφασίστε. Αυτά τα σαράντα χρόνια
αν θέλετε να τα καταδικάσετε συνολικά, µπράβο, αλλά δια-
γράψτε αύριο το πρωί από τον ΣΥΡΙΖΑ οποιοδήποτε στέλεχος
είχε παρουσία στο ΠΑΣΟΚ και, εκτός αυτού, αν θέλετε, διαλύστε
τον συνασπισµό µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες και τελειώστε
µε αυτή την ιστορία. Ή αλλιώς σταµατήστε την ιστορία των σα-
ράντα ετών. Δεν µπορεί να έχετε και τις δύο όψεις του νοµίσµα-
τος µαζί σας.

Καταλήγω λέγοντας ότι τα πράγµατα δεν είναι καθόλου καλά.
Εγώ δεν νοµίζω ότι του κ. Χουλιαράκη τού διέφυγε και µίλησε
για 4,5 δισεκατοµµύρια. Θα µας δώσει απάντηση, βεβαίως, ο κ.
Τσακαλώτος κι ελπίζω αµέσως. 

Αλλά, ούτως ή άλλως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε κο-
στίσει πάρα πολύ ακριβά στην ελληνική κοινωνία, έχετε κοστίσει
πανάκριβα στη χώρα και στον τόπο. Είναι φανερό –σας το λέω
πάντοτε και σας το λέω χωρίς να θέλω ούτε να σας υβρίσω ούτε
να σας προκαλέσω- ότι απέρχεστε. Το πόσο καιρό θα παραµεί-
νετε στην εξουσία -αν είναι λίγες εβδοµάδες, ελάχιστοι µήνες,
λίγος καιρός- αυτό δεν είναι σηµαντικό. Αυτό το οποίο είναι ση-
µαντικό, και θα είναι σηµαντικό και για σας στο µέλλον, είναι να
µην προκαλέσετε περισσότερη ζηµιά στον τόπο. Αυτό, λοιπόν,
µπορείτε να το κάνετε καταψηφίζοντας τον παρόντα προϋπολο-
γισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3149



Δένδια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 9ο Γυµνάσιο Καλαµαριάς Θεσ-
σαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Υπάρχει αναφορά
στον κ. Κοντονή. Προφανώς µπορεί να χρειαστεί µία απάντηση
από τον κ. Κοντονή. Έχουν ενδιαφέρον οι επιχειρηµατολογηµέ-
νοι διαξιφισµοί -το Προεδρείο δεν διαφωνεί-, ζωντανεύουν τη συ-
ζήτηση. Αλλά για εσάς, κύριε Τσακαλώτε, τι ακριβώς ελέχθη;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αν
ήθελε για ένα λεπτό να του εξηγήσω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχει δίκιο ο Υπουργός. Του απηύθυνα
τον λόγο και είναι σοβαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, µετά.
Κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο αξιότιµος εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας προέβη σε

µία δήλωση προηγουµένως, καταθέτοντας και στα Πρακτικά την
απάντηση του Υπουργείου Δικαιοσύνης, σχετικά µε τους πολίτες
οι οποίοι ήταν κρατούµενοι και αποφυλακίστηκαν.

Θέλω να πω ότι η απάντηση διαλαµβάνει το εξής: «Επισηµαί-
νουµε για πρώτη φορά µείωση του πληθυσµού των κρατουµένων
χιλίων πεντακοσίων ατόµων του Καταστήµατος Κράτησης Κορυ-
δαλλού αφ’ ενός µετά την εφαρµογή των διατάξεων του ν.4322,
που απέφεραν σηµαντική εκτόνωση στο σωφρονιστικό σύστηµα,
µε µείωση του µέσου όρου πληθυσµού των καταστηµάτων κρά-
τησης κατά 18,3%, µείωση του µέσου όρου από δώδεκα χιλιάδες
σαράντα επτά σε εννέα χιλιάδες οκτακόσιους σαράντα». 

Αυτό σας είπα, κύριε Δένδια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τι λέτε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό που λέω, κύριε Δένδια.
Και να µην πλαστογραφείτε εκ του Βήµατος της Βουλής αποφά-
σεις και απαντήσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βαριές κουβέντες!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μη µου λέτε, λοιπόν, τι λέω.
Σας απαντώ. 

Όχι µόνο αυτό, αλλά διαβάζετε στον πίνακα τις αποφυλακίσεις
µε τις µεταβατικές διατάξεις για ενήλικες, οι οποίες ούτως ή
άλλως, ίσχυαν και είναι του ύψους των έξι χιλιάδων πεντακοσίων
πενήντα τριών, ενώ οι αποφυλακίσεις µε βάση τον νόµο που είχε
ψηφίσει η Κυβέρνηση ήταν εκατόν τριάντα τρεις. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω, ότι εσείς αθροίζετε σε αυτόν τον
αριθµό ακόµη και αυτούς που επρόκειτο να αποφυλακιστούν υπό
κανονικές συνθήκες. Τι θέλατε, να τους κρατήσουµε στη φυλακή;
Βλέπετε, λοιπόν, ότι εδώ πιθανώς έχει γίνει µια παρανόηση και
είµαι στη διάθεσή σας ανά πάσα ώρα και στιγµή να σας εξηγήσω
ή διαβάζετε λάθος τον πίνακα αυτόν.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το έγγραφο του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης σάς λέει ότι είχαµε δώδεκα χιλιάδες σαράντα επτά κρα-
τουµένους και φτάσαµε στις εννέα χιλιάδες οκτακόσιους
σαράντα –αυτό που σας είπα εγώ σήµερα. Δεν ήταν δυνατόν
ποτέ να φτάσουµε σε απόλυση αυτού του µεγέθους που αναφέ-
ρατε, το οποίο ανέφερε και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. 

Αν θέλετε, να το καταλάβετε. Αν δεν θέλετε, τι να σας πω; Εγώ
µπορώ να σας αναλύσω έτι περαιτέρω αυτόν τον πίνακα, τον
οποίο διαβάζετε. Σας ξαναλέω ότι αθροίζετε κρατούµενους που
αποφυλακίστηκαν, οι οποίοι θα είχαν αποφυλακιστεί σε κάθε πε-
ρίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, είναι
κατανοητό. Ευχαριστώ πολύ. 

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μου αρκεί, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδέποτε έχω φέρει συνάδελφο

σε δύσκολη θέση σε αυτή την Αίθουσα και προσπάθησα και στην
τοποθέτησή µου για τον Υπουργό Δικαιοσύνης να είµαι κοµψός.
Απλώς, χρειάστηκε να το κάνω, επειδή ανεφέρθη στον κύριο
Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αυτό είναι το κοι-
νοβουλευτικό µου καθήκον. 

Επαναλαµβάνω, σαφώς, χωρίς να θέλω να σχολιάσω τα όσα
είπε περί πλαστογραφίας κ.λπ., τα οποία δεν τον τιµούν, ότι η
απάντηση του Υπουργείου λέει τα εξής: Με τον ν.4322/2015 οι
αποφυλακίσεις ήταν επτά χιλιάδες εξακόσιες εβδοµήντα τέσσε-
ρις. Με τον ν.4411/2016 οι αποφυλακίσεις ήταν χίλιες πεντακό-
σιες εβδοµήντα πέντε. Αυτό είναι το έγγραφο. Δεν τίθεται θέµα
εξήγησης, κύριε Υπουργέ, τίθεται θέµα ανάγνωσης. Σας παρα-
καλώ, µην επιµείνετε. Δεν υπάρχει κανένας λόγος. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επιµένω, κύριε Δένδια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Καλά, µπορεί να επιµείνετε εσαεί. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κάνετε λάθος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σε αυτή την περίπτωση, όµως, το θέµα

είναι διδαχής αναγνώσεως και όχι γνώσεως Υπουργείου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λοιπόν, κύριε Τσακα-

λώτο…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, κύριε Κοντονή,
έχει διευκρινιστεί το θέµα. Τι άλλο θα πείτε; Θα πείτε κάτι και θα
σας ξαναπεί κάτι άλλο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλω µόνο τριάντα δευτερόλε-
πτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Απευθύνοµαι σε σας, κύριε Δέν-
δια. Ξέρω ότι είστε άνθρωπος καλής πίστεως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το λέει το έγγραφο, κύριε
Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Στείλτε µου άλλη απάντηση. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, όχι. Προσέξτε. Σας ξανα-
λέω και πάλι, ότι η τροπολογία η οποία είχε ψηφιστεί από τη
Βουλή αναφέρεται σε όλο το άρθρο του συγκεκριµένου νόµου,
σε όλο. Για αυτή την κατηγορία των ειδικών κρατουµένων, οι
οποίοι αποφυλακίστηκαν, το έγγραφο σας το λέει στον πίνακα
καθαρά. Είναι εκατόν τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ευχα-
ριστούµε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Οι υπόλοιποι θα είχαν απολυθεί
σε κάθε περίπτωση, είτε είχε ψηφιστεί ο νόµος για την αναπηρία
είτε δεν είχε ψηφιστεί. Πώς αλλιώς να σας το πω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κύριε Υπουργέ,
έχουν ειδοποιηθεί οι Αρχηγοί να είναι στην ώρα τους για να µιλή-
σουν. Παρακαλώ, να σεβαστούµε τη διαδικασία που έχει προκα-
θοριστεί. Έτσι όπως πάµε, µπορεί να είναι ενδιαφέρουσα η
συζήτηση, αλλά θα βγούµε εκτός χρονικών ορίων. 

Κύριε Τσακαλώτο, θέλετε τον λόγο; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,

για να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για ένα µόνο λεπτό,

σας παρακαλώ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-

µίζω ότι ο πιο εύκολος τρόπος για να σας εξηγήσω αυτό που ρω-
τήσατε, είναι ξεκινώντας από το γιατί ψηφίσαµε τον κόφτη τον
Μάη. Γιατί; Διότι υπάρχει µια διαφορά όσον αφορά τη µακροοι-
κονοµική βάση στην οποία είµαστε και την απόδοση των µέτρων
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ανάµεσα σε εµάς συν τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. 

Δηλαδή, λόγω διαφορετικών εκτιµήσεων, το ΔΝΤ λέει, εδώ
που είµαστε, µε τα µέτρα που πήραµε, το 2018 θα φτάσουµε στο
1,5% πρωτογενές πλεόνασµα, ενώ εµείς και οι Ευρωπαίοι λέµε
ότι θα φτάσουµε στο 3,5% πλεόνασµα. Γι’ αυτό οι Ευρωπαίοι έλε-
γαν ότι εµείς δεν θέλουµε κόφτη και ότι, µε αυτά τα µέτρα που
πήραν οι Έλληνες, πιστεύουµε ότι θα φτάσουν το 3,5%. Το ΔΝΤ
έλεγε, όµως, ότι εγώ δεν το πιστεύω και θέλω άλλα µέτρα. 

Άρα, όταν λέω τώρα ότι υπάρχει λίγο µεγαλύτερη διαφορά µε
το ΔΝΤ, εννοώ ότι αυτοί θεωρούν ότι χρειάζονται όχι 200, αλλά
300 εκατοµµύρια ευρώ, για να φτάσουµε το 1,5%. Ποτέ δεν έχει
αλλάξει το ΔΝΤ τη θέση του. Για την περίοδο µετά το 2018, δη-
λαδή το 2019 και το 2020, σου λέει ότι µε αυτά τα µέτρα και έτσι
όπως είναι η Ελλάδα θα φτάσει στο 1,5%. 

Ο καβγάς για τον κόφτη –για το αν θα πρέπει να πάρουµε άλλα
µέτρα, αν πρέπει να τα νοµοθετήσουµε, αν υπάρχει ένας άλλος
µηχανισµός– είναι γιατί υπάρχει αυτή η µεγάλη διαφωνία µεταξύ
του ΔΝΤ και των ευρωπαϊκών θεσµών και ηµών, της ελληνικής
Κυβέρνησης, γι’ αυτά τα πράγµατα. 

Άρα ο κ. Χουλιαράκης αναφερόταν στο πώς πας από το 1,5%
στο 3,5%, ενώ εγώ έλεγα ότι το ΔΝΤ, για να κλείσει το 2018, που
νοµίζει ότι θα φτάσει στο 1,5%, ζητάει 300 εκατοµµύρια ευρώ,
ενώ οι ευρωπαϊκοί θεσµοί 200 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω το εξή-
γησα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μάλιστα. Και µετά; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το

ίδιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Ένωσης Κεντρώων  κ. Βασίλειος Λεβέντης.                                        

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βλέπω ότι γίνονται κοκοροµαχίες
για το τίποτε και διερωτώµαι εάν υπάρχει σεβασµός προς τον
κόσµο ο οποίος υποφέρει. Διότι, εδώ η Νέα Δηµοκρατία, όπου
παρίσταµαι σε συζητήσεις, λέει ότι τώρα θα τα κάνει όλα τέλεια.
Όµως δεν είναι καινούργιο κόµµα η Νέα Δηµοκρατία. Προ δύο
ετών είχε την εξουσία. Γιατί δεν τα έκανε τότε; Δεν νοµίζω ότι
είναι άλλη η Νέα Δηµοκρατία. Είναι η παλιά Νέα Δηµοκρατία, η
ίδια, απλά αλλάξανε τον επικεφαλής. Είναι πιο έξυπνος ο κ. Μη-
τσοτάκης από τον κ. Σαµαρά; Δεν νοµίζω. Να βασιστούµε, δη-
λαδή, σε αυτό, ότι είναι εξυπνότερος ο κ. Μητσοτάκης, ενώ ο κ.
Σαµαράς ήταν βλάκας; Με το ίδιο υλικό, µε την ίδια νοοτροπία
υπόσχονται ότι θα τα σώσουν όλα, ότι θα τα λύσουν όλα. Τέλος
πάντων, αυτό είναι θέµα πια νοηµοσύνης του κόσµου.

Προ ηµερών, µιλώντας σε έναν τηλεοπτικό σταθµό ανέφερα ότι
για την άµυνα της χώρας αξίζει να δώσουµε όλοι 200 ευρώ από
τη σύνταξή µας και τον µισθό µας. Το είπα τελείως αυθόρµητα,
γιατί βλέπω ότι κάθε µέρα απειλούν οι Τούρκοι. Εµείς τι κάνουµε;
Βγαίνει ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και απλώς απαντάει ότι δεν
δίνουµε τίποτα, δεν παραχωρούµε τίποτα. Πού θα πάει, όµως,
αυτό το πράγµα; Αυτοί να απειλούν ότι θα µας στείλουν τις ση-
µαίες µε κούριερ και εµείς να βάζουµε τον Πρόεδρο να απαντάει;
Γίνεται ανάλωση του Προέδρου. Ο Πρόεδρος πρέπει να έχει έναν
σεβασµό και προς τον εαυτό του και προς το έθνος. Εάν αναλί-
σκεται να απαντάει σηµαίνει ότι µπαίνει στο παιχνίδι των τρελών.
Γιατί από εκεί έχουµε παρανοϊκούς ανθρώπους,  που δεν σέβονται
τις διεθνείς συµβάσεις, που δεν σέβονται τίποτα και που κάθε
µέρα ό,τι θυµούνται χαίρονται. 

Άρχισαν, λοιπόν, τα κανάλια να µε βρίζουν και να λένε ότι ο
Λεβέντης θέλει να µειώσει 200 ευρώ τις συντάξεις του κόσµου,
ενώ είναι γνωστές οι θέσεις της Ένωσης Κεντρώων, ότι αυτό το
ζητώ για πάνω από 1.500 ευρώ. Επιπλέον, ζητώ οι τριακόσιες
τριάντα χιλιάδες τριπλές συντάξεις να συγχωνευθούν σε µία και
να µην είναι καµµία πάνω από 1.500 ευρώ. Ζητώ το ένα εκατοµ-
µύριο εκατόν πενήντα χιλιάδες διπλές συντάξεις να συγχωνευ-
θούν και εκείνες σε µία και να µην είναι καµµία πάνω από 1.500
ευρώ και ζητώ να καταργηθούν και οι ογδόντα χιλιάδες συντά-
ξεις των πλουσίων. 

Είναι µάρτυρας ο κ. Κατρούγκαλος, που, όταν µε επισκέφθηκε,
του το ζήτησα αυτό, αλλά µου έδωσε µια περίεργη απάντηση.

Είπε ότι δεν συµφωνεί ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Όταν τον
ρώτησα «γιατί δεν κόβετε από τους πλουσίους τις συντάξεις, που
έχουν από ενοίκια ή από τόκους καταθέσεων, από µερίσµατα
εταιρειών ή από άλλες πηγές πάνω από 3.000 ευρώ µηνιαίως;»,
µου είπε ότι το έχει συζητήσει µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
και ότι είναι αντισυνταγµατικό. 

Νοµίζω ότι είναι ώρα να κάνουµε γενναία πράγµατα για την
πατρίδα. Όµως, εν πάση περιπτώσει, δεν είδα καµµία πτέρυγα
της Βουλής να λέει ότι χρειάζεται να εξοπλίσουµε τη χώρα. Η
χώρα είναι εξοπλισµένη; Φρόντισα να πληροφορηθώ και µου
είπαν ότι τα F-35 νέας γενιάς, πέµπτης γενιάς, πρέπει να τα πα-
ραγγείλουµε οπωσδήποτε, αν θέλουµε ισορροπία στο Αιγαίο.
Εκτός αν θέλουµε περιπάτους τούρκικους και εµάς να βγαίνει ο
Πρόεδρος να απαντάει, οπότε κάποια στιγµή θα καταλήξουµε σε
θερµό επεισόδιο, µην έχετε καµµία αµφιβολία.

Αγαπάτε πολύ τον κόσµο. Περισσότερο από εµένα αγαπάτε
τον κόσµο και η πατρίδα ας όψεται! Έτσι το αισθάνοµαι. 

Έκανα, λοιπόν, επιστολή στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και
τον παρακάλεσα να συνέλθει η Σύνοδος Αρχηγών, να καλέσουµε
τους Αρχηγούς των τριών Όπλων, να µας πουν την ακριβή εικόνα
της χώρας. Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας µάς πήρε τηλέφωνο
και είπε ότι ο Πρωθυπουργός, βάσει του νέου Συντάγµατος, ει-
σηγείται Συµβούλιο Αρχηγών. Έστειλα αµέσως την ίδια επιστολή
και στον κ. Τσίπρα. Έχουν περάσει επτά µέρες. Ο κ. Τσίπρας είχε
άλλες δουλειές, ήταν στην Κούβα, είχε σοβαρότερες δουλειές,
είχαµε να θάψουµε τον Κάστρο!

Εν πάση περιπτώσει, στην Αίθουσα αυτή κανείς δεν έχει ενδια-
φέρον για την άµυνα της χώρας; Είπαµε: από όσους παίρνουν
πάνω από 1.500 ευρώ. Δίνω την εξήγηση. Επιπλέον, η Αίθουσα
αυτή να κάνει και µια παραχώρηση. Τρεις µισθούς κάθε χρόνο
οι Βουλευτές να διαθέσουν για την άµυνα της χώρας. Τρεις µι-
σθούς, το ακούσατε; Θα το κάνουµε επίσηµη πρόταση στο
πρώτο νοµοσχέδιο. Τρεις µισθούς. Θέλω να δω τον βαθµό πα-
τριωτισµού εκάστου. Για την άµυνα της χώρας να διαθέσουν
τρεις µισθούς οι Βουλευτές. Τι θέλετε, δηλαδή; Γιατί έξω λένε:
«Δώστε εσείς». Αµέσως αρχίσανε τα σχόλια. 

Έβγαιναν σε ένα κανάλι και µε λοιδορούσαν ότι θέλω να κόψω
συντάξεις. Η Ένωση Κεντρώων αντιµετωπίζει έναν ρατσισµό ενη-
µέρωσης, δηλαδή δεν λένε την ανακοίνωσή µας ολόκληρη, λένε
ό,τι θέλουν, κόβουν µια σειρά και µετά αρχίζουν τα δυσµενή σχό-
λια. 

Δεν ξέρω τι κάνει ο Υπουργός Τύπου, ο κ. Παππάς, πώς το αν-
τιλαµβάνεται. Έχουν βάλει στην ΕΡΤ κάθε απόγευµα να µιλάνε
µεταξύ τους κάποιοι δηµοσιογράφοι. Κάποιοι δηµοσιογράφοι µι-
λάνε µεταξύ τους, άλλος είναι του ΠΑΣΟΚ κραγµένος, άλλος της
Νέας Δηµοκρατίας, άλλος του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί οι άνθρωποι µιλάνε
µεταξύ τους και κοινοβουλευτικό κόµµα δεν βλέπει την ανακοί-
νωσή του να δηµοσιεύεται, κόβουν µια λέξη µόνο, που δεν απο-
δίδει το νόηµα. Τα κανάλια µεταδώσανε ότι ζητάω να κοπούν 200
ευρώ από όλο τον κόσµο. Αυτό µεταδώσανε! Ως πότε θα ανεχ-
θούµε αυτόν τον ρατσισµό, να µην µπορεί κοινοβουλευτικό
κόµµα να µιλήσει στον λαό;

Θα σας πω και κάτι για τις συντάξεις, γιατί οι θεσµοί ήρθαν και
είπαν κάτι άλλο, το οποίο φαίνεται ότι δεν το παρακολουθήσατε
ορισµένοι ούτε της Πλειοψηφίας. Η θέση η δική µου είναι να προ-
στατεύσουµε τις συντάξεις των 1.500 ευρώ πάση θυσία. Οι θε-
σµοί είπαν 1.200 ευρώ µεικτά να είναι η µεγίστη σύνταξη. Εκεί
θα καταλήξουµε. 

Σας προειδοποιώ ότι πάµε για µισθούς και συντάξεις Βουλγα-
ρίας, αν δεν παίρνουµε µέτρα. Θέλω να γραφτεί στα Πρακτικά
αυτό, να κρατηθεί και η κασέτα. Εάν υπάρχει ατολµία από την
Αίθουσα λήψης µέτρων, θα γίνουµε Βουλγαρία, γιατί στο µεταξύ
δεν έρχεται καµµία επένδυση. Βλέπετε να έρχεται τίποτα; Κά-
νουν φιλότιµες προσπάθειες, από ό,τι φαίνεται εδώ, οι αρµόδιοι
Υπουργοί Οικονοµικών. Βλέπουν µπροστά τους αυτοί καµµία
επένδυση; 

Ξέρετε, όταν σε µια χώρα προσπαθούµε να βάζουµε ΦΠΑ στα
νησιά, να βάζουµε φόρους στην κινητή τηλεφωνία, στον καφέ,
στη συνδροµητική τηλεόραση, να βάζουµε παντού φόρους και
δι’ αυτού του τρόπου να πιστεύουµε ότι θα λυθεί το οικονοµικό
πρόβληµα της χώρας, τότε είµαστε ανόητοι. Πρέπει να µπει ανά-
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πτυξη, νέο αίµα στην οικονοµία. Υπάρχει περίπτωση να µπει έτσι
όπως πάµε, µε εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές και µε τον κ.
Καµµένο να λέει στον Μακαριώτατο Ιερώνυµο «ό,τι ώρα µού πεις
ρίχνω την Κυβέρνηση»; Θα έρθει εδώ επενδυτής; Εν πάση περι-
πτώσει, µια Κυβέρνηση που δεν έχει καταφέρει δύο χρόνια να
φέρει επενδυτή θα το καταφέρει στον τρίτο χρόνο; Μακάρι. Μα-
κάρι να είστε θαυµατοποιοί!

Νοµίζω ότι ένα κοινοβουλευτικό κόµµα, την Ένωση Κεντρώων,
που  βασίζεται στην κοινή λογική και λέει πράγµατα απλά, όπως
να σώσουµε ό,τι µπορούµε σ’ αυτή την γκρεµιζόµενη χώρα, δεν
το αφήνετε να επικοινωνήσει µε τον κόσµο, να µάθει ο κόσµος
τις απόψεις του. Αυτό είναι ευθύνη του Υπουργού Τύπου να το
κάνει, κατά τη γνώµη µου. Δεν µπορεί και η ΕΡΤ, ας πούµε, από
µια δήλωση έξι σειρών να παίρνει µόνο µια σειρά και να είναι
αυτή η ανακοίνωση της Ένωσης Κεντρώων. Πρέπει να τη µετα-
δώσει όλη. Μεταδίδει κουτσοµπολιά, µεταδίδει άλλα πράγµατα
και δεν µεταδίδει την επίσηµη ανακοίνωση των κοµµάτων. Αυτά
θυµίζουν άλλες εποχές, όχι εποχές δηµοκρατούµενες, κυριαρ-
χούµενες από δηµοκρατική αντίληψη.

Δώσατε 640, 620 εκατοµµύρια –δεν παρακολούθησα τα νού-
µερα-για τη λεγόµενη δέκατη τρίτη σύνταξη. Τελικά, δεν είναι βέ-
βαια δέκατη τρίτη σύνταξη, καθώς δεν αναφέρεται σε όλους,
αλλά αναφέρεται σ’ αυτούς που παίρνουν µέχρι 800 τόσα ευρώ.
Αυτό δεν το κατακρίνω. Εγώ κατακρίνω το ότι δεν συνεννοηθή-
κατε. 

Πρέπει η Ελλάδα να µην αυθαιρετεί. Γιατί διαλέγουµε δρόµους
σύγκρουσης µε την Ευρώπη και δεν διαλέγουµε δρόµους συνεν-
νόησης; Αν έλεγε ο κ. Τσίπρας «συνεννοήθηκα και το υφιστάµενο
περίσσευµα συµφωνούν όλοι να διατεθεί στους φτωχούς», θα
λέγαµε όλοι «µπράβο». Οι ξένοι εξέφρασαν την έκπληξή τους.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν σας νοιάζει; Διαλέγετε δρόµο σύγκρουσης µε την Ευ-

ρώπη; Θέλω να ξέρω: Τι απλούστερο από το να συνεννοηθεί µια
Κυβέρνηση µε τους ξένους επί του θέµατος αυτού; Δεν έπρεπε;
Αφού συνεννοείστε για τόσα άλλα.

Αυτό δεν είπα να µην το κάνετε, επαναλαµβάνω. Να το κάνετε.
Όµως, να συνεννοηθείτε. Δίνετε στις Βρυξέλλες εικόνα σύγκρου-
σης. Σας το λέω αυτό επισήµως ότι το δίνετε και ότι ετοιµάζεστε
για σύγκρουση. Θυµόσαστε τον παλιό εαυτό σας, τον αντιµνη-
µονιακό εαυτό σας, τον εαυτό της δραχµής. Αυτό προετοιµάζετε,
δηλαδή πάτε να οδηγηθείτε σε µια κατάσταση ότι µε την Ευρώπη
συγκρουόµεθα, αφού η Ευρώπη δεν µας τα δίνει.

Λέγατε ότι θα πάρετε κούρεµα για το χρέος και είχα εδώ, απ’
αυτή την Αίθουσα προειδοποιήσει τον Τσίπρα ότι δεν θα πάρει
τίποτα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί, δεν πήραµε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ναι, πήρατε! Μη σας πω τι πήρατε!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

Έτσι; Πήρατε; Πρέπει να ντρέπεστε, γιατί εννοούσατε κού-
ρεµα χρέους. Αυτό εννοούσατε  κι αφήστε τώρα τα υπόλοιπα.
Όλοι εσείς που βγαίνατε στα κανάλια εννοούσατε κούρεµα χρέ-
ους. Δεν εννοούσατε επιµηκύνσεις και χαλαρώσεις και τέτοια
πράγµατα. Να εξηγούµεθα.

Τίποτα, λοιπόν, δεν πήρατε. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός βγήκε
και απείλησε για εκλογές. Εντάξει, η Νέα Δηµοκρατία έχει τη δική
της άποψη περί εκλογών. Όµως, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δεν
απείλησε µε εκλογές;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Πότε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι; Τότε δεν γνωρίζετε ελληνικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι,  ρητορικές ερωτήσεις κάνει ο κύριος Πρόεδρος. Δεν
σας ρωτάει για να απαντάτε. Σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Η κουβέντα του κ. Τσίπρα µεταφράστηκε ως πρόκριµα εκλογών,
εάν η Ευρώπη δεν συναινέσει, έτσι όπως το εννοείτε. Γι’ αυτό
λέω ότι επανέρχεστε στη σύγκρουση και διαλέγετε δρόµο σύγ-
κρουσης κι είστε επικίνδυνοι. Γιατί η Ελλάδα αυτή τη στιγµή θέλει
µια κυβέρνηση να συνεννοηθεί µε την Ευρώπη και όχι µια κυβέρ-

νηση να έλθει σε σύγκρουση µε την Ευρώπη. Αν έχετε κάτι τέτοιο
στον νου σας, στο βάθος του µυαλού σας, παρακαλώ να φύγετε
το γρηγορότερο, διότι λέω ότι όποιος πρωθυπουργός βγάλει την
Ελλάδα από το ευρώ, θα πάει και φυλακή. Το είχα πει και παλιά.
Ευτυχώς ο Τσίπρας έσωσε τον εαυτό του. Το είχα πει πολύ πριν
πάει να τα υπογράψει όλα τον Ιούνιο του 2015 και µου λέγατε
«υπερβολή». Όµως, είδατε τι ωραία; Ενώ έσκιζε µνηµόνια, ενώ
µούντζωνε, ενώ ένωνε «Νότους» κατά του Βορρά, είδατε πώς ξε-
βρακώθηκε κοινώς; Ή δεν σας αρέσει η λέξη;

(Θόρυβος  από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι νοµίζετε ότι έκανε ένα βράδυ του Ιουνίου ο Τσίπρας έξω;

Συµφωνία; Συµφωνία έκανε; Τέλος πάντων.
Θέλω να πω δύο λόγια και για την Κύπρο, γιατί ο Αναστασιά-

δης εµφανίζεται ότι θέλει να κάνει συµφωνία και λέει ότι η δια-
φορά τους ήταν ότι, ενώ δέχονταν πενήντα χιλιάδες οι Τούρκοι,
θέλει εξήντα επτά χιλιάδες η ελληνοκυπριακή πλευρά να επι-
στρέψουν στα Κατεχόµενα. 

Εγώ προειδοποίησα τον Αναστασιάδη, εάν δεν φύγουν οι έποι-
κοι και τα στρατεύµατα κατοχής της Κύπρου, να µη βάλει την
υπογραφή του, γιατί θα είναι προδοτική. Τον προειδοποίησα και
αµαρτίαν ουκ έχω! Από εκεί και πέρα, ας κάνετε ό,τι θέλετε. Και
ο Καραµανλής κάποτε, µε τη Συµφωνία της Ζυρίχης και του Λον-
δίνου, έβαλε τους Τούρκους ως εγγυήτρια δύναµη και µετά οι
Τούρκοι έκαναν απόβαση. Και µετά ήρθε η δικτατορία, η χούντα,
η τραγωδία της Κύπρου και λοιπά. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα των Σκοπίων. Μί-
λησα χθες σε ένα συνέδριο του ΝΑΤΟ και το ΝΑΤΟ έκανε ότι θα
προστατεύσει τις ακτές στο Αιγαίο από τους πρόσφυγες, ότι
κάνει περιπολίες και λοιπά. Είπα, λοιπόν, όταν έγινε απόβαση της
Τουρκίας στην Κύπρο το 1974, το ΝΑΤΟ τι έκανε; Ουδετερότητα!

Τώρα, εάν επιτεθεί η Τουρκία σε ένα νησί, έχετε την πεποίθηση
ότι θα πάει το ΝΑΤΟ να µας προστατεύσει; Γιατί νοµίζετε ότι
θέλω την παραγγελία των αεροσκαφών; Γιατί στο Αιγαίο υπάρχει
η ισορροπία του τρόµου. Δεν θα έρθει κανένα ΝΑΤΟ, καµµία
Μέρκελ και κανένας Ευρωπαίος να πολεµήσει δίπλα µας. 

Το έχω ξαναπεί στην Αίθουσα, αλλά αξίζει να το πω άλλη µια
φορά, ότι µου είπε ένας πρεσβευτής ότι ο Καραµανλής, ο Τσί-
πρας, ο Σηµίτης, ο Μητσοτάκης έχουν συµφωνήσει στο «Nova
Macedonia». Εσείς, µου είπε, κύριε Λεβέντη, διαφωνείτε; Απάν-
τησα: «Αυτοί συµφώνησαν. Την κοινωνία τη ρώτησαν;». Συµφωνεί
ο λαός να δοθεί η λέξη «Μακεδονία»; Όλοι εσείς εδώ συµφω-
νείτε; Εάν συµφωνείτε, µπράβο σας! Να πάρετε όλοι βραβείο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τι λέτε; Πείτε µας τη
γνώµη σας!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ο πρεσβευτής έχει
σχέση µε τα αεροπλάνα;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εντάξει! Αφήστε ποιος ήταν ο πρεσβευτής. Εσείς είστε οι καλύ-
τεροι πρεσβευτές τού να δοθεί το όνοµα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι, µίλησα σήµερα στους εισαγγελείς και στους

δικαστές, οι οποίοι έχουν ένα µισθοδικείο, βάσει του Συντάγµα-
τος και πληρώνονται και καθορίζεται η αµοιβή τους και τους είπα:
«Είστε η µόνη τάξη που καθορίζετε εσείς την αµοιβή σας. Αυτό
δεν είναι προς τιµήν σας, γιατί και οι άλλοι άνθρωποι είναι και
έχουν στοµάχι και οι εργάτες και οι άνεργοι και οι λιµενικοί και
οι στρατιωτικοί.».

Όµως, εκείνοι δεν έχουν µισθοδικείο να κάνουν ό,τι θέλουν.
Μόνο οι δικαστικοί. Τιµώ τους δικαστές, αλλά δεν είναι ωραίο σε
ένα Σύνταγµα µια κοινωνική τάξη να ορίζει αυτή τον µισθό της. 

Επίσης, τους είπα και κάτι άλλο, γιατί ο Γεώργιος Παπαν-
δρέου, ο Γέρος της Δηµοκρατίας, είχε µιλήσει κάποτε για «κρά-
τος δικαστών». Όταν η δικαιοσύνη βγάζει αποφάσεις που έχουν
δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, δηλαδή, για παράδειγµα, προσφεύ-
γει ένας κλάδος που του έκοψαν τη σύνταξη από το 2009 και ζη-
τάει πίσω τις περικοπές και κρίνουν οι δικαστές ότι ορθά το ζητεί
και ότι πρέπει να επιστραφούν 500 εκατοµµύρια, από πού θα τα
γυρίσουµε; 

Οι δικαστές δεν πρέπει να βγάζουν αποφάσεις µε δηµοσιονο-
µικό και οικονοµικό αποτέλεσµα, διότι δεν γνωρίζουν την κατά-
σταση των οικονοµικών του κράτους. Δεν έχουν αυτό το δικαίωµα
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και δηµιουργούν διχασµό στην κοινωνία. Οι δικαστές πρέπει να
κοιτάνε τη νοµιµότητα και τη συνταγµατικότητα κάθε απόφασης
της διοίκησης, γιατί αλλιώς πάµε σε συγκρούσεις εξουσιών. Όπως
οφείλει η κυβέρνηση να σέβεται τις δικαστικές αποφάσεις, έτσι
και αυτοί δεν πρέπει να µπαίνουν στα χωράφια της εκτελεστικής
εξουσίας, κυρίες και κύριοι.

Στη Σύρο υπάρχει ένα ναυπηγείο, το «Νεώριο», το οποίο αρ-
γοπεθαίνει. Πήγε η Κυβέρνηση και έδωσε µια δεξαµενή του Πο-
λεµικού Ναυτικού, για να πάρουµε 4 εκατοµµύρια. Σε αυτούς
τους εργαζοµένους οφείλονται δεκαεννέα µισθοί. Με τα 4,5 εκα-
τοµµύρια που έδωσε η Κυβέρνηση θα πάρουν έναν ή ενάµιση
µισθό. 

Τι θα γίνει µε τους ανθρώπους αυτούς; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όλους τους µισθούς θα
τους πάρουν. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Νοµίζω ότι είναι χρέος της ελληνικής Κυβέρνησης να αναθέτει
δουλειές του Πολεµικού Ναυτικού εκεί. Είναι µια ευκαιρία. Γιατί
να τις αναθέτουµε σε ιδιωτικά ναυπηγεία; Είναι ένα χρέος, είναι
µια ιστορική εταιρεία. Γίνεται αποβιοµηχάνιση της χώρας, εάν
αυτό το ναυπηγείο κλείσει. 

Εφιστώ λίγο την προσοχή της Κυβέρνησης, διότι αργοπεθαί-
νουν. Τους κόβουν και το ρεύµα. 

Υπάρχει στον «9,84» ένα σκάνδαλο 37 εκατοµµυρίων ευρώ. Οι
άνθρωποι που µετέχουν εκεί είναι του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της
Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι, απολογούµενοι δήλωσαν ότι ο δή-
µαρχος τους έλεγε να τα ξοδεύουν. Βλέπουµε έξοδα σε µανικε-
τόκουµπα, λουλούδια, ό,τι θέλεις. 

Εκεί, γιατί δεν µιλάτε; Λέτε ότι κυνηγάτε τη διαφθορά και τη
διαπλοκή. Πώς την κυνηγάτε; Συγκαταλέγεται στις τάξεις σας
άνθρωπος ο οποίος δήλωσε απλό µέλος διοικητικού συµβουλίου.
Δηλαδή, συγγνώµη, το απλό µέλος ΔΣ δεν γνώριζε τι γίνεται εκεί;
Είσαι µέλος του ΔΣ και υπογράφεις, για να ξοδεύονται λεφτά του
Δήµου Αθηναίων; Αυτά τα λεφτά δεν είναι λεφτά; 

Εδώ σας βλέπω πολύ ήρεµους. Δηλαδή, πόσα έπρεπε να είναι,
37 δισεκατοµµύρια, για να ασχοληθούµε; Διερωτώµαι, κύριοι,
γιατί δεν µιλάτε. Βλέπω την Αίθουσα…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ο δήµαρχος έχει

ευθύνη; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όλοι έχουν ευθύνη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ο δήµαρχος έχει

ευθύνη; Πείτε µας!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχει. Ακούστε, όµως. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αυτός έχει την

πρώτη. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πείτε ότι είστε δήµαρχος και διορίζετε ένα διοικητικό συµβούλιο.
Ποιος ξοδεύει τα λεφτά, ο δήµαρχος ή το διοικητικό συµβούλιο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ναι, ποιος τα δίνει; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Το ΔΣ δεν έχει ευθύνη; Συγγνώµη, εδώ εισάγετε πρωτάκουστους
κανόνες. Το ΔΣ δεν έχει ευθύνη; Αυτό µας λέτε; Ο δήµαρχος έχει
ευθύνη, βεβαίως. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δήµαρχος είναι. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Γι’ αυτό είπα Νέα Δηµοκρατία…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Έχει σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ το

ΔΣ του «9,84»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, δεν

κάνετε διάλογο τώρα, για να ενηµερώσετε αν είναι στον ΣΥΡΙΖΑ
το διοικητικό συµβούλιο. Προχωρήστε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Νοµίζω ότι µεταξύ των κατηγορουµένων συγκαταλέγεται Βου-
λευτής σας. Εάν σφάλλω…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Αν βρήκατε κάτι, πείτε το και
σε εµάς. Τι είναι αυτά που λέτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τι

θέλετε εσείς τώρα; Να σας ενηµερώσει για τη σύνθεση του διοι-
κητικού συµβουλίου; Μα, είναι δυνατόν; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μπορεί να σφάλλω. Ρωτώ τους Υπουργούς. Υπάρχουν Υπουργοί
εδώ που ασχολούνται µε τη διαφθορά. Μα, δεν καταγγέλλω εγώ
κάτι, αναπαράγω είδηση, η οποία δηµοσιεύτηκε σε όλον τον
Τύπο. Δεν νοµίζω ότι από εµένα το ακούτε, κύριοι συνάδελφοι.
Για όνοµα της Παναγίας! 

Έχουµε τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων. Σας είπα την άλλη
φορά ότι ήµουν στην Αµερική και στη µια δηµοσκόπηση…

Είπα κανένα ψέµα; Δηλαδή, δεν υπάρχει Βουλευτής σας στο
ΔΣ του «9,84» την εποχή που ετρώγοντο λεφτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Το ΔΣ δεν έχει καµµία σχέση
µε τον ΣΥΡΙΖΑ!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ύπαγε οπίσω µου, Σατανά! Όταν διοικείται ένας οργανισµός,
από το ΔΣ δεν διοικείται; Από ποιον διοικείται; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Βεβαίως!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Από τον γάιδαρο της γειτονιάς; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Δεν έχει καµµία σχέση µε τον

ΣΥΡΙΖΑ!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας παρακαλώ, κύριοι! Ανεχθήκαµε πολλά, κύριοι!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μπράβο, αφού τα στηρίζετε όλα! Το ίδιο έκαναν και στο
ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Μα, δεν έχει καµµία σχέση µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, κύριε! Δεν έχουµε σχέση! Πώς το λένε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εσείς τώρα τι όρεξη
είναι αυτή που έχετε, κύριε συνάδελφε; Τι σας έχει πιάσει ξαφ-
νικά; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δηλαδή, όλα αυτά που αναγράφει ο Τύπος είναι όλα ψευδή και
εσείς είστε οι άγιοι; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Δεν έχουµε σχέση, κύριε!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν υπάρχει Βουλευτής σας που µετείχε στο ΔΣ;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Δεν έχουµε σχέση, κύριε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακούσαµε, κύριε

συνάδελφε, ενηµερωθήκαµε ότι δεν έχετε σχέση. Μην επιµένετε!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν έχετε σχέση. Αν δεν έχετε σχέση, ζητώ συγγνώµη. Αν έχετε,
όµως, σχέση, όπως θεωρώ, και προσπαθείτε να τα συγκαλύψετε,
δεν πράττετε σωστά. Παρακολουθεί ο κόσµος. Νοµίζω ότι εγρά-
φησαν εις τον Τύπο ποιοι είναι οι υπόδικοι. Έτσι δεν είναι; Και
ότι θα έρθει και εδώ η δικογραφία προς άρση ασυλίας, έτσι
εγράφη. Μπορεί να σφάλλω. Δεν ξέρω, µπορεί να σφάλλω. Θα
το δούµε. 

Στις δηµοσκοπήσεις, λοιπόν, στην Αµερική µια δηµοσκόπηση
είχε 5,5% µπροστά τον Τσίπρα και άλλη µία 12,5% µπροστά τον
Μητσοτάκη. Και γέλασε ένας γερουσιαστής και µου λέει «τι γί-
νεται;».  

Εζήτησα να γίνει µία ανεξάρτητη αρχή, ώστε κάθε εταιρεία
που κάνει δηµοσκόπηση, να καταθέτει εκεί όλα τα στοιχεία, να
εγκρίνονται -ει δυνατόν αυθηµερόν- και µετά να ανακοινώνονται.
Εδώ έχει γίνει το «όποιος θέλει, γράφει ό,τι θέλει» στην πρώτη
σελίδα. 

Δεν κάνετε καµµία κίνηση. Φαίνεται ότι το χάος εξυπηρετεί.
Τώρα µπορεί να µην εξυπηρετεί εσάς, όµως δεν σκέπτεσθε µόνο
το σήµερα. Ξέρετε, πολλές φορές η Αντιπολίτευση, όταν κου-
κουλώνει ένα σκάνδαλο που τη ζηµιώνει, το κουκουλώνει διότι
σου λέει: «Θα ξανάρθω κάποια στιγµή, γιατί να χάσω τα όπλα µε
τα οποία ταΐζω κουτόχορτο τον κόσµο;». Τα όπλα αυτά ήταν χρή-
σιµα επί δεκαετίες και στο ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία, που
έκαναν το παιχνίδι του δικοµµατισµού. 

Εάν, λοιπόν, δεν δηµιουργηθεί µία αντικειµενική αρχή ελέγχου
των δηµοσκοπήσεων θα έχουµε εδώ τη µια µέρα να προηγείται
ο ένας και την άλλη να προηγείται ο άλλος και θα γελάει και ο
κόσµος µαζί µας. 
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Ο κ. Μητσοτάκης, που µιλάει και σήµερα που τον άκουσα στον
Άρειο Πάγο είπε ότι εκείνος θα δώσει το ένα, εκείνος το άλλο,
εκείνος όλα. Αυτό το θεωρώ αυθάδεια. 

Εγώ πιστεύω ότι έχει έρθει η ώρα των συµµαχικών κυβερνή-
σεων και δεν πρέπει να βγαίνουν ως µεσσίες ή υποψήφιοι µεσ-
σίες κάποιοι να εξαγγέλλουν ότι θα κυβερνούν. Είναι θράσος. Το
να λες σε έναν λαό ότι θα τον κυβερνήσεις είναι µέγιστο θράσος,
κατά την ταπεινή µου γνώµη. 

Αυτό θέλησα να αλλάξω, ψηφίζοντας την απλή αναλογική και
άρχισαν και έγραφαν ότι πάω µε τον ΣΥΡΙΖΑ, ενώ και ο ίδιος ο
Τσίπρας ήξερε από την πρώτη µέρα ότι εγώ δεν θυσιάζω πορεία
σαράντα ετών για να πάω µαζί του και µε κανέναν, ούτε µε τον
Θεό τον ίδιο. Επί σαράντα χρόνια πολέµησα το δικοµµατικό σύ-
στηµα και δεν θα αλλάξω τώρα. Ό,τι πει ο λαός. Αφήνω την τύχη
µου στον λαό και µου είναι αρκετό. 

Εγώ, ξέρετε, πάντα είχα προσωπική επαφή µε τον απλό ψηφο-
φόρο. Είµαι ο άνθρωπος που συνοµιλώ µε τον περιπτερά, συνο-
µιλώ µε τον απλό άνθρωπο. Και µου λένε µάλιστα πολλοί: Γιατί
κάθεσαι και µιλάς στον δρόµο µε τους τάδε; Μα είναι το κεφά-
λαιό µου. Είναι η δύναµή µου. Γι’ αυτό δεν φοβάµαι και αν φεύ-
γουν Βουλευτές. Δεν φοβάµαι γιατί έναν µου παίρνουν, πέντε θα
δώσει ο λαός. Δεν φοβάµαι. Να το ξέρουν όλοι. Έχω προσωπική
σχέση µε την κοινωνία. Μην το ξεχάσετε αυτό και εσείς και όλοι
των εταιρειών δηµοσκοπήσεων και οι πάντες. Να µην το ξεχνούν. 

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, λέει ότι έρχεται ως µεσσίας και θα
είναι καλύτερος µεσσίας από τον Τσίπρα. Θα είναι πιο καλός µεσ-
σίας. Εγώ θα αγωνιστώ να αποδείξω ότι η εποχή του «µεσσιανι-
σµού» τελείωσε και πρέπει να γυρίσουµε σελίδα.

Και αν πτώχευσε η χώρα από τις αυτοδύναµες κυβερνήσεις
πτώχευσε. Δεν πτώχευσε από τις κυβερνήσεις συνεργασίας και
συµµαχίας. Πτώχευσε από τον καθέναν που κυβερνούσε και που
στον βωµό της παραµονής του έκανε ρουσφέτια, έκανε σκάν-
δαλα, για να παραµείνει στην εξουσία. 

Και αν κατηγορώ την κ. Γεννηµατά, την οποία κατά τα άλλα
συµπαθώ, είναι γιατί αν κάνει γύρο θριάµβου ο Μητσοτάκης θα
το οφείλει σε αυτήν. Το ΠΑΣΟΚ είναι ένα κόµµα που είχε πάντα
την απλή αναλογική στα κιτάπια του και δεν έπρεπε να το κάνει
αυτό. Αν έχει πενήντα έδρες στο τσεπάκι του ο κ. Μητσοτάκης
και ζητάει εκλογές, το οφείλει στην κ. Γεννηµατά. Αυτό ο λαός
θα το τιµωρήσει. Και δεν το λέω αυτό µε µίσος. 

Η κ. Γεννηµατά θεωρεί ότι εγώ το λέω για να την κυνηγήσω,
να την επιτιµήσω. Εγώ την εκτιµώ και ο πατέρας της ήταν ο
µόνος από το ΠΑΣΟΚ µε τον οποίο είχα συνοµιλία. Εν έτει, όµως,
2016 πάει και δίνει πενήντα έδρες σε έναν Μητσοτάκη, που ξέρει
ποιος είναι, ότι πρόδωσε τον Γεώργιο Παπανδρέου, ότι είναι ο
αρχιµάγειρας της αποστασίας. Πάει και του δίνει αυτές τις πε-
νήντα έδρες.

Ποιος λαός θα συγχωρήσει τέτοιο έγκληµα; Ποια κοινωνία θα
συγχωρήσει αυτό το έγκληµα; Είναι µέγα έγκληµα και θα το
δούµε, θα το αντιληφθούµε φανερούµενο ενώπιόν µας την
ηµέρα των εκλογών, ενώ, αν ήξερε ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν είχε
το µπόνους των πενήντα εδρών, θα έπαιρνε τις εκατόν πέντε
εδρούλες του και θα συνεργαζόταν από τώρα για να γίνει οικου-
µενική κυβέρνηση. 

Και την οικουµενική, κυρίες και κύριοι, δεν τη ζητώ από καπρί-
τσιο. Αισθάνεστε όλοι ότι αυτό χρειάζεται και αυτό θα είναι η τε-
λική λύση. Θα σας πω, γιατί ζητώ την οικουµενική. Γιατί όπου
συζητώ µε τον έξω κόσµο, µου λένε ότι απαράβατη προϋπόθεση
για να έρθουν επενδύσεις, είναι να γίνει µία µεγάλη κυβέρνηση. 

Το αισχρό µε τις εταιρείες δηµοσκοπήσεων είναι το εξής: Μέ-
χρις ότου βγει ο Μητσοτάκης Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας
έβαζαν το ερώτηµα περί οικουµενικής. Από την ηµέρα που βγήκε
ο Μητσοτάκης, έπαψαν να το λένε και στις δηµοσκοπήσεις. Δεν
βάζουν το ερώτηµα, εάν ο λαός θέλει µία µεγάλη κυβέρνηση. 

Έπαψαν να το βάζουν και σίγουρα έχει βάλει το χεράκι του ο
κ. Μητσοτάκης να µην υπάρχει ούτε ως ερώτηµα το ενδεχόµενο
αυτό. Γιατί ξέρει καλά και εστιάζει ότι η επιστροφή του στην
εξουσία περνάει µέσα από την ενισχυµένη και µέσα απ’ αυτά που
έγιναν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα προ τριµήνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, να
ολοκληρώνουµε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εν πάση περιπτώσει, αυτό να το προσέξετε. Είχα ζητήσει από
τον κ. Χατζηνικολάου σε µία συνάντησή µας, να κάνει δηµοσκό-
πηση και να βάλει το ερώτηµα πόσοι θέλουν οικουµενική, γιατί
είχε πει ότι το 70% του λαού θέλει οικουµενική. Από τη στιγµή
που έγινε ο κ. Μητσοτάκης Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας
έπαψε να είναι ερώτηµα στις δηµοσκοπήσεις.

Για το θέµα των δηµοσκοπήσεων, αν φύγει ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν
το έχετε διορθώσει και το παραδώσετε στη Νέα Δηµοκρατία,
ώστε ο καθένας να κάνει ό,τι θέλει µε τις δηµοσκοπήσεις, θα
έχετε κάνει το µέγιστο των εγκληµάτων εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, δη-
λαδή αν παραδώσετε τη νοµοθεσία όπως είναι σήµερα, που µπο-
ρεί ο ένας να πει «τριάντα µονάδες µπροστά ο ΣΥΡΙΖΑ» και ο
άλλος να λέει «πενήντα µονάδες µπροστά η Νέα Δηµοκρατία».

Κυρίες και κύριοι, δεν θέλω να απασχολήσω άλλο την Αίθουσα
αυτή. Προφανώς, υπό τις συνθήκες που υπάρχουν, το κόµµα
µας, η Ένωση Κεντρώων, δεν θα ψηφίσει τον προϋπολογισµό,
γιατί τον θεωρεί αντιλαϊκό, φοροµπηχτικό και θεωρεί ότι δεν έχει
αναπτυξιακό περιεχόµενο.

Πιστεύω πως, επειδή η λύση του προβλήµατος της χώρας
είναι µέσω της ανάπτυξης, όσους φόρους και εάν βάζουµε, σε
όποιες κοινωνικές τάξεις και εάν τους βάζουµε, εάν κόβουµε τον
ΦΠΑ λίγο από τρία νησιά και το βάζουµε σε πέντε άλλους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, αυτός είναι ένας δρόµος προς το
γκρεµό. 

Πιστεύω ότι θα έχουµε σύντοµα εκλογές. Γιατί το πιστεύω;
Γιατί πόσο µπορεί να κρατήσει µία κυβέρνηση, βάζουσα φόρους
και κόβουσα µισθούς και συντάξεις; Πόσο; Πείτε µου. Τέσσερα
χρόνια; Ξέρετε, όµως, πώς θα είναι η Ελλάδα σε τέσσερα χρόνια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Και ένα τελευταίο. Είµαι ο µόνος, φαντάζοµαι, στην Αίθουσα που
µιλάω από ψυχής. 

Στις 21 Δεκεµβρίου θα µιλήσω εδώ στο Σύνταγµα, σε ένα ξε-
νοδοχείο…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Καλείτε και εµάς,
κύριε Πρόεδρε; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εσάς δεν νοµίζω. Εσάς από το ένα αυτί µπαίνει και από το άλλο
βγαίνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
Πάνος Καµµένος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε τον προϋπολογισµό και είναι,
πράγµατι, µία ιδιαίτερη µέρα σήµερα. Από το 1993 που βρίσκο-
µαι στην Αίθουσα αυτή, συζητώντας προϋπολογισµούς, είναι η
πρώτη φορά που η Αντιπολίτευση είναι απούσα. Τρεις Βουλευτές
της Αντιπολιτεύσεως κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολο-
γισµού βρίσκονται στην Αίθουσα. 

Είναι ξεκάθαρο πια ότι σε αυτή τη συζήτηση του προϋπολογι-
σµού η Αξιωµατική Αντιπολίτευση προτιµά να είναι απούσα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Αξιωµατική!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, από το ΠΑΣΟΚ είστε
εσείς. Έχετε δίκιο. Και ο κ. Αµυράς από το Ποτάµι. Αντιλαµβά-
νοµαι κι εγώ ότι αν ήµουν Αντιπολίτευση στη θέση σας, θα προ-
τιµούσα να είµαι απών. 

Διότι στη συζήτηση του προϋπολογισµού φέτος, ως είθισται,
θα πρέπει να γίνεται σύγκριση µε την περσινή συζήτηση του προ-
ϋπολογισµού, γι’ αυτά που έλεγε η Αντιπολίτευση για το τι θα
γίνει φέτος, γι’ αυτά που έχουν επιτευχθεί από το κυβερνητικό
έργο και γι’ αυτά τα οποία θα έρθουν την επόµενη χρονιά στον
προϋπολογισµό που η Κυβέρνηση κατέθεσε και τους στόχους
που έχουµε βάλει.

Εγώ θα ζητήσω σήµερα, στο πρώτο µέρος της οµιλίας µου,
από τον ελληνικό λαό που παρακολουθεί µε ιδιαίτερη αγωνία
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αυτή τη συζήτηση -ασχέτως αν η Αντιπολίτευση αγνοεί τη συζή-
τηση αυτή- να σκεφτεί ποιος θα ήταν ο προϋπολογισµός, εάν δεν
ήταν η σηµερινή κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα, του ΣΥΡΙΖΑ και
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, και αν ο ελληνικός λαός είχε επιλέξει
να είναι κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, µε Πρωθυπουργό τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Να δούµε, δηλαδή, τι θα είχε προαναγγελθεί
για τον ελληνικό λαό  και την οικονοµία της χώρας για το 2017. 

Όλα ξεκινούν µε µια συνέντευξη πραγµατικά από καρδιάς που
έδωσε ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας πριν από λίγες
ηµέρες, στον ραδιοφωνικό σταθµό «ΣΚΑΪ» και τον δηµοσιογράφο
Άρη Πορτοσάλτε, όταν είπε ότι εµείς θα δεχόµασταν κατά 100%
αυτά τα οποία ζητεί ο Υπουργός Οικονοµικών της Γερµανίας κ.
Βόλφγκανγκ Σόιµπλε και οι δανειστές. Και όχι µόνο αυτά, αλλά
και ακόµα παραπάνω. 

Ποια είναι αυτά, λοιπόν, και τα ακόµα παραπάνω; Να τα βά-
λουµε λίγο και να δούµε τι σηµαίνουν για τη ζωή του µέσου Έλ-
ληνα πολίτη; Να δούµε, δηλαδή, τι θα σήµαινε για τον ελληνικό
λαό για το 2017, αν η πολιτική του επιλογή δεν ήταν αυτή η Κυ-
βέρνηση, αλλά µια άλλη κυβέρνηση; 

Αν, λοιπόν, κυβέρνηση ήταν µια κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας
και ΠΑΣΟΚ –γιατί έτσι µαζί πλέον είναι στα πάντα- θα ψήφιζαν
µέτρα στον φετινό προϋπολογισµό ύψους πάνω από 8,8 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, βασισµένα στο 4,5% πλεόνασµα του ΑΕΠ, για το
οποίο είχαν δεσµευτεί για τρία χρόνια, το 2017, το 2018 και το
2019. Αυτά είχε υπογράψει ο κ. Σαµαράς µε τον κ. Βενιζέλο.

Οι επικουρικές συντάξεις θα είχαν εκµηδενιστεί. Θα ήταν
µηδέν! Οι συνταξιούχοι θα έβλεπαν στο ΑΤΜ µείωση στο εισό-
δηµά τους πάνω από 50%. Αυτοί ήταν η προαναγγελία της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και του ΠΑΣΟΚ στην προηγούµενη
κυβέρνηση, βάσει αυτών που είχαν δεσµευτεί µε τους δανειστές
το 2017. 

Οι συνταξιούχοι δεν θα απολάµβαναν του προνοµίου της ελά-
χιστης εγγυηµένης σύνταξης. Και βεβαίως, ο προϋπολογισµός
αυτός θα είχε τιναχτεί στον αέρα. Οι ίδιοι, δηλαδή, συνταξιούχοι
που σήµερα προστατεύτηκαν, µε όλες τις προσπάθειες που
έκανε αυτή εδώ η Κυβέρνηση για να προστατέψει την ελάχιστη
εγγυηµένη σύνταξη, θα είχαν απωλέσει στο σύνολό τους τη σύν-
ταξή τους.

Η ανεργία, βάσει των προϋπολογισµών και των υπογραφών
που είχαν µπει, θα είχε µείνει σταθερή στο 26% ή και θα αυξανό-
ταν ακόµη περισσότερο, εφόσον ο κ. Μητσοτάκης έκανε τον
λόγο του έργο και απέλυε δεκαπέντε χιλιάδες υπαλλήλους.

Πραγµατικά, έχει σκεφτεί κανείς από τους δηµοσίους υπαλλή-
λους τι θα συνέβαινε, αν δεν ήταν στην Κυβέρνηση Πρωθυπουρ-
γός ο Αλέξης Τσίπρας και αν αυτή η Κυβέρνηση δεν είχε
παλέψει, όπως πάλεψε, για την παραµονή των εργαζοµένων στις
θέσεις τους και είχε επικρατήσει η άποψη ότι απολύουµε δηµο-
σίους υπαλλήλους για να ικανοποιήσουµε το πρόγραµµα που
αυτοί είχαν υπογράψει; 

Είχαν µιλήσει για τα κόκκινα δάνεια. Θέλω να πω ότι αν ακο-
λουθούσαν την άποψη του κ. Βόλφγκανγκ Σόιµπλε, όπως είπε ο
Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα εφάρµοζε ή θα
εφαρµόσει εάν, ο µη γένοιτο, δοθεί λαϊκή εντολή, σηµαίνει ότι
όπως τον Δεκέµβριο του 2014 µας παρέδωσαν 80 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ κόκκινα δάνεια, ενώ παρέλαβαν 22 δισεκατοµµύρια
ευρώ κόκκινα δάνεια από την κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή,
θα επέρχετο η πλήρης καταστροφή της αγοράς και των τραπε-
ζών, οι οποίες θα ήθελαν και νέα κεφαλαιοποίηση το 2017, ακρι-
βώς ό,τι συµβαίνει σήµερα στην Ιταλία. Η Ελλάδα θα είχε
µετατραπεί σε µια βίλα οργίων, µε τον κ. Φούχτελ να βρίσκεται
εδώ και τα κοράκια να έχουν υφαρπάξει την πρώτη κατοικία. 

Αυτή εδώ η Κυβέρνηση προστάτεψε την πρώτη κατοικία. Θα
είχαν ξεπουλήσει νύχτα, ως συνηθίζουν, τα κόκκινα δάνεια. «Ναι
σε όλα», αυτή είναι η προαγγελία, την οποία κάνει ο Αντιπρό-
εδρος της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως στο ραδιόφωνο λίγες
ώρες πριν αρχίσει ο κρατικός προϋπολογισµός. Βεβαίως µάλι-
στα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τι λέει;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εγώ τι λέω; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μέχρι 31-12-2014 υπήρχε διά νόµου.

Τώρα απλά δεν πηγαίνουν οι συµβολαιογράφοι. Αυτή είναι η δια-
φορά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Μπούρα, να σας ρω-
τήσω κάτι; Ακούσατε την συνέντευξη του Αντιπροέδρου του
κόµµατός σας; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Συνεχίστε την οµιλία σας.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είπε ότι θα ακολουθήσει
όλες τις υποδείξεις που έλεγε ο Υπουργός Οικονοµικών της Γερ-
µανίας κ. Σόιµπλε, ναι ή όχι; Το ακούσατε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τι λέτε τώρα; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτό ακριβώς έλεγε. Εκτός
εάν πια υπάρχουν Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που δεν
συµφωνούν µε την επίσηµη γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας.
Όµως, αυτό οφείλουν να το εκφράσουν µε τη σηµερινή τους
ψήφο στον κρατικό προϋπολογισµό. Εάν συµφωνείτε, σηµαίνει
ότι όλα αυτά τα οποία σας περιγράφω, θα συνέβαιναν ή ακόµα
θα συµβούν αν έρθετε στην εξουσία, µετά βέβαια το 2019 που
θα γίνουν οι εκλογές.

Για να δούµε, λοιπόν και το παρελθόν, τι συνέβη µε το PSI. Κου-
ρέψατε 140 δισεκατοµµύρια ευρώ οµόλογα. Η αλήθεια είναι ότι
είναι 106 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ταυτόχρονα, γι’ αυτό το εγκλη-
µατικό PSI δανειστήκατε 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου
να «λαδώσετε» αυτούς που συµµετέχουν, 5,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ για τόκους και 48 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών, αφού κουρέψατε τα πανεπιστήµια, τα
νοσοκοµεία, τα µετοχικά ταµεία, δηλαδή αφού κουρέψατε ουσια-
στικά τον πλούτο του ελληνικού λαού.

Είναι βέβαιο ότι ο σηµερινός προϋπολογισµός, εάν συζητείτο
µε τα πολιτικά δεδοµένα τα οποία εσείς ανακοινώνετε, σήµερα
θα ήταν πολύ διαφορετικός και θα είχε ως θύµατα το σύνολο του
ελληνικού λαού.

Ακούω τώρα φωνές οι οποίες αντιδρούν στην απόφαση της
Κυβέρνησης να µοιράσει ένα µέρος από αυτό το πλεόνασµα που
µε το αίµα του πλήρωσε ο ελληνικός λαός.

Σας ερωτώ ευθέως: Έχετε αντίρρηση για την παραµονή του
ΦΠΑ στα ίδια επίπεδα στα νησιά µας που δέχθηκαν όλες αυτές
τις µεταναστευτικές ροές; Πιστεύω ότι έχετε αντίθεση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εσείς το αυξήσατε. Τώρα απλώς
αναστέλλεται. Δεν καταργείται. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Συµφωνείτε; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Εσείς το αυξήσατε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εµείς το αυξήσαµε; Να σας
θυµίσω ότι εσείς το υπογράψατε. Και όχι απλώς το υπογράψατε,
αλλά τότε, όταν γίνονταν οι συνοµιλίες, λέγατε ότι δεν υπάρχει
ουσιαστικά και υποχρέωση της χώρας να διατηρήσει τα νησιά
κάτω των δυο χιλιάδων κατοίκων. Λέγατε ότι είναι ζηµιογόνα
αυτά τα νησιά. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Εσείς φέρατε τους µετανάστες…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχετε αντίρρηση στο να
δοθεί αυτή η δέκατη τρίτη σύνταξη στους συνταξιούχους κάτω
των 850 ευρώ; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Σύνταξη είναι; Δεν καταλαβαίνω. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να την κόψουµε; 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Αν υπάρχει πλεόνασµα…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Συµφωνείτε ή διαφωνείτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, κά-

νετε οµιλία, δεν κάνετε διάλογο. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, είστε πολύ
νεότερος στη Βουλή για να µου πείτε αν κάνω διάλογο ή όχι. Η
Βουλή είναι ο ιερός τόπος διαλόγου της δηµοκρατίας. 

Απευθύνοµαι προς την Αντιπολίτευση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Διαλόγου αλλά όχι µε
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αυτόν τον τρόπο. Ακολουθεί ο Πρωθυπουργός, ακολουθούν στε-
λέχη…

ΤΕΡΕΝΣ – ΣΠΕΝΣΕΡ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Εξω-
τερικών): Επί της ουσίας συµφωνείτε, κύριε Μπούρα; Σοβαρευ-
τείτε. Δεν είστε µε τον Μητσοτάκη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εσύ να σοβαρευτείς. Εσύ έχεις
φύγει από τη σοβαρότητα. Εγώ παραµένω σοβαρός.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θέλετε να σταµατήσω,
κύριε Πρόεδρε; 

Θέτω ερωτήµατα των οποίων την απάντηση τη δίνει ο ίδιος ο
ελληνικός λαός. 

Η απάντηση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
ουσιαστικά αυτό το οποίο η Κυβέρνηση βάσει της πολιτικής της
κατάφερε µέσω του πλεονάσµατος να το µοιράσει στους φτω-
χότερους είναι αυτό που ενοχλεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και ολόκληρη την Αντιπολίτευση.    

Αυτό γίνεται για έναν απλό λόγο, διότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και η Αντιπολίτευση έχουν ως πολιτική τους την εφαρµογή
όχι της πολιτικής που χαράσσουν οι ίδιοι, αλλά της πολιτικής -
όπως οµολόγησε ο Αντιπρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύ-
σεως- που χαράσσουν οι δανειστές. «Θα κάνουµε», λέει,
«περισσότερα για να αποδείξουµε ότι οι µεταρρυθµίσεις έγιναν».
Με θύµατα ποιους; Με θύµατα τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας, που έχω την πολιτική ευθύνη, θέλω να σας πω ότι αυτά τα
χρόνια, παρ’ ότι ο προϋπολογισµός µειώθηκε, όπως εσείς είχατε
συµφωνήσει, έγιναν πολύ περισσότερα πράγµατα από ό,τι στο
παρελθόν. Ο αριθµός των νοσηλευθέντων στα στρατιωτικά νο-
σοκοµεία έφτασε τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες πολίτες, στρα-
τιωτικούς και µη. Ο αριθµός των συσσιτιούχων στις στρατιωτικές
λέσχες από τέσσερις χιλιάδες εξήντα επτά το έτος 2012, τέσσε-
ρις χιλιάδες εβδοµήντα οκτώ το 2013, έφτασε τις οκτώ χιλιάδες
επτακόσιες εβδοµήντα δύο.

Οι Ένοπλες Δυνάµεις προσέφεραν στο κοινωνικό σύνολο. Δεν
µιλώ για τη διάθεση τµηµάτων σε απόδοση τιµών. Μιλώ για τις
αεροδιακοµιδές. Από το έτος 2013 µε δεκατέσσερις ώρες πτή-
σεως, µε ενενήντα δύο ώρες το 2014, µε εκατόν σαράντα οκτώ
το 2015, φτάσαµε οι Ένοπλες Δυνάµεις να προσφέρουν σε αε-
ροδιακοµιδές µε µόνιµο ελικόπτερο που βρίσκεται στη Σύρο δια-
κόσιες πενήντα πέντε ώρες. Έχουµε καταφέρει να
αντιµετωπίσουµε περιστατικά που µέχρι σήµερα κατέληγαν θα-
νατηφόρα για τα νησιά του Αιγαίου.

Η διάθεση των πτητικών µέσων στη δασοπυρόσβεση µόνο από
τον στρατό από δώδεκα ώρες και δέκα λεπτά το 2012 µε τα Σι-
νούκ έφτασε τις τριακόσιες εξήντα οκτώ ώρες. Ήταν η πρώτη
χρονιά που δεν θρηνήσαµε θύµατα. Οι διαθεσιµότητες των οπλι-
κών συστηµάτων µε σκληρή µείωση του προϋπολογισµού, έφτα-
σαν στα άρµατα µάχης από το 88% στο 94%, στα ελικόπτερα στο
49% από το 40%, στα πυροβόλα µάχης το 91% από το 82%, στα
αντιαεροπορικά πολυβόλα από 68% το 2014 στο 90%, στα µηχα-
νήµατα του µηχανικού στο 86% από το 70%, στα µη επανδρω-
µένα αεροχήµατα από το 51% στο 57%.

Καταφέραµε µε τον προϋπολογισµό και τις οικονοµίες, τις
οποίες θα επεξηγήσω επακριβώς πού έγιναν, να φτάσουµε στο
να φτιάξουµε σπίτια για το προσωπικό, για αξιωµατικούς, υπα-
ξιωµατικούς και ΕΠΟΠ, από δεκατρία σπίτια που έγιναν το 2014
σε ενενήντα εννιά µέχρι σήµερα, θα περάσουµε τα εκατό µέχρι
το τέλος του χρόνου και του χρόνου σε διακόσια σπίτια για τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.

Για το έτος 2017 έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση εκατόν
σαράντα επτά διαµερισµάτων και υπάρχουν θετικές ενδείξεις για
την εξασφάλιση επιπλέον πιστώσεων από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, αλλά και την εκποίηση ευχρήστου, αλλά µη
επιχειρησιακά αναγκαίου στρατιωτικού εξοπλισµού, που πρόκει-
ται να καλύψει µέχρι το τέλος της τετραετίας το 100% των αναγ-
κών του προσωπικού των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Προχωρήσαµε σε κατάργηση των ρουσφετιών στους στρατεύ-
σιµους, µε αποτέλεσµα να έχουµε διπλασιάσει την ετοιµότητα
σε όλες τις µονάδες της παραµεθορίου, στον Έβρο και στα
νησιά και βεβαίως, µε παροχές προς τους στρατευσίµους. Μόνο

και µόνο η κάλυψη των φυλακίων σε διαδίκτυο, σε ίντερνετ από
0% το 2012, το 2013 και το 2014 έχει φτάσει στο 50% το 2016
και το 2017 στο 100%. Οι στελεχώσεις όλων των µονάδων ξεπερ-
νούν το 60%. Είχαµε τη δυνατότητα µε τις οικονοµίες οι οποίες
έγιναν στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Άµυνας, να δώ-
σουµε επιτέλους τους αριθµούς ηµερών εκτός έδρας από δύο
µήνες το 2014, από έναν µήνα το 2013, σε οκτώ µήνες το 2015
και το 2016 να έχουµε ξεπεράσει τους έξι µήνες.

Προχωρήσαµε σε αύξηση των διακλαδικών ασκήσεων, οι
οποίες από µία άσκηση το 2012 έφτασαν τις έξι το 2016.

Βεβαίως, οι τακτικές µεταθέσεις του στρατιωτικού προσωπι-
κού ολοκληρώθηκαν όλες στις αρχές του Ιουνίου, ενώ µέχρι το
2014 ξεπερνούσαν την 15η Αυγούστου.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της κατάργησης των ρουσφετιών
και της λειτουργίας των Ενόπλων Δυνάµεων βάσει των αποφά-
σεων της στρατιωτικής ηγεσίας, είναι ότι ο αριθµός των ενδικο-
φανών προσφυγών που υποβλήθηκαν από τα στελέχη –το
χαµηλό ποσοστό των προσφυγών κρίνεται µε βάση τη δίκαιη αν-
τιµετώπιση των στελεχών- το 2016 βρίσκεται στο 2,89%. Το έτος
2012 είχαµε 35,51% ενδικοφανείς προσφυγές. Το 2013 είχαµε εί-
κοσι πέντε. Το 2014 είχαµε τριάντα µία. Δεν γίνονται δεκτές εν-
δικοφανείς προσφυγές διότι δεν κατατίθενται, λόγω του ότι
υπάρχει ένα δίκαιο σύστηµα στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Κατασκευάσαµε την ΜΟΜΑ µε νοµοθετική ρύθµιση. Προχω-
ρήσαµε ουσιαστικά στην κοινωνική παροχή εκ µέρους των Ενό-
πλων Δυνάµεων και του µηχανικού σε διακόσια είκοσι πέντε έργα
το 2016, από είκοσι επτά έργα το 2013. Βεβαίως, οι διαθέσιµες
πιστώσεις για την αµυντική οργάνωση παραµένουν στα ίδια επί-
πεδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοπτικά η µείωση του προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την περίοδο
2009-2016 υπερβαίνει το 52% και σε απόλυτες τιµές το 3,4 ευρώ,
καθιστώντας, µεταξύ άλλων, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τον
πρωταγωνιστή στις περικοπές.

Αναφορικά, όµως, µε τον προϋπολογισµό του 2017, ο οποίος
έχει κατατεθεί για ψήφιση, οι πιστώσεις για αποδοχές παρουσιά-
ζουν αύξηση κατά 4%, σε σχέση µε αυτές του περασµένου
έτους, µε αναπροσαρµογή των ασφαλιστικών εισφορών υπέρ
του ΕΦΚΑ και στο πλαίσιο εφαρµογής του ν. 4387/2016. 

Τα σχετικά κονδύλια για τις λειτουργικές δαπάνες παρουσιά-
ζουν µείωση της τάξης του 4%, η οποία προέρχεται από σχεδια-
σµένες και πλήρως κοστολογηµένες δράσεις των Γενικών
Επιτελείων και όχι ως αποτέλεσµα µιας άναρχης περικοπής.

Οι δε πιστώσεις για τα εξοπλιστικά παρουσιάζουν µείωση κατά
20% ή 123 εκατοµµύρια ευρώ, ωστόσο παρουσιάζονται αυξηµέ-
νες κατά 17,5 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε τα ανώτατα όρια
πιστώσεων, όπως αυτά αποτυπώθηκαν στο µεσοπρόθεσµο πλαί-
σιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής.

Επί αυτών των στοιχείων είναι κρίσιµο να επισηµανθεί ότι η συ-
νολική µείωση των πιστώσεων του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας δεν ξεπερνά το 2%, σε σχέση µε το 2016,
συνεκτιµηµένων πάντοτε των περικοπών που είχε υποστεί τα
προηγούµενα χρόνια της τάξης του 50%.

Κατόπιν συνεργασίας των οικονοµικών υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας µε τις αντίστοιχες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, υποβλήθηκε προς τη Βουλή των Ελλήνων
προς ψήφιση το σχέδιο κρατικού προϋπολογισµού  του 2017, επί
του οποίου τα ανώτατα όρια πιστώσεων που αφορούν τον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας του 2017 είναι αυ-
ξηµένα κατά 80 εκατοµµύρια ευρώ περίπου, σε σύγκριση µε
αυτά που υποβλήθηκαν από το ΥΠΕΘΑ στο Υπουργείο Οικονο-
µικών και αφορά σε πιστώσεις αποδοχών.

Παρά τις περιορισµένες πιστώσεις και τις περικοπές των προ-
ηγούµενων  ετών, υλοποιήθηκε εντός του έτους 2016 η καταβολή
των προβλεπόµενων από το π.δ.293, ηµερών εκτός έδρας, το επί-
δοµα παραµεθορίου. Η υπ’ όψιν δαπάνη δε, αντιµετωπίσθηκε
εντός των ορίων για τον προϋπολογισµό των οικείων Γενικών Επι-
τελείων, για να καταβληθεί στην προσπάθεια συνέχισης για το
επόµενο έτος. Για το 2013 και 2014 δεν είχε καταβληθεί ούτε 1
ευρώ. 

Στην κατηγορία δε των εξοπλιστικών προγραµµάτων και δια-
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βλέποντας εγκαίρως το πρόβληµα της περικοπής πιστώσεων για
το επόµενο έτος, µε τη στενή συνεργασία του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας, της ΓΔΟΣΥ, µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου Οικο-
νοµικών και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, εξασφαλίστηκαν οι
αναγκαίες προµήθειες οπλικών συστηµάτων, κυρίως τα follow on
support, δηλαδή οι συντηρήσεις.

Αξίζει να σηµειωθεί πως τα προηγούµενα έτη η απορρόφηση
των σχετικών πιστώσεων κυµαινόταν σε επίπεδα της τάξης του
22% το 2011 και του 59% το 2014. Το 2015 και το 2016 έφτασαν
σε ποσοστά άνω του 95%.

Αυτά τα λέω διότι ουσιαστικά µε οικονοµίες που έγιναν στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, όχι µόνο εξυπηρετήσαµε τις ανάγ-
κες των στελεχών, αλλά και παράλληλα εξοπλίσαµε την εθνική
µας άµυνα µε τα απαιτούµενα έργα.

Προχωρήσαµε σε νοµοθεσίες, όπως η εκποίηση του υλικού,
του επιχειρησιακού µεν, αλλά µη αναγκαίου. Πυροµαχικά τα
οποία δεν χρησιµοποιούνται, πωλούνται. Και τα έσοδα αυτών των
εξοπλιστικών συστηµάτων δίνονται προς όφελος του προσωπι-
κού και για αντικατάσταση των πυροµαχικών όπλων µας.

Προχωράµε στη χρήση της περιουσίας των ταµείων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Αυτά τα οποία καθόντουσαν ανεκ-
µετάλλευτα επί ολόκληρη εικοσαετία ήταν 34 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά τα ακίνητα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας δίνονται
προς εκµετάλλευση, προς ενοικίαση για εκατό χρόνια, µε απο-
τέλεσµα να έχουµε έσοδα το 2017 µε τους µικρότερους υπολο-
γισµούς γύρω στα 300 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο! Ελπίζω ότι
µετά από τρία ή τέσσερα χρόνια θα φτάσουµε στα 500 και στα
600 εκατοµµύρια, που αναλογούν στο 1/3 ουσιαστικά των δαπα-
νών του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Όσον αφορά το προσφυγικό ζήτηµα, η συµµετοχή των Ενόπλων
Δυνάµεων ήταν ουσιώδης. Τόσο για τη συµµετοχή στην επιχεί-
ρηση του ΝΑΤΟ, SNMG2, όσο και για τη συνδροµή για τα hot
spots και τις ανοικτές δοµές φιλοξενίας, το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας επιβάρυνε τον κρατικό προϋπολογισµό µε τις δαπάνες
των προσφυγικών ροών, µε δεδοµένο ότι αιτήθηκε και έλαβε χρη-
µατοδότηση µόνο από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Από τα emergency
assistant funds της Ευρωπαϊκής Ένωσης πήραµε 88,8 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και, επίσης, από τα Ταµεία Ασύλου Μετανάστευσης και
Ένταξης και από το Ταµείο Εσωτερικής Ασφάλειας των Συνόρων.
Παρά το γεγονός ότι υπήρχε δυνατότητα να αιτηθεί χρηµατοδό-
τηση από τα αποθεµατικά του Υπουργείου Οικονοµικών, δεν πή-
ραµε ούτε ένα ευρώ! Όλα τα χρήµατα βγήκαν από επιδοτήσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελλάδα βγήκε ασπροπρόσωπη για
το θέµα της µετανάστευσης και του προσφυγικού. 

Η απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων τα οποία αφορούν
τη διαχείριση των µεταναστευτικών και προσφυγικών ροών χρη-
µατοδοτουµένων από την Ευρωπαϊκή Ένωση αναµένεται να ανέλ-
θει στο υψηλότερο ποσοστό απορρόφησης µέχρι σήµερα. 

Όσον αφορά το ασφαλιστικό και το συνταξιοδοτικό εν ενεργεία
στελεχών, σηµειώνεται ότι προτάθηκαν νοµοθετικές βελτιώσεις
αναφορικά µε τα όρια ηλικίας και τις συνθήκες συνταξιοδότησης
που ίσχυαν µε τις διατάξεις του ν.3865/2010 και βελτιώθηκαν µε
τις κατηγορίες των στρατιωτικών στον ν.4407/2016. 

Δόθηκε µεταβατική περίοδος για τους στρατιωτικούς των δια-
τάξεων 4387/2016 µέχρι 30-6-2016 καλύπτοντας περιπτώσεις
αποστρατειών και αυτεπάγγελτης αποστρατείας. 

Με συντονισµένες ενέργειες υλοποιήθηκε απεµπλοκή των µε-
τοχικών ταµείων του Υπουργείου Εργασίας και παράλληλα τρο-
ποποιήθηκε ο τρόπος υπολογισµού του εφάπαξ των στρατιωτικών
µε το άρθρο 35 του ν.4387/2016 που κατήργησε τη ρήτρα του
αξιόµαχου που ίσχυε µε τον νόµο του 2014. Και αυτό δεν έγινε αυ-
θαίρετα, αλλά επαναφέροντας τις οικείες καταστατικές διατάξεις
των ειδικών λογαριασµών µέχρι 31-12-2014.

Η εν λόγω πρόταση βασίστηκε σε µελέτες και διαβεβαιώσεις
των διοικήσεων των ταµείων ότι είναι βιώσιµα, διασφαλίζοντας
τα ίσα δικαιώµατα για τις µελλοντικές γενιές. Και αυτά έγιναν
πλήρως αποδεκτά από όλους. 

Επιπροσθέτως προχωρήσαµε σε συντονισµένες ενέργειες για
τον τοµέα της αµυντικής βιοµηχανίας. Ήδη έχουµε προχωρήσει
σε σύναψη διεθνών συµφωνιών που θα δώσουν ζωή στην αµυν-
τική µας βιοµηχανία στη δηµόσια, την κρατική, αλλά και την ιδιω-

τική. Υπέγραψαν εταιρείες µε την Αίγυπτο, την Ινδονησία, µε την
Ινδία, µε τρίτες χώρες και στην πολιτική ανοίγµατος των αµυντι-
κών συµφωνιών πέραν του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µε χώρες της Μέσης Ανατολής, της Βόρειας Αφρικής, αλλά και
περιοχών εκτός του ΝΑΤΟ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχουµε προχωρήσει σε ενίσχυση της αµυντικής µας βιοµηχα-
νίας και µάλιστα αυτές οι συµφωνίες φέρνουν επενδύσεις σε
κλειστά εργοστάσια, όπως αυτό της ΕΛΒΟ. 

Προχωρήσαµε για την έρευνα και την τεχνολογία µε την αξιο-
ποίηση όλου του δυναµικού µας, ακόµα και των στρατευσίµων.
Και όπως προανέφερα, θα αποτελέσει ισχυρό πολλαπλασιαστή
ισχύος στη χώρα. Και καταβάλλουµε διαρκή προσπάθεια απορ-
ρόφησης και αξιοποίησης των σχετικών κονδυλίων. Έχει δηµι-
ουργηθεί ειδική οµάδα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, που είναι
πλέον σε θέση µε τη διαχειριστική αρχή να προχωρήσει σε απορ-
ρόφηση προγραµµάτων περίπου στο 85%, το µεγαλύτερο ποσο-
στό που έχει επιτευχθεί µέχρι σήµερα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι ζούµε σε µια
εποχή όπου η πολιτική αντιπαράθεση είναι πολύ οξεία. Όµως,
εγώ θα ήθελα να ζητήσω από όλες τις συναδέλφισσες και τους
συναδέλφους για το θέµα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να
γυρίσουµε πίσω στην εποχή που η Βουλή των Ελλήνων κατά τη
συζήτηση του προϋπολογισµού ψήφιζε οµόφωνα υπέρ του προ-
ϋπολογισµού στον τοµέα της Εθνικής Άµυνας. 

Η εθνική άµυνα δεν είναι αντικείµενο αντιπαραθέσεων είναι αν-
τικείµενο χάραξης µιας εθνικής πολιτικής. 

Σας διαβεβαιώ όλους, και την Κυβέρνηση και τα κυβερνώντα
κόµµατα, αλλά και την Αντιπολίτευση, ότι η βούληση του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας είναι αυτή η πολιτική να χαραχθεί από κοι-
νού. Κάναµε δεκτές σχεδόν όλες τις τροπολογίες που
κατατέθησαν από την Αντιπολίτευση κατά τη συζήτηση των νο-
µοσχεδίων. Αυτή είναι η γραµµή την οποία θα ακολουθήσουµε
και στο µέλλον. 

Είναι ώρα, λοιπόν, όλοι µαζί να στείλουµε ένα µήνυµα από τη
Βουλή των Ελλήνων και σήµερα στη συζήτηση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού ότι µπορεί να έχουµε πολιτικές αντιπαραθέσεις
οξείες, αλλά η εθνική άµυνα αποτελεί έναν χώρο συνεννόησης
όλων µας.

Βλέπω τις τελευταίες ηµέρες να υπάρχει µια σκληρή κριτική,
µια κριτική η οποία έχει να κάνει µε την επίσκεψη την οποία προ-
γραµµατίσαµε και συµφωνήσαµε όλοι στην Επιτροπή Εξωτερι-
κών και Άµυνας στη Βουλή για τη συνεδρίαση στο Καστελόριζο.
Θέλω να διευκρινίσω δύο πράγµατα γιατί δεν πρέπει να υπάρ-
χουν τέτοιου είδους παρεξηγήσεις για το θέµα της άµυνας. 

Ο ίδιος επικοινώνησα µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης και τον παρακάλεσα για την επίσκεψη αυτή να συµµε-
τέχει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Προς τιµήν του ο Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας µού είπε ότι αν δεν είναι επίσηµη συνε-
δρίαση θα εξετάσει την περίπτωση συµµετοχής Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας. Γι’ αυτόν τον λόγο η αποστολή αυτή οργα-
νώθηκε, ανακοινώθηκε και ουσιαστικά πραγµατοποιήθηκε. 

Με µεγάλη µου λύπη την προηγούµενη ηµέρα ενηµερώθηκα
από τον Τοµεάρχη Εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.
Κουµουτσάκο, ότι τελικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν θα
συµµετέχει. Αυτό µου το ανακοίνωσε στην εορτή της Αγίας Βαρ-
βάρας, δηλαδή, την προηγούµενη ηµέρα της αποστολής. Ο
λόγος ήταν ότι δεν συνεδρίασε η Εθνική Επιτροπή Εξωτερικών
του Υπουργείου Εξωτερικών. Του εξήγησα ότι αυτό δεν έχει να
κάνει µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας, όποτε ζητήθηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
όποτε ζητηθεί, θα κάνει πλήρη ενηµέρωση σε όλα τα στελέχη
της Βουλής των Ελλήνων. 

Έτσι, λοιπόν, οδηγηθήκαµε σε αυτή την αποστολή που δεν
µπορούσε να ακυρωθεί, διότι ήταν µία αποστολή, που αν ακυρω-
νόταν θα είχε άλλου είδους εθνικές συνέπειες και βεβαίως µε ένα
τεχνητό πολιτικό offside, κάποιοι επέλεξαν να βάλουν µπροστά
τους συµµετέχοντες και όχι την αποστολή.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω –και εσάς, κύριε Πρόεδρε της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως- ότι δεν υπάρχει καµµία πρόθεση
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το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να κάνει παράτες ή εκδηλώσεις
εντυπωσιασµού. Έχουµε κάθε πολιτική βούληση να υπάρξει µία
εθνική γραµµή στην εθνική άµυνα. Θα το πράξουµε µε όλες µας
τις δυνάµεις και, αν θέλετε, µία κακή στιγµή που δεν συνυπήρ-
χαµε σε αυτή την αποστολή, µπορούµε να τη διορθώσουµε µε
µελλοντικές ενέργειες.

Όσον αφορά τις ανακοινώσεις για τις οποίες έχω από τη µεριά
της Αντιπολίτευσης κριθεί τις τελευταίες ηµέρες θέλω να σας
θυµίσω ότι αυτές οι ανακοινώσεις, οι οποίες έγιναν και οι απαν-
τήσεις προς την Τουρκία δεν είναι ανακοινώσεις που έχουν να
κάνουν µε εµπλοκή στην εξωτερική πολιτική. Έχουν να κάνουν
µε την προκλητικότητα της Τουρκίας. Όταν αµφισβητούνται δε-
καέξι ελληνικά νησιά, όταν βγαίνουν Βουλευτές του κυβερνώντος
κόµµατος της Τουρκίας και λένε ότι θα κατεβάσουν τις ελληνικές
σηµαίες από τα ελληνικά νησιά, όταν µιλάει ο Πρωθυπουργός
της Τουρκίας για κατάργηση της Συνθήκης της Λωζάνης δεν
πρέπει να υπάρχει µια απάντηση; Δεν πρέπει να υπάρχει µια
απάντηση, η οποία να είναι ξεκάθαρη; 

Και απευθύνοµαι στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ. Τι θα έκανε
ο Ανδρέας Παπανδρέου, εάν ήταν αυτή η προκλητική στάση της
Τουρκίας;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήταν Πρωθυπουργός.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα σας θυµίσω ότι πριν πει
το περίφηµο αυτό «Βυθίσατε το Χόρα» και ο Γεράσιµος Αρσένης
και ο µακαρίτης ο Γιάννης Χαραλαµπόπουλος τέτοιου είδους κι-
νήσεις είχαν κάνει. Υπήρχε τότε επίσκεψη στο Καστελόριζο της
Επιτροπής Εθνικής Άµυνας, που πρωτοστάτησε το ίδιο το
ΠΑΣΟΚ. 

Άρα, λοιπόν, αφήστε το πεδίο της Εθνικής Άµυνας και µιλάω
ειλικρινά, κύριε Λοβέρδο. Νοµίζω ότι µπορούµε να βρούµε άλ-
λους χώρους στους οποίους µπορούµε να έχουµε αντιπαρά-
θεση. Θέλω να σας καταθέσω την ειλικρινή βούληση του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να υπάρχει µια εθνική γραµµή. Σε
αυτό µπορείτε να συµβάλετε όλοι σας. Ας αφήσουµε απ’ έξω την
εθνική άµυνα.

Όσον αφορά άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που βγαίνουν
και κάνουν δηλώσεις, το καλύτερο που θα µπορούσαν να κάνουν
είναι να έρθουν να απαντήσουν στα δικαστήρια, όταν τους κά-
νουµε αγωγές, επειδή τα όργανά τους αναφέρουν τα ίδια που
λένε οι ίδιοι, και να µη φεύγουν, τρέχοντας από τα δικαστήρια
και να επαναλαµβάνουν τέτοιου είδους δηλώσεις. Εµείς, πάντως,
δηλώνουµε ότι την παράδοση του κ. Γιάννου Παπαντωνίου, τον
οποίο υπηρετήσατε, δεν πρόκειται να την ακολουθήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Καβάλας. 

Καλώς ήρθατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αγαπητοί φίλοι.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Ποταµιού  κ. Σταύρος Θεοδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προκλητικότητα ορισµέ-
νων απαιτεί κάποιες απαντήσεις. Για να είµαι ειλικρινής, περίµενα
ο κ. Καµµένος σήµερα να λουφάξει και να µην αναφέρει τίποτε
γι’ αυτό το ταξίδι στο Καστελόριζο και στη Ρω, να µην αναφέρει
τίποτα για την εκδροµή των Χρυσαυγιτών παρέα µε τους ΑΝΕΛ
και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ –µία σελίδα που θα πρέπει να
ξεχάσουµε. 

Αντί, λοιπόν, να λουφάξει, αντί µε κάποιον τρόπο να καταλάβει
το Σώµα ότι έχει µετανιώσει γι’ αυτή την κίνηση, επιµένει να υπε-
ρηφανεύεται για την εκδροµή –επαναλαµβάνω– και για τις φω-
τογραφίες, που βγήκαν στο Καστελόριζο µε χρυσαυγίτες
Βουλευτές, µε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Ακόµη και

τα σχόλια των στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ δεν τον έκαναν να καταλάβει
το µεγάλο του λάθος.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι υπάρχει περιθώριο για µία εθνική
γραµµή, για µία πατριωτική γραµµή. Η πρότασή µας είναι µία:
Να υπάρχει σύσταση Εθνικού Συµβουλίου Ασφαλείας, όπως
υπάρχει σε όλες σχεδόν τις κανονικές χώρες. Και εκεί, µε πρω-
τοβουλία του Πρωθυπουργού, βέβαια, οι Αρχηγοί των Κοµµάτων,
οι πρώην Πρωθυπουργοί, οι Υπουργοί Εξωτερικών και Άµυνας,
η ηγεσία του στρατεύµατος, η ηγεσία των Υπηρεσιών Ασφαλείας
να συζητά τα εθνικά θέµατα. 

Το προτείναµε, υπάρχει ένα µεγάλο µέρος της Αντιπολίτευσης
που το δέχεται και νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή που έχουµε αυτούς
τους κινδύνους στα εθνικά θέµατα θα πρέπει η κυβερνητική πλει-
οψηφία να φύγει από τη γραµµή την οποία λαθεµένα χάραξε το
προηγούµενο διάστηµα και να πάει σε µία γραµµή πατριωτική,
όπως είναι το Εθνικό Συµβούλιο Ασφαλείας. 

Ας πάω, όµως, σε αυτά που είναι προγραµµατισµένα να συζη-
τήσουµε, τα του προϋπολογισµού. Να ξεκινήσω µε το ηµιτελές
χριστουγεννιάτικο παραµύθι της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Η
οικονοµία πάει καλά, λεφτά περισσεύουν και µπορούν να µπουν
στην ουρά οι συνταξιούχοι να αρχίσουν να τα εισπράττουν. Και
βέβαια µετά τις γιορτές τούς τα ξαναπαίρνουµε πίσω. 

Νοµίζω, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι θα πρέπει να ξεφύγετε
από την αντίληψη ότι οι πολιτικοί είναι κάτι σαν τον Αϊ Βασίλη. Ο
τόπος χρειάζεται σχέδιο και προτεραιότητες. Και ρωτώ: Με ποια
κριτήρια µοιράζετε αυτά τα χρήµατα; Αν το κριτήριό σας είναι ο
πόνος και η φτώχεια, λεφτά χρωστάτε και στους ανέργους του
ιδιωτικού τοµέα, στους κατεστραµµένους του ιδιωτικού τοµέα,
στους µακροχρόνια άνεργους, που δεν έχουν καµµία απολύτως
κοινωνική προστασία και θα κάνουν Χριστούγεννα χωρίς να µπει
ούτε ένα ευρώ στο σπίτι, αυτούς που δεν γυρνάτε να κοιτάξετε,
κύριοι της Συµπολίτευσης. 

Πού πάνε, όµως, τα λεφτά από τους φόρους; Είναι ένα αιώνιο
ερώτηµα σε αυτή τη χώρα. Διαβάζουµε τον προϋπολογισµό σας
και διαπιστώνουµε ότι τα λεφτά δεν πάνε στους ανέργους, τα
λεφτά δεν πάνε στους φτωχούς.  

Η Ελλάδα έχει µε διαφορά την υψηλότερη ανεργία στην Ευ-
ρώπη, αλλά δίνει τα λιγότερα ποσά για τους άνεργους και την
υποστήριξη της απασχόλησης. Έχουµε το υψηλότερο ποσοστό
ανθρώπων της Ευρώπης που ζουν ή κινούνται στα όρια της φτώ-
χειας, δηλαδή 36%. Θεσπίσαµε τελευταίοι –πιλοτικά- το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα το 2014. Η πρώτη Κυβέρνηση Τσίπρα το κα-
τάργησε. 

Είµαστε τελευταίοι και στις δαπάνες υγείας. Η κατάσταση στα
νοσοκοµεία είναι απελπιστική, αλλά εµείς συνεχίζουµε να δαπα-
νούµε τα λιγότερα λεφτά στην Ευρωζώνη για την υγεία. 

Τα λεφτά δεν πάνε και στη στήριξη της οικογένειας, τη στήριξη
των νέων ζευγαριών, τη στήριξη των οικογενειών, τη στήριξη των
πολύτεκνων οικογενειών. Το 2008 είχαµε εκατόν δέκα οκτώ χι-
λιάδες γεννήσεις και το 2014 µόνο ενενήντα δύο χιλιάδες γεννή-
σεις, δηλαδή είµαστε η πιο γερασµένη κοινωνία, προτελευταίοι
σε γεννήσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Παράλληλα, είµαστε προ-
τελευταίοι στις δαπάνες για τη στήριξη της οικογένειας. Τα
λεφτά δεν πάνε ούτε στη νέα γενιά. Τα λεφτά πάνε κυρίως –και
το ξέρουµε- στο πελατειακό κράτος. Έτσι γινόταν, έτσι γίνεται. 

Οι δαπάνες για γενικές υπηρεσίες στην Ελλάδα είναι υπερδι-
πλάσιες από το µέσο όρο της Ευρώπης. Διπλασιάσατε τις γραµ-
µατείες στα Υπουργεία και τώρα έχουµε εκατόν πενήντα µία
γραµµατείες, γενικές, ειδικές, τοµεακές, αναπληρωµατικές. Εκα-
τόν πενήντα µία! Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
που συνόδευε το νοµοσχέδιο –αυτό µε τον κόφτη- και προέβλεπε
να κάνουµε άλλες εβδοµήντα πέντε γραµµατείες δεν έδινε κό-
στος. Κάνοντας, όµως, µια απλή µαθηµατική πράξη, έναν πολ-
λαπλασιασµό, µε τον µισθό του γραµµατέα που είναι περίπου
4.000 ευρώ ακαθάριστα, προκύπτει ότι θα έχουµε ένα πρόσθετο
κόστος µόνο για τα πρόσωπα που θα µπουν στις γραµµατείες
3,5 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. 

Φτιάξατε και Γραφείο Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη. Γιατί
όχι στο Ηράκλειο; Γιατί όχι στην Καλαµάτα; Ο προϊστάµενος θα
µισθοδοτείται µε 2.500 ευρώ τον µήνα, συν άλλοι τέσσερις µε-
τακλητοί, συν είκοσι τρεις αστυνοµικοί που θα φύγουν από τη
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φύλαξη της Θεσσαλονίκης και θα πάνε να φυλάνε ένα άδειο γρα-
φείο, συν 1.000.000 ευρώ δηλαδή. Είναι αυτό που λένε «φασούλι
το φασούλι φουσκώνουν οι σπατάλες». 

Το Υπουργείο Μακεδονίας - Θράκης τι θα κάνει;  Παρεµπιπτόν-
τως αναζήτησα τη δράση του Υπουργείου στην επίσηµη ιστοσε-
λίδα. Η τελευταία αναπτυξιακή πρωτοβουλία του Υπουργείου
Μακεδονίας - Θράκης ήταν το 2007. 

Και βέβαια έχουµε τις προσλήψεις των µετακλητών υπαλλή-
λων, που σπάνε το ένα ρεκόρ µετά το άλλο. Μόνο οι µετακλητοί
του Μεγάρου Μαξίµου στοιχίζουν 2.000.000 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι, εάν µειωθεί η κρατική σπατάλη κατά 3%, δη-
λαδή εάν τα έξοδα από 49% υποχωρούσαν στο 46%, δεν θα χρει-
αζόταν καµµία αύξηση της φορολογίας. Από το 2009, όµως, οι
φόροι συνεχώς αυξάνονται, παρ’ ότι η οικονοµία είναι σε ύφεση
και οι πολίτες δεν έχουν να πληρώσουν. 

Είµαστε πρωταθλητές και στους εταιρικούς φόρους. Η Ελ-
λάδα είναι η µόνη χώρα του ΟΟΣΑ που αύξησε τους συντελεστές
φορολογίας επιχειρήσεων και το 2015. Έχουµε υψηλό κόστος
ασφαλιστικών εισφορών, γραφειοκρατία και βέβαια ακριβό
χρήµα και σπάνιο χρήµα από τις τράπεζες. 

Στα χρόνια της κρίσης ο ΦΠΑ έφτασε από το 18% στο 24% και
είναι ο µεγαλύτερος πλέον ΦΠΑ στην Ευρωζώνη. Βέβαια βά-
ζουµε φόρους και σε ό,τι κινείται, µε αποτέλεσµα να είµαστε οι
πρώτοι στην Ευρωζώνη και στους έµµεσους φόρους. Ελπίζω να
καταγράφεται τις πρωτιές. 

Ο λογαριασµός της πρώτης αξιολόγησης είναι 3,6 δισεκατοµ-
µύρια αύξηση φόρων και εισφορών και µόλις 400 εκατοµµύρια
µείωση δαπανών. Μόνο το 2016 ο ΣΥΡΙΖΑ αύξησε τις δαπάνες
του κράτους κατά 1,7% και τώρα στέλνει τον λογαριασµό στον
ιδιωτικό τοµέα. Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό σας το κράτος
θα εισπράξει ή θα προσπαθήσει να εισπράξει συν 2,6 δισεκατοµ-
µύρια περισσότερους φόρους το 2017.

Προσέξτε. Συστήσατε εκατόν είκοσι µία νέες δοµές σύµφωνα
µε τους τελευταίους είκοσι τέσσερις νόµους. Σε ογδόντα έξι από
αυτές τις εκατόν είκοσι µία δοµές δεν προβλέπετε ούτε καν
ακριβή αριθµό προσωπικού, προφανώς για να µπορεί η Κυβέρ-
νηση να προσλαµβάνει κατά το δοκούν. Δηµιουργείτε, δηλαδή,
προϋποθέσεις για νέα ελλείµµατα γιγαντώνοντας το πελατειακό
κράτος.

Τελευταίο παράδειγµα που αποκαλύφθηκε. Η εταιρεία «ΚΤΙ-
ΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.», ΚΤΥΠ όπως την ξέρουν οι περισσό-
τεροι, προσέλαβε διακόσιους είκοσι υπαλλήλους εν µέσω κρίσης
για να τους προσθέσει ήδη στους τριακόσιους τριάντα, δηλαδή,
αύξηση προσωπικού περίπου 66%. Προσέξτε, όµως. Το 2016 η
ΚΤΥΠ προκήρυξε δύο µόνο διαγωνισµούς, για αυτό ίσως χρει-
άζεται και διπλασιασµό των υπαλλήλων. Είµαστε τυχεροί δηλαδή
που δεν έκανε τρεις διαγωνισµούς, γιατί τότε θα έπρεπε να εί-
χαµε τριπλάσιο προσωπικό. 

Μόνο πενήντα πέντε από τους εκατόν δεκαοκτώ νόµους, που
έχετε ψηφίσει, συνοδεύονται από εκτίµηση του κόστους από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Στις περισσότερες, δηλαδή, πε-
ριπτώσεις το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αρκείται απλώς να
διαπιστώσει ότι υπάρχει κόστος, το οποίο όµως δεν µπορεί να
υπολογιστεί.

Κυρίες και κύριοι, αποτελεί πρόκληση για την επιστήµη ο προ-
ϋπολογισµός της Κυβέρνησης, γιατί προσδοκάτε αύξηση των
φορολογικών εσόδων κατά 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως εί-
παµε, και ταυτοχρόνως προβλέπετε ότι η οικονοµία θα αναπτυχ-
θεί 2,7%, δηλαδή αυξάνετε την φορολογία και θεωρείτε ότι η
ανάπτυξη θα συνεχίσει ανενόχλητη. Και αυτό είναι όντως άξιο
επιστηµονικής µελέτης.

Τι θα έπρεπε να κάνουµε κατά τη δική µας εκτίµηση και νοµίζω
κατά την εκτίµηση ενός µεγάλου µέρους της παραγωγικής, δη-
µιουργικής Ελλάδας; Θα έπρεπε να µειώσουµε σε αυτόν τον
προϋπολογισµό τους φόρους, έστω και συµβολικά, έτσι ώστε να
σηµατοδοτήσουµε τη στροφή της πολιτείας υπέρ της επιχειρη-
µατικότητας, υπέρ των επενδύσεων. Θα έπρεπε να ενισχύσουµε
τους πολίτες που είναι θύµατα της κρίσης, τους ήρωες, κυρίως,
του ιδιωτικού τοµέα, οι οποίοι αντιµετωπίζονται τα τελευταία
χρόνια ως παιδιά ενός κατώτερου θεού. Και ως τρίτη προτεραι-
ότητα αυτού του Προϋπολογισµού θα έπρεπε να ήταν η ενί-

σχυση των επενδυτικών δαπανών.
Ο αναπτυξιακός νόµος προβλέπει, όµως, µόνο 430 εκατοµµύ-

ρια για όλη την πενταετία, χρήµατα που φτάνουν δεν φτάνουν
για µία µεγάλη σοβαρή επένδυση. Και δεν ξέρω αν το έχετε προ-
σέξει, αλλά µε τον νέο νόµο, τον ν.4412, έναν νόµο που καθορίζει
εκ νέου την ανάθεση έργων και τις προµήθειες αγαθών και περι-
ουσιών από το δηµόσιο, έναν νόµο που προετοιµαζόταν έναν
χρόνο, έναν νόµο που ψηφίστηκε τον Αύγουστο, σήµερα, τέσσε-
ρις µήνες µετά, τίποτα δεν έχει υλοποιηθεί, δεν γίνεται καµµία
προκήρυξη έργου και τα αποτελέσµατα είναι να κινδυνεύουµε
πλέον να χάσουµε τα ποσά από το τρέχον ΕΣΠΑ.

Κυρίες και κύριοι, το έχουµε πει πολλές φορές στη Βουλή και
το λέµε συνεχώς ότι πρέπει να µειώσουµε το κοµµατικό πελατει-
ακό κράτος. Πρέπει να δυσκολέψουµε τη ζωή -και νοµίζω ότι εδώ
θα συµφωνήσουµε όλοι- των φοροφυγάδων και των φοροφαγά-
δων, να βάλουµε εµπόδια στην απάτη.

Σήµερα στην ελληνική κοινωνία υπάρχει ένας πόλεµος ανά-
µεσα σ’ αυτούς που πληρώνουν και ανάµεσα σ’ αυτούς που δεν
πληρώνουν. Υπάρχουν κάποιοι -τα κορόιδα- που πληρώνουν φό-
ρους, δάνεια, εισφορές και κάποιοι που φοροδιαφεύγουν, δεν
πληρώνουν τα δάνειά τους ή απαιτούν όλο και περισσότερο ευ-
νοϊκές διατάξεις. Και αυτά ασχέτως της οικογενειακής τους πε-
ριουσίας. Θα εξηγήσω τι εννοώ στη συνέχεια.

Αν δεν υπάρξουν καθαροί κανόνες ταυτόχρονα µε έναν πα-
τριωτισµό, νοµίζω ότι δεν έχουµε µέλλον ως χώρα.

Αυτό αφορά και κάποιες επιχειρήσεις, αυτές κυρίως που έχουν
βασιστεί στις παροχές από το δηµόσιο, από το κοµµατικό κράτος
δηλαδή και τη διαφθορά, και κάποιες άλλες επιχειρήσεις, που
έχουν ασπαστεί το δόγµα: «Τα κέρδη έξω και δικά µας και τα
χρέη µέσα και δικά σας»!

Εάν δεν αλλάξει αυτή η αντίληψη, πολύ φοβάµαι ότι σύντοµα
η χώρα θα καταντήσει µια «αποεπενδυµένη» χώρα, γιατί κανείς
ξένος δεν πάει σ’ ένα κράτος, που οι ντόπιοι επενδυτές φεύγουν.

Κυρίες και κύριοι, θα πρέπει να θεσπιστεί -και θα καταθέσουµε
συγκεκριµένη πρόταση το επόµενο διάστηµα- ένας µοναδικός
ατοµικός κωδικός δικαιούχου από το δηµόσιο. Ακόµα και σήµερα
πολλές απολαβές του δηµοσίου –µισθοί, επιδόµατα, αποζηµιώ-
σεις –έρχονται από διαφορετικά κανάλια µε αποτέλεσµα να εµ-
ποδίζεται ο έλεγχος. Ταυτόχρονα, πρέπει να γίνεται οικογενειακή
διασταύρωση απολαβών, για να µην έχουµε ατοµικά φτωχούς,
που εισπράττουν επιδόµατα ή έχουν ελαφρύνσεις, ενώ έχουν µια
πλούσια οικογένεια δίπλα τους.

Αναφέρω χαρακτηριστικά τα κόκκινα δάνεια. Η τεχνολογία
απάτης έχει επεκταθεί τόσο πολύ που εµφανίζονται µέλη πλού-
σιων οικογενειών ως ατοµικοί δανειολήπτες, προκειµένου να τύ-
χουν ευεργετικών διατάξεων.

Να θεσπιστεί, λοιπόν, οικογενειακός κωδικός, που θα επιτρέ-
πει, εκτός όλων των άλλων -για να πάω και σε µερικά επίκαιρα
γεγονότα- όταν κάποιος πιάνεται να καταστρέφει δηµόσια περι-
ουσία, ο λογαριασµός να πηγαίνει στην οικογένειά του -είναι νο-
µοθέτηµα που έχει γίνει στην Αγγλία του Κάµερον το 2012- γιατί
νοµίζω ότι ο χουλιγκανισµός στα γήπεδα, στις γειτονιές και στα
πανεπιστήµια πρέπει να τελειώσει. 

Αυτοί που καταστρέφουν -και δεν ξέρω αν βλέπετε τα στοιχεία
που δίνονται κατά καιρούς από την Αστυνοµία- είναι παιδιά πολ-
λές φορές των βορείων και των νοτίων προαστίων και όχι των δυ-
τικών. Τους τρώει η ανία στο σπίτι και κάτι πρέπει να κάνουν στην
πόλη ή στο γήπεδο ή στις γειτονιές. Αυτοί, λοιπόν, θα πρέπει να
ξέρουν ότι θα κληθούν να πληρώσουν τον λογαριασµό.

Δεν καταλαβαίνω, πραγµατικά, γιατί στην Ελλάδα της κρίσης,
στην Ελλάδα της πτώσης, το καµένο τρόλεϊ να το πληρώνει το
γκαρσόνι, η πωλήτρια, αυτοί που δουλεύουν, δηλαδή, στον ιδιω-
τικό τοµέα και όχι η οικογένεια αυτού που το έκαψε.

Μιλάγαµε, όµως για τον προϋπολογισµό. Να πάω ξανά στη µε-
γάλη εικόνα. Πρέπει να καταργηθούν -και το προτείνουµε- τα µυ-
στικά κονδύλια του Υπουργείου Εξωτερικών, τα µυστικά
κονδύλια του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, και, βέβαια, ο προ-
ϋπολογισµός της Βουλής να περάσει στον έλεγχο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, όπως γίνεται για όλα τα Υπουργεία. Και η
αυτοδιοίκηση θα πρέπει να γίνει -και αυτό θα ήταν µια τολµηρή
αλλαγή- δηµοσιονοµικά αυτοτελής, να έχει τους φόρους της, να
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έχει και να ελέγχει τις δαπάνες της.
Το πρόβληµα της χώρας, κυρίες και κύριοι, είναι σήµερα η µε-

γάλη αποεπένδυση. Αυτό έχει ρηµάξει τη χώρα. Περίπου από
+10% του ΑΕΠ, που είχαµε πραγµατικές νέες επενδύσεις στο
παρελθόν, σήµερα έχουµε πάει στο    -7% του ΑΕΠ. 

Εάν δεν επανέλθουµε, λοιπόν, σε µια εποχή επενδυτικής πρω-
τοβουλίας, όλα τα υπόλοιπα που συζητάµε δεν θα έχουν κανένα
αποτέλεσµα. Για τους επενδυτές το πρόβληµα είναι προφανώς
η φορολογία και οι ασφαλιστικές εισφορές. Αλλά, νοµίζω ότι ένα
πρόσθετο στοιχείο, που αποτρέπει τις επενδύσεις και είναι εύ-
κολο, σχετικά, να αντιµετωπιστεί, είναι η µεγάλη ευκολία µε την
οποία αλλάζουµε τους κανόνες του παιχνιδιού στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Με µια βραδινή τροπολογία, την οποία κανείς δεν µπορεί να
καταλάβει, τα πάντα µπορεί να αλλάξουν. Επίσης, µε µια υπουρ-
γική απόφαση που κανείς δεν πρόσεξε, µπορεί να αλλάξουν οι
όροι του παιχνιδιού. Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό να µπούµε σε
ένα καθεστώς σταθερότητας, εάν θέλουµε να έχουµε επενδύ-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι, τα στοιχεία λένε ότι η µαύρη εργασία σε
αυτή τη χώρα αυξάνεται συνεχώς και για πρώτη φορά αυτό το
καλοκαίρι οι εργαζόµενοι µερικής απασχόλησης ξεπέρασαν σε
αριθµό τους εργαζοµένους πλήρους απασχόλησης. 

Ο προϋπολογισµός της Κυβέρνησης προβλέπει φορολογικά
έσοδα από τις επιχειρήσεις µειωµένα κατά 7%, παρ’ ότι αυξάνον-
ται οι φορολογικοί συντελεστές. Τι σηµαίνει αυτό; Είναι µια πα-
ραδοχή ότι οι επιχειρήσεις θα συνεχίσουν να κλείνουν, θα
συνεχίσουν να µειώνουν τα κέρδη τους, θα συνεχίσουν να είναι
ζηµιογόνες. Η ελληνική οικονοµία είναι στον αναπνευστήρα και
νοµίζω ότι µε τις επικοινωνιακές καθυστερήσεις των διαπραγµα-
τεύσεων δεν έχετε εξασφαλίσει ούτε τη σταθερή τροφοδοσία µε
οξυγόνο της ελληνικής οικονοµίας. 

Το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής λέει για τις δαπάνες
του προϋπολογισµού: «Οι δαπάνες, ως ποσοστό του ΑΕΠ, κατα-
τάσσονται στις υψηλότερες στην Ευρωζώνη. Μόνο σε Φινλανδία
και Γαλλία το ποσοστό είναι υψηλότερο».

Ας θέσω, λοιπόν, ξανά το ερώτηµα, που είναι το µεγάλο ερώ-
τηµα, το οποίο θα πρέπει να απαντήσει όχι µόνο η Βουλή αλλά η
χώρα και οι πολίτες: Θα συνεχίσουµε να συντηρούµε οργανι-
σµούς-φαντάσµατα, αντιπαραγωγικές ΔΕΚΟ, στρατιές µετακλη-
τών και συµβούλων, ενοίκια για γραφεία, όταν η περιουσία του
δηµοσίου ρηµάζει ή θα µειώσουµε τους φόρους; Αυτό είναι το
δίληµµα. Τρίτος δρόµος δεν υπάρχει, δεν έχει εφευρεθεί. 

Ο προϋπολογισµός µιας χώρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να είναι ισορροπηµένος ανάµεσα στα χρέη του χθες, στις
ανάγκες του σήµερα και στην προοπτική του αύριο. Πρέπει να
αλλάξουµε προτεραιότητες. Θα το πούµε για άλλη µια φορά ότι
πρέπει να µειώσουµε την κρατική σπατάλη, να χτυπήσουµε τη
διαφθορά και τη φοροδιαφυγή και να δώσουµε λεφτά και για το
αύριο και όχι για το κοµµατικό και πελατειακό κράτος, όχι για
τους κοµµατικούς στρατούς και τις συντεχνίες. 

Δυστυχώς, όπως αποδεικνύεται από τα έργα και της ηµέρες
αυτής της Κυβέρνησης, δεν βλέπω πολλούς πρόθυµους σε αυτή
την Αίθουσα γι’ αυτή τη µεγάλη στροφή. Εµείς, πάντως, θα επι-
µείνουµε, γιατί νοµίζω ότι µπορούµε να τα αλλάξουµε όλα, χωρίς
να γκρεµίσουµε τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον
Πρόεδρο του Ποταµιού κ. Θεοδωράκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Γενικός Γραµµατέας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε πάρει µεγάλη κατρα-
κύλα! Δεν σας σταµατάει τίποτα ούτε και σας σώζει τίποτα, ούτε
ο Κάστρο ούτε ο Πανάγιος Τάφος ούτε τα «πάρε, δώσε» µε τους
Αµερικάνους, τον Οµπάµα και τον Νετανιάχου, τους Ισραηλινούς
τώρα πρόσφατα. Σας τέλειωσε τώρα και ο Νότος, οι ηγέτες του

Νότου, ο Ρέντσι, ο Ολάντ. Δεν σας σώζουν ούτε τα νυχτερινά
διαγγέλµατα, για να δώσετε κάποια ψίχουλα από τα «µατωµένα»
πλεονάσµατα που έχει δηµιουργήσει ο λαός µας µε την πολιτική
σας, εκτός και αν θεωρείτε ότι θα σας διασώσουν τα ταξιδάκια
µε τους ΑΝΕΛ και τους χρυσαυγίτες –παρέα όλοι µαζί- στο Κα-
στελόριζο. 

Δεν υπάρχουν πλέον λέξεις για να εκφράσουµε το αίσχος
αυτής της πολιτικής. Είπαµε από εδώ, από αυτό το Βήµα και
άλλες φορές ότι γίνατε καλύτεροι από τους δασκάλους σας στην
εξαπάτηση του ελληνικού λαού, αλλά δεν φανταζόµασταν ποτέ
ότι µέσα σε λιγότερο από δύο χρόνια θα παίρνατε και πτυχίο!

Κυρίες και κύριοι, τόσο η κατάθεση του φετινού προϋπολογι-
σµού όσο και η πολιτική της Κυβέρνησης τα προηγούµενα χρό-
νια, καθώς και η πρόσφατη συµφωνία στο Eurogroup, δεν
αφήνουν κανένα περιθώριο για αυταπάτες ότι θα ανοίξει κάποιος
δρόµος για ανακούφιση και ανάκτηση των απωλειών του λαού
µας στο προσεχές µέλλον. 

Η Κυβέρνηση προωθεί αποφασιστικά απανωτά νέα πλήγµατα
στο εισόδηµα και στα δικαιώµατα του λαού, για να ανακάµψουν
τα κέρδη του κεφαλαίου. Και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της
ζητά, ουσιαστικά, να επιταχύνει στην ίδια αντιλαϊκή κατεύθυνση. 

Αυτή τη σκληρή πραγµατικότητα δεν θα καταφέρει τελικά να
την κρύψει καµµιά προπαγανδιστική προσπάθεια της Κυβέρνη-
σης, του συστήµατος, όσο ευρηµατική και αν είναι αυτή. 

Καλούµε και από αυτό το Βήµα τους µισθωτούς, τους εργα-
ζόµενους, τον λαό να µη συµβιβαστεί µε αυτή την πορεία που
τον οδηγεί σε µόνιµη ανασφάλεια, σε σκληρή εκµετάλλευση,
στην εξαθλίωση, να µη συµβιβαστεί µε τους µισθούς πείνας, µε
τη µόνιµη ανεργία των νέων, µε τον εξευτελισµό των συνταξιού-
χων, µε την οδύσσεια των αυτοαπασχολουµένων επαγγελµατιών,
να σηκώσει το ανάστηµά του και να οργανώσει την αντεπίθεσή
του, να απαιτήσει να ζήσει µε αξιοπρέπεια, να απαιτήσει να ικα-
νοποιηθούν οι ανάγκες του και όχι απλά να επιβιώνει. 

Ασφαλώς, η Κυβέρνηση θα συνεχίσει την προσπάθειά της να
εµφανίζει το µαύρο άσπρο, να συγκαλύπτει την κλιµάκωση της
επίθεσης ενάντια στον λαό. Σε αυτόν τον τοµέα είναι πραγµατικά
ακούραστη. Όσο ήταν αντιπολίτευση, ακούγαµε για τα νταούλια
που θα χτυπά και θα χορεύουν στον ρυθµό τους οι αγορές. Μετά
παρουσίασαν εκείνο το ουτοπικό σχέδιο φιλολαϊκής αλλαγής
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που θα προωθούσαν τάχα µαζί
µε τις σοσιαλδηµοκρατικές κυβερνήσεις του Ρέντσι στην Ιταλία,
του Ολάντ στη Γαλλία, µε τη στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Τώρα που οι πολιτικοί τους φίλοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπο-
χρεώνονται ο ένας µετά τον άλλο να παραιτηθούν, αφού «µάτω-
σαν» και τους δικούς τους λαούς, ο Πρωθυπουργός συνεχίζει το
παραµύθι της επερχόµενης δίκαιης ανάπτυξης. Μας καλεί να
αποδεχθούµε ως περασµένα-ξεχασµένα όσα χάσαµε, να κά-
νουµε νέες προσωρινές θυσίες και να αναµένουµε µελλοντικά
οφέλη από την ανάκαµψη των κερδών των µονοπωλιακών οµίλων
και από την επαναδιαπραγµάτευση των όρων αποπληρωµής του
κρατικού χρέους. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα. Η ανάκαµψη
των κερδών του κεφαλαίου απαιτεί να αυξηθεί ο βαθµός εκµε-
τάλλευσης, να επεκταθεί και να αυξηθεί το ξεζούµισµα των ερ-
γαζοµένων, να µεγαλώνει η ψαλίδα ανάµεσα στο επίπεδο της
παραγωγικότητας και των µισθών.

Γι’ αυτό, παρά τις διαφορές τους, η Ευρωπαϊκή Ένωση, το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, η άρχουσα τάξη στη χώρα µας, ο ΣΕΒ,
η Κυβέρνηση, τα άλλα αστικά κόµµατα, συγκροτούν ενιαίο
µπλοκ, σε τελευταία ανάλυση, για να περάσουν αυτές οι αντιλαϊ-
κές αναδιαρθρώσεις και τα µέτρα που ισοπεδώνουν πραγµατικά
δικαιώµατα. 

Γι’ αυτό και ο πραγµατικός αντίπαλος του λαού µας δεν είναι
µόνο το κουαρτέτο των δανειστών, αλλά και η αστική τάξη της
χώρας, την οποία υπηρετούν τόσο η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ όσο και
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Γι’ αυτό και δεν χωρά καµµία αναµονή ούτε ανοχή απέναντι
στη συγκεκριµένη πολιτική της Κυβέρνησης Τσίπρα – Καµµένου. 

Η επίθεση του κεφαλαίου δεν πρόκειται φυσικά να σταµατήσει
µε την πιθανή προσωρινή, αναιµική έξοδο από τη φάση αυτή της
καπιταλιστικής κρίσης. Η επίθεση του κεφαλαίου θα συνεχιστεί,
τα αστικά επιτελεία βάζουν όλο και περισσότερο τους λαούς στο
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στόχαστρο, καθώς η διεθνής καπιταλιστική οικονοµία βρίσκεται
σε πορεία επιβράδυνσης και κανένα ιµπεριαλιστικό κέντρο δεν
µπορεί σήµερα να λειτουργήσει ως η ατµοµηχανή αύξησης του
ρυθµού ανάπτυξής της. 

Τα πολλά κεφάλαια που δεν µπορούν να επενδυθούν µε ικα-
νοποιητικό ποσοστό κέρδους αποτελούν τον µεγάλο πονοκέ-
φαλό τους. Η δυσκολία µιας ελεγχόµενης απαξίωσης αυτού του
υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου βασανίζει το πολιτικό σύστηµα
στα διάφορα καπιταλιστικά κράτη. Δεν είναι απλή και εύκολη
υπόθεση, για παράδειγµα, να χρεοκοπήσουν κράτη και διεθνείς
όµιλοι τραπεζών. Χωρίς, όµως, αυτή την απαξίωση, την κατα-
στροφή υπερσυσσωρευµένου κεφαλαίου, δεν διαµορφώνονται
και προϋποθέσεις για µία, µεσοπρόθεσµη έστω, σταθερή ανά-
πτυξη. Κάτι τέτοιο δεν µπορεί να γίνει εύκολα, αυθόρµητα µέσω
της λειτουργίας απλά της καπιταλιστικής αγοράς. 

Ο ανταγωνισµός των επιµέρους κεφαλαίων, των διαφορετικών
κρατών, των διαφορετικών ιµπεριαλιστικών συµµαχιών δεν επι-
τρέπει να βρεθεί µια κοινά αποδεκτή λύση. Γι’ αυτό τους βλέ-
πουµε να τσακώνονται σαν τα σκυλιά και ακόµα χειρότερα. Έτσι,
οξύνονται αυτές οι αντιθέσεις ανάµεσα στα διάφορα ιµπεριαλι-
στικά κέντρα και αυξάνει ο κίνδυνος γενικευµένων πολεµικών
συγκρούσεων, κάτι που επανειληµµένα έχουµε πει ως κόµµα από
αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής και δηµόσια σε άλλες περιπτώ-
σεις. 

Ανησυχούµε ιδιαίτερα για τις εξελίξεις στη γειτονιά µας, µε
τους σχεδιασµούς, µε τους ανταγωνισµούς των ισχυρών να δυ-
ναµώνουν και να φέρνουν πιο κοντά τον κίνδυνο ακόµη και µιας
γενικότερης πολεµικής ανάφλεξης.

Η Κυβέρνηση έχει βαριές ευθύνες γιατί εγκλωβίζει τη χώρα
µας ακόµα πιο βαθιά σε επικίνδυνους τυχοδιωκτισµούς, σε σχε-
διασµούς του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ευθύνονται και για τους πολέµους και
για τους ξεριζωµένους, τους πρόσφυγες και για την επαναχά-
ραξη συνόρων, αλλά και την υπόθαλψη της προκλητικότητας,
της επιθετικότητας της Τουρκίας, που έφτασε να δηλώνει ωµά
ότι δεν αναγνωρίζει την ελληνικότητα, λέει, δεκαοκτώ νησιών του
Αιγαίου, να αµφισβητεί τη διεθνή Συνθήκη της Λωζάνης, να µιλάει
ανοιχτά για «Τούρκικη Δηµοκρατία της Βόρειας Κύπρου», την
ίδια στιγµή που προωθείται µε γοργούς ρυθµούς και ισχυρές πιέ-
σεις ένα νέο διχοτοµικό σχέδιο για το Κυπριακό, το οποίο αλλάζει
ριζικά την ουσία του προβλήµατος ως προβλήµατος εισβολής
και κατοχής.

Κυρίες και κύριοι, κάτω από το βάρος αυτών των αντιθέσεων,
των αδιεξόδων του συστήµατος της εκµετάλλευσης, που όλα τα
άλλα κόµµατα υπερασπίζεστε µε νύχια και µε δόντια, δυναµώνει
και το αστικό εθνικιστικό ρεύµα, που προβάλλει τον προστατευ-
τισµό στην οικονοµία, την επανεξέταση διεθνών συµφωνιών,
τόσο στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής όσο και στη Γαλλία,
στην Ιταλία, σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη.

Δεν πρόκειται για φιλολαϊκές, για αντισυστηµικές δυνάµεις,
αλλά για πολιτικούς που προσπαθούν να θωρακίσουν το κεφάλαιο
στη χώρα τους, στον σκληρό διεθνή ανταγωνισµό, που οξύνεται
έτσι κι αλλιώς. Υπηρετούν, όπως οι φιλελεύθεροι κοσµοπολίτες
πολιτικοί, τον ίδιο θεό, την εξουσία του κεφαλαίου, αλλά µε δια-
φορετικό τρόπο. 

Οι λαοί δεν πρέπει να εγκλωβιστούν στη διαπάλη αυτών των
δύο ρευµάτων, που αφορά µόνο το συµφέρον του στρατοπέδου
των µονοπωλιακών οµίλων. Η πολιτική των σηµερινών σοσιαλδη-
µοκρατικών και φιλελεύθερων κυβερνήσεων όχι µόνο δεν ανα-
κόπτει, αλλά στην ουσία βοηθά να δυναµώσει το εθνικιστικό, το
φασιστικό ρεύµα σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Σε κάθε περίπτωση, οι µονοπωλιακοί όµιλοι δεν πρόκειται ποτέ
να καλέσουν τους εργαζόµενους, για να τους επιστρέψουν τις
απώλειές τους, µόλις ανακάµψουν τα κέρδη τους. Θα συνεχί-
σουν σταθερά να απαιτούν και νέες θυσίες, για να αναβαθµίζουν
την ανταγωνιστικότητά τους.

Οι διακηρύξεις της Κυβέρνησης για την ανάγκη να µπει ένα
τέλος στη λιτότητα, όπως λέει, δεν αφορούν κάποια ουσιαστική
ανακούφιση των εργαζοµένων, αλλά αφορούν άµεσα και έµµεσα
την κρατική ενίσχυση της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Ακόµα κι
αν µειωθούν οι υπερβολικές απαιτήσεις για ετήσια πρωτογενή

πλεονάσµατα, από το 3,5% στο 2%, η αντιλαϊκή επίθεση θα συ-
νεχισθεί, µε την επιτάχυνση των προγραµµάτων, που εδραιώνουν
το καθεστώς της εργασιακής ζούγκλας, χωρίς δικαιώµατα για
τους µισθωτούς και άλλους αυτοαπασχολούµενους.

Επίσης, και αν υπάρξει τελικά κάποια µικρή ανάκαµψη, από το
2017 και µετά, η επιστροφή στο προ κρίσης επίπεδο της ελληνι-
κής οικονοµίας απαιτεί πάνω από δέκα χρόνια συνεχούς ανάπτυ-
ξης µε ρυθµούς άνω του 2%, δηλαδή ένα εξαιρετικά απίθανο
ενδεχόµενο.

Κυρίες και κύριοι, ας αφήσουµε τις προβλέψεις για τα ερχό-
µενα χρόνια και ας δούµε τι διδάσκει η σκληρή πραγµατικότητα.
Ποιος ενισχύθηκε και ποιος δέχθηκε απανωτά πλήγµατα όλα
αυτά τα χρόνια; Ας δούµε πώς µεταφράστηκαν στη ζωή οι ριζο-
σπαστικές, δήθεν, διακηρύξεις του ΣΥΡΙΖΑ, που τάχα θα οδηγού-
σαν σε έναν φιλολαϊκό καπιταλισµό. 

Τι κάνατε αυτά τα δύο χρόνια, κύριε Τσίπρα; Εφαρµόσατε µε
απόλυτη συνέπεια όλους τους στόχους που προβλέπονται στα
µνηµόνια για τη δηµοσιονοµική εξυγίανση, στο πλαίσιο των γενι-
κότερων στρατηγικών επιλογών της Ευρωζώνης για την ανάγκη
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας. Ακολουθείτε µια γραµµή που δεν
αποτελεί επιλογή µόνο του «κουαρτέτου», αλλά και της εγχώριας
αστικής τάξης της χώρας, αφού η επίτευξη δηµοσιονοµικών πλε-
ονασµάτων εγγυάται τη δυνατότητα του αστικού κράτους να
χρηµατοδοτεί αυτή την καπιταλιστική ανάπτυξη. 

Αυτή τη χρηµατοδότηση υπηρετεί και ο περιβόητος κόφτης
δαπανών σας, που αφήνει στο απυρόβλητο τις δαπάνες για τη
χρηµατοδότηση των κατασκευαστικών οµίλων µέσα από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και για υπόλοιπες δαπάνες, για
αγορές από τους οµίλους και την ίδια στιγµή προβλέπει µόνιµο
τσεκούρωµα µισθών, συντάξεων, δαπανών, όποτε ο κρατικός
προϋπολογισµός χρειάζεται χρήµα. 

Ισχυρίζεστε χωρίς ίχνος ντροπής πως το φορολογικό σας σύ-
στηµα γίνεται πιο δίκαιο. Τα λέτε αυτά την ώρα που µειώσατε κι
άλλο το αφορολόγητο όριο στα 8.600 ευρώ και φορολογείτε
ακόµα κι αυτόν που εισπράττει 700 ευρώ τον µήνα. Με τις απα-
νωτές αυξήσεις στον ΦΠΑ και σε άλλους έµµεσους φόρους, ρου-
φάτε το αίµα του λαού, χρεώνοντας πάνω από 1.000 ευρώ
ετησίως κάθε λαϊκή οικογένεια. 

Θα µείνετε στην ιστορία, κύριε Τσίπρα, µαζί µε τον κ. Κατρούγ-
καλο ως οι πραγµατικοί δήµιοι του ασφαλιστικού συστήµατος.
Όχι απλώς αποδεχθήκατε όλες τις αντιασφαλιστικές µεταρρυθ-
µίσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων, αλλά κάνατε και ό,τι δεν
τόλµησαν εκείνες, ό,τι δεν µπορούσαν οι προηγούµενοι. Φέρατε
την πλήρη ανταποδοτική λειτουργία και ξεθεµελιώσατε τον
όποιον αναδιανεµητικό χαρακτήρα είχε αποµείνει στο ασφαλι-
στικό σύστηµα. 

Η αντιµεταρρύθµισή σας, ο νόµος-«λαιµητόµος» δεν πρόκειται
να ξεχαστεί. Τις αλλαγές σας τις κατάλαβαν όλοι οι συνταξιούχοι
που είδαν τις συντάξεις τους να µειώνονται συνεχώς. Σας ανα-
γνωρίζουµε, όµως, όλοι πως έχετε απύθµενο θράσος, και εσείς
και οι Υπουργοί σας, όταν κοροϊδεύατε τους συνταξιούχους, λέ-
γοντάς τους πως οι συντάξεις δεν µειώνονται, παίζοντας µε τις
λέξεις ανάµεσα στην κύρια και την επικουρική σύνταξη. 

Η µεταρρύθµισή σας µειώνει δραστικά τις συντάξεις όλων
όσων δεν έχουν βγει ακόµα στη σύνταξη, ενώ µε τη σταδιακή κα-
τάργηση της ατοµικής διαφοράς θα αντιµετωπίσουν και οι σηµε-
ρινοί συνταξιούχοι νέες µεγάλες απώλειες. Οι συνταξιούχοι,
βεβαίως, το γνωρίζουν αυτό πολύ καλά, γι’ αυτό και διαµαρτύ-
ρονται. 

Εσείς, όµως, δεν διστάσατε να στείλετε µέχρι τους πραιτορια-
νούς σας να κτυπήσουν ακόµα και τους πατεράδες τους, δεί-
χνοντας τι εστί στην πράξη το «πρώτη φορά αριστερά». Βέβαια,
οι συνταξιούχοι δεν πρόκειται να σας δώσουν κανένα συγχωρο-
χάρτι, όσα διαγγέλµατα προεκλογικά, προπαγανδιστικά ή οτιδή-
ποτε άλλο κάνετε. Τα τρικ εξαπάτησης τα έχουν µάθει όλοι πλέον
απέξω και ανακατωτά!

Κυρίες και κύριοι, ασφαλιστικό και φορολογία πνίγουν κυριο-
λεκτικά και τους αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες. Τους
σπρώχνουν στην ανεργία. Συνυπολογίζοντας ΦΠΑ, φόρο εισο-
δήµατος, ασφαλιστικές εισφορές και τα πάγιά του, ένας αυτοα-
πασχολούµενος θα πρέπει να κάνει ετήσιο τζίρο σχεδόν 60.000
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ευρώ για να του µένουν στην τσέπη 1.000 ευρώ τον µήνα, χωρίς
δώρα. 

Τον ίδιο στόχο υπηρετεί και η πολιτική σας για τη φορολογία
των ακινήτων. Φορολογείτε µε αίµα τις λαϊκές οικογένειες µε τον
ΕΝΦΙΑ και την ίδια στιγµή, οι µεγάλες επιχειρήσεις πληρώνουν
ψίχουλα για τα ακίνητα. Στόχος σας είναι να προωθήσετε τη µα-
ζική αλλαγή ιδιοκτησίας, να δώσετε σε µεγάλους οµίλους τα σπί-
τια και τη γη των λαϊκών οικογενειών για ένα κοµµάτι ψωµί. Και
το προωθείτε αυτό µε χίλιους δυο τρόπους. 

Φορολογείτε τη λαϊκή στέγη και βγάζετε στον σφυρί, για πα-
ραδειγµατισµό, σπίτια ανθρώπων που δεν µπορούν να πληρώ-
σουν τα τεράστια χρέη, στα οποία το σύστηµά σας τους
εξανάγκασε. Προχωρήσατε στην πώληση των κόκκινων δανείων
σε εκείνα τα funds που πριν από µερικούς µόλις µήνες αποκα-
λούσατε «όρνεα των αγορών». 

Το πιο κραυγαλέο παράδειγµα που αποκαλύπτει τον πραγµα-
τικό σας χαρακτήρα είναι οι ιδιωτικοποιήσεις. Πριν από τις εκλο-
γές κατηγορούσατε τον κ. Σαµαρά πως ξεπουλούσε τη χώρα.
Βγάζατε πύρινους λόγους χαρακτηρίζοντας το νερό κοινωνικό
αγαθό και ως έγκληµα τα επενδυτικά σχέδια στο Ελληνικό. Η
δική σας Κυβέρνηση ήταν που προχώρησε, όµως, όπως ανέφερε
ο νέος Υπουργός Οικονοµικών σας πριν από µερικές ηµέρες,
από το βήµα της ΕΣΕΕ -αν καταλάβαµε καλά βέβαια τα σπαστά
ελληνικά του- στο µεγαλύτερο πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων που
γίνεται παγκοσµίως. Έτσι ακριβώς το είπε, το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα ιδιωτικοποιήσεων που γίνεται παγκοσµίως, στην Ελλάδα
από την Κυβέρνησή σας!

Προχωρήσατε µε τον διαχωρισµό της ΔΕΗ από τον ΑΔΜΗΕ,
που αποτελεί κοινοτική κατεύθυνση και απαίτηση των υπόλοιπων
ιδιωτικών οµίλων στον συγκεκριµένο κλάδο, για να διασφαλι-
στούν σχετικά ισότιµοι όροι στον ανταγωνισµό και θεσµοθετή-
σατε τις δηµοπρασίες ηλεκτρικής ενέργειας, που επιτρέπουν σε
µονοπωλιακούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στην απελευ-
θερωµένη ενέργεια να αγοράζουν φθηνά από τη ΔΕΗ και να που-
λούν ακριβά. Και έχετε το θράσος να το εµφανίζετε αυτό ως
αντίσταση στην πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων.

Υλοποιείτε ουσιαστικά τη γραµµή που προωθείται σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση, για παραπέρα προώθηση της απελευθέρω-
σης και πλήρη ευθυγράµµιση της λειτουργίας των κρατικών επι-
χειρήσεων, µε στόχο τη µεγαλύτερη κερδοφορία, χωρίς να
αποκλείει και µια άµεση ιδιωτικοποίησή τους. 

Καλείτε τους επίδοξους νέους επενδυτές να νοικιάσουν για
ενενήντα οκτώ χρόνια από το κράτος, επενδύοντας πολύ λιγό-
τερα κεφάλαια. Δεν προστατεύετε κανένα δηµόσιο συµφέρον.
Με αυτά που κάνετε, προστατεύετε µόνο τις τσέπες και τα κέρδη
των µονοπωλιακών οµίλων. 

Ισχυρίζεστε πως όλα αυτά γίνονται για να κερδίσουµε ελά-
φρυνση του χρέους, πως πρόκειται για θυσίες που πιάνουν τόπο.
Ο ισχυρισµός σας δεν στέκει. Τα µέτρα που παίρνετε εσείς και
όλοι οι προηγούµενοι ανοίγουν τον δρόµο για την κερδοφορία
του µεγάλου κεφαλαίου. Γι’ αυτό και λαµβάνονται παντού σε
ολόκληρο τον κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι, επιχειρείτε να εµφανίσετε τη µείωση του
χρέους ως πανεθνικό στόχο. Όµως, τι θα κερδίσει, αλήθεια, ο
εργατοϋπάλληλος, ο νέος, ο φοιτητής, ο φτωχός αγρότης, ο αυ-
τοαπασχολούµενος επαγγελµατίας βιοτέχνης, ακόµα και αν µει-
ωθεί το χρέος; Θα αυξηθούν οι µισθοί, οι συντάξεις, το εισόδηµα,
τα κοινωνικά επιδόµατα;

Για όλους αυτούς η µείωση του χρέους σηµαίνει αταλάντευτη
συνέχιση της ίδιας πολιτικής. Σηµαίνει νέα µέτρα, κόφτες και πε-
ριορισµούς. Σηµαίνει µια ζωή µίζερη για όσους περιµένουν και
όσο περιµένουν πως θα τους λύσετε εσείς τα προβλήµατα. Μο-
ναδικοί κερδισµένοι είναι οι φίλοι σας που σας επαινούν, οι µε-
γαλοµέτοχοι επιχειρήσεων, οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες, οι
εφοπλιστές, οι µεγαλέµποροι, που θα δουν περισσότερο ζεστό
χρήµα για τις επενδύσεις τους.

Ακόµα πιο απατηλός είναι ο ισχυρισµός ότι τα χειρότερα πέ-
ρασαν και έρχονται καλύτερες µέρες. Ο κρατικός προϋπολογι-
σµός για το 2017 αποτελεί εργαλείο νέας αφαίµαξης του λαού
προς όφελος του κεφαλαίου. Οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις
για το 2017 ύψους 4.011 εκατοµµυρίων ευρώ για τη δηµοσιονο-

µική εξυγίανση είναι αποκαλυπτικές για το ποιος θα πληρώσει,
για το ποιος θα µατώσει γι’ αυτά τα πρωτογενή πλεονάσµατα. 

Από αυτά, τα περίπου 3 εκατοµµύρια ευρώ θα προέλθουν από
τις αυξήσεις των φορολογικών εσόδων, µε αποτέλεσµα τα φυ-
σικά πρόσωπα να πληρώσουν 14,5% παραπάνω φόρους σε
σχέση µε το 2016. Όµως, και οι έµµεσοι φόροι, οι φόροι στους
καταναλωτές, που επιβαρύνουν ιδιαίτερα τα λαϊκά εισοδήµατα,
θα αυξηθούν κατά 5,3% σε σχέση µε το 2016. 

Και για να µην έχουµε και καµµιά αµφιβολία για το ποιος πλη-
ρώνει τα σπασµένα της κρίσης, τα φορολογικά έσοδα από τις
επιχειρήσεις θα µειωθούν κατά 7% σε σχέση µε το 2016. 

Όµως, ο λογαριασµός δεν σταµατάει εδώ. Τα λαϊκά στρώµατα
θα πληρώσουν µερικά εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω σε ανταπο-
δοτικά τέλη προς τους δήµους, µε σκοπό το κράτος να µειώσει
ακόµα περισσότερο τη χρηµατοδότηση προς αυτούς, µια χρη-
µατοδότηση που επί της ουσίας αν εξαιρέσουµε τη µισθοδοσία
και τις µεταβιβαστικές δαπάνες, αγγίζει τα 400 εκατοµµύρια
ευρώ, για να καλύψουν µε αυτά τις λειτουργικές τους ανάγκες,
τις δαπάνες οι τριακόσιοι είκοσι πέντε δήµοι και οι δεκατρείς πε-
ριφέρειες της χώρας. 

Όµως, έχουµε και συνέχεια. Για την αύξηση των εισφορών για
την κοινωνική ασφάλιση, εξαιτίας και του νόµου Κατρούγκαλου,
οι εργαζόµενοι θα πληρώσουν 928 εκατοµµύρια ευρώ περισσό-
τερα και ταυτόχρονα θα µειωθούν περαιτέρω οι συντάξεις κατά
717 εκατοµµύρια ευρώ, µε τα 375 εκατοµµύρια ευρώ να αφο-
ρούν στις νέες µειώσεις στις επικουρικές συντάξεις, ενώ οι χα-
µηλοσυνταξιούχοι θα είναι για µια ακόµα χρονιά τα µεγάλα
θύµατα, αφού η σταδιακή κατάργηση του ΕΚΑΣ το 2017 θα πάρει
ακόµα µεγαλύτερες διαστάσεις αφαιρώντας άλλα 586 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί τη διατήρηση ορισµένων κονδυ-
λίων του κρατικού προϋπολογισµού για την υγεία - πρόνοια στα
περσινά επίπεδα, προκειµένου να πείσει ότι αυτό δήθεν σηµατο-
δοτεί αντιστροφή της άσχηµης κατάστασης. 

Αυτή η καθήλωση των κονδυλίων, τη στιγµή που οι ανάγκες
αυξάνονται κατακόρυφα, τη στιγµή που ήδη η κατάσταση λει-
τουργίας των δηµόσιων νοσοκοµείων είναι εκρηκτική, σηµατο-
δοτεί ουσιαστικά την εδραίωση του σηµερινού απαράδεκτου και
επικίνδυνου καθεστώτος των τεράστιων ελλείψεων σε προσω-
πικό, σε εξοπλισµό, σε φάρµακα, σε αναλώσιµα, της ενταντικο-
ποίησης της εργασίας του υγειονοµικού προσωπικού, γιατρών,
νοσηλευτών και άλλων. 

Η Κυβέρνηση, παίρνοντας τη σκυτάλη από τις προηγούµενες,
επιταχύνει τους ρυθµούς εφαρµογής των µέτρων, προκειµένου
τα δηµόσια νοσοκοµεία να προσαρµοστούν πλήρως στην εµπο-
ρευµατοποίηση των υπηρεσιών τους και στους κανόνες της επι-
χειρηµατικής δράσης. 

Κυρίες και κύριοι, το κεφάλαιο και η κυβέρνησή του ετοιµά-
ζουν, λοιπόν, µια εφιαλτική ατζέντα για την επόµενη µέρα. Προ-
βάλλουν ως µονόδροµο το διαρκές τσάκισµα του λαού και
ζητούν από τους εργαζόµενους να βάλουν πλάτη, να αποδεχτούν
την εκτέλεσή τους. 

Απευθυνόµαστε σε όλους τους µισθωτούς του ιδιωτικού και
του δηµόσιου τοµέα, στους αυτοαπασχολούµενους, στους ανέρ-
γους, στους συνταξιούχους. Όλοι εµείς µπορούµε να φέρουµε
στο προσκήνιο τη δική µας ατζέντα, την απαίτησή µας να ικανο-
ποιηθούν οι σύγχρονες ανάγκες µας. Μπορούµε και πρέπει να
οργανώσουµε την αγωνιστική απάντηση, να αλλάξουµε τους συ-
σχετισµούς σε κάθε κλάδο, σε κάθε τόπο δουλειάς, σε κάθε γει-
τονιά, σε κάθε πόλη και χωριό. 

Τα πράγµατα θα ήταν πολύ χειρότερα αν δεν υπήρχε η αντί-
σταση, η αντίδραση πρωτοπόρων δυνάµεων, ταξικών δυνάµεων
που πολεµούν, που παλεύουν µε το ΚΚΕ στην πρώτη γραµµή όλα
αυτά τα χρόνια. 

Ο δρόµος για την ικανοποίηση των αναγκών µας µπορεί να
ανοίξει µόνο αν σηµαδέψουµε σωστά. Σήµερα, δεν αρκεί να αν-
τισταθούµε αποφασιστικά µόνο στις νέες αντιδραστικές αλλαγές
που ετοιµάζει η Κυβέρνηση. Αντεπίθεση σηµαίνει ότι απαιτούµε
αποφασιστικά να πληρώσει το µεγάλο κεφάλαιο, για να αναπλη-
ρώσουµε τις µεγάλες λαϊκές απώλειες. Αντεπίθεση σηµαίνει κλι-
µάκωση των αγώνων για ανατροπή της κυβερνητικής πολιτικής,
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προετοιµασία για αποφασιστικές συγκρούσεις.
Σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία ο κάθε µισθωτός, ο κάθε εργά-

της, εργαζόµενος ο κάθε αυτοαπασχολούµενος, επαγγελµατο-
βιοτέχνης, έµπορος, ο κάθε βιοπαλαιστής αγρότης, ο οποίος
επιλέγει αυτόν τον δρόµο, τον δρόµο του αγώνα απέναντι στην
άρχουσα τάξη, µπορεί να κάνει τη διαφορά. Κάθε επιτυχηµένη
απεργιακή µάχη, κάθε βήµα στην ανασύνταξη του εργατικού κι-
νήµατος είναι πλήγµα στην καρδιά αυτών των µέτρων αυτού του
συστήµατος, είναι βήµα για να σπάσει το κλίµα της µάταιης ανα-
µονής φιλολαϊκής λύσης από επίδοξους ψεύτες, δήθεν σωτήρες
και από τα παζάρια ανάµεσα στους εκπροσώπους και του ελλη-
νικού και του γερµανικού και του γαλλικού και του αµερικανικού
κεφαλαίου.

Το σύνολο των εξελίξεων που προαναφέραµε οδηγεί σε ένα
βασικό συµπέρασµα: Χρειάζεται ριζική αλλαγή πορείας για να
αυξηθεί και να προσανατολιστεί σωστά η εγχώρια αγροτική και
βιοµηχανική παραγωγή για την κάλυψη των λαϊκών αναγκών, για
να αξιοποιηθούν οι πλούσιες εγχώριες ενεργειακές πηγές προς
όφελος όλης της κοινωνίας.

Για να βγούµε από τον σηµερινό βάλτο της κρίσης στον τοµέα
των κατασκευών, στη ναυπηγική βιοµηχανία, πρέπει να ξεριζώ-
σουµε το καπιταλιστικό κέρδος, δηλαδή το συνεχές ξεζούµισµα
των εργαζοµένων ως γνώµονα της πορείας ανάπτυξης της ελλη-
νικής οικονοµίας. Πρέπει η εργατική τάξη να πάρει στα χέρια της
τα κλειδιά της εξουσίας, της οικονοµίας, ώστε να υπάρξει επι-
στηµονικός, κεντρικός σχεδιασµός της οικονοµίας, της παραγω-
γής, µε γνώµονα τις λαϊκές ανάγκες.

Ασφαλώς, αυτή η δύσκολη προσπάθεια δεν είναι ένα µονόπρα-
κτο έργο. Η έκβαση αυτού του µεγάλου αγώνα κρίνεται στις
µάχες που δίνουµε σήµερα και στις ακόµα σκληρότερες που θα
χρειαστεί να δώσουµε αύριο. Όµως, δεν υπάρχει άλλος εύκολος
δρόµος για να λυτρωθεί ο λαός από τα βάσανά του.

Η ψήφος του ΚΚΕ στον αντιλαϊκό αυτό προϋπολογισµό είναι
ένα µεγάλο και στεντόρειο «όχι», ένα «όχι» που πρέπει να αντη-
χήσει και σαν καµπάνα προειδοποίησης, όχι απλά σε αυτή την
Αίθουσα αλλά να ακουστεί σαν καµπάνα σε όλη την Ελλάδα, ση-
µατοδοτώντας αφύπνιση του λαϊκού, του εργατικού κινήµατος
σε συµµαχία όλων των κοινωνικών δυνάµεων της ανατροπής, µε
µεγάλους ισχυρούς αγώνες διαρκείας. Μόνο έτσι υπάρχει ελ-
πίδα, µπορεί να υπάρξει και διέξοδος για τον λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Κουτσούµπα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Καβάλας
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να πω, επειδή µας βλέπει και πολύς
κόσµος, ότι, όταν λέµε «ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»», κάθε φορά είναι µια διαφορετική
έκθεση. Εδώ και µερικές µέρες έχει ξεκινήσει µια εξαιρετική έκ-
θεση µε πάρα πολύ σηµαντικά ντοκουµέντα που έχουν έρθει και
από τη Ρωσία για τον Καποδίστρια, τα οποία δεν ήταν καν στη
ιστοριογραφική γνώση µας, την οποία θα πρέπει να βρούµε την
ευκαιρία για τους προσεχείς µήνες που θα µείνει να την επισκε-
φθούµε. Το λέω και δηµόσια, διότι -το γνωρίζουµε- γίνονται από
το Ίδρυµα τέτοιες επισκέψεις κ.λπ..

Θα παρακαλέσω πολύ την κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ, να έρθει στο Βήµα και να πάρει τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ –ελπίζω και
αυτή τη φορά να µας ακούει από το Γραφείο του, κατά τη συ-

νήθη του τακτική δεν είναι µέσα στην Αίθουσα- κουραστήκαµε
να σας ακούµε να µιλάτε για δήθεν σκληρές διαπραγµατεύσεις.
Επιστρέφετε κάθε φορά στην Ελλάδα, στη Βουλή, σαν τον Σεβάχ
τον Θαλασσινό και µας διηγείστε δήθεν µάχες και κατορθώµατα
για την ελπίδα που έρχεται, για το σήµερα που είναι καλύτερο
από το χθες, για το χαµόγελο που επιστρέφει. Αλήθεια, σε ποι-
ους; 

Ντυθήκατε αριστερός επαναστάτης στον επικήδειο του Φιντέλ
και οι δανειστές έγιναν δυνάστες. Όµως, µε το που επιστρέψατε,
έγιναν και πάλι οι προστάτες σας. Πόσους ρόλους ακόµα θα
υποδυθείτε, κύριε Τσίπρα;

Ακούστε, λοιπόν. Βιαστείτε, γιατί εκτός από τον χρόνο που τε-
λειώνει, τελειώνουν και τα κοστούµια, οι στολές παραλλαγής στο
βεστιάριο του συγκυβερνήτη σας και δεν µπορεί να σας παρα-
κολουθήσει. 

Όλη αυτή η παρωδία, όµως, γίνεται εξοργιστική, όταν ερχό-
µαστε εδώ να συζητήσουµε µε όλα αυτά που µας φέρνετε σαν
προϋπολογισµό του 2017. Και λέω «σαν», γιατί αυτός δεν είναι
προϋπολογισµός. Τελικά, είναι απολογισµός ήττας. Είναι ένα
πικρό ηµερολόγιο δύο χαµένων ετών.

Κι εσείς πανηγυρίζετε. Φύσηξε ο αέρας της ανάπτυξης και δεν
τον νιώσαµε; «Κουρέψατε» το χρέος και δεν το πήραµε χαµπάρι;
Γέµισε η χώρα φουγάρα ή εγκαταλείφθηκε αυτό το πλάνο; Σκί-
σατε τα µνηµόνια και δεν το έγραψε η «ΑΥΓΗ» για να το µάθουµε
όλοι; Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν έγινε. Δυστυχώς, απολύτως τί-
ποτα! 

Προς τι, λοιπόν, οι θριαµβολογίες; Προς τι η µεγάλη γιορτή
για το Eurogroup; Είναι αποτυχία δύο σταδίων. Πήρατε το χειρό-
τερο για τη χώρα που ζητούσε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
και το χειρότερο για τη χώρα που ζητούσαν οι Ευρωπαίοι. Πή-
ρατε µία αναδιάρθρωση που θα αποδώσει στους Έλληνες µετά
από είκοσι τέσσερα χρόνια και έναν στόχο για πρωτογενή πλεο-
νάσµατα 3,5% που πολύ απλά είναι αδύνατον να επιτευχθεί. 

Αλυσοδέσατε τη χώρα, κύριε Πρωθυπουργέ. Αυτή είναι η αλή-
θεια κι αφήστε τα πανηγύρια!

Όµως, φυσικά, έτσι και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο βρίσκει
ένα φύλλο συκής, ώστε να επιστρέψει στο πρόγραµµα και ο κ.
Σόιµπλε και οι Ευρωπαίοι ξενοιάζουν όχι µόνο µέχρι τις γερµανι-
κές εκλογές, που είχαν στο µυαλό τους, αλλά για αρκετά χρόνια.
Μια χαρά τους εξυπηρετήσατε! 

Μάλιστα, χάρη στην πολύ πετυχηµένη διαπραγµάτευσή σας
έχουµε δύο µνηµόνια στο κατώφλι µας, το «Μνηµόνιο ΙΙΙ Plus» µε
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και, αφού όλοι προεξοφλούν –
και ο προϋπολογισµός το επιβεβαιώνει- ότι η χώρα θα αργήσει
να βγει στις αγορές, υπάρχει και το «Μνηµόνιο IV» που έρχεται
για µετά το 2018. Το µοναδικό ερώτηµα που έχει µείνει αναπάν-
τητο µέχρι αυτή την ώρα είναι ποιος θα το υπογράψει.

Η πατρίδα µας για άλλη µία φορά πληρώνει ακριβά το γεγονός
ότι δεν υπάρχει εθνική οµοψυχία και εθνική στρατηγική. Ό,τι χτί-
στηκε µε µεταρρυθµίσεις µέσα στην κρίση, όποια χαραµάδα ελ-
πίδας πήγε να ανοίξει µε πολλές δυσκολίες και µε µεγάλες
θυσίες, όλα έγιναν καπνός, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έπρεπε να αλλάξει την
Ευρώπη! Και στο επίκεντρο µόνιµα ο ελληνικός λαός, η µεσαία
τάξη που αντιµετωπίζει την ισοπέδωση, τη φτωχοποίηση, µε συ-
νεχή µέτρα, µε την ύφεση, τους φόρους και την ανεργία.

Οι οικογένειες που σήµερα µας παρακολουθούν από την τη-
λεόραση είµαι σίγουρη ότι θα περίµεναν από όλους εµάς, µαζί,
να τους δώσουµε µια πραγµατική ελπίδα. Αντί γι’ αυτό, στο ίδιο
έργο θεατές: Δηµιουργική ασάφεια, πρόγραµµα-γέφυρα, θεωρία
παιγνίων, απειλές για εκλογές και παροχές µίας χρήσης.

Εµείς δεν θα κρατήσουµε την ίδια µίζερη στάση που κράτησε
ο κ. Τσίπρας τα προηγούµενα χρόνια -σας υπενθυµίζω ότι µέρι-
σµα δόθηκε και το 2014- γιατί αντιλαµβανόµαστε απόλυτα ότι οι
συµπολίτες µας, τους οποίους αφορά το µέτρο αυτό, έχουν από-
λυτη ανάγκη έστω και αυτά τα χρήµατα, έστω και για µία φορά.

Όµως, µη µας προκαλείτε και από πάνω, κύριε Πρωθυπουργέ,
και µιλάτε για δέκατη τρίτη σύνταξη, γιατί ακούστε καλά: η δέ-
κατη τρίτη σύνταξη αφορά µόνιµο µέτρο, δεν δίνεται πετσοκοµ-
µένη και εφάπαξ. Και, πολύ περισσότερο, για να µιλάµε για
δέκατη τρίτη σύνταξη, θα έπρεπε να έχετε δώσει τη δωδέκατη,
αλλά εσείς τους την έχετε πάρει και αυτή.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Τα πλήρωσαν πάρα πολύ ακριβά οι Έλληνες αυτά τα µέτρα.
Πήρατε 7,2 δισεκατοµµύρια ευρώ από την τσέπη των Ελλήνων
µε το µνηµόνιό σας τα δύο χρόνια. Οι χαµηλοσυνταξιούχοι πλή-
ρωσαν χάνοντας το ΕΚΑΣ. Πλήρωσαν έµµεσους φόρους. Πλή-
ρωσαν αύξηση εισφορών στις συντάξεις για την υγεία. 

Όµως, εδώ υπάρχει και ένα άλλο πολύ µεγάλο θέµα. Το πλε-
όνασµα του 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ, που είναι πάνω από τον
στόχο, δεν οφείλεται στην ανάπτυξη αλλά στην υπερφορολό-
γηση των Ελλήνων πολιτών. 

Κάθε ευρώ που µπαίνει στα δηµόσια ταµεία είναι τίµηµα σκλη-
ρών θυσιών και προέρχεται από όλους αυτούς τους ανθρώπους
στην Ελλάδα, που σε πείσµα όλων προσπαθούν να κρατήσουν
τις επιχειρήσεις τους ανοιχτές. Αυτοί οι πολίτες αδικαιολόγητα
πλήρωσαν επιπλέον 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και επιστρέφετε
σε κάποιους από αυτούς 617 εκατοµµύρια ευρώ. Και µένουν απ’
έξω οι άνεργοι, οι ανάπηροι και άλλες ευαίσθητες κατηγορίες
του πληθυσµού. Πολύ µεγάλη επιτυχία, κύριε Τσίπρα! Συγχαρη-
τήρια! Colpo grosso!  

Μόνο που πρέπει να ξέρετε ότι τώρα ο ελληνικός λαός σάς
γνωρίζει πολύ καλά. Σας έχουν καταλάβει όλοι. Δεν µπορείτε
τώρα πια να ξεγελάσετε κανέναν. Και ό,τι και να εξαγγείλετε,
έχετε τελειώσει στη συνείδηση του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Έρχοµαι τώρα στην ωµή πραγµατικότητα. Ελάτε να µιλήσουµε
για όλα. Ας αρχίσουµε από τα εθνικά θέµατα. Η αλήθεια είναι ότι
η ελληνική Κυβέρνηση απλά δεν µπορεί να ορθώσει ανάστηµα
απέναντι στις τουρκικές προκλήσεις. 

Ο Τούρκος Πρόεδρος πρέπει να γνωρίζει ότι η Ελλάδα δεν θα
υποχωρήσει µπροστά στις αλλοπρόσαλλες απειλές του. 

Με σύνεση, ναι, και νηφαλιότητα πρέπει να προασπίσουµε την
αξιοπρέπεια και τα δικαιώµατά µας, αλλά η ελληνική Κυβέρνηση
οφείλει, επιτέλους, να κατανοήσει ότι ο ρόλος της δεν είναι απλά
να εκδίδει ανακοινώσεις. 

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση και πάλι να σταµατήσει αυτή
τη µακάρια στάση και να ζητήσει την ενεργοποίηση της ρήτρας
αµοιβαίας συνδροµής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου να
προστατεύσει τα ελληνικά συµφέροντα αλλά και να θέσει τους
Ευρωπαίους εταίρους µας προ των ευθυνών τους. 

Να πω και κάτι ακόµα. Επιβάλλεται να σταθούµε στο πλάι της
Κυπριακής Δηµοκρατίας και στην αποφασιστική αυτή φάση που
έχει εισέλθει, στο πλαίσιο των συνοµιλιών που ξαναρχίζουν για
την επίλυση του Κυπριακού, µε βάση πάντα την πάγια αρχή: η
Λευκωσία αποφασίζει και η Ελλάδα συµπαραστέκεται. Με στόχο
µια δίκαιη και βιώσιµη λύση που θα στηρίζεται στις αποφάσεις
και στις αρχές του ΟΗΕ και στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Σηµείο δεύτερο και ιδιαίτερα κρίσιµο είναι το προσφυγικό. Εκεί
η Κυβέρνηση έχει σηκώσει, πραγµατικά, τα χέρια ψηλά. Στη συµ-
φωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας µοιάζει παρατηρητής
αµέτοχος, σαν να είναι τρίτο εκτελεστικό µέρος, χωρίς δικαίωµα
γνώµης και ψήφου. Έχετε υποχρέωση να διεκδικήσετε από τους
Ευρωπαίους εταίρους να υλοποιήσουν τις δεσµεύσεις τους απέ-
ναντι στη χώρα.

Η Κυβέρνηση δηµιουργεί και συντηρεί εστίες κινδύνου και για
τους πρόσφυγες και για τις τοπικές κοινωνίες. Τα νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου -αλλά και της Δωδεκανήσου- βρίσκονται πραγ-
µατικά στην πρώτη γραµµή όλης αυτής της υπόθεσης, παρά το
γεγονός ότι έχουν δείξει απίστευτη αλληλεγγύη όλο αυτό το διά-
στηµα. Πραγµατικά, έχουν ξεπεράσει τα όρια των δυνατοτήτων
τους.

Και, τουλάχιστον, έστω και την τελευταία ώρα, µας ακούσατε,
γιατί είπαν κάποιοι ότι εµείς αυξήσαµε, λέει, τον ΦΠΑ στα νησιά.
Μα, τι άλλο ψέµα θα ακούσουµε επιτέλους; Είµαστε εµείς που
το καθιερώσαµε, το προστατέψαµε µέσα στην κρίση, σας είπαµε
µην το αποδεχθείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Εσείς το προτείνατε. Πήγα στην Χίο και σας πρότεινα να υπάρ-
ξει αναστολή ως αντισταθµιστικό µέτρο γι’ αυτά που περνάνε

αυτή την ώρα τα νησιά µας. Οι Βουλευτές µας κατέθεσαν ερώ-
τηση για το θέµα αυτό στα τέλη Νοεµβρίου. Και, επιτέλους, έστω
και τώρα µας ακούσατε. Κάλλιο αργά, παρά ποτέ.

Θυµόµαστε όλοι, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι το ελληνικό αίτηµα,
όπως προέκυψε από τη σύσκεψη των πολιτικών Αρχηγών, ήταν
η αναθεώρηση, έστω και µεταβατικά, του Κανονισµού του Δου-
βλίνου. Αντί γι’ αυτό, εσείς τώρα πανηγυρίζετε γιατί θα µας επι-
στρέφονται από τον Μάρτιο του 2017 όλοι οι πρόσφυγες που θα
περνούν από την Ελλάδα. Δεν είναι θετική είδηση αυτή. Είναι εί-
δηση που προβληµατίζει και τροµάζει µε τις διαστάσεις που
παίρνει το προσφυγικό-µεταναστευτικό όλο αυτό το τελευταίο
διάστηµα. 

Σηµείο τρίτο: Εγκατέλειψε η Κυβέρνηση, όχι µόνο τις προεκλο-
γικές δεσµεύσεις της για το κούρεµα του επονείδιστου και επαχ-
θούς χρέους αλλά και τις µεγαλοστοµίες του κ. Τσίπρα για τη
διάσκεψη για το χρέος. Να του υπενθυµίσω πως, και ως µνηµο-
νιακός πια Πρωθυπουργός, στις 30-7-2015, τόνιζε ότι ο µόνος τρό-
πος για να καταστεί βιώσιµο το χρέος είναι να κουρευτεί κατά 30%
και να δοθεί εικοσαετής περίοδος χάριτος. 

Εγκατέλειψε λοιπόν, η Κυβέρνηση απόλυτα όχι µόνο τις δικές
της δεσµεύσεις και διακηρύξεις, αλλά και την ευκαιρία που έδινε
η απόφαση του Eurogroup του 2012 για αξιόπιστη και βιώσιµη µεί-
ωση του χρέους στο 110% του ΑΕΠ το 2022. Βεβαίως, επιπλέον,
χάρισε και στους Ευρωπαίους τραπεζίτες 6 δισεκατοµµύρια από
τα κέρδη των ελληνικών οµολόγων. Αποδεχθήκατε µε λίγα λόγια
να συνεχίσει ο κ. Σόιµπλε την απαράδεκτη τακτική του και να δη-
µιουργεί τις συνθήκες για να οδηγηθεί ο ελληνικός λαός και η οι-
κονοµία της Ελλάδας σε νέες περιπέτειες. Αυτά κάνατε εσείς,
κύριε Τσίπρα. 

Και τώρα όλοι κατανοούν τι πέτυχε το ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα
χρόνια, τη µεγάλη και σηµαντική για τη χώρα αποµείωση του δη-
µοσίου χρέους που έγινε τον Φεβρουάριο του 2012.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Μια προσπάθεια που είχε ξεκινήσει από το 2011 και οδήγησε
σε ονοµαστική καθαρή µείωση του χρέους τον Φεβρουάριο του
2012 κατά 106 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή περίπου 52% του
ΑΕΠ. Αυτό καταφέραµε και εσείς τότε λοιδορούσατε.

Τέταρτη αλήθεια: Και αυτή ακόµα η δεύτερη αξιολόγηση γίνεται
χωρίς σχέδιο και χωρίς ουσιαστική παρέµβαση από την πλευρά
της Κυβέρνησης, που αποδεικνύεται για άλλη µια φορά αδύναµη
και ανίκανη να διαπραγµατευτεί. 

Δηλώνει τώρα η Κυβέρνηση ότι δεν πρόκειται να δεχθούν κα-
νένα νέο µέτρο, λέει, µετά το 2018. Μα, τα έχετε ήδη δεχθεί µε
την απόφαση του Eurogroup. Είναι ολοφάνερο. Και µιλάµε για
πολλά δισεκατοµµύρια µέτρα µέχρι τουλάχιστον το 2020. Έχουν
δεχθεί τον νέο ενισχυµένο και µόνιµο πια κόφτη. Μετά τη µόνιµη
επιτροπεία, µετά την παραχώρηση του δηµόσιου πλούτου στους
δανειστές για έναν αιώνα, έρχεται ο νέος ενισχυµένος και µόνιµος
πια κόφτης. 

Και η αγωνία τους όλη ξέρετε ποια είναι; Να θολώσουν τα νερά
και να µην αποτυπωθούν ακριβώς τα µέτρα που θα παρθούν για
να µπορέσουν για άλλη µια φορά να εξαπατήσουν τους Έλληνες
πολίτες. Γιατί µιλάµε για µόνιµα σκληρά µέτρα, όπως µειώσεις
συντάξεων, µειώσεις αφορολόγητου και αύξηση των έµµεσων
φόρων. 

Ερωτώ, επίσης, ευθέως την Κυβέρνηση και καλώ τον κύριο
Πρωθυπουργό να µας απαντήσει αν, όπως πληροφορούµαστε,
προτίθεται να συµφωνήσει, στο πλαίσιο της δεύτερης αξιολόγη-
σης, στην αύξηση του ορίου των οµαδικών απολύσεων και την
επαναφορά της εργοδοτικής ανταπεργίας µε άµεσο ή έµµεσο
τρόπο, στην ολοκληρωτική κατάργηση του ΕΚΑΣ, στη µεγάλη µεί-
ωση του επιδόµατος θέρµανσης, την κατάργηση ή περιορισµό της
φοροαπαλλαγής για ιατρικές δαπάνες, την κατάργηση ή περιορι-
σµό του επιδόµατος τέκνων, που αφορά περίπου οκτακόσιες χι-
λιάδες τρίτεκνες οικογένειες, τη µείωση του φοιτητικού
επιδόµατος για τα παιδιά φτωχών οικογενειών και την κατάργηση
του ειδικού φορολογικού καθεστώτος για τους ναυτικούς µας.

Περιµένουµε απαντήσεις, κύριοι της Κυβέρνησης. 
Σηµείο πέµπτο: Η αλήθεια είναι πως στην πραγµατική οικονοµία

η κατάσταση χειροτερεύει καθηµερινά. Τα χρέη των πολιτών κον-
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τεύουν να φτάσουν τα 95 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η αγορά, πραγ-
µατικά, µαστίζεται από λουκέτα. Το 26% των καταστηµάτων της
Αθήνας κατέβασε ρολά. Η ιδιωτική κατανάλωση µειώθηκε κατά
5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ)

Για ποια ανάπτυξη, λοιπόν, και για ποιες επενδύσεις µιλάει η Κυ-
βέρνηση µε αυτή τη δυσβάσταχτη φορολόγηση; Και µε ποιο κίνη-
τρο θα έρθει κάποιος να επενδύσει τα χρήµατά του, όταν βλέπει
τι γίνεται µε τις πελατειακές σχέσεις, µε τις παρεµβάσεις στη δι-
καιοσύνη, µε την υπονόµευση των µεταρρυθµίσεων, µε τις απα-
γορευτικές εισφορές στο ασφαλιστικό για κάθε ειλικρινή
φορολογούµενο επιχειρηµατία;

Ακόµη και αν µας έδιναν γενναία µέτρα για το χρέος, η ανικα-
νότητα της Κυβέρνησης και η αδυναµία της να πυροδοτήσει την
ανάπτυξη λειτουργεί συνεχώς ως εµπόδιο απαγορευτικό, για να
βγει η χώρα οριστικά από την κρίση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέσα σε αυτές τις συνθήκες έρ-
χεται για συζήτηση ο προϋπολογισµός του 2017, ο προϋπολογι-
σµός που αποτελεί, δυστυχώς, την τελική πράξη επίθεσης κατά
της µεσαίας τάξης και οποιουδήποτε παράγει ακόµα σε αυτόν τον
τόπο. 

Πρώτον, οι νέοι φόροι για το 2017 φτάνουν τα 2,45 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και το κυριότερο είναι έµµεσοι φόροι που επιβαρύ-
νουν τα ελληνικά νοικοκυριά και κυρίως τους λιγότερο
προνοµιούχους. Είναι χαρακτηριστικό ότι η σχέση άµεσης και έµ-
µεσης φορολογίας επιδεινώνεται διαρκώς. Με λίγα λόγια, η φο-
ρολόγηση γίνεται περισσότερο κοινωνικά άδικη. 

Δεύτερον, οι περικοπές των κοινωνικών δαπανών φτάνουν στο
1,83 δισεκατοµµύριο ευρώ. Από αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, το 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ αφορά την κοινωνική ασφάλιση
και µεταξύ άλλων ενδεικτικά τις συντάξεις του ιδιωτικού τοµέα,
του δηµόσιου τοµέα, τις συντάξεις χηρείας και τις αυξήσεις των
εισφορών των αγροτών και των ελεύθερων επαγγελµατιών. Ανα-
ρωτιέµαι, πραγµατικά, τι θα γίνει µε τους αγρότες, τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και τους επιστήµονες, που θα αντιµετω-
πίσουν εξοντωτικές αυξήσεις εισφορών, ιδιαίτερα για όσους δη-
λώνουν τα εισοδήµατά τους. 

Ουσιαστικά, η Κυβέρνηση έρχεται µε τις ρυθµίσεις της να δη-
µιουργήσει ένα ισχυρό κίνητρο φοροδιαφυγής και εισφοροδια-
φυγής µε ορατό τον κίνδυνο να τινάξει στον αέρα τα ασφαλιστικά
ταµεία. 

Τρίτον, η Κυβέρνηση παίρνει από τους φτωχούς, για να δώσει
στους ακόµα φτωχότερους. Καταργεί το ΕΚΑΣ. Βάζει νέους φό-
ρους. Καταργεί φοροαπαλλαγές ευαίσθητων κοινωνικών οµά-
δων, για να δώσει µε δύο χρόνια καθυστέρηση το εγγυηµένο
κοινωνικό εισόδηµα, που τους το λέγαµε από την αρχή ότι
έπρεπε να το πράξουν. Ήταν µια πολιτική, που ξεκινήσαµε εµείς
µε τον Βασίλη Κεγκέρογλου στο Υπουργείο και, δυστυχώς, επί
δύο χρόνια τώρα σφύριζαν αδιάφορα. Αυτό, όµως, που κάνουν
τώρα, δεν είναι κοινωνική πολιτική, είναι η αναδιανοµή της φτώ-
χειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Σηµείο τέταρτο. Οι δηµόσιες επενδύσεις αθροιστικά παραµέ-
νουν στο ίδιο επίπεδο µε το 2016. 

Σηµείο πέµπτο. Οι επιχορηγήσεις προς την υγεία µειώνονται
δραστικά. Στον ΕΟΠΥΥ η µείωση φτάνει στο 38% περίπου έναντι
του 2016. Για τα δηµόσια νοσοκοµεία η αύξηση είναι µηδενική
και η κατάσταση δραµατική για τους Έλληνες ασθενείς. Έχουµε
γυρίσει στις εποχές πριν από το 1981 και τις µεγάλες µεταρρυθ-
µίσεις του ΠΑΣΟΚ. Όποιος δεν έχει χρήµατα σε αυτόν τον τόπο
για να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα υγείας του, πεθαίνει. Δυ-
στυχώς αυτή είναι άλλη µια µεγάλη σκληρή αλήθεια, κύριοι των
ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ. 

Συµπερασµατικά ο προϋπολογισµός του 2017 αποτελεί το
αποτύπωµα της συντηρητικής και φοροµπηχτικής πολιτικής των
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Αποτελεί τροχοπέδη και άλλο ένα εµπόδιο για την
ανάπτυξη και την έξοδο από την κρίση. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη καταψηφίζει τον προϋπολογισµό
αυτόν µε βαθύ αίσθηµα ευθύνης απέναντι στους Έλληνες πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απόλυτα ξεκάθαρη η στάση
µας απέναντι σε αυτή την Κυβέρνηση. Θα µας βρίσκουν δυνα-
µικά απέναντι και στη Βουλή και στην κοινωνία. 

Αλλά µε το χέρι στην καρδιά θέλω να απευθυνθώ στους πολί-
τες που µας παρακολουθούν και ξέρω πως αυτή τη στιγµή ζουν
µε το άγχος, τον φόβο και την ανασφάλεια.

Υπάρχει άλλος δρόµος, ο δρόµος της εθνικής συνεννόησης,
ο δρόµος της εθνικής γραµµής για την έξοδο από τα µνηµόνια
και την κρίση, ο δρόµος των επιταχυντών της ανάπτυξης και όχι
του µόνιµου κόφτη, µε τολµηρές ανατροπές στο κράτος, στη φο-
ρολογία, στα κόκκινα δάνεια, στις αγορές, στη δικαιοσύνη. Είναι
τολµηρές αλλαγές, που µπορούν να δηµιουργήσουν θέσεις ερ-
γασίας, γιατί θα φέρουν επενδυτές. Ένα αναπτυξιακό σοκ χρει-
άζεται η χώρα και το χρειάζεται άµεσα, µέσα από νέες σχέσεις,
κράτους, κοινωνίας και αγοράς, σχέσεις συµπληρωµατικές και
όχι ανταγωνιστικές. 

Υπάρχει ο δρόµος των τολµηρών τοµών στην παιδεία και την
υγεία, στις πολιτικές για την ανεργία, για τις συντάξεις, στη λο-
γική της κοινωνικής δικαιοσύνης. Υπάρχει ο δρόµος της κοινωνι-
κής αλληλεγγύης, που εξασφαλίζει το εγγυηµένο κοινωνικό
εισόδηµα, το ΕΚΑΣ, αλλά και τη διάσταση της αναπηρίας σε όλες
τις πολιτικές. Αυτός είναι ο δρόµος που εγγυάται η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, µε νέες ολοκληρωµένες προτάσεις, µε αυτόνοµο
λόγο και διακριτή πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Κάτι ακόµα. Ανεξάρτητα από τις δεσµεύσεις που θα αναλάβει
και πάλι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, υπάρχει δυνατότητα διεξό-
δου από µια άλλη ισχυρή κυβέρνηση, µια κυβέρνηση εθνικής συ-
νεννόησης µε ευρύτατη κοινοβουλευτική πλειοψηφία όλων των
φιλοευρωπαϊκών δυνάµεων, που µπορεί να πετύχει τρεις σηµαν-
τικούς στόχους για τον τόπο. 

Πρώτον, να θέσει έγκαιρα και αποτελεσµατικά ξανά στο τρα-
πέζι των συζητήσεων το θέµα της αποµείωσης και αναδιάρθρω-
σης του δηµοσίου χρέους.

Δεύτερον, να εξασφαλίσει γρήγορα υψηλούς ρυθµούς ανά-
πτυξης, όχι µόνο µέσα από τις µεγάλες επενδύσεις που πρέπει
να προσελκύσουµε και τις ιδιωτικοποιήσεις που πρέπει να προ-
χωρήσουν αλλά και µέσα από την ενεργοποίηση όλων των δηµι-
ουργικών και παραγωγικών δυνάµεων αυτού του τόπου, µέσα
από ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης και µια εθνική,
αναπτυξιακή και κοινωνική συµφωνία που θα εξασφαλίζει και τη
δίκαιη διανοµή του οφέλους της ανάπτυξης. 

Τρίτον, µια κυβέρνηση ισχυρή που θα µπορεί να εγγυηθεί ότι
οι αναγκαίες προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, θα έχουν ευρύτατη
κοινωνική συναίνεση. Θα τις αγκαλιάσουν οι Έλληνες πολίτες,
γιατί θα νιώθουν ότι είναι αλλαγές υπέρ του πολίτη και όχι εναν-
τίον τους. Δηλαδή θα δηµιουργήσει συνθήκες πραγµατικής εξό-
δου, από τα αδιέξοδα που έχουµε οδηγηθεί σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
έκλεισε τον κύκλο της. Όσο πιο γρήγορα φύγουν τόσο καλύτερα
για τον τόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Αλλά η λύση για την Ελλάδα δεν είναι µια κυβέρνηση της δε-
ξιάς, δεν είναι η δεξιά παλινόρθωση. Κοιτάξτε για παράδειγµα
τη στάση τους στα εργασιακά. Ούτε φωνή ούτε ακρόαση! Ούτε
εκφράζουν διαφωνία ούτε αναλαµβάνουν δεσµεύσεις για το µέλ-
λον. Μιλούν για µεταρρυθµίσεις αλλά δεν δεσµεύονται ότι αυτές
θα είναι προοδευτικές µεταρρυθµίσεις που θα έχουν τη συµφω-
νία, τη συναίνεση της κοινωνίας. Κάνουν κριτική αλλά δεν προ-
τείνουν ποτέ τίποτα για την ασφάλιση, για την ανεργία, για την
υγεία. 

Φυσικά δεν έχουν να πουν ούτε µία λέξη για τις καταστροφικές
ευθύνες της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από το 2004
έως το 2009, τότε που εκτοξεύτηκε και το χρέος και το έλλειµµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Αυτός δεν µπορεί να είναι ο δρόµος για το µέλλον για τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες. 

Η συντηρητική στροφή, η δεξιά παλινόρθωση είναι στροφή –
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επιστροφή σε σκληρές, αντιλαϊκές, πελατειακές, υφεσιακές και
αντιπαραγωγικές, τελικά, πολιτικές.

ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία αρνήθηκαν και αρνούνται την
εθνική συνεννόηση και οι δύο επιχειρούν να επιβάλουν ένα δίπολο,
γιατί αυτό τους εξυπηρετεί. Τίποτα δεν έχουν καταλάβει, από ό,τι
συµβαίνει τα τελευταία έξι χρόνια σε αυτόν τον τόπο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αλλαγή κυβέρνησης και η αλ-
λαγή πολιτικής είναι όρος επιβίωσης για την χώρα µας σήµερα.
Όµως αυτό προϋποθέτει αλλαγή των πολιτικών συσχετισµών στην
κοινωνία και στην Βουλή µε την αποφασιστική ενίσχυση των δυ-
νάµεων της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για εθνική συνεννόηση
και µια κυβέρνηση ευρείας πλειοψηφίας, που θα µπορέσει επιτέ-
λους αποτελεσµατικά να βελτιώσει αυτή την τόσο βαριά συµφω-
νία, που µε την πλάτη στον τοίχο έκλεισε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ πριν από έναν χρόνο, για να µπορέσουµε επιτέλους να αφή-
σουµε πίσω µας οριστικά τα µνηµόνια και την κρίση και να απο-
κτήσουν και πάλι νόηµα και ουσία οι λέξεις αυτοπεποίθηση,
υπερηφάνεια, αξιοπρέπεια, εµπιστοσύνη σε αυτόν τον τόπο. Το
χρωστάµε στον ελληνικό λαό για τις θυσίες που έχει κάνει όλα
αυτά τα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-

στούµε.
Τώρα τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Χρυσής Αυγής, ο κ. Μιχαλολιάκος, για είκοσι πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού

Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, συζήτηση σήµερα επί του προϋπολογισµού, µια ιδιαί-
τερα σηµαντική από πολιτικής πλευράς συζήτηση, η οποία όµως
από τους προηγούµενους οµιλητές επικεφαλής των πολιτικών
κοµµάτων στόχευσε και σε άλλα ζητήµατα. Μοιραία θα το κάνω
και εγώ.

Θα αρχίσω από την σχετικά πρόσφατη επίσκεψη του Πρωθυ-
πουργού της χώρας µας στην Κούβα, για να τιµήσει την µνήµη του
Φιντέλ Κάστρο και ήταν, δυστυχώς, ο µοναδικός Πρωθυπουργός
της Ευρώπης που πήγε στην Κούβα, για να τιµήσει έναν ηγέτη
ενός κράτους κοµµουνιστικού. Αλλά κατά τα άλλα δηλώνετε, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ και άπαντες οι αριστεροί, υπέρµαχοι της δηµο-
κρατίας.

Ας δούµε τι είδους δηµοκρατία, λοιπόν, είχε ο Φιντέλ Κάστρο.
Οι εξόριστοι Κουβανοί είναι ένα ποσοστό µεγαλύτερο του 20%,
άνω των δύο εκατοµµυρίων από τα έντεκα εκατοµµύρια. Το 1994,
επτά χιλιάδες Κουβανοί βοµβαρδίστηκαν στα πλοιάρια στα οποία
ευρίσκοντο και πέθαναν προσπαθώντας να διαφύγουν από την
Κούβα. Από δεκαπέντε έως δεκαεπτά χιλιάδες Κουβανοί πολιτικοί
αντίπαλοι του καθεστώτος έχουν εκτελεστεί επί των ηµερών του
Κάστρο.

Όµως ο επικεφαλής µιας υποτίθεται δηµοκρατικής κυβερνή-
σεως πήγε να τιµήσει αυτόν τον ηγέτη. Λυπάµαι πάρα πολύ, διότι
το κόµµα το οποίο επαγγέλλεται την δεξιά –επαγγέλλεται την
δεξιά, δεν είναι δεξιά- δεν έθεσε πολιτικό ζήτηµα για την επίσκεψη
αυτή.

Μάλιστα η περίπτωση της Κούβας είχε απασχολήσει και την ελ-
ληνική κοινή γνώµη το 1986, όταν ένας πολιτικός κρατούµενος του
στυγνού µαρξιστικού καθεστώτος της Κούβας, ο Αρµάντο Βαλαν-
τάρες, ο οποίος είχε σαπίσει επί είκοσι δύο χρόνια βασανιζόµενος
στις φυλακές του κοµµουνιστικού καθεστώτος, είχε λοιδορηθεί
και είχε υβριστεί βάναυσα από τους ενταύθα υπερµάχους της
µαρξιστικής δικτατορίας του Φιντέλ Κάστρο.

Με αφορµή, µάλιστα, ένα βιβλίο το οποίο εξέδωσε τότε, δηµο-
σιεύθηκε µια συνέντευξή του στον «ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥΔΡΟΜΟ»
και η συνέντευξη αυτή προκάλεσε καταιγισµό ύβρεων και ένα δη-
µοσίευµα από την εφηµερίδα «ΤΟ ΠΟΝΤΙΚΙ» ότι είναι έµµισθος
πράκτορας της CIA. Τότε «ΤΟ ΠΟΝΤΙΚΙ» εµηνύθη από τον Κου-
βανό αυτόν διανοούµενο. Συνήγορος υπερασπίσεως της εφηµε-
ρίδας «ΤΟ ΠΟΝΤΙΚΙ» ήταν ηγετικό στέλεχος της ανανεωτικής
Αριστεράς, η οποία δήθεν υπερασπίζεται τη δηµοκρατία και την
οποία εκπροσωπεί ο ΣΥΡΙΖΑ.

Σιωπή, λοιπόν, και από τη Νέα Δηµοκρατία, ανοχή στην Αρι-

στερά. Δεν χάνει ευκαιρία, ο εκάστοτε επικεφαλής του κόµµατος
της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως να λέει ότι σέβεται τους αγώνες
της Αριστεράς. Μα τότε γιατί ζητά τους ψήφους της Δεξιάς; Δεν
το έχω αντιληφθεί.

Ανοχή πλήρης γιατί ζούµε σαράντα δύο χρόνια ιδεολογικής και
πολιτικής επιβολής της Αριστεράς και οι µόνοι που έχουν αποµεί-
νει και, επιτέλους, υπάρχει µια φωνή αντιστάσεως ενάντια στη
µαρξιστική τυραννία είµαστε εµείς, οι εθνικιστές της Χρυσής
Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία στα ζητήµατα της ελληνικής

ιστορίας και στον τρόπο µε τον οποίον βάναυσα ο ΣΥΡΙΖΑ, εν ονό-
µατι ενός εθνοµηδενισµού, προσπαθεί να τα διαστρεβλώσει. 

Ακολουθώντας αυτή τη γραµµή, λοιπόν, και ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Αλέξης Τσίπρας, λέγοντας τα µνηµόσυνα λόγια στον Φιντέλ
Κάστρο, είπε και το εξής: «Ελευθερία ή θάνατος ήταν το σύνθηµα
της ελληνικής Επαναστάσεως το 1821. Patria o muerte ήταν το
σύνθηµα της κουβανικής επαναστάσεως του 1959». Ούτε λίγο
ούτε πολύ, δηλαδή, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ παραλλήλισε την εξέ-
γερση της Κούβας του 1959, που ήταν µια εξέγερση εναντίον ενός
αντιλαϊκού καθεστώτος, µε την εθνική επανάσταση του 1821.

Όµως στον κ. Τσίπρα απαντά ο ίδιος ο Γέρος του Μοριά, ο Θε-
όδωρος Κολοκοτρώνης –και καλό είναι να ακούγονται τα λόγια
αυτά εδώ ενάντια στους διαστρεβλωτές της ελληνικής ιστορίας-,
ο οποίος είχε πει: «Η επανάσταση η δική µας δεν οµοιάζει µε καµ-
µιά απ’ όσες γίνονται σήµερα εις την Ευρώπη. Της Ευρώπης οι
επαναστάσεις εναντίον των διοικήσεών των είναι εµφύλιος πόλε-
µος. Ο δικός µας πόλεµος ήταν ο πλέον δίκαιος. Ήταν έθνος µε
έθνος». Στην Κούβα δεν ήταν έθνος µε έθνος. Ήταν Κουβανοί
εναντίον Κουβανών.

Είναι δεδοµένο ότι αποτελεί µόνιµο στόχο των εθνοµηδενιστών
της Αριστεράς η διαστρέβλωση της εθνικής µας ιστορίας. Επειδή,
όµως, είστε όπως δηλώνετε –και το πιστεύω- αριστεροί, καλό θα
είναι, να σας αναγνώσω ένα απόσπασµα από το έργο του Γιάννη
Κορδάτου, του ιστορικού της Αριστεράς, ο οποίος συγκεκριµένα
αναφέρει για την ελληνική Επανάσταση του 1821, απαντώντας
στον παραλληλισµό της µε την κουβανική εξέγερση και ανατροπή
τότε του Μπατίστα του 1959:

«Η ελληνική Επανάσταση του 1821 είναι ένας µεγάλος σταθµός.
Ο εθνικοαπελευθερωτικός αγώνας των προγόνων µας από τη µια
µεριά έδειξε τη ζωτικότητα της φυλής µας και από την άλλη το ξε-
χαρβάλωµα της Οθωµανικής Αυτοκρατορίας». Εθνικοαπελευθε-
ρωτικός αγώνας όµως.

Εκεί, όµως, όπου, πραγµατικά, θα πρέπει να αναζητήσετε δι-
καιολογίες και να κάνετε τις γνωστές δογµατικές συζητήσεις σας,
για να βρείτε απάντηση στο ερώτηµα σ’ αυτά που λέει ο Κορδά-
τος, είναι στο παρακάτω απόσπασµα από το βιβλίο του το «Αγρο-
τικό Ζήτηµα», που βρίσκεται στον τόµο 21 της «Ιστορίας του
Ελληνικού Έθνους» του Κορδάτου, όπου γράφει χαρακτηριστικά:

«Δεν πρέπει να βλέπουµε την ελληνική Επανάσταση σαν κίνηµα
πολιτικοοικοµικό και κοινωνικό και ούτε µε τα σηµερινά ιδεολογικά
κριτήρια να ερµηνεύσουµε ορισµένα γεγονότα του 1821. Η επα-
ναστατηµένη Ελλάδα του 1821 δεν ήταν η Ρωσία του 1917. Εν
ονόµατι του αριστερισµού δεν πρέπει να γίνεται παραποίηση της
ιστορίας». 

Αυτό απευθύνεται σε όλους εσάς σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εν
ονόµατι του αριστερισµού µη διαστρεβλώνετε την ελληνική ιστο-
ρία. Το 1821 ήταν επανάσταση εθνική, των Ελλήνων και όχι κοινω-
νική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Συζητάµε σήµερα για τον προϋπολογισµό. Την ίδια ώρα έχουµε

ένα δηµοσίευµα της «WALL STREET», που κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου για την ανεξέλεγκτη κατάσταση που υπάρχει στη χώρα
µας σχετικά µας µε τους λεγόµενους πρόσφυγες. Κάποιοι είναι
όντως πρόσφυγες, κάποιοι άλλοι είναι παράτυποι µετανάστες. Δεν
καταλαβαίνω τι εννοείτε παράτυποι. Ότι δεν έβαλαν σωστά τη
σφραγίδα ή ότι δεν είχαν χαρτόσηµο; Είναι παράνοµοι µετανά-
στες, είναι λαθροµετανάστες!

Δεκατρείς χιλιάδες, λοιπόν, από αυτούς που καταγράφηκαν σε
χώρους φιλοξενίας µεταναστών, αγνοούνται! Δεν ξέρετε πού βρί-
σκονται. Αυτά δεν είναι δυνατόν να συµβαίνουν σε µια πολιτισµένη
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πολιτεία.
Φαίνεται ότι η Ελλάδα έχει γίνει Φαρ Ουέστ, µε ιθαγενείς, µε Ιν-

διάνους, µε καουµπόηδες. Άγρια Δύση έχετε κάνει την Ελλάδα!
Αγνοούνται δεκατρείς χιλιάδες άτοµα µια ολόκληρη πόλη!

Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατέθεσε
πρόταση επαναφοράς της Συνθήκης Δουβλίνο ΙΙ, σύµφωνα µε την
οποία, ως γνωστόν, όσοι περάσουν τα σύνορα της Ελλάδος από
τον Μάρτιο του 2017 και µετά και βρεθούν στην Ευρώπη, θα πρέ-
πει να επιστραφούν στην Ελλάδα. 

Η κατάσταση αυτή θυµίζει αυτό που συµβαίνει στην Αυστραλία,
όπου οι Αυστραλοί έχουν βρει ένα νησί κάπου τρεις χιλιάδες χι-
λιόµετρα µακριά από την Αυστραλία, τη Νήσο Muara, εάν θυµάµαι
καλά το όνοµά της, όπου εκεί προωθούν τους λαθροµετανάστες. 

Την ίδια στιγµή οι Ευρωπαίοι λίγο µετά την απειλή του Ερντογάν
ότι θα εξαπολύσει τρία εκατοµµύρια πρόσφυγες και λαθροµετα-
νάστες προς την Ευρώπη, τι έκαναν; Μερίµνησαν και ενεργοποί-
ησαν τη Συνθήκη Δουβλίνο ΙΙ, µε τη σύµφωνη γνώµη, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, του δικού σας στελέχους –ήταν Αντιπρόεδρος
του κόµµατός σας-, του Δηµήτρη Αβραµόπουλου. 

Γιατί τον Μάρτιο και όχι τον Ιανουάριο του 2017; Μα από τον
Μάρτιο ανοίγει ο καιρός και θα αρχίσουν να έρχονται τα πλοία.
Είστε έτοιµοι να αντιµετωπίσετε αυτή τη ζούγκλα; Πιστεύω όχι! Οι
µόνοι που, ειλικρινά, αντιστέκονται σε αυτή την κατάσταση είναι
οι χρυσαυγίτες, που λένε µε κάθε τρόπο ότι η Ελλάδα ανήκει
στους Έλληνες και όχι σε όλους αυτούς οι οποίοι έρχονται χωρίς
ευθύνη της Ελλάδος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ταυτόχρονα µε το µέγα αυτό εθνικό θέµα, έχουµε τις δηλώσεις

Ερντογάν για διεκδίκηση των ελληνικών νήσων και για αναθεώ-
ρηση της Συνθήκης της Λωζάνης. Ας ειπωθεί στην Αίθουσα αυτή,
ίσως για πρώτη φορά –µόνο στον Μεσοπόλεµο ίσως να είχε ακου-
στεί- ότι µε τη Συνθήκη της Λωζάνης η Ελλάδα δεν κέρδισε. Έχασε
περισσότερα, από αυτά που έχασε από στρατιωτικής πλευράς. 

Τόσο ο Στρατηγός Πάγκαλος όσο και ο επικεφαλής του Πολε-
µικού µας Στόλου Χατζηκυριάκος, επέµεναν ότι πρέπει να διεκδι-
κηθούν η Ίµβρος, η Τένεδος και η Ανατολική Θράκη. Εν αγνοία
της ελληνικής Κυβερνήσεως ο Ελευθέριος Βενιζέλος –και γι’ αυτό
είναι υπόλογος έναντι της ελληνικής ιστορίας- προχώρησε στην
υπογραφή αυτής της συνθήκης, την οποία έχουν παραβιάσει οι
Τούρκοι. Στην Ίµβρο και στην Τένεδο ζούσαν αποκλειστικά ελλη-
νικοί πληθυσµοί και ελάχιστοι Τούρκοι. Σήµερα ζουν ελάχιστοι Έλ-
ληνες και δέκα χιλιάδες και πλέον Τούρκοι. 

Είναι, πραγµατικά, κατάντηµα για µια υπερήφανη χώρα, να θε-
ωρούµε εθνικό επίτευγµα, ότι θα λειτουργήσει και πάλι νηπιαγω-
γείο στην Ίµβρο µε τρία παιδάκια. 

Εκεί έχουµε καταντήσει, εκεί που άνθιζε ο Ελληνισµός, εκεί σή-
µερα να κυριαρχεί, τελείως, η Τουρκία. 

Δηµιούργησε αγανάκτηση και οργή η επίσκεψη των Βουλευτών
της Χρυσής Αυγής στο Καστελλόριζο. Θα πρέπει να σας ενηµε-
ρώσω, ότι οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής είχαν πάει στο Καστελ-
λόριζο και τον Μάιο του 2016. Δεν πήγαν µε αφορµή αυτή την
επίσκεψη.

Εν ονόµατι της εθνικής ενότητος θα πηγαίναµε µε οποιονδή-
ποτε στο Καστελλόριζο, γιατί το Καστελλόριζο που ο Ερντογάν
λέει ότι είναι τουρκικό, είναι Ελλάδα, πολύ περισσότερο Ελλάδα
από την Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη, τις µεγαλουπόλεις. Στο Αιγαίο
χτυπάει η καρδιά της Ελλάδος, εκεί όπου έδωσαν τη ζωή τους οι
τρεις γενναίοι αξιωµατικοί του Πολεµικού µας Ναυτικού, ο Γιαλο-
ψός, ο Καραθανάσης και ο Βλαχάκος. 

Εκεί βρέθηκαν οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής και βγήκε µια
απαράδεκτη, υβριστική και συκοφαντική ανακοίνωση από την
οµάδα των λεγοµένων «53+» του κόµµατος της Κυβερνήσεως του
ΣΥΡΙΖΑ για την επίσκεψη στο Καστελλόριζο, στην οποία αναφέρε-
ται χαρακτηριστικά, ότι «η επίσκεψη της Κυβέρνησης µαζί µε τους
νεοναζί της Χρυσής Αυγής στα ακριτικά νησιά ξεπλένει ένα υπό-
δικο κόµµα µε εγκληµατική δράση». 

Σοβαρώς; Βγάλατε και δικαστική απόφαση, σύντροφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Το τεκµήριο της αθωότητος για εσάς ίσχυε µόνο για τους
δολοφόνους της «17 Νοέµβρη»; Γίνεται µια δίκη. Γιατί δεν σέβεστε
την όποια απόφαση της δικαιοσύνης που θα προκύψει; 

Συνεχίζει η ανακοίνωση: «Ο συναγελασµός µαζί τους σε ένα

σόου τόσο εύκολης και πατριδοκάπηλης λογικής εντάσσεται στον
τρόπο παραγωγής της πολιτικής». Δεν ήταν σόου η επίσκεψη των
Βουλευτών της Χρυσής Αυγής στο Καστελλόριζο. Ίσως είναι σόου
για εσάς και γιατί να µην είναι;

Ο επικεφαλής της οµάδος των «53+» από ό,τι ξέρω, ο Υπουρ-
γός των Οικονοµικών έχει γεννηθεί στην Ολλανδία και έχει µεγα-
λώσει στην Αγγλία. Έχει υπηρετήσει στον Ελληνικό Στρατό; Εγώ,
προσωπικά, φορώντας την τιµηµένη στολή του Έλληνα αξιωµατι-
κού, έχω υπηρετήσει στο Κάστρο της Μυτιλήνης και έχω δει απέ-
ναντι τα φώτα στο Αϊβαλί, που ήταν µια ελληνική πόλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Εγώ έχω υπηρετήσει είκοσι τέσσερις
µήνες στα τεθωρακισµένα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εάν είχε υπηρετήσει, όπως µου λέτε,
αγαπητέ κύριε, θα είχε υπηρετήσει ένα τρίµηνο, µε έναν ειδικό
σκανδαλώδη νόµο που είχαν κάνει ως…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Εγώ έχω υπηρετήσει είκοσι τέσσερις
µήνες στα τεθωρακισµένα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Τι είπατε, κύριε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Είκοσι τέσσερις µήνες στα τεθωρακι-
σµένα! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εύγε! Εσείς έχετε υπηρετήσει είκοσι
τέσσερις µήνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε Μι-
χαλολιάκο, συνεχίστε, σας παρακαλώ. Δεν κάνουµε τώρα διαγω-
νισµό για το ποιος έχει υπηρετήσει περισσότερο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Μάλιστα.

Μήπως ξέρετε τίποτα για το τµήµα δικαιωµάτων του ΣΥΡΙΖΑ,
που είναι υπέρ των αρνητών στράτευσης και των λιποτακτών;
Έχετε ακούσει τίποτα; Καµµία ανακοίνωση για το δίκτυο «Σπάρ-
τακος» που είναι συνδεδεµένο µε το κίνηµά σας, το έχετε ακούσει
ποτέ; Εµείς φορέσαµε την τιµηµένη στολή του Έλληνα στρατιώτη
και αξιωµατικού και υπηρετήσαµε και στη Μυτιλήνη και στα Ελλη-
νοβουλγαρικά σύνορα και παντού.

Ο Πρόεδρός σας αφού θέλετε να το χοντρύνουµε, ο ίδιος έχει
δηλώσει ότι µε βύσµα υπηρέτησε στο Πεντάγωνο, παίρνοντας εν-
διάµεσα αναβολή. 

Ας µη µιλάτε, λοιπόν, για πατριωτισµό. Ας µη µονοπωλείτε τον
πατριωτισµό. Ο πατριωτισµός ανήκει σε όλους. 

Μάλιστα για την επίσκεψη αυτή στο Καστελλόριζο η τουρκική
εφηµερίδα «YENI SAFAK» που απηχεί τις απόψεις του Ερντογάν,
δηµοσίευσε ένα άρθρο µε τίτλο «Επικίνδυνο σόου των Ελλήνων»
-συµφωνεί µε τους «53+»- και ασκεί οξεία κριτική στην Ελλάδα και
κατηγορείται η Χρυσή Αυγή ως ακραίο φασιστικό κόµµα. 

Επίσης εξαίρεται η στάση της Νέας Δηµοκρατίας, που χαρα-
κτηρίζεται ως ώριµο κόµµα, που αποφεύγει να παίρνει φασιστικές
θέσεις εναντίον της Τουρκίας αλλά και το Ποτάµι και το ΠΑΣΟΚ. 

Θα ήθελα να πω προς τους συναδέλφους αυτών των κοµµάτων,
ότι όταν σας συγχαίρουν οι Τούρκοι, σας συλλυπείται ο ελληνικός
λαός και η ιστορία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Επιτέλους σε αυτή την κρίσιµη περίσταση που η τουρκική

απειλή είναι ωµή και δεδοµένη, έχουµε ένα casus belli που ψή-
φισε η τουρκική εθνοσυνέλευση, το οποίο λέει ότι αν η Ελλάς
ασκήσει το νόµιµο από το Διεθνές Δίκαιο δικαίωµά της να επε-
κτείνει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα µίλια, αυτό αποτελεί
casus belli, δηλαδή αιτία πολέµου. 

Μήπως θα έπρεπε, λοιπόν, τώρα που ο Ερντογάν απειλεί µε
πόλεµο, απειλεί µε διεκδίκηση των ελληνικών νήσων, και εµείς
από την πλευρά µας και η ελληνική Βουλή οµόφωνα να ψηφίσει
το δικό της casus belli, ότι αν αφήσει να περάσουν στην Ελλάδα
αυτά τα εκατοµµύρια των προσφύγων και των λαθροµετανα-
στών, αποτελεί αυτό για την Ελλάδα casus belli;

Διακόσιοι σαράντα την Πέµπτη, διακόσια εξήντα έξι την Παρα-
σκευή, τριακόσιοι τριάντα σήµερα πέρασαν. Τα καραβάνια του
Ερντογάν έχουν αρχίσει να έρχονται! Σταµατήστε τα! Είναι
εθνικό σας χρέος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
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εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)
Επιτέλους στα εθνικά θέµατα θα πρέπει ολόκληρη η Βουλή να

έχει µία γνώµη. Δυστυχώς, όµως, δεν έχει και πώς να έχει, όταν
πολλοί από τους κυβερνητικούς Βουλευτές δεν έχουν καµµία αν-
τίρρηση, να αποκαλούνται τα Σκόπια Μακεδονία, σκυλεύοντας
την ελληνική ιστορία µε την αλυτρωτική της αυτή πολιτική. Πολ-
λοί από αυτούς υπήρξαν θαυµαστές του Ενβέρ Χότζα, ο οποίος
είχε σκλαβώσει τη Βόρειο Ήπειρο, η οποία ακόµη παραµένει
σκλαβωµένη. 

Μια και είναι καυτό το θέµα του Κυπριακού, να πω ότι για εµάς
σωστή είναι η θέση του Αρχιεπισκόπου της Κύπρου, ο οποίος
είπε ότι προκειµένου να βρεθεί τέτοια λύση, όπως αυτή που µα-
γειρεύει ο Αναστασιάδης, καλύτερα να µη βρεθεί λύση.

Η σωτηρία θα έλθει από την Ευρώπη µας είπε η Νέα Δηµοκρα-
τία και συµφώνησε στη συνέχεια και το ΠΑΣΟΚ, η προγενεστέρα
του ΣΥΡΙΖΑ κατάσταση στον χώρο της λεγοµένης κεντροαριστε-
ράς, και ότι µε την ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση παύει ο
τουρκικός κίνδυνος.

Απαντάει σε όλους αυτούς ο αείµνηστος καθηγητής Παναγιώ-
της Κονδύλης, προερχόµενος από την Αριστερά, µε εξέχοντα πα-
τριωτικό λόγο στα θέµατα αυτά. Γράφει τα εξής: 

«Ενώ η Ελλάδα προσανατολίστηκε ψυχή τε και σώµατι στην
Ευρώπη, για να διασφαλιστεί από τον τουρκικό κίνδυνο, ακριβώς
ο ευρωπαϊκός τους προσανατολισµός θα µεταβληθεί σε όργανο
de facto µετατροπής της σε δορυφόρο της Τουρκίας. 

Η τουρκική επιρροή θα ασκείται πάνω στην Ελλάδα όχι άµεσα
αλλά µετριασµένη µέσω των αµερικανικών και ευρωπαϊκών αγω-
γών και δεν αποκλείεται η ελληνική πλευρά, να αρχίσει κάποτε
να θεωρεί και η ίδια τις υποχωρήσεις έναντι της Τουρκίας ως αυ-
τονόητο µέρος και αυτονόητο καθήκον του εξευρωπαϊσµού της.
Οι «πολιτισµένοι» άνθρωποι θα έχουν ξεπεράσει τους εθνικιστι-
κούς αταβισµούς και δεν ξεκινούν πολέµους για πράγµατα τόσο
απαρχαιωµένα στον εκλεπτυσµένο µας κόσµο όσο είναι τα κυ-
ριαρχικά µας δικαιώµατα.»

Εµείς δεν δεχόµαστε αυτόν τον εκλεπτυσµένο σας κόσµο. Δεν
είµαστε πολιτισµένοι. Εν ονόµατι της εθνικής τιµής αν χρειαστεί
και πόλεµος µε την Τουρκία, για να εξασφαλίσουµε την εθνική
µας ελευθερία και κυριαρχία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Αναζητάτε προστάτες και όταν στις 14 Αυγούστου του 2015

γινόταν εδώ η συζήτηση για τη συµφωνία, η οποία θα υπογρα-
φόταν, που ήταν το νέο µνηµόνιο, συµφωνήσατε απολύτως, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντας ότι χωρίς το ευρώ η
Ελλάδα καταστρέφεται. 

Στο σηµείο αυτό θα σας διαβάσω σχετικά µε τους προστάτες,
προστάτες που έχει εδώ και διακόσια χρόνια η Ελλάδα. Εσείς η
Αριστερά που ήσασταν πάντα στη συνθηµατολογία κατά των
προστατών, τώρα σπεύδετε να απολαύσετε την εύνοιά τους. Δεν
είναι τυχαίο. Είναι, πράγµατι, τραγελαφικό. Λίγες ηµέρες πριν
επισκεφθεί την Κούβα ο Πρωθυπουργός σας, για να τιµήσει τον
Φιντέλ Κάστρο, είχε υποδεχθεί στην Ελλάδα τον Μπαράκ Οµ-
πάµα της καπιταλιστικής Αµερικής. Από τον Μπαράκ Οµπάµα
στον Φιντέλ Κάστρο ένα µνηµόνιο δρόµος ήταν µέσω του Ινστι-
τούτου Λεβί. Αυτοί είστε, λοιπόν.

Λέει, λοιπόν, ο Ανδρέας Κάλβος, τον οποίο θα χαρακτηρίζατε
φανατικό: «Καλύτερα, καλύτερα διασκορπισµένοι οι Έλληνες να
τρέχωσι τον κόσµον µε εξαπλωµένην χείρα ψωµοζητούντες,
παρά προστάτας να ’χωµεν. Το χέρι όπου προσφέρετε ως προ-
στασίας σηµείον εις ξένον έθνος έπνιξε και πνίγει τους λαούς
πάλαι και ακόµα». 

Μας πνίγει η προστασία όλων αυτών τις τελευταίες δεκαετίες
και έτσι καταντήσατε την Ελλάδα στη σηµερινή κατάσταση.

Έρχοµαι στον προϋπολογισµό, σε έναν προϋπολογισµό που
σε ό,τι φορά την εθνική άµυνα είναι θλιβερός. Το µνηµόνιο, κύ-
ριοι, το πλήρωσαν ακριβά οι Έλληνες. Ήδη για την περίοδο
2009-2016 η εθνική άµυνα έχει υποστεί περικοπές συνολικές µει-
ώσεις της τάξεως των 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ ποσοστό άνω
του 52%. 

Είναι εξοργιστικό η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων που
υποφέρει, να βλέπει να προβλέπεται ένα ποσό 14 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για την εθνική

άµυνα και 25 εκατοµµύρια ευρώ για το Υπουργείο του κ. Μου-
ζάλα για τους πρόσφυγες και τους λαθροµετανάστες.

Πραγµατικά θα έπρεπε, αν είχαµε µια εθνική κυβέρνηση, σή-
µερα στον προϋπολογισµό να υπάρχει µια εγγραφή, µια εγ-
γραφή σηµαντική και αυτή δεν είναι άλλη από το κατοχικό
δάνειο. Οι Γερµανοί είχαν πληρώσει τρεις δόσεις και µετά -το
είπε ο ιστορικός Χάγκεν Φλάισερ- είχαν εγγραφές στο 1945
ακόµη για το κατοχικό δάνειο. 

Επί του θέµατος σάς παραθέτω απόσπασµα από άρθρο του
σηµερινού Προέδρου της Δηµοκρατίας, του κ. Παυλόπουλου στη
δική σας εφηµερίδα, την «ΑΥΓΗ», που λέει: «Οι σηµερινοί ισχυ-
ρισµοί του Υπουργού Οικονοµικών της Γερµανίας, κ. Σόιµπλε,
αναφορικά µε τις απαιτήσεις της Ελλάδος είναι προδήλως και
προκλητικώς εσφαλµένοι. Όχι µόνο δεν υφίσταται ζήτηµα παρα-
γραφής ή προηγούµενης ρύθµισης, όπως ισχυρίζεστε, αλλά αν-
τιθέτως οι ως άνω ελληνικές απαιτήσεις είναι πλήρως ενεργές
από νοµική άποψη».

Εµείς, λοιπόν, που µας λέτε ναζιστές, σας λέµε να ζητήσετε
το κατοχικό δάνειο. εσείς, τελικά, που είστε υποτεταγµένοι στην
πολιτική της Μέρκελ, δεν ζητάτε το κατοχικό δάνειο και είστε
υπόλογοι απέναντι στον ελληνικό λαό που υποφέρει. Το ύψος
αυτού του κατοχικού δανείου σύµφωνα µε το «SPIEGEL» είναι
όσο περίπου και το χρέος. 

Περικοπές δαπανών από κάθε πλευρά και ανάµεσα σε όλα τα
άλλα µια παροχή 300 ευρώ σε κάθε χαµηλοσυνταξιούχο. Πι-
στεύετε ότι µε 300 ευρώ θα αγοράσετε και την ψήφο τους; Είστε
πολύ µακριά νυχτωµένοι!

Επιπλέον έχουµε αύξηση δραµατική των έµµεσων φόρων, δη-
λαδή στο πετρέλαιο, στη βενζίνη, στα τσιγάρα. Είναι φόροι άδι-
κοι, τους οποίους θα πληρώσει ολόκληρος ο λαός.

Ο προϋπολογισµός σας αυτός είναι µνηµονιακός και γι’ αυτό
θα τον καταψηφίσουµε. Εκτός, όµως, από µνηµονιακός είναι και
παράλογος, δεν στέκει στη λογική, γιατί από τη στιγµή που οι
Έλληνες έχουν ανεξόφλητες οφειλές στο δηµόσιο 91 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, εσείς τους ζητάτε να δώσουν άλλα 46 δισεκατοµ-
µύρια.

Η Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει τον προϋπολογισµό σας. Η
Χρυσή Αυγή σηκώνει τη σηµαία της εθνικής αντιστάσεως ενάντια
στα µνηµόνια και για τα εθνικά θέµατα για τα οποία κανείς δεν
ενδιαφέρεται. Η Χρυσή Αυγή θα αγωνιστεί µε συνέπεια για να
πάρουµε την πατρίδα µας πίσω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 9ο Γυµνάσιο Καλαµαριάς Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν καλέσω στο Βήµα τον Αντιπρόεδρο κ. Γιάννη Δραγασάκη,
θέλω να σας κάνω µια σηµαντική κατά την γνώµη µου ανακοί-
νωση, που αφορά στη Βουλή και είµαι σίγουρος ότι τυγχάνει της
έγκρισής σας και θα κατατεθεί στα Πρακτικά.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, από την ορθολογική εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού της Βουλής του οποίου σήµερα εί-
χαµε τα στοιχεία του οικονοµικού έτους 2016, διαφαίνεται η
δυνατότητα σηµαντικά βελτιωµένου δηµοσιονοµικού αποτελέ-
σµατος της τάξης των 5 εκατοµµυρίων ευρώ, δηµιουργώντας
έτσι χώρο για την χρηµατοδότηση άλλων κοινωνικών προτεραι-
οτήτων. Το ποσό αυτό θα µπορούσε να αξιοποιηθεί άµεσα για
την αντιµετώπιση, παραδείγµατος χάριν, της προσφυγικής κρί-
σης και διερευνάται η δυνατότητά του από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών της Ελλάδας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ανακοίνωση, η οποία έχει ως εξής:

3168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης κ. Γιάννης Δραγασάκης για δεκαπέντε
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούµε και να θυµίσουµε στους απερ-
χόµενους εκπροσώπους της Χρυσής Αυγής, ότι τα µεγαλύτερα
εγκλήµατα ενάντια σε αυτή την πατρίδα και τη χώρα έγιναν στο
όνοµα της πατρίδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τα µεγαλύτερα εγκλήµατα ενάντια στο ελληνικό έθνος έγιναν

στο όνοµα του έθνους και η προδοσία της Κύπρου ακόµα έγινε
στο όνοµα της πατρίδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εκπροσωπείτε, λοιπόν, την πατριδοκαπηλία. Αυτή είναι η ιδε-

ολογία σας, που είναι µια από τις πιο τυχοδιωκτικές ιδεολογίες
που υπήρξαν στη χώρα µας. Όπως το γερµανικό έθνος κατα-
στράφηκε από τον γερµανικό φασισµό, όπως το ιταλικό έθνος
επλήγη από τον ιταλικό φασισµό, έτσι και η χώρα αυτή κινδυ-
νεύει, όχι από την Αριστερά, αλλά από τους πατριδοκάπηλους,
όπως είστε εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός τού ελληνικού κράτους

για το 2017 συζητείται σε ένα διεθνές και ευρωπαϊκό περιβάλλον
αυξανόµενης αβεβαιότητας. Οι εστίες αστάθειας και έντασης
πληθαίνουν και πολλές είναι κοντά µας. 

Το αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος στην Ιταλία, οι εκλογές
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, η ψήφος υπέρ του Brexit
στη Βρετανία και πλήθος άλλων γεγονότων δείχνουν την ανάγκη
ριζικών αλλαγών, που αν δεν γίνουν, ο κόσµος και η Ευρώπη ει-
δικότερα οδηγούνται σε συστηµικά αδιέξοδα. 

Κάνουν λάθος όσοι και όσες αποδίδουν τις εξελίξεις στους δη-
µαγωγούς. Ο δεξιός λαϊκισµός, όπως άλλωστε, η ξενοφοβία και
ο ρατσισµός δεν είναι η αιτία αλλά είναι το στρεβλό αποτέλεσµα
βαθύτερων κοινωνικών αιτιών και έχουν αυταπάτες όσοι, ειδικά
στην Ευρώπη, εµµένουν στην ίδια πολιτική και εµµένουν στο
δόγµα «business as usual», κλείνοντας τα µάτια στον πόνο που
σκορπάει η αυξανόµενη ανισότητα και στην ανασφάλεια που
προκαλεί η απουσία ελπίδας και προοπτικής. 

Πρόκειται για αυταπάτες, διότι οι εξελίξεις που ζούµε, δεί-
χνουν ότι παρά τις µεγάλες διαφορές που υπάρχουν από χώρα
σε χώρα, αναδύεται ένα κοινό στοιχείο. Το κοινό αυτό στοιχείο
είναι ότι ο νεοφιλελευθερισµός, τόσο στην άγρια πινοσετική του
µορφή όσο και στην πιο ήπια του εκδοχή, έχει χάσει παντού προ
πολλού την αρχική του δύναµη. Δεν µπορεί να υποσχεθεί πλέον
τίποτα εκτός από ανισότητες και ανασφάλεια.

Γι’ αυτό και διευρύνεται παντού το χάσµα εµπιστοσύνης προς
τις κυρίαρχες ελίτ. Αυτό δεν συµβαίνει µόνο στις περιφερειακές
χώρες του καπιταλισµού, όπως γνωρίζαµε, αλλά συµβαίνει τώρα
στα υπερανεπτυγµένα κέντρα του καπιταλισµού. Από το Λονδίνο
ως τη Ρώµη, λοιπόν, και από την Ευρώπη έως τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες διευρύνεται η απόσταση ανάµεσα στους κυριαρχούµε-
νους και τους κυρίαρχους, ανάµεσα στους λαούς και τις ελίτ,
ανάµεσα στους φτωχούς και τους πλούσιους, ανάµεσα στην ερ-
γασία και το κεφάλαιο.

Οι εξελίξεις αυτές απαιτούν προβληµατισµό, στοχασµό και
επανακαθορισµό των προτεραιοτήτων. Στην προκειµένη περί-
πτωση επιβάλλουν µια εξισορρόπηση των προτεραιοτήτων,
όπως είναι σε εµάς, παραδείγµατος χάριν, η συνεπής εφαρµογή
της συµφωνίας, από την οποία εξαρτάται η χρηµατοδότηση της
χώρας µέχρι να βγούµε στις αγορές αλλά και η ταυτόχρονη ενί-
σχυση της συνοχής της κοινωνίας, από την άλλη.

Διότι και οι κοινωνίες έχουν όρια και αν τα όρια των κοινωνιών
παραβιάζονται, τότε δηµιουργούνται τέρατα και τερατογεννέ-
σεις.

Σ’ αυτή τη λογική υπακούουν οι εξαγγελίες του Πρωθυπουρ-
γού. Δεν έχουν καµµία σχέση µε εκλογές ή µε προεκλογικούς
σχεδιασµούς. Αποτελούν ουσιώδη πλευρά της στρατηγικής της
Κυβέρνησης για µια έξοδο από την κρίση µε την κοινωνία όρθια
και για έναν τρόπο υλοποίησης της συµφωνίας µε τους δανει-
στές που παρά το πλαίσιο δηµοσιονοµικών περιορισµών που
υπάρχει, θέλουµε και προσπαθούµε, να υπηρετεί η πολιτική µας

ταυτόχρονα την κοινωνική δικαιοσύνη και τη συνοχή.
Αυτή ακριβώς είναι µια διακριτή διαφορά από τις προηγούµε-

νες κυβερνήσεις, αυτή είναι µια ουσιώδης διαφορά από τη Νέα
Δηµοκρατία. Τα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, δεν
παραβιάζουν καµµιά συµφωνία, όπως βιάστηκαν να πουν ορι-
σµένα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Αντίθετα αξιοποιούν πε-
ριθώρια που οι ίδιες οι θυσίες του λαού δηµιουργούν.

Εκείνο το οποίο κάνει η δική µας Κυβέρνηση, είναι κάθε ευρώ
που µπορεί να εξοικονοµηθεί, να πάει σε αυτούς που το έχουν
ανάγκη και αυτό είναι το καινούργιο που θέλουµε να εισάγουµε
στην πολιτική της χώρας. Η αναστολή της αύξησης του ΦΠΑ στα
νησιά που βρίσκονται στην πρώτη γραµµή της προσφυγικής κρί-
σης, η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των χαµηλοσυνταξιούχων
αλλά και άλλα µέτρα που βρίσκονται ήδη σε ισχύ, όπως η πρό-
σβαση των ανασφάλιστων στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, η εφαρ-
µογή του κοινωνικού εισοδήµατος αλληλεγγύης και άλλα, είναι
µέτρα που δεν βοηθούν µόνο τις κοινωνικές οµάδες που βρίσκον-
ται στην πιο αδύναµη θέση αλλά είναι µέτρα που βοηθούν ολό-
κληρη την κοινωνία, διότι συµβάλλουν στην κοινωνική συνοχή και
συµβάλλουν και στην ανάκαµψη της οικονοµίας. Είναι συστατικό
µέρος της πολιτικής µας και του θετικού σχεδίου που έχουµε
υποσχεθεί στον ελληνικό λαό για την έξοδο από την κρίση.

Κρίσιµος σταθµός αυτού του σχεδίου, κρίσιµος σταθµός της
πορείας προς την ολοκλήρωση του προγράµµατος, ούτως ώστε
να υπάρξουν δυνατότητες δανεισµού από τις αγορές, είναι ακρι-
βώς η φάση που διανύουµε. Από την έκβαση των διαπραγµατεύ-
σεων, από το σύντοµο κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης, κάτι
το οποίο µπορεί να γίνει όπως έχουν διαβεβαιώσει και οι αρµό-
διοι Υπουργοί και από την αλληλουχία των µέτρων που θα ακο-
λουθήσουν, τη γρήγορη ένταξή µας στο πρόγραµµα αγοράς
οµολόγων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και άλλα, από
αυτά θα εξαρτηθεί, το αν πότε και πόσο γρήγορα θα βγούµε σε
ένα ξέφωτο, το οποίο δεν θα είναι, βέβαια, το οριστικό τέλος της
κρίσης, αλλά θα µας επιτρέψει µε όρους πολιτικής αυτονοµίας
να σχεδιάσουµε τη δράση µας στα πλαίσια των ευρωπαϊκών και
των παγκόσµιων θεσµών.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε, κύριε Αν-

τιπρόεδρε.
Παρακαλώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι, καθήστε και κάντε ησυ-

χία.
Συνεχίστε, κύριε Αντιπρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Το σχέδιο αυτό παρά τη διαρκή και διαρκώς διαψευδόµενη κα-
ταστροφολογία της Νέας Δηµοκρατίας προχωρά προς την τε-
λική φάση της υλοποίησής του. Η επιτυχής ολοκλήρωση του
σχεδίου µας ακριβώς ακυρώνει κάθε συζήτηση για τέταρτο µνη-
µόνιο προς θλίψη ορισµένων κέντρων, εντός και εκτός της χώρας
µας, τα οποία πιστεύουν ότι αυτή η χώρα δεν µπορεί να κυβερ-
νηθεί χωρίς µνηµόνια, χωρίς τρόικες και χωρίς επιβολή.

Τέσσερις παράγοντες, νοµίζω, µεταξύ άλλων καθιστούν την
υλοποίηση αυτού του σχεδίου απολύτως εφικτή. Ο πρώτος, είναι
η υλοποίηση της ίδιας της συµφωνίας η οποία έχει ολοκληρωθεί
κατά το µεγαλύτερο µέρος της και η δυνατότητα ολοκλήρωσης
της δεύτερης αξιολόγησης εφόσον γίνει σεβαστό το ευρωπαϊκό
πλαίσιο σε ό,τι αφορά τα εργασιακά θέµατα.

Δεύτερος ενισχυτικός παράγοντας, είναι οι εξελίξεις στην
πραγµατική οικονοµία. Σπάει ο φαύλος κύκλος της ύφεσης και
όσοι µιλούν ακόµα για ύφεση, πολύ απλά θα διαψευστούν.

Ο τρίτος παράγοντας, είναι η ανακοίνωση των βραχυπρόθε-
σµων µέτρων για το χρέος, που παρ’ όλο ότι αποτελούν µόνο ένα
µέρος της συνολικής ρύθµισης, είναι σηµαντικά, διότι παρέχουν
ισχυρή προστασία έναντι του κινδύνου αύξησης των επιτοκίων,
σε µια φάση που νοµίζουµε, ότι είναι πολύ πιθανό αυτή η αύξηση
να υπάρξει.

Η σύγκριση που γίνεται από ορισµένους µε το PSI, δηλαδή την
προηγούµενη αναδιάρθρωση του χρέους, είναι άστοχη και πα-
ραπλανητική, διότι εκείνο που έµεινε από το PSI και το δεύτερο
µνηµόνιο, δεν ήταν κάποια ελάφρυνση του χρέους, όπως δεί-
χνουν και οι αριθµοί, αλλά η χρεοκοπία των τραπεζών, η εξαέ-
ρωση των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων, το βάθεµα

3170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της ύφεσης και η αύξηση της ανεργίας.
Ο τέταρτος υποστηρικτικός παράγοντας, είναι ότι σε συνθήκες

εντεινόµενης αβεβαιότητας και αστάθειας, ο γεωπολιτικός ρόλος
της χώρας µας ενισχύεται και η πολιτική µας, ακριβώς, προσπα-
θεί να ενισχύσει περαιτέρω τη διεθνή θέση και τον ρόλο της
χώρας µας.

Η χώρα, λοιπόν, διαθέτει σαφές σχέδιο. Αυτό το σχέδιο είναι
σε τροχιά υλοποίησης και ολοκλήρωσης. Οι καταστροφολογίες
της Νέας Δηµοκρατίας για µία ακόµα φορά θα διαψευστούν. 

Όµως βασική προϋπόθεση για την επιτυχή ολοκλήρωση του
σχεδίου µας είναι ο χρόνος. Δεν αρκεί να βγούµε κάποτε στις
αγορές. Δεν αρκεί να ολοκληρωθεί κάποτε η δεύτερη αξιολό-
γηση. Δεν αρκεί να µπούµε κάποτε στο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης. Όλα αυτά πρέπει να γίνουν στην ώρα τους και πάν-
τως πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες τους πρώ-
τους µήνες του 2017, για να µπορέσουµε να βγούµε δοκιµαστικά
στις αγορές πριν λήξει το πρώτο εξάµηνο του 2017, για να µην
επαναληφθούν τα λάθη που έγιναν το 2014.

Πρέπει να θυµίσω εδώ, επειδή άκουσα πολλά για το 2014, ότι
εκείνο που έγινε τότε, ήταν ότι στήθηκε ένα σχέδιο ενταγµένο εξ
αρχής σε µία εκλογικίστικη λογική. Το θέµα που αντιµετώπιζε η
τότε κυβέρνηση, ήταν πώς να αποφύγει την ήττα στις ευρωεκλο-
γές και όταν η ήττα ήρθε, πώς να µπορέσει να ανακάµψει από
την ήττα εκείνη. 

Αυτό ήταν το δήθεν success story του κ. Σαµαρά. Γι’ αυτό ορ-
γανώθηκε µία όπως-όπως έκδοση οµολόγων τον Απρίλιο του
2014. Το οµόλογο, πράγµατι, πουλήθηκε αν και σε υψηλό επιτό-
κιο. Το αµέσως επόµενο, όµως, οµόλογο που επιχειρήθηκε να
εκδοθεί το καλοκαίρι του 2014, δεν µπόρεσε να πουληθεί, διότι
η ευνοϊκή συγκυρία στο µεταξύ είχε αλλάξει. Αναβλήθηκαν και
όλες οι επόµενες εκδόσεις που είχαν προγραµµατιστεί και η
κρίση –που ποτέ δεν είχε φύγει- επανήλθε δριµύτερη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, είναι η κρίση που µάταια επιχειρείτε να φορτώσετε σε
µας, κρύβοντας ότι είχε αρχίσει ήδη από τότε η επιδείνωση της
κατάστασης. 

Η Αντιπολίτευση κατηγορεί τη σηµερινή Κυβέρνηση, ότι δήθεν
δεσµεύει τη χώρα σε µεγάλα πλεονάσµατα. Πρόκειται για ένα
ακόµα ψέµα. Η αλήθεια είναι ότι η σηµερινή Κυβέρνηση προσπα-
θεί να απαλλάξει τη χώρα από τα, πράγµατι, ανέφικτα πλεονά-
σµατα, για τα οποία είχαν δεσµευτεί οι προηγούµενοι. Με βάση
το δεύτερο µνηµόνιο το βασικό σενάριο προέβλεπε πλεόνασµα
4% για την περίοδο 2016-2020 και 4% για την περίοδο 2021-2030.
Σας φαίνονται τώρα πολλά το 0,5% του 2016, το 1,7% του 2017
και το 3,8% που αποτελεί την οροφή, το ταβάνι, για τις συζητή-
σεις που γίνονται;

Την ίδια στιγµή, βεβαίως, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο προ-
τείνει 1,5%, υπό την προϋπόθεση ότι θα υπάρξει ανάλογη ελά-
φρυνση του χρέους. Το παράδοξο –και πρέπει να το πούµε εδώ-
µε τη στάση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου είναι ότι στην
περίπτωση που οι δανειστές δεν δεχθούν να προχωρήσουν τώρα
σε επαρκή ελάφρυνση του χρέους, τότε το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο ζητά από εµάς πρόσθετα µέτρα 4 µε 4,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σαν να είναι υπεύθυνη η Ελλάδα, επειδή οι δανειστές δεν
µειώνουν το χρέος, όπως κι εµείς ζητούµε.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η Κυβέρνηση έχει καταστήσει
σαφές προς όλες τις κατευθύνσεις, ότι δεν συζητά µέτρα, εφό-
σον αυτά είναι έξω από τη συµφωνία και έξω από την εντολή που
µας έχει δώσει ο ελληνικός λαός. Οι όποιες καθυστερήσεις και
αντιφάσεις χαρακτηρίζουν τη διαπραγµάτευση στην παρούσα
φάση, δεν οφείλονται σε καθυστερήσεις της ελληνικής πλευράς
ούτε σε άλλα εµπόδια που θέτουµε εµείς. Οφείλονται αποκλει-
στικά σε αποκλίνουσες και αντιφατικές επιδιώξεις ορισµένων από
τους δανειστές.

Ορισµένες χώρες, παραδείγµατος χάριν, ευρωπαϊκές θέλουν
οπωσδήποτε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στο ελληνικό πρό-
γραµµα αλλά δεν αποδέχονται τους όρους που το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο θέτει, προκειµένου να συµµετάσχει.

Το Διεθνές Ταµείο, πάλι, θεωρεί προϋπόθεση όπως είπα για
την επιτυχία του ελληνικού προγράµµατός, όχι την περισσότερη
λιτότητα όπως λέει αλλά την περισσότερη ελάφρυνση του χρέ-

ους. 
Όταν, όµως, αυτή η δεύτερη απαίτηση για περισσότερη ελά-

φρυνση του χρέους δεν πραγµατοποιείται, τότε έρχεται σε αυτό
που λέει ότι δεν θέλει, δηλαδή έρχεται σε µέτρα, που οδηγούν
σε περισσότερη λιτότητα. Δηλαδή επιχειρεί σε εκείνο που το ίδιο
αντιλαµβάνεται ως ανορθολογισµό, να απαντήσει µε έναν άλλο
ανορθολογισµό. Δυστυχώς, όµως, οι δύο ανορθολογισµοί δεν
οδηγούν σε κάποια λογική εκδοχή.

Η διέξοδος, ωστόσο, υπάρχει και ο χώρος για προωθητικές
λύσεις µπορεί να υπάρξει, αν η συζήτηση µετατοπιστεί από τα
πλεονάσµατα στις προϋποθέσεις για την επίτευξή τους και ειδι-
κότερα στους ρυθµούς οικονοµικής µεγέθυνσης και στην κατα-
νοµή του πλεονάσµατος.

Όλοι οι αριθµοί που αναφέρονται, έχουν µεγάλους βαθµούς
αυθαιρεσίας. Ακόµα και το πλεόνασµα 2% ή 1,5% είναι αυθαί-
ρετο, διότι δεν θα µπορέσει ούτε αυτό να επιτευχθεί, αν έχουµε
αναιµική ανάκαµψη ή η οικονοµία περιέλθει σε ύφεση. Αντί-
στροφα υψηλότερα πλεονάσµατα µπορεί να αποδειχθούν εφι-
κτά, εάν η οικονοµία επιτύχει υψηλότερους ρυθµούς ανάκαµψης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα το πολύ δύο λεπτά, κύριε
Πρόεδρε.

Ας συζητήσουµε, λοιπόν, πόση ανάπτυξη µπορούµε να πετύ-
χουµε και πώς να την ενισχύσουµε και στη βάση αυτή να δούµε
τι πλεονάσµατα µπορούµε να πετύχουµε. Αυτό, κατά την άποψή
µου, αποτελεί την πρώτη βάση, για να βρεθεί προωθητική διέξο-
δος από τις αντιφάσεις που παρουσιάζονται σε αυτή τη συγκυ-
ρία.

Η δέσµευση για την επίτευξη ενός ορισµένου ύψους πλεονά-
σµατος έχει νόηµα, µόνο αν συνοδεύεται από συγκεκριµένες πο-
λιτικές, που θα διασφαλίζουν ένα αντίστοιχο επίπεδο οικονοµικής
µεγέθυνσης. 

Η δεύτερη βάση για να υπάρξει προωθητική λύση και διέξο-
δος, είναι η διάθεση -όπως έχει προτείνει ο Υπουργός Οικονοµι-
κών, ο κ. Τσακαλώτος- µέρους του πλεονάσµατος που θα
συµφωνήσουµε να πετύχουµε, για τη χρηµατοδότηση στοχευµέ-
νων και κοινωνικά δίκαιων φοροαπαλλαγών, για τη χρηµατοδό-
τηση δράσεων εξωστρέφειας, επενδύσεων και ενίσχυσης του
κοινωνικού κράτους.

Αν, δηλαδή, µέρος του πλεονάσµατος επιστρέψει στην κοινωνία
και στην οικονοµία, αυτό θα συµβάλει στη δηµιουργία περαιτέρω
προϋποθέσεων, για να συνεχιστεί η αναπτυξιακή διαδικασία. Δια-
φορετικά θα ανακοπεί.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει σχέδιο. Η θετική ολοκλήρωσή του
είναι απολύτως εφικτή. Το σχέδιο αυτό ανταποκρίνεται στις
ανάγκες, όχι µόνο της χώρας µας αλλά και της Ευρώπης. Το σχέ-
διο αυτό υποστηρίζεται από την πορεία της οικονοµίας, που
έπειτα από µια µακροχρόνια και βαθιά ύφεση έχει τις προϋποθέ-
σεις να εισέλθει σε αναπτυξιακή τροχιά.

Ο προϋπολογισµός του 2017 υπηρετεί ακριβώς αυτό το σχέ-
διο. Διασφαλίζει την επίτευξη των αναγκαίων δηµοσιονοµικών
πλεονασµάτων, χωρίς τη λήψη νέων µέτρων. Διασφαλίζει, επί-
σης, τη µετάβαση από την ύφεση στην ανάκαµψη και στην απα-
σχόληση και, παρά τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς,
ενισχύει το κοινωνικό κράτος και τις επενδύσεις. 

Σας καλώ να τον υπερψηφίσουµε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον κ.

Δραγασάκη.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από δύο χρόνια στη συ-
ζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2015, από αυτό ακριβώς το
Βήµα ο κ. Τσίπρας ζητούσε επιτακτικά να φύγει η τότε κυβέρ-
νηση. 

Με τη σύµπραξη της Χρυσής Αυγής και τη βοήθεια των τότε,
αλλά και σήµερα παρατρεχάµενών του, έσυρε τη χώρα σε εκλο-
γές και µαζί µε αυτές σε µια µεγάλη περιπέτεια. 
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Ήρθε η ώρα, λοιπόν, δύο χρόνια µετά να κάνουµε, κύριε Τσί-
πρα, έναν απολογισµό της κυβερνητικής σας θητείας. 

Η οπισθοχώρηση της χώρας αυτά τα δύο χρόνια δεν έχει προ-
ηγούµενο. Από τη Μεταπολίτευση και µετά, καµµία εκλεγµένη
κυβέρνηση δεν έχει προκαλέσει στην πατρίδα τόσο µεγάλη ζηµιά
σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ έταξαν τα πάντα στους πάντες, διχά-
ζοντας και δηλητηριάζοντας την ελληνική κοινωνία και φουντώ-
νοντας ένα ακραίο κύµα δηµαγωγίας, το οποίο κόντεψε να
τινάξει τη χώρα στον αέρα. Υπονόµευσαν µε συκοφαντίες και µε
λάσπη κάθε προσπάθεια ανάταξης της χώρας την περίοδο 2012-
2014. Πήραν µια οικονοµία σε ανάπτυξη και την επέστρεψαν
στην ύφεση. Ακύρωσαν µια σειρά από σηµαντικές µεταρρυθµί-
σεις σε κρίσιµους τοµείς, όπως είναι η παιδεία και η δηµόσια δι-
οίκηση, µόνο για να ικανοποιήσουν την κοµµατική τους πελατεία. 

Και σήµερα πανηγυρίζετε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για
το ενδεχόµενο να επιστρέψουµε σε επίπεδο δηµοσιονοµικών δει-
κτών -αν όλα πάνε καλά- κάποια στιγµή το 2017, εκεί που ήµα-
σταν το 2014. Όµως, και αυτό είναι µάλλον το αισιόδοξο σενάριο.
Γιατί τι πήγε καλά αυτά τα δύο χρόνια, για να αισιοδοξούµε ότι
θα πάει καλά και τώρα; 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι αµείλικτη και οι αριθµοί δεν
λένε ψέµατα. Είµαστε εδώ για να σας τη θυµίσουµε. Ξέρετε, τα
γεγονότα είναι ξεροκέφαλα. 

Το 2014 η χώρα παρουσίασε, µετά από έξι χρόνια ύφεσης, θε-
τικό ρυθµό ανάπτυξης. Οι προβλέψεις της Κοµισιόν, οι ίδιες προ-
βλέψεις που ο Υπουργός σας επικαλείται σήµερα, έλεγαν στο
τέλος του 2014, ότι θα είχαµε ανάπτυξη 2,9% το 2015 και 3,7%
το 2016. Αντ’ αυτού, η χώρα κύλησε πάλι στην ύφεση. 

Το 2014 η χώρα πέτυχε για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά πρω-
τογενές πλεόνασµα υψηλότερο από αυτό του 2015, παρ’ ό,τι
χρειάστηκε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να πάρει πολλά δισεκατοµµύ-
ρια επιπρόσθετα µέτρα λιτότητας. Και βέβαια, το 2014 είχαµε
µειώσεις φορολογικών συντελεστών, χωρίς τότε τη σύµφωνη
γνώµη της τρόικας. Μειώθηκε ο ΦΠΑ στην εστίαση από το 23%
στο 13%, µειώθηκε κατά 30% ο ειδικός φόρος κατανάλωσης, µει-
ώθηκε η έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης 30% και 5% µειώθηκαν
οι ασφαλιστικές εισφορές. 

Βέβαια, το 2014 οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου είχαν
µειωθεί συνολικά κατά 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα έχουν
αυξηθεί κατά 60%. Το 2014 η χώρα είχε ένα τραπεζικό σύστηµα,
το οποίο ναι, είχε τα προβλήµατά του, αλλά ήταν λειτουργικό.
Σήµερα η αξία των τραπεζών έχει εκµηδενιστεί, δυνατότητα ρευ-
στότητας δεν υπάρχει, τα capital controls είναι ακόµα εδώ και
είναι άγνωστο για πόσο θα µείνουν. 

Και στο πεδίο της ανταγωνιστικότητας η χώρα οπισθοχωρεί.
Την περίοδο 2012-2014 είχαµε καταφέρει να κερδίσουµε σα-
ράντα δύο θέσεις. Από την εκατοστή θέση πήγαµε στην πεντη-
κοστή όγδοη. Επί δικών σας ηµερών πέσαµε τρεις θέσεις. 

Το 2016 κατεγράφη ο µεγαλύτερος αριθµός λουκέτων στα
χρόνια της κρίσης. Οι διαγραφές επιχειρήσεων -προσέξτε!- από
τον Ιανουάριο µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2016 αυξήθηκαν κατά
33% σε σχέση µε πέρυσι. 

Και όσον αφορά την ανεργία, έχουµε για πρώτη φορά µια µε-
γάλη ανατροπή στην αγορά εργασίας. Οι ευέλικτες µορφές απα-
σχόλησης υπερτερούν της πλήρους απασχόλησης και η δε
αποκλιµάκωση της ανεργίας, για την οποία είστε τόσο υπερήφα-
νοι, είναι εξαιρετικά αργή. 

Να σας θυµίσω ποιες ήταν οι προβλέψεις της επιτροπής στο
τέλος του 2014; Ανεργία 19,5% στο τέλος του 2016. Πού είναι
σήµερα η ανεργία, κύριε Τσίπρα; Είναι στο 23,7%! Τι σηµαίνει
αυτό στην πράξη; Σηµαίνει διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας
οι οποίες δεν δηµιουργήθηκαν! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Την ίδια ώρα τα κόκκινα δάνεια των νοικοκυριών και των επι-

χειρήσεων πολλαπλασιάζονται και η οικονοµία έχει γεµίσει ωρο-
λογιακές βόµβες. Τα ασφαλιστικά ταµεία αιµορραγούν. Η ΔΕΗ
έχει τεράστιο πρόβληµα ρευστότητας, σοβαρό ενδεχόµενο να
καταρρεύσει πλήρως το επόµενο καλοκαίρι. Οι αστικές συγκοι-
νωνίες καταρρέουν ήδη. 

Το κόστος, λοιπόν, το οποίο αφήνετε πίσω σας, κύριε Τσίπρα,

µετά από δυο χρόνια, είναι τεράστιο. Δεν το λέµε µόνο εµείς. Το
έχουν πει πολλοί άλλοι. Σε 86 δισεκατοµµύρια ευρώ το εκτιµά ο
Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας, 100 δισεκατοµµύρια το
εκτιµά ο κ. Ρέγκλινγκ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αµάν πια µε την εκτίµηση Στουρνάρα.
Σιγά το σοβαρό στοιχείο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Σας ενοχλούν αυτοί οι αριθµοί, βλέπω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην αντιδράτε, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Είκοσι ένα δισεκατοµµύρια ευρώ χαµένος εθνικός πλούτος
τα δυο χρόνια τα οποία κυβερνάτε, κυρίες και κύριοι. Κι αυτά
είναι νούµερα, ξέρετε, τα οποία είναι αναµφισβήτητα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά είναι τα έργα και οι ηµέρες
σας. Υποσχεθήκατε ελπίδα και προκαλέσατε απογοήτευση και
κατάθλιψη. Υποσχεθήκατε αξιοπρέπεια και επιφέρατε κοινωνική
καταρράκωση. Υποσχεθήκατε αλλαγή και κρατάτε τη χώρα κολ-
ληµένη στο παρελθόν, ναρκοθετώντας, όµως, ταυτόχρονα το
µέλλον της. 

Ανεβήκατε στην εξουσία, λέγοντας ψέµατα και κρατιέστε, ψελ-
λίζοντας δικαιολογίες, διχάζοντας την κοινωνία και χρεώνοντας
την δική σας ανικανότητα στους πολιτικούς σας αντιπάλους. Με
µεγάλο ενδιαφέρον άκουσα πολλές από τις οµιλίες των Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ. Είδα ότι ασχολήθηκαν περισσότερο µαζί µου
απ’ ό,τι µε τον προϋπολογισµό. 

Είστε η πρώτη Κυβέρνηση που κατηγορεί όχι την προηγού-
µενη, αλλά την επόµενη κυβέρνηση για τις δικές σας παραλεί-
ψεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό και σήµερα είστε απαξιωµένοι στη συνείδηση των πο-

λιτών. Είστε µια Κυβέρνηση µε µηδενική αξιοπιστία, ανύπαρκτο
πολιτικό κεφάλαιο, µια Κυβέρνηση χωρίς σχέδιο που άγεται και
φέρεται από τους δανειστές. Η ιστορία θα είναι πολύ αµείλικτη
µαζί σας. Αναρωτιέµαι, πραγµατικά, ποια θα είναι η παρακατα-
θήκη σας όταν θα φύγετε από την εξουσία. 

Όµως, ένα είναι βέβαιο: Το κεφάλαιο του µεταπολιτευτικού
λαϊκισµού κλείνει οριστικά µαζί σας. Η κοινωνία δεν θα εµπιστευ-
θεί ξανά έναν πολιτικό ο οποίος έκανε το ψέµα τρόπο ζωής και
την εξαπάτηση, το κυρίαρχο στοιχείο της πολιτικής του διαδρο-
µής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όταν, κύριε Τσίπρα, χτίζατε το προεκλογικό σας αφήγηµα, εί-

χατε δυο θέµατα ως σηµαία. Πρώτον, ότι θα δώσετε τέλος στη
λιτότητα, δεύτερον ότι θα διαγράψετε το χρέος. Αποτύχατε και
στα δύο. Σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της λιτότητας, ξεπεράσατε
κάθε αρνητική πρόβλεψη. Για να αναστρέψετε την καταστροφική
πορεία του πρώτου εξαµήνου του 2015, πήρατε τόσα µέτρα που
εξαντλήσατε τα νοικοκυριά και εξοντώσατε την πραγµατική οι-
κονοµία. 

Και σήµερα έρχεστε µε την απόφαση του Eurogroup και ναρ-
κοθετείτε το µέλλον της χώρας. Αποδέχεστε πολύ υψηλά πρω-
τογενή πλεονάσµατα για χρονική διάρκεια που ξεπερνά κατά
πολύ την χρονική περίοδο του τρίτου µνηµονίου. 

Το κείµενο των συµπερασµάτων του Eurogroup που έχω εδώ,
έχει την υπογραφή του κ. Τσακαλώτου. Για πάµε, λοιπόν, να
δούµε, κυρίες και κύριοι, τι λέει ακριβώς αυτό το κείµενο. 

Πρώτον, αποδέχεται δηµοσιονοµικό κενό για το 2018, το οποίο
πρέπει να καλυφθεί µε πρόσθετα µέτρα λιτότητας. 

Δεύτερον, επιβεβαιώνει ότι οι δηµοσιονοµικοί στόχοι θα παρα-
µείνουν υψηλοί στο 3,5% του ΑΕΠ για µετά το 2018.

Τρίτον, δεσµεύεται στην λήψη πρόσθετων, διαρθρωτικών µέ-
τρων και στη µονιµοποίηση του κόφτη. 

Κι αυτά έχουν την υπογραφή σας, κύριε Τσίπρα. 
Αυτό που µένει ασαφές, αυτό που δεν γνωρίζουµε από την

απόφαση του Eurogroup, είναι για πόσα χρόνια θα µας δε-
σµεύουν αυτά τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Όµως, είτε είναι για
πέντε είτε είναι για δέκα, η ζηµιά είναι τεράστια και η λιτότητα
είναι πιο σκληρή παρά ποτέ. 

Ανεβήκατε στην εξουσία µε σηµαία ότι θα καταργήσετε τη λι-
τότητα «µε έναν νόµο και ένα άρθρο» και επιβάλατε λιτότητα µα-
κράς διαρκείας, ναρκοθετώντας όχι µόνο τις επόµενες κυβερνή-
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σεις αλλά και την ίδια τη χώρα. 
Υποσχεθήκατε ότι θα σκίσετε τα µνηµόνια και έχετε ήδη υπο-

γράψει και εφαρµόζετε το τρίτο µνηµόνιο, το συµπληρωµατικό
µνηµόνιο και έχετε µονογράψει το τέταρτο µνηµόνιο. 

Τα µέτρα για το χρέος ισοδυναµούν µε µνηµόνιο µετά το τρίτο
µνηµόνιο. Δεν το λέω εγώ. Το λέει η πρώην Αναπληρώτρια
Υπουργός Οικονοµικών, η κ. Βαλαβάνη, µε σηµερινή συνέντευξή
της στα «ΝΕΑ». Το είπε και ο διάδοχός της, ο κ. Χουλιαράκης,
οµολογώντας χθες σε αυτή την Αίθουσα ότι το ΔΝΤ σας ζητά
πρόσθετα µέτρα 4,5% για το 2019, για τον επόµενο χρόνο µετά
τη λήξη του προγράµµατος δηλαδή.

Πάµε τώρα στον δεύτερο µεγάλο σας στόχο, στη ρύθµιση του
χρέους. Ξεκινήσατε να µην σας θυµίσω από πού τη διαγραφή
του χρέους, µέσα από διεθνείς διασκέψεις και άλλα ενδιαφέ-
ροντα σχέδια επί χάρτου, και καταλήξατε µετά από δύο χρόνια,
αφού η χώρα έχει υποστεί µεγάλη οικονοµική βλάβη, σε µια προ-
βληµατική συµφωνία. Τι κερδίσατε; Ελάχιστα αυτονόητα πράγ-
µατα, ούτως ή αλλιώς συµφωνηµένα εδώ και πολύ καιρό.
Αποτύχατε, όµως, στα σηµαντικά για τη χώρα.

Θέλω να ξεκαθαρίσω για άλλη µια φορά, ότι εµείς ως Νέα Δη-
µοκρατία θα στηρίζουµε κάθε προσπάθεια αποµείωσης του χρέ-
ους. Εξάλλου, αυτή είναι µια συµφωνία την οποία οι Ευρωπαίοι
εταίροι την είχαν αναλάβει από τον Νοέµβριο του 2012. Αυτό,
όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αρκεί. Η µείωση του
χρέους είναι αναγκαία, αλλά όχι ικανή συνθήκη για να πάρει
µπροστά η χώρα.

Βέβαια, δεν µπορεί κανείς να µην συγκρίνει τη δικιά σας «επι-
τυχία» µε προηγούµενες αποφάσεις αποµείωσης του χρέους. Η
διπλή αναδιάρθρωση του 2012-2013 µείωσε το χρέος κατά 132
δισεκατοµµύρια ευρώ και µείωσε τους τόκους κατά 6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το χρόνο. Ευτυχώς το αναγνωρίζετε και εσείς οι ίδιοι,
γιατί αυτός είναι ο πίνακας, ο οποίος συµπεριλαµβάνεται στον
προϋπολογισµό, στη σελίδα 131.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Πείτε το, όµως, και στους Βουλευτές σας, κύριε Τσίπρα, γιατί
η βελόνα έχει κολλήσει στην εποχή όπου λέγατε πόσο καταστρο-
φικό ήταν το PSI. Και θυµίστε τους, βέβαια, ότι η δική σας Κυ-
βέρνηση είναι αυτή η οποία υπερασπίστηκε τη νοµιµότητά του
στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. Αρκετά πια µε την υποκρισία σε αυτή
εδώ πέρα την Αίθουσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι πετύχατε, λοιπόν, µε αυτή την απόφαση; Δεν µειώνεται το

χρέος σε ονοµαστικές τιµές. Δεν µειώνεται η αποπληρωµή του
χρέους τα πρώτα χρόνια – αντιθέτως, ελαφρά επιβαρύνεται- και
επιφέρονται κάποιες ελαφρύνσεις, κυρίως µετά το 2040. Και όλα
αυτά µε τι αντίτιµο; Με τι κόστος; Πολυετή λιτότητα και πολύ
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, τα οποία έχετε ήδη αποδεχθεί. 

Αντί η Κυβέρνηση να επιµείνει και να εξασφαλίσει άµεση ελά-
φρυνση του χρέους ώστε να εξοικονοµηθούν πόροι τώρα που
τους έχουµε ανάγκη για να αναπνεύσει η οικονοµία, πανηγυρί-
ζετε για µια ρύθµιση η οποία έχει βραχυπρόθεσµο κόστος και
µεταφέρει τα οφέλη µέχρι και σαράντα πέντε χρόνια µετά. Ξέ-
ρετε, είναι σαν να πάτε σε ένα υπερχρεωµένο νοικοκυριό, σε
έναν νοικοκύρη και να του πείτε: «Για πέντε χρόνια θα πληρώνεις
περισσότερους τόκους, ώστε να δεις κάποια στιγµή, στο απώ-
τατο µέλλον, µια ελάφρυνση, που θα αφορά στα εγγόνια σου». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός
αποτυπώνει και συµπυκνώνει όλα τα αδιέξοδα της κυβερνητικής
πολιτικής. Αποδεικνύει έµπρακτα ότι δεν έχετε κανένα αξιόπιστο,
κανένα ρεαλιστικό σχέδιο εξόδου από την κρίση. Αναδεικνύει τις
ιδεολογικές σας εµµονές, κατάλοιπα αριστερών φαντασιώσεων.
Όπου δοκιµάστηκαν, απέτυχαν παταγωδώς. 

Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµά σας; Το πρόβληµά σας είναι
ότι την ώρα που ο γύρω κόσµος εξελισσόταν, την ώρα που η τε-
χνολογία, η εκπαίδευση, η καινοτοµία, η οργάνωση της παραγω-
γής προχωρούσε µε άλµατα, εσείς ήσασταν απασχοληµένοι. 

Ήσασταν απασχοληµένοι να διαχειρίζεστε τις συνιστώσες του

ΣΥΡΙΖΑ, να λύνετε λογαριασµούς µε το παρελθόν, να ονειρεύε-
στε την επανάσταση του Φιντέλ, να κυνηγάτε ανεµόµυλους. 

Το αποτέλεσµα ξέρετε ποιο ήταν; Όταν προσγειωθήκατε από-
τοµα στην πραγµατικότητα, όταν συγκρουστήκατε µε την πραγ-
µατικότητα, δεν σας είχε µείνει απολύτως τίποτα! Κανένα σχέδιο
για τη χώρα, καµµία αναπτυξιακή αντιπρόταση στις προτάσεις
των δανειστών. Οποιαδήποτε σοβαρή κυβέρνηση θα είχε ένα
επεξεργασµένο σχέδιο. Εσείς δεν έχετε κανένα απολύτως. Δεν
ξέρετε τίποτα για το πώς δουλεύει η πραγµατική παραγωγή και
την οικονοµία ακόµα τη µαθαίνετε από κάποια αραχνιασµένα
µαρξιστικά συγγράµµατα. Το µόνο που ξέρετε είναι να βάζετε
φόρους. Αυτό το ξέρετε πολύ καλά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Και η Οξφόρδη…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και η Οξφόρδη έχει µπόλικους µαρξιστές οικονοµολόγους.
Φέρνετε 2,6 δισεκατοµµύρια νέους φόρους, φόροι που κατά

τον Υπουργό σας δεν υπονοµεύουν την ανταγωνιστικότητα των
ελληνικών επιχειρήσεων. Το ακούσαµε αυτό. Και, βέβαια, οι πιο
πολλοί φόροι είναι έµµεσοι, αυτοί είναι οι φόροι που εσείς ανα-
γνωρίζατε ότι είναι οι πιο κοινωνικά άδικοι. 

Οι αδύναµοι, λοιπόν -να τα υπενθυµίσουµε τα νούµερα, γιατί
έχουν µία αξία- θα πληρώσουν τα 437 εκατοµµύρια από την αύ-
ξηση του ΦΠΑ, τα 422 εκατοµµύρια της αύξησης των φόρων
στην ενέργεια, 62 εκατοµµύρια στα ποτά, 62 εκατοµµύρια στον
καφέ. Και να µου πείτε ότι αυτοί οι φόροι έχουν και κάποιο ου-
σιαστικό αντίκρισµα; Οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν φόρους
επιπέδου Σκανδιναβίας και παίρνουν σε αντάλλαγµα τις υπηρε-
σίες υγείας του κ. Πολάκη, την ασφάλεια του κ. Τόσκα, τις συν-
τάξεις του κ. Κατρούγκαλου και την παιδεία του κ. Φίλη. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Να σταθώ λίγο στον χώρο της παιδείας, ο οποίος είναι εν-
δεικτικός της τεράστιας ζηµιάς που έχετε προκαλέσει στη χώρα.
Διαβάσατε την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που διαπί-
στωνε υποβάθµιση σε όλες τις βαθµίδες της παιδείας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Μείωση των δαπανών λέει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Διαβάσατε; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Αρκετά παρακαλώ, κύριοι! Αρκετά!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Ξυδάκη, σας παρα-

καλώ!
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ακούστε και λίγο τα επιχειρήµατα. Συγκρατηθείτε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Μη διακό-

πτετε, µην παρεµβαίνετε και µην κάνετε αντιδικία επί επιχειρη-
µάτων. Επί πέντε µέρες έχουν ακουστεί όσοι ήταν να ακουστούν.
Τώρα µιλάει µόνο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Η έκθεση PISA κατατάσσει πολύ χαµηλά τους Έλληνες µα-
θητές µε βάση τις επιδόσεις στα µαθηµατικά και στην κατανόηση
κειµένου. 

Εσείς, κύριε Τσίπρα, βάζατε «20» στον κ. Φίλη µέχρι που σας
υποχρέωσαν άλλες δυνάµεις να τον αλλάξετε. 

Έρχοµαι, τώρα, στο ζήτηµα των προχθεσινών εξαγγελιών του
κ. Τσίπρα για το έκτακτο βοήθηµα στους χαµηλοσυνταξιούχους.
Δεν µπορώ να µην µπω στον πειρασµό να θυµίσω στο Σώµα τι
λέγατε, κύριε Τσίπρα, στα Γιάννενα τον Μάρτιο του 2014, µε
αφορµή το κοινωνικό µέρισµα που είχε διανείµει η κυβέρνηση
του κ. Σαµαρά τότε. Διαβάζω και ακούστε, γιατί ο Πρόεδρός σας
τα έλεγε αυτά: «Θεωρούµε πράξη ντροπής, πράξη καταισχύνης,
πράξη ταπείνωσης του κάθε πολίτη αυτής της χώρας, κύριε Τσί-
πρα». 

Αν αυτό δεν είναι ο απόλυτος πολιτικός ξεπεσµός, τότε οι λέ-
ξεις έχουν χάσει το νόηµά τους. Πρόκειται για µια πράξη βαθιά
ανήθικη, που δείχνει τον φόβο τους µπροστά στις κάλπες. Πώς
πετάει αυτό το ξεροκόµµατο της άγνοιας και της περιφρόνησης
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στα µούτρα των Ελλήνων, επιχειρώντας έτσι να τους αφαιρέσει
το τελευταίο που τους έχει αποµείνει, την αξιοπρέπειά τους; 

Η ιστορία εκδικείται, κύριε Τσίπρα. Και επαναλαµβάνεται σαν
φάρσα στο πρόσωπό σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Αφού κόψατε τις συντάξεις, αυξήσατε τις εισφορές υγείας, κα-
ταργήσατε το ΕΚΑΣ, επιστρέφετε, πράγµατι, ένα ποσό πίσω
στους συνταξιούχους για να τους το ξαναπάρετε του χρόνου µε
τα µέτρα που δροµολογείτε. 

Την ίδια στιγµή που το κάνετε αυτό και κάνετε αυτήν τη συγ-
κεκριµένη επιλογή, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου εκτι-
νάσσονται. Οι νέοι συνταξιούχοι περιµένουν έως και τρία χρόνια
να πάρουν τη σύνταξή τους. Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα,
αυτό που απευθύνεται στους πραγµατικά φτωχούς πολίτες
αυτής της χώρας, δεν έχει χρηµατοδοτηθεί πλήρως. Το Πρό-
γραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων έχει συρρικνωθεί. Το κοινω-
νικό κράτος παραπαίει και τα επιδόµατα ανεργίας –προσέξτε-
καλύπτουν ένα πολύ µικρό ποσοστό των ανέργων. 

Και το κάνετε αυτό σε ποια χρονική συγκυρία, κύριε Τσίπρα;
Πρώτον, πριν οριστικοποιηθούν τα στοιχεία για το πλεόνασµα
του 2016 και, δεύτερον, πριν ολοκληρώσετε τη δεύτερη κρίσιµη
αξιολόγηση. 

Δεν σας πέρασε από το µυαλό ότι η υπέρβαση του στόχου του
πλεονάσµατος είναι το καλύτερο διαπραγµατευτικό όπλο, το
οποίο έχετε στα χέρια σας, για να πετύχετε στο µέλλον λιγότερα
µέτρα και χαµηλότερα πλεονάσµατα; Υπονοµεύετε µε τις κινή-
σεις σας την αξιοπιστία της χώρας. Και θυσιάζετε τις τεράστιες
προσπάθειες όλου του ελληνικού λαού στον βωµό ενός εφήµε-
ρου επικοινωνιακού πυροτεχνήµατος. 

Ο ορισµός του δηµαγωγού, κύριε Τσίπρα, είναι αυτός που
προτιµά να είναι πρόσκαιρα ευχάριστος παρά µακροπρόθεσµα
χρήσιµος. Εκτός, κύριε Τσίπρα, αν έχετε κάποιο άλλο σχέδιο στο
µυαλό σας, να αποδράσετε από την εξουσία πάνω σε ένα κρε-
σέντο παροχών, δροµολογώντας µια τεχνητή σύγκρουση µε
τους πιστωτές µας, για να φορτώσετε τον λογαριασµό στους
επόµενους. 

Σας το λέω, λοιπόν, ξεκάθαρα το «Τσοβόλα δώσ’ τα όλα» το
πλήρωσε πολύ ακριβά η χώρα, κύριε Τσίπρα. Όσο πιο γρήγορα
φύγετε, τόσο καλύτερα θα είναι για τον τόπο. Αποδείξατε για
άλλη µια φορά πόσο ανεύθυνος είστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς είµαστε έτοιµοι να αναλάβουµε ευθύνες. Όµως, εµείς

ούτε φοβόµαστε ούτε κοροϊδεύουµε κανέναν. Έχουµε και το
σχέδιο και τη βούληση να δροµολογήσουµε διαδικασία ανόρθω-
σης της χώρας. Κι αν νοµίζετε ότι µε ένα χριστουγεννιάτικο πα-
κέτο παροχών θα κερδίσετε την εµπιστοσύνη αυτών που
ανερυθρίαστα κοροϊδέψατε, πλανάστε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Και άλλοι υποσχέθηκαν παροχές και µετά µας έβαλαν σε
µνηµόνια και σήµερα δεν είναι καν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ποιοι είναι αυτοί; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ξέρετε πολύ καλά σε ποιους αναφέροµαι. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ονόµατα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ. 
Κύριε Μπγιάλα, σας παρακαλώ.  
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον κρατικό προϋπολο-
γισµό που θα ψηφιστεί σήµερα, δεν υπάρχει Ελληνίδα και
Έλληνας που δεν έχει σοβαρούς λόγους να ανησυχεί. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, θα επιβάλετε την τάξη στην Αίθουσα; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κάντε το, λοιπόν. Θα περιµένω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όλοι οι Έλληνες ανησυχούν, µε εξαίρεση βέβαια τους κοµ-
µατικούς σας ευνοούµενους, οι οποίοι συνεχίζουν να αυξάνονται.
Για τους άνεργους δεν υπάρχει καµµιά ελπίδα. Με τους περισ-
σότερους φόρους, δουλειές δεν πρόκειται να δηµιουργηθούν.
Για τους χαµηλόµισθους εργαζόµενους ουσιαστική προοπτική
βελτίωσης των εισοδηµάτων τους δεν υπάρχει. Τα εισοδήµατα
θα µειώνονται και οι θέσεις εργασίας θα είναι πιο επισφαλείς. 

Για τους ελεύθερους επαγγελµατίες το 2017 προβλέπεται να
είναι εφιαλτικό. Με φόρο 29%, συν 100% προκαταβολή φόρου,
συν σηµαντικά αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές, συν αυξηµένη
έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης πώς θα αντέξουν; 

Είστε, κύριε Τσίπρα, ο ζωντανός εφιάλτης της παραγωγικής
Ελλάδος και από τότε που ήρθατε έχετε κλειδώσει τη χώρα σε
µια κατάσταση ατελείωτης παραλυτικής εκκρεµότητας. 

Και βέβαια, ήδη από πολλές µεριές επισηµαίνεται ότι οι υπο-
θέσεις στις οποίες βασίζεται ο προϋπολογισµός είναι υπερβολικά
αισιόδοξες. Δεν το λέµε εµείς. Σας το λέει ο ΟΟΣΑ, σας το λέει
το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, το επισηµαίνει το Ελ-
ληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο. Ακόµα κι εσείς οι ίδιοι στην ει-
σηγητική σας έκθεση γράφετε για µια σειρά από σηµαντικούς
κινδύνους που µπορούν να επηρεάσουν τις προβλέψεις. Ούτε
εσείς οι ίδιοι δεν πιστεύετε τις δικές σας εκτιµήσεις. Καταθέτω
το σχετικό απόσπασµα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα εισηγητική έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Μιλάτε για ανάπτυξη 2,7%. Μακάρι να την πετύχετε, αλλά την
συνδέετε µε αύξηση της κατανάλωσης κατά 1,8% και των επεν-
δύσεων κατά 9,1%. Εγώ δεν ξέρω κανένα νοικοκυριό να ετοιµά-
ζεται να αυξήσει την κατανάλωσή του το 2017. Και βέβαια, για
τις επενδύσεις µάλλον θα αστειεύεστε, αν µε αυτή την Κυβέρ-
νηση θα αυξηθούν κατά 9%. Όχι γιατί η Ελλάδα δεν έχει δυνα-
τότητα προσέλκυσης επενδύσεων, κάθε άλλο. Θα µπορούσε η
Ελλάδα να µετατραπεί σε ένα πραγµατικό επενδυτικό «El Do-
rado», αλλά η Κυβέρνησή σας είναι αυτή η οποία τορπιλίζει κάθε
νέα επένδυση και υποσκάπτει κάθε υφιστάµενη. 

Η έννοια του επενδυτή στην Ελλάδα έχει γίνει ανέκδοτο. Δείτε
ΔΕΣΦΑ, «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», επενδύσεις στη Ζάκυνθο, ακόµα
και το Ελληνικό, η µεγαλύτερη και πιο σηµαντική παραγωγική
επένδυση, καρκινοβατεί σήµερα εγκλωβισµένη στις δικές σας
ιδεοληψίες. 

Άλλωστε, να θυµίσω και στο Σώµα τα αποτελέσµατά σας στο
µέτωπο των ιδιωτικοποιήσεων. Είχατε προϋπολογίσει έσοδα 2,5
δισεκατοµµύρια ευρώ, τα πραγµατικά έσοδα δεν ξεπέρασαν τα
123 εκατοµµύρια. 

Και να προσθέσω και κάτι ακόµα. Αν υπάρχει µία ελπίδα για
µικρή ανάκαµψη φέτος, εκτός από τον φυσιολογικό κύκλο της
οικονοµίας, ξέρετε πού θα οφείλεται; Θα οφείλεται σε όλες τις
επενδύσεις που κάποτε εσείς πολεµήσατε, στα περιφερειακά αε-
ροδρόµια, στο Ελληνικό, στην «COSCO», στα µεγάλα οδικά
έργα, τα οποία εµείς σχεδιάσαµε, εµείς ψηφίσαµε, εµείς σώσαµε
το 2012, όταν εσείς τα καταψηφίζατε. Και βέβαια, σε όποιες µε-
ταρρυθµίσεις και ανοίγµατα επαγγελµάτων φέρνει η περιβόητη
εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ, την οποία εσείς καταγγείλατε, σήµερα
δυο-δυο τις παραγγέλνετε τις εργαλειοθήκες από τον ΟΟΣΑ, κυ-
ρίες και κύριοι.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλα αυτά τα πολεµήσατε, αλλά ηττηθήκατε και ευτυχώς η ιδε-

ολογική σας ήττα τουλάχιστον είναι ένα µεγάλο κέρδος για την
Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο χρειάζεται σή-
µερα επιτακτικά η χώρα είναι αυτό το οποίο η δικιά σας Κυβέρ-
νηση αδυνατεί να προσφέρει, ένα συνεκτικό εθνικό σχέδιο
εξόδου από την κρίση, ένα δικό µας ελληνικό σχέδιο. 

Παρουσίασα αυτό το σχέδιο στη Διεθνή Έκθεση της Θεσσα-
λονίκης. Είµαστε έτοιµοι και αποφασισµένοι να το υλοποιήσουµε,
για να προσελκύσουµε επενδύσεις, να πάρει µπροστά η οικονο-
µία, να δηµιουργηθούν δουλειές. Είναι ακριβώς αυτό το οποίο η
σηµερινή Κυβέρνηση ούτε ξέρει ούτε θέλει ούτε µπορεί να κάνει. 
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Πράγµατι, οι στόχοι που πρέπει να θέσουµε -το άκουσα κι από
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- είναι φιλόδοξοι. Πρέπει να
θέσουµε στόχο την επίτευξη ρυθµών ανάπτυξης της τάξης του
4% και δηµιουργία εκατόν είκοσι χιλιάδων καινούργιων θέσεων
απασχόλησης τον χρόνο. Γιατί αυτές είναι οι πραγµατικές δυνα-
τότητες της οικονοµίας.

Και βέβαια, εµείς -δεν θα κουραστούµε να το λέµε- εισηγού-
µαστε ένα διαφορετικό µείγµα δηµοσιονοµικής πολιτικής, µε στο-
χευµένες µειώσεις στις κρατικές δαπάνες και µειώσεις στους
φόρους. Θα τα ακούσετε, µη βιάζεστε. 

Εµείς µειώνουµε, µεσοσταθµικά, τον ΕΝΦΙΑ 30% σε δύο χρό-
νια και εισηγούµαστε τη µείωση του φορολογικού συντελεστή
στα κέρδη των επιχειρήσεων από το 29% στο 20%, εντός δύο
ετών. Επαναφέρουµε τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια στο 13%,
καταργούµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κρασί και αυξά-
νουµε το όριο υπαγωγής ΦΠΑ από τις 10 χιλιάδες στις 25 χιλιά-
δες ευρώ. Κι έχουµε καταθέσει δέκα συγκεκριµένα πεδία
περικοπών κρατικών δαπανών, για να µην διαταραχθεί η δηµο-
σιονοµική ισορροπία. 

Και κανείς δεν αµφισβητεί ότι αυτή η πολιτική είναι η πιο δίκαιη
και η πιο αποτελεσµατική. Το λένε διακεκριµένοι οικονοµολόγοι,
το λέει και πάλι το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, το λέει
η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Εσείς δεν ακούτε τίποτα. Γιατί στο µεγάλο κράτος, το οποίο
οραµατίζεστε, βρίσκουν βολικό καταφύγιο οι κοµµατικοί σας
φίλοι. Έχετε υιοθετήσει, ξέρετε, τις χειρότερες συνήθειες της
Μεταπολίτευσης, την οποία στα λόγια κατακρίνετε, αλλά στην
πράξη σπεύδετε να αντιγράφετε. 

Τι έχετε κάνει, αλήθεια, κύριε Τσίπρα, για να µειώσετε το κρά-
τος και να µαζέψετε τις κρατικές δαπάνες; Γιατί προσλαµβάνετε
σωρηδόν συµβασιούχους, υποσχόµενοι και πάλι µονιµοποίηση
από την πίσω πόρτα; Γιατί δηµιουργείτε εκατοντάδες αχρείαστες
κρατικές δοµές; Γιατί έχετε τινάξει στον αέρα, κύριε Τσίπρα, τις
αστικές συγκοινωνίες, µε τεράστιο κόστος για τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο; Γιατί δεν έχετε κάνει τίποτα για να βελτιώσετε το
σύστηµα δηµοσίων προµηθειών, να ελέγξετε την υπερσυνταγο-
γράφηση, που και σήµερα υπάρχει ακόµα στο φάρµακο; Δεν
έχετε προωθήσει ούτε µία δράση ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.

Βεβαίως, λοιπόν, υπάρχουν περιθώρια περιορισµού των κρα-
τικών δαπανών χωρίς απολύσεις και χωρίς εκπτώσεις στην ποι-
ότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. Εσείς δεν µπορείτε και δεν
θέλετε να τα διερευνήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εφαρµογή ενός εµπροσθοβα-
ρούς και τολµηρού προγράµµατος µεταρρυθµίσεων ελληνικής
έµπνευσης, σχεδιασµού και ιδιοκτησίας είναι η βασική, απαραί-
τητη προϋπόθεση για την ανάκτηση της αξιοπιστίας της χώρας.
Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να πείσουµε τους πιστωτές µας ότι
πράγµατι η ελληνική οικονοµία χρειάζεται περισσότερο δηµοσιο-
νοµικό χώρο για να υποστηρίξει µια διατηρήσιµη ανάπτυξη. 

Εµείς πιστεύουµε ότι µπορούµε να το πετύχουµε. Διότι, όταν
οι δανειστές διαπιστώσουν τη συνέπεια και την αποφασιστικό-
τητα µιας αποτελεσµατικής κυβέρνησης, θα στηρίξουν αυτήν την
προσπάθεια. Δεν θα έχουν λόγο να επιµείνουν σε πρωτογενή
πλεονάσµατα της τάξεως του 3,5%, που καµµία οικονοµία δεν
µπορεί να πετύχει για µεγάλο χρονικό διάστηµα.

Αλλά, αυτό τον δηµοσιονοµικό χώρο εσείς δοκιµάσατε, κύριε
Τσίπρα, να τον διεκδικήσετε και αποτύχατε. Μόνο µια σοβαρή
και αξιόπιστη κυβέρνηση µπορεί να τον διεκδικήσει. Και εσείς σί-
γουρα δεν είστε αυτοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μια κυβέρνηση η οποία θα υλοποιήσει µε συνέπεια, µε απο-

φασιστικότητα, µε αποτελεσµατικότητα ένα τολµηρό πρόγραµµα
µεταρρυθµίσεων εθνικής ιδιοκτησίας, µε µεταρρυθµίσεις που θα
πηγαίνουν πάνω και πέρα από τις δεσµεύσεις που εσείς έχετε
αναλάβει στο τρίτο πρόγραµµα. Μεταρρυθµίσεις που θα προ-
ωθούν την ανταγωνιστικότητα, την εξωστρέφεια, την επιχειρη-
µατικότητα στην οικονοµία. Μεταρρυθµίσεις που θα πολεµούν
τις πελατειακές λογικές, τη δηµόσια διοίκηση, θα επιβάλουν την
αξιοκρατία, την αξιολόγηση –αυτήν την απαγορευµένη λέξη για
εσάς- την κινητικότητα, τη διαφάνεια, τη λογοδοσία. Μεταρρυθ-
µίσεις που θα αναβαθµίζουν το δηµόσιο σχολείο και το δηµόσιο

πανεπιστήµιο και βέβαια θα επιτρέπουν επιτέλους και την ίδρυση
ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Μεταρρυθµίσεις που θα ανασυγκρο-
τούν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, θα επιταχύνουν την απονοµή της
δικαιοσύνης και θα διασφαλίζουν τη δηµόσια τάξη ως απαραί-
τητη προϋπόθεση ελευθερίας και µεταρρυθµίσεις που θα ανα-
σχεδιάζουν ουσιαστικά την κοινωνική πολιτική µε επίκεντρο τους
πραγµατικά ξεχασµένους Έλληνες, αυτούς που αισθάνονται σή-
µερα ότι καµµία εξουσία δεν τους λογαριάζει.

Ένα τέτοιο πρόγραµµα, ναι, θα κέρδιζε όχι µόνο την εµπιστο-
σύνη των Ελλήνων πολιτών, αλλά και τον σεβασµό των Ευρω-
παίων εταίρων. Εµείς, ξέρετε, δεν πάµε στην Ευρώπη ούτε ως
εκβιαστές ούτε ως το µαύρο πρόβατο της ευρωπαϊκής οικογέ-
νειας. Αρκετά πια µε τους πολιτικούς που µε τα µεγάλα λόγια µι-
κραίνουν την Ελλάδα, προσβάλλουν την ιστορία µας και αδικούν
τον ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι αλλαγές που πρέπει να πραγ-
µατοποιηθούν υπερβαίνουν τον ορίζοντα µιας ορθολογικής τε-
χνοκρατικής διαχείρισης. Στην πραγµατικότητα συνιστούν µια
δραστική αλλαγή του συνολικού τρόπου λειτουργίας του κρά-
τους και της οικονοµίας. Στηρίζονται, όµως, πάνω απ’ όλα σε µια
συµφωνία αλήθειας, σε ένα καινούργιο κοινωνικό συµβόλαιο εµ-
πιστοσύνης. Και η εφαρµογή ενός τέτοιου µεταρρυθµιστικού
προγράµµατος είναι απολύτως αναγκαία για να πετύχουµε µια
δυναµική επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας.

Δεν έχω αυταπάτες ότι θα χρειαστεί πολύ σοβαρή προσπάθεια
απ’ όλους. Οι αλλαγές είναι ώριµες στην κοινωνία. Δεν έχω,
όµως, αµφιβολία ότι πρέπει να νικήσουµε αντιλήψεις και αδρά-
νειες του χθες, να νικήσουµε την απογοήτευση, την παραίτηση
που προκάλεσε αυτή η Κυβέρνηση και να βάλουµε στην άκρη
διαχωριστικές γραµµές του παρελθόντος. Αποδεικνύουµε κάθε
µέρα στην πράξη ότι µπορούµε να το κάνουµε.

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες δεν φοβούνται τη σκληρή δου-
λειά, ούτε τις θυσίες. Αυτό που ενοχλεί, αυτό το οποίο δεν αντέ-
χει ο λαός µας είναι να µην πιάνουν τόπο οι θυσίες τους, να
καταβάλλουν µεγάλο κόπο χωρίς κανένα αποτέλεσµα εξαιτίας
των αλλοπρόσαλλων πολιτικών αυτής της Κυβέρνησης. 

Αλλά αφού, όπως λένε πολλοί, έπρεπε να πάθουµε για να µά-
θουµε, δεν υπάρχει λόγος να πάθουµε πιο πολλά. Χόρτασε ο
λαός µε απάτες και αυταπάτες. Η κοινωνία απαιτεί αλήθεια και
ρεαλισµό και τη θαρραλέα αναµέτρηση µε την πραγµατικότητα.
Οι πολίτες πια το ξέρουν, το βίωσαν. Το ψέµα έφερε την απελπι-
σία. Η αλήθεια είναι αυτή που φέρνει ελπίδα. 

Και η Νέα Δηµοκρατία, πιστή στην ιστορική αποστολή που έχει
υπηρετήσει από την ίδρυσή της, για µια φορά ακόµα, θα ενώσει
όλους τους Έλληνες, που θέλουν να υπερβούν την παρακµή,
που θέλουν να κατακτήσουν το µέλλον. Κι η σηµερινή Κυβέρνηση
θα είναι η τελευταία η οποία θα ανεµίζει κουρελιασµένες σηµαίες
του παρελθόντος, για να κρύψει από τους πολίτες την ελπίδα του
µέλλοντος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα σήµερα έχει ανάγκη
από µια δυναµική επανεκκίνηση, µία επανεκκίνηση η οποία µπο-
ρεί να προκύψει µόνο από µια πολιτική αλλαγή. Η πολιτική αλ-
λαγή, την οποία ζητάµε, δεν αφορά µόνο στην ανάληψη της
εξουσίας µε την στενή διαχειριστική της έννοια, είναι απαραίτητη
προϋπόθεση σήµερα για να ξεκολλήσει η χώρα, είναι η ρήξη µε
το επώδυνο, µε το τραυµατικό παρελθόν. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν το γνωρίζει ούτε µπορεί να το
κάνει. Ο κ. Τσίπρας απευθύνεται πλέον σ’ ένα 10% της κοινωνίας,
σ’ αυτούς που δεν θέλουν καµµία αλλαγή, που αρνούνται να
δουν τι έχει συµβεί στη χώρα, που επιρρίπτουν µεγάλη ευθύνη
στους άλλους, σ’ αυτούς που έχουν κάποιο προσωπικό όφελος
από τη σηµερινή Κυβέρνηση. Στους υπόλοιπους 90% της κοινω-
νίας δεν λέτε τίποτα πια. Και δεν µπορείτε να κατανοήσετε -πόσω
µάλλον να εκφράσετε- ανθρώπους που ξέρουν τι σηµαίνει να ξε-
κινάς µια επιχείρηση και να αγωνίζεσαι σήµερα να την κρατάς
ζωντανή, ανθρώπους που έχουν παλέψει να κρατήσουν εργαζό-
µενους, όταν οι δουλειές τους συρρικνώνονται, όταν οι δουλειές
τους εξαφανίζονται και όταν το κράτος τους χρωστά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία παρακαλώ!
Παρακαλώ, κύριε Λάππα. 
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ξέρω, σας είναι πολύ ξένα όλα αυτά! Το καταλαβαίνω! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ένας άλλος κόσµος, ξέρετε, αυτός µε τον οποίο δεν επι-

κοινωνείτε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μισθωτοί του ιδιωτικού τοµέα που βλέπουν το εισόδηµά
τους να καταρρέει κι η δουλειά τους να απειλείται την προοπτική
ανάκαµψης να εξανεµίζεται και δεν µπορείτε να κατανοήσετε,
πόσω µάλλον να εκφράσετε επαγγελµατίες και αυτοαπασχολού-
µενους οι οποίοι βλέπουν ότι µε τους φόρους που εσείς έχετε
επιβάλλει χάνουν το 75% του εισοδήµατός τους και αναρωτιούν-
ται σήµερα αν έχουν πραγµατικό λόγο να δουλεύουν. 

Και βέβαια δεν µπορείτε να πείτε απολύτως τίποτα στο 1,2
εκατοµµύριο των ανέργων που αναζητούν να βρουν δουλειά,
διότι τόσο κυβερνάτε εσείς  κι όσο κυβερνάτε εσείς πιο πολλές
επιχειρήσεις θα κλείνουν απ’ ότι θα ανοίγουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, κλείνω µε την εξής
σκέψη: η πολιτική αλλαγή είναι αναγκαία, να γεννηθεί  ξανά η αι-
σιοδοξία κι η αυτοπεποίθηση στον τόπο µας. Η πατρίδα µας χρει-
άζεται σήµερα την ευρύτερη δυνατή συσπείρωση όλων των
δυνάµεων της δηµιουργίας, του µέτρου της αληθινής προόδου
της µεσαίας τάξης. Κι αυτές οι δυνάµεις της δηµοκρατίας, της
συνεννόησης, της Ευρωπαϊκής πολιτικής συγκροτούν µια µεγάλη
πολιτική, αλλά και κοινωνική πλειοψηφία η οποία είναι ακατανί-
κητη. Είναι µια πλειοψηφία ικανή να ανατάξει την Ελλάδα. Κι
εµείς ζητάµε την στήριξη των πολιτών για να εκφράσουµε τα
όνειρα των πολλών, τις ελπίδες των πολλών. Κι η ώρα που µια
ικανή κι αποτελεσµατική κυβέρνηση θα αναλάβει την τύχη του
τόπου είναι κοντά. Κι όλοι οφείλουµε να σταθούµε στο ύψος των
ιστορικών µας ευθυνών.

Είναι πολλοί πολίτες –ξέρετε- οι οποίοι µας λένε και στους συ-
ναδέλφους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί βιαζόµαστε,
αφού βλέπετε τι γίνεται. Να τα χρεωθούν και να τα φορτωθούν
οι ίδιοι. Πράγµατι, οι δυσκολίες που αναλαµβάνουµε είναι τερά-
στιες και κάθε µέρα θα γίνονται και µεγαλύτερες, όµως, τριγυρί-
ζουν πάντα τα λόγια του Νίκου Καζαντζάκη: «Το χρέος καθενός
να σώζει και να σώζεται και πάντα να αντικρύζει πρόσωπο µε
πρόσωπο την αγέλαστη και αδάκρυτη θεά, την ευθύνη». 

Εµείς, δεν την φοβόµαστε την ευθύνη ούτε εγώ ούτε η παρά-
ταξη την οποία έχω την µεγάλη τιµή να ηγούµαι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ούτε φοβούµαι τις δύσκολες αποφάσεις που πρέπει να πά-

ρουµε για να ανατάξουµε την χώρα. Κι αυτή είναι η µεγάλη µας
διαφορά κύριε Τσίπρα. 

Και µε πλήρη συναίσθηση των προκλήσεων που θα αντιµετω-
πίσω, αλλά µε πλήρη συναίσθηση και της πραγµατικότητας και
της κρισιµότητας των στιγµών σας κοιτάω ευθέως, κύριε Τσίπρα,
και σας λέω: H παραµονή σας στην εξουσία ζηµιώνει την χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δώστε τη δυνατότητα στις Ελληνίδες και στους Έλληνες να

αποφασίσουµε για το πώς θα προχωρήσουµε µπροστά. Όσο
συντοµότερα φύγετε τόσο καλύτερα θα είναι για την πατρίδα.
Εδώ που έχουµε φτάσει, οι εκλογές δεν είναι πρόβληµα για τον
τόπο, είναι η µόνη λύση στο πρόβληµα του τόπου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Επειδή υπήρξαν προσωπικές αναφορές, οι οποίες όµως αφο-

ρούσαν την πολιτική Υπουργών, ήταν σαφές, µε αυτήν την έν-
νοια, παρ’ ότι προφανώς θα µπορούσαν οι προσωπικά
αναφερόµενοι να ζητήσουν διευκρινίσεις, θα παρακαλούσα να
προχωρήσουµε µε τη διαδικασία έτσι όπως είναι. Δεν έχει θιγεί
κάποιος στην προσωπικότητά του. 

Καλώ στο Βήµα τον Ευκλείδη Τσακαλώτο, Υπουργό Οικονοµι-
κών, για τριάντα λεπτά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω για τα Πρακτικά ότι και στα αθλητικά

και στα στρατιωτικά είµαι «µαύρος», και παοκτζής και µαυρο-
σκούφης. Έτσι για τα Πρακτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η οµιλία µου σήµερα θέλει να συγκρίνει δύο ιστορίες. Το suc-

cess story και το true story. Έχουµε ακούσει από τη Νέα Δηµο-
κρατία πολλά για το success story, που ανατράπηκε –υποτίθεται-
το 2014. Τώρα ακούσαµε µια νέα εκδοχή αυτής της ιστορίας: Χα-
µηλή φορολογία, επενδύσεις, ανάπτυξη. Δεν µας είπαν τίποτα
για τον κόσµο της εργασίας, για τις εργασιακές σχέσεις ή του-
λάχιστον µας λένε ότι αυτό είναι ένα πρόβληµα που µπορούµε
να το κοιτάξουµε στο µέλλον. Όταν η πίτα µεγαλώσει, µπορούµε
να τη µοιράσουµε. 

Άρα, αυτή η ιστορία, αυτό το success story, δεν µας λέει
πόσες θέσεις εργασίας θα χαθούν στον δηµόσιο τοµέα. Οι πεν-
τακόσιες χιλιάδες του Φιγιόν είναι λίγες, πολλές; Θέλουµε πε-
ρισσότερες; Και αν τις χάσουµε, πού θα τις χάσουµε; Στην υγεία,
στην παιδεία; 

Άκουσα και τον κ. Θεοδωράκη να λέει για τους ήρωες του ιδιω-
τικού τοµέα. Πρέπει να πω και στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Θε-
οδωράκη ότι υπάρχουν και πολλοί ήρωες και ηρωίδες και στον
δηµόσιο τοµέα. Θα τους καλούσα και τους δύο να έρθουν στο
σχολείο των παιδιών µου, στο δηµόσιο σχολείο, και το γυµνάσιο
και το λύκειο, για να δείτε τι αγώνα δίνουν και τι σεβασµό χρει-
άζονται και όχι να είναι πάντα µόνο ιδιωτικός τοµέας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με λίγα λόγια το success story κρύβει πολλά. Όµως, και το

true story είναι µια δύσκολη υπόθεση. Η δική µας η υπόθεση, που
είναι το true story, η πραγµατική ιστορία, έχει πολλές δυσκολίες.
Βέβαια, δεν είναι µια ιστορία που θα την ακούσετε ούτε στο µέλ-
λον στις εφηµερίδες, ούτε θα την ακούσατε και στο παρελθόν.
Κάνω µια σύγκριση µε το παρελθόν και την πρώτη αξιολόγηση.
Τα «ΝΕΑ» στις 4 Μαΐου έγραφαν «Ω, πικρό µου έαρ…», ότι δη-
λαδή δεν θα κλείσει η πρώτη αξιολόγηση. Τα «ΝΕΑ» έγραφαν
λίγο πριν «Ψυχρολουσία, δεν πήραν τίποτα» πάλι για την πρώτη
αξιολόγηση. Η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» στις 7 Σεπτεµβρίου είχε τίτλο
«Το δηµόσιο ταµείο είναι µείον», όταν ξέρουµε ότι έχουµε υπέρ-
βαση 1 δισεκατοµµυρίου. Η «ΗΜΕΡΗΣΙΑ» δεν πάει πίσω και στις
6 Μαΐου έγραφε «Σοκ και δέος στο δηµόσιο, ψαλίδα στους µι-
σθούς και τριάντα χιλιάδες απολύσεις». Ο «ΕΠΕΝΔΥΤΗΣ» στις 4
Ιουνίου είχε τίτλο «Κόφτης από τον Σεπτέµβρη». Τα καταθέτω για
τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµο-
σιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτά έγραφαν οι εφηµερίδες, για να µην µπορεί ο κόσµος να
καταλάβει ποια είναι τα επιχειρήµατα.

Το true story λέει ότι τα πράγµατα είναι δύσκολα. Δεν θριαµ-
βολογεί. Ούτε ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας θριαµβολό-
γησε για τα µέτρα που ανακοίνωσε πριν από δυο ηµέρες. Εγώ
δεν το άκουσα αυτό. Άκουσα ότι είπε ότι είναι το ελάχιστο δυ-
νατό που µπορούµε να δώσουµε και κατάλαβα από τον κ. Μη-
τσοτάκη ότι και αυτό το ελάχιστο δεν έπρεπε να το δώσουµε.

Και καλά, δεν ξέρει ο κ. Μητσοτάκης ότι για τις συντάξεις ή θα
τα ξοδεύαµε τώρα ή θα χάνονταν, γιατί δεν θα µπορούσαµε λο-
γιστικά να τα ξοδέψουµε στον καινούργιο χρόνο -θα σας το εξη-
γήσει ο κ. Σταϊκούρας- αλλά για τα νησιά, εκεί όπου υπάρχει
κρίση, που είναι το προσφυγικό, ούτε αυτό; Και αυτό έπρεπε να
το καθυστερήσουµε; 

Δεν θριαµβολογούµε ούτε για την ανεργία. Ξέρουµε ότι έχει
µειωθεί κατά διακόσιες χιλιάδες καθαρά από την 1η Γενάρη του
2015, αλλά ούτε και γι’ αυτό θριαµβολογούµε. 

Ξέρουµε ότι είναι δύσκολα και τα πράγµατα στην Ευρώπη. Ξέ-
ρουµε ότι µετά από το Brexit, µετά από το δηµοψήφισµα στην
Ιταλία, µε την άνοδο της λαϊκίστικης δεξιάς, η Ευρώπη δεν δου-
λεύει και δεν λύνει τα προβλήµατα ή δεν τα λύνει αρκετά γρή-
γορα. Και όσο δεν τα λύνει, θα έχουµε πρόβληµα, ειδικά όσο δεν
τα λύνει µε δίκαιο τρόπο.

3176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Γι’ αυτό βάζουµε στο επίκεντρο τις συλλογικές συµβάσεις,
όπως ακούσατε από την Έφη Αχτσιόγλου την προηγούµενη
ηµέρα, που σας είπε ότι δεν είναι ιδεοληψία της Αριστεράς, αλλά
είναι ένα ελάχιστο µέτρο για να αισθάνονται οι εργαζόµενοι και
οι εργαζόµενες ότι αυτοί µπορεί να έχασαν στην κρίση, αλλά του-
λάχιστον θα µπορούν να συµµετέχουν στην άνοδο και στην ανά-
καµψη. Και χωρίς συλλογικές συµβάσεις, χωρίς τη δυνατότητα
να διαπραγµατευθεί, δεν θα µπορέσουν να έχουν αυτή την αί-
σθηση, όχι µόνο οι Έλληνες και οι Ελληνίδες εργαζόµενοι, αλλά
όλοι οι Ευρωπαίοι. 

Το true story, η πραγµατική ιστορία, ψάχνει για µια διαφορε-
τική Ελλάδα και για µια διαφορετική Ευρώπη. Και εµείς λέµε ξε-
κάθαρα ότι αν η Αριστερά δεν µπορεί να εξυπηρετήσει αυτή τη
διαφορετικότητα, τότε δεν έχει λόγο ύπαρξης.

Έχουµε, όµως, και µια ειλικρίνεια, για να είναι true story. Κα-
ταλαβαίνουµε ποια είναι τα προβλήµατα. Ξέρουµε ποιους να
βοηθάµε, ποιους δεν θέλουµε να βοηθήσουµε και ποιους θέ-
λουµε να βοηθήσουµε και δεν µπορούµε γιατί έχουµε περιορι-
σµούς.

Να σας πω δύο περιορισµούς που µας δυσκολεύουν για µια
συγκεκριµένη τάξη. Ο πρώτος περιορισµός είναι ότι είχαµε την
απόλυτη ευθύνη να βοηθήσουµε τους πιο φτωχούς, τους πιο
αδύναµους, τους πιο ευάλωτους. Και γι’ αυτό αρχίσαµε την πο-
λιτική µας µε την ανθρωπιστική κρίση.

Γι’ αυτό, σ’ αυτή τη φάση ξετυλίγουµε το GMI, το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα, που θα κοστίσει 750 εκατοµµύρια. Γι’ αυτό,
το προηγούµενο καλοκαίρι κάναµε µια προοδευτική αλλαγή του
φόρου εισοδήµατος, που έφερε µεγάλα οφέλη στους φτωχούς.
Γι’ αυτό και αυξήσαµε στον προϋπολογισµό τις δαπάνες για την
υγεία και την παιδεία.

Και µε τον κ. Οικονόµου, που είχαµε µία διαφορά χθες, του
εξηγήσαµε µε πολύ µεγάλη προσοχή και επιµονή ότι δεν είναι οι
µόνες δαπάνες για την υγεία εκείνες, που είναι κάτω από το
Υπουργείο Υγείας, αλλά βρίσκονται και αλλού, αν κοιτάξει αυτά
τα έξοδα. 

Σήµερα το πρωί, µάλιστα, όταν ξύπνησα, είχα ένα δώρο σπίτι
µου: Μια τεράστια πορτοκαλόπιτα από µια γιαγιά, που ο εγγονός
της είναι συµµαθητής του γιου µου, που µου είπε πως «όταν και
όσες φορές µιλάς έτσι στον κ. Οικονόµου, θα παίρνεις µία τέτοια
πίτα». 

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Βεβαίως, επειδή και εγώ και ο κ. Οικονόµου προσέχουµε τη σι-

λουέτα µας, δεν θα του µιλάω έτσι πολύ συχνά, του το υπόσχο-
µαι.

Ποιος είναι ο δεύτερος περιορισµός; Η φοροδιαφυγή, το λα-
θρεµπόριο, είναι µια δύσκολη υπόθεση και το true story κάνει και
αυτοκριτική. Είναι αλήθεια ότι από την αρχή δεν είχαµε σωστή
εκτίµηση για το πόσο δύσκολη είναι αυτή η υπόθεση. Άρα, κά-
νουµε αυτοκριτική γι’ αυτά τα θέµατα. 

Όµως, για τις λίστες Λαγκάρντ και Μπόργιανς, που µας λέτε
ότι δεν γίνεται τίποτα, να σας θυµίσω µερικά πράγµατα. Το 2014
το σύνολο βεβαίωσης ήταν 23,4 εκατοµµύρια ευρώ και ο αριθµός
ολοκληρωµένων υποθέσεων τριάντα οχτώ. Το 2015 το σύνολο
βεβαίωσης ήταν 173 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ ο αριθµός ολοκλη-
ρωµένων υποθέσεων ήταν σχεδόν εκατό. 

Ούτε ξεχάσαµε τη λίστα Μπόργιανς, που άκουσα εδώ. Οι έλεγ-
χοι ξεκίνησαν αµέσως µετά την παραλαβή της λίστας και ήδη
έχει σήµερα πραγµατοποιηθεί πληθώρα ελέγχων πάρα πολλών
στοιχείων από τους οικονοµικούς εισαγγελείς και τις φορολογι-
κές υπηρεσίες και υπογράψαµε κοινή δήλωση προθέσεων µε το
αντίστοιχο κρατίδιο της Ρηνανίας-Βεστφαλίας.

Στη λίστα Μπόργιανς, µέσα σε τρεις εβδοµάδες, είχαµε ταυ-
τοποιήσει εκατοντάδες ονόµατα. Στη λίστα Λαγκάρντ πέρασαν
τρία χρόνια για να ταυτοποιηθεί το πρώτο όνοµα.

Όµως, το πιο σηµαντικό είναι ότι όλα τα ονόµατα, που βρί-
σκονται στις λίστες θα ελεγχθούν το επόµενο διάστηµα µέσα
από την εξαιρετικά σηµαντική δουλειά του Υπουργείου Οικονο-
µικών, που ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ΑΝΕΛ και η οποία βρί-
σκεται σε εξέλιξη για τη διασταύρωση φορολογικών δηλώσεων
τραπεζικών καταθέσεων. Ουσιαστικά, ενοποιούµε όλες τις λίστες

και προσθέτουµε χιλιάδες υπόπτων για φοροδιαφυγή. Όλοι
αυτοί θα ελεγχθούν.

Ποια είναι τα κακά νέα; Ότι όλα αυτά τα έσοδα, που θα πά-
ρουµε από τη φοροδιαφυγή, δεν πιάνονται για να κλείσουν τα
δηµοσιονοµικά κενά. Οι θεσµοί τα θεωρούν µη παραµετρικά
µέτρα.

Ποια είναι τα καλά νέα; Τα καλά νέα είναι πως, ό,τι κερδίσουµε
από αυτά, θα µπορούµε να τα ξοδέψουµε για τους ανθρώπους
που θέλουµε να βοηθήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όµως, γιατί τα είπα όλα αυτά; Γιατί είπα τους δύο περιορι-

σµούς; Είχαµε τον περιορισµό των φτωχών, των πιο ευάλωτων
και είχαµε και τον περιορισµό ότι ήταν δύσκολο να πιάσουµε
τους πλούσιους γρήγορα και άρα, γι’ αυτό έχουµε χτυπήσει τους
µεσαίους. Το οµολογούµε αυτό. Υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι
των µεσαίων στρωµάτων, των αυτοαπασχολούµενων και των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων, που πραγµατικά τους έχουµε χτυπή-
σει και είναι πάρα πολύ δύσκολη η κατάστασή τους. 

Όµως, τους λέµε να ακούσουν προσεχτικά, αν θεωρούν ότι το
success story, που βασίζεται µόνο σε µειωµένη φορολογία, θα
τους βοηθήσει. Τους λέµε να ακούσουν προσεχτικά µε ποιους
θέλουν να πάνε και ποιους θέλουν να αφήσουν. Τους λέµε, κοι-
τάξτε τι γίνεται σε όλη την Ευρώπη, όπου τα µεσαία στρώµατα
εγκαταλείπουν τον νεοφιλελευθερισµό είτε στην κεντροαριστερή
εκδοχή είτε στην κεντροδεξιά εκδοχή, γιατί καταλαβαίνουν ότι
είναι πολύ ευάλωτα και στην παγκοσµιοποίηση και στον νεοφι-
λελευθερισµό.

Και είναι ευάλωτα, γιατί η µεγάλη υπόσχεση της παγκοσµιο-
ποίησης, ότι θα επηρεάσει µόνο ναυτεργάτες ή µόνο αυτούς που
θα δούλευαν στα υφαντουργεία, δεν επιβεβαιώθηκε. Η ανισό-
τητα της παγκοσµιοποίησης κτυπά και τα µεσαία στρώµατα.

Άρα, αυτό, που έπρεπε να κάνουµε εδώ, είναι να δούµε µε ποιο
σχέδιο µπορούν αυτές οι µεσαίες τάξεις να πάρουν τα πάνω
τους: µε ένα γενικά επενδυτικό πρόγραµµα, που λέει να µει-
ώσουµε τους φόρους, να µειώσουµε και τους µισθούς ή µε ένα
αναπτυξιακό σχέδιο, που βγήκε από τον κ. Σταθάκη και από τον
κ. Χαρίτση στην προηγούµενη κυβέρνηση, όπου άλλαξαν τελείως
το πρότυπο, τελείως τη στόχευση, τελείως το αναπτυξιακό µον-
τέλο και τώρα λένε ότι πρέπει να πάµε πέρα από τα µεγάλα έργα,
τους δρόµους;

Βεβαίως, χρειάζονται και µεγάλα έργα υποδοµών, αλλά αυτό
που χρειαζόµαστε παραπάνω σε µια χώρα σαν την Ελλάδα είναι
πολλά µικρά έργα. Αν διαβάζατε από εδώ, από τη δεξιά µεριά
µου, τι λέει το EIB, τι λέει το BRD, τι λένε οι ξένοι οίκοι, θα βλέ-
πατε ότι λένε ότι ραγδαία η ελληνική Κυβέρνηση έχει αναπτυ-
ξιακό µοντέλο, στρέφεται σε αυτά τα µεσαία στρώµατα.

Και πραγµατικά, δεν βλέπω κανένα λόγο να µην µε πιστέψουν
αυτά τα µεσαία στρώµατα. Τους λέω ξεκάθαρα ότι µε τη Νέα Δη-
µοκρατία δεν έχετε µέλλον, όπως δεν έχετε µέλλον µε κανένα
κόµµα της ευρωπαϊκής λαϊκής οικογένειας. Όπου έχετε πάει εκεί,
έχετε καταστραφεί.

Πάµε τώρα στο αν είναι ρεαλιστικοί οι στόχοι του προϋπολο-
γισµού και το 2,7. Πολλοί µας είπαν ότι ο ΟΟΣΑ µας λέει 1,8, κά-
ποια τράπεζα λέει 0,9. Υπάρχουν διαφορές. Το ΔΝΤ, που δεν µας
έχει τσακίσει σε αισιόδοξες προβλέψεις, λέει 2,8, για παρά-
δειγµα. Η Κοµισιόν λέει 2,7, η Τράπεζα της Ελλάδος λέει 2,5, η
BRD λέει 2. Υπάρχουν πολλές εκτιµήσεις, αλλά δεν έιναι τόσο
εξαιρετικά δύσκολο, όπως νοµίζετε.

Αναρωτιέστε πώς είναι δυνατόν να αυξηθεί η κατανάλωση,
όταν ο κόσµος έχει λιγότερα λεφτά. Και εν µέρει έχετε δίκιο. Ξε-
χνάτε, όµως, ότι µειώνεται συνεχώς η ανεργία και αυτοί οι άν-
θρωποι θα αρχίσουν να µπορούν να ξοδεύουν. Ξεχνάτε ότι µε τη
δική µας κοινωνική πολιτική –βλέπω τον κ. Πολάκη αριστερά, την
κ. Φωτίου, τον κ. Ξανθό- µε αυτήν την πολιτική που κάνουν ελευ-
θερώνουν πράγµατα για τα εισοδήµατα. Ξεχνάτε αυτό που σας
είπα για τις επενδύσεις και τον καθαρό διάδροµο, που ήταν από
την αρχή η στρατηγική αυτής της Κυβέρνησης.

Και µου είπατε ότι δεν έγινε και τίποτα και ο κ. Βορίδης µού
είπε: «Πώς θα βοηθήσουν τα βραχυπρόθεσµα µέτρα σε αυτήν τη
στρατηγική στο υπόλοιπο Αττικής;».

Πρώτα, να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Έχουµε µπροστά µας και σας
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έκανα µια εισήγηση για τη διαπραγµάτευση πριν από δύο µέρες,
που είπα ξεκάθαρα ότι τα βραχυπρόθεσµα µέτρα –δεν θα επα-
ναλάβω τι είπα εκεί- είναι µέρος του παζλ, δεν είναι όλο το παζλ.
Δεν έχουµε παρουσιάσει, δεν έχουν συµφωνηθεί τα µεσοπρόθε-
σµα και τα µακροπρόθεσµα µέτρα για το χρέος. Αλλά δεν µπο-
ρούµε να συγκρίνουµε τι έχει γίνει τώρα, που είναι ένα βήµα για
να µειωθεί το ρίσκο του ελληνικού χρέους και άρα να µπορούν
οι επενδυτές να έχουν ξεκάθαρο διάλογο. Και βεβαίως, δεν µπο-
ρεί να συγκριθεί µε το PSI.

Δεν θα µπω στον πειρασµό να έχω µια άλλη αντιπαλότητα µε
τον κ. Βενιζέλο, που λέει ότι µε το δικό του PSI, 1 τρισεκατοµµύ-
ριο θα σωνόταν µέχρι το 2040. Τα µαθηµατικά του κ. Βενιζέλου
δεν είναι θέµα ότι σπρώχνουν πίσω τα σύνορα της µαθηµατικής
γνώσης. Είναι πέρα από την επιστήµη των µαθηµατικών.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τι λέει το true story; Το true story λέει ότι µπορούµε το 2017

και το 2018 να έχουµε ανάπτυξη. Φτάνει αυτό; Όχι. Το true story
ξέρει ότι είναι πολύ δύσκολα τα πράγµατα. Δεν κοροϊδεύει κα-
νέναν. Κοιτάει τον κόσµο και του λέει: «Θα έχουµε ανάπτυξη το
’17 και το ’18. Μπορεί να µην έχουµε το ’19 και το ’20, αν δεν αλ-
λάξουµε πολλά πράγµατα».

Το true story γι’ αυτό επιµένει σε ένα άλλο αναπτυξιακό µον-
τέλο. Το true story γι’ αυτό δηµιουργεί το ταµείο, που δεν µας
άρεσε, αλλά του αλλάζει µορφή, για να έχει και βιοµηχανική πο-
λιτική µέσα από τις δηµόσιες επιχειρήσεις, που θα συνδέονται
µε την κλαδική πολιτική και τη γενική αναπτυξιακή πολιτική. Και
γι’ αυτό, το true story µέσα στο ταµείο δηµιουργεί για πρώτη
φορά τη δυνατότητα, τα ακίνητα της ελληνικής κοινωνίας να χρη-
σιµοποιηθούν για το καλό της ελληνικής οικονοµίας.

Και γι’ αυτό, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, πρότεινα το 2,5
συν 1 µέσα στο Eurogroup ως µια λύση. Το 2,5 συν 1 είναι να µει-
ωθεί το πρωτογενές πλεόνασµα µετά το ’19 στο 2,5% και το 1%
να πάει στην ανάπτυξη. Αφού ο κ. Σόιµπλε µάς λέει ότι το θέµα
δεν είναι το χρέος, αλλά είναι η ανάπτυξη, τι καλύτερο από µια
πρόταση συµβιβαστική, που λέει ότι θα µειωθούν τα πρωτογενή
πλεονάσµατα µετά από το ’18 στο 2,5% και το 1% θα χρησιµο-
ποιηθεί µε συµφωνία µε τους θεσµούς, µόνο για τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις;

Κάτι τέτοιο θα είχε διπλό κέρδος. Απ’ τη µια µεριά θα ήταν πιο
εύκολο να φτάσεις τον στόχο του 2,5%, γιατί θα είχες περισσό-
τερη ανάπτυξη, αλλά, προσέξτε, θα ήταν πιο εύκολο να φτάσεις
τον στόχο του 3,5%. Γιατί οι επενδυτές και οι οικονοµικοί δρών-
τες βλέπουν µπροστά. Κι αν δουν µπροστά ότι θα υπάρχει φο-
ροελάφρυνση µετά από το ’19, θα αλλάξουν τις οικονοµικές
αποφάσεις τους τώρα.

Πάµε τώρα στο θέµα των πρωτογενών πλεονασµάτων µετά
από το 2018, µε λίγο µεγαλύτερη λεπτοµέρεια. Άκουσα µε τα
δικά µου αυτιά ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και η υπόλοιπη
Αντιπολίτευση έχει σοκαριστεί για τα µεγάλα πλεονάσµατα, πρώ-
τον, και, δεύτερον, ότι θέλουµε να δεσµεύσουµε τις µελλοντικές
κυβερνήσεις.

Διαβάζω από το πρώτο µνηµόνιο, που υπέγραψαν Παπακων-
σταντίνου, Βενιζέλος, Λοβέρδος, που λέει «το µείγµα πολιτικών
της Κυβέρνησης στοχεύει στη δηµιουργία από το 2014 και µετά
πρωτογενών πλεονασµάτων της τάξεως άνω του 6,0% του ΑΕΠ».
Στη σελίδα 53 είχαν και ένα διάγραµµα που έδειχνε το πρωτογε-
νές πλεόνασµα του 2013 στο 4% και του 2014 στο 6,7%. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, διαβάζω από τη συµφωνία του Προγράµµατος Ανα-
προσαρµογής, που ήταν η βάση του 2012. Λέει εδώ: «Μετά το
2014, όταν η Ελλάδα θα καταγράψει τελικά ένα συνολικό έλ-
λειµµα κάτω από το όριο της συνθήκης του 3% του ΑΕΠ, το πρω-
τογενές πλεόνασµα αναµένεται να παραµείνει υψηλό, αν και
σταδιακά…» -φαντάζεστε το πόσο ψηλό-, «…µειώνεται  στο 4%
το 2021 και 3,5% το 2030». Αυτό δεν ήταν δέσµευση! Δεν θα ήταν
λιγότερο από 3,5%! Θα έφθανε στο 3,5%!

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-

καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ο κ. Βορίδης, ο οποίος ξέρει πόσο τον εκτιµάω, είπε ότι δεν

είναι θέµα οικονοµικών, αλλά δεν είναι και σωστό δηµοκρατικά
να δεσµεύεις την επόµενη Κυβέρνηση. Και επειδή του έχω µε-
γάλη εµπιστοσύνη, είµαι σίγουρος ότι το φθινόπωρο του 2014,
όταν ο κ. Σαµαράς είχε την επιλογή να πάρει έξι µήνες επέκταση
του προγράµµατος, σκυλίσια πάλεψε να πάρει τους έξι µήνες και
όχι τους δύο µήνες, που µας άφησαν τελικά µόνο έναν µήνα για
διαπραγµάτευση. Και όταν το Υπουργείο Οικονοµικών µάς
άφησε µε άδεια ταµεία τον Γενάρη του 2015, είµαι σίγουρος –
κόβω το κεφάλι κάποιου που δεν συµπαθώ– ότι πολεµούσε σκυ-
λίσια. Δεν είναι σωστό, κύριε Χαρδούβελη, να αφήσουµε την
επόµενη Κυβέρνηση χωρίς ταµεία! Δεν γίνονται αυτά στη δηµο-
κρατία!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θέλω, κύριε Δένδια, να µου επιτρέψετε µια πιρουέτα προς το

Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, όπως είπατε στη δική σας οµι-
λία. Κοιτάξτε ποια είναι η άποψή µου για τη δέσµευση επόµενων
κυβερνήσεων. Είναι στον κορµό του καπιταλισµού αυτό. Δηλαδή,
η εικόνα που έχουµε οι αριστεροί πολλές φορές, ότι είναι ένας
µονοµάχος το κεφάλαιο και η Δεξιά και ένας άλλος µονοµάχος
η εργασία και η Αριστερά είναι λάθος. Ο µονοµάχος του κεφα-
λαίου τι κάνει; Προσπαθεί να αλλάξει το πεδίο της µάχης. Αυτός
είναι ο στόχος του καπιταλισµού. Να δηµιουργήσει, δηλαδή όχι
µόνο κέρδη τώρα, όχι µόνο τη δυνατότητα για εκµετάλλευση
τώρα, αλλά να µπορέσει να δέσει τις επόµενες κυβερνήσεις. Και
γι’ αυτό είναι µεγάλη ζηµιά για την Αριστερά να είσαι αδιάφορος
για το ποιος κυβερνά και αν δηµιουργήσει θέσεις που δυσκο-
λεύουν την Αριστερά.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γι’
αυτό σας δένουν χειροπόδαρα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αλλά,
να µη στεναχωρήσω τον κ. Παφίλη, που µου έκανε µια άλλη ερώ-
τηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Την καταλαβαίνουµε την αυτοκριτική
σας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μα,
σας είπα. Η αυτοκριτική είναι στην ουσία του true story. 

Συνεχίζω. Ρώτησε ο κ. Παφίλης, υπάρχει κάποιος σοβαρός οι-
κονοµολόγος –νοµίζω ότι δεν βάζω λόγια στο στόµα σας- που πι-
στεύει ότι µπορεί να έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% για
πολλά χρόνια; Και σας απάντησα τότε ότι δεν υπάρχει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Γιατί δηλαδή; Με 2% τι θα γίνει; Θα λυθεί το πρόβληµα;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κι
εµείς αισθανόµαστε προδοµένοι από το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο. Γιατί το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο έπρεπε να έχει το θάρ-
ρος της γνώµης του. Η ανάλυση του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου λέει –και το έχει πει η κ. Λαγκάρντ πολλές φορές- ότι η
ελληνική οικονοµία δεν µπορεί να αντέξει µεγάλα πλεονάσµατα,
µετά από το 2018. Μάλιστα, σε ένα γράµµα που έχω από την κ.
Λαγκάρντ λέει ότι µόνο µε ηρωικές προσπάθειες θα φθάσετε το
3,5% το 2018 και µετά θα είναι πολύ δύσκολο. 

Και αντί να πάει και να πει στους Ευρωπαίους: «µε καλέσατε
σ’ ένα πάρτι να βοηθήσω τη δική σας Ευρωζώνη» και να πει «εγώ
έρχοµαι στο πάρτι µε τα πιστεύω και τις αναλύσεις µου» και να
πει «εγώ δεν έρχοµαι, δεν συµµετέχω, αν δεν µειώσετε τα πλεο-
νάσµατα», ζητάει από µας, όπως εξήγησα στον κ. Δένδια, σε µια
ερώτηση που µου έκανε διευκρινιστικά, περισσότερα µέτρα. Τέ-
τοιο διµέτωπο αγώνα σπανίως έχω δει, να είναι τόσο µπαταρι-
σµένος σε µια µεριά. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θεωρούµε ότι η δική µας πρόταση για το
2,5% συν 1% είναι µια πρόταση, που µπορεί να µας βγάλει απ’
αυτό το αδιέξοδο. Λέµε στους Ευρωπαίους ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση, που δεν αποφασίζει, µια πολιτική οντότητα, που δεν
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λύνει προβλήµατα είναι σε πολύ δύσκολη θέση. Οι άνθρωποι που
ψηφίζουν λαϊκίστικα ακροδεξιά κόµµατα βλέπουν µια Ευρώπη
που δεν δίνει λύσεις, αλλά βλέπουν ότι πρέπει να υπάρξει µια αλ-
λαγή και µια διαφορετική πολιτική. 

Εµείς θα είµαστε εδώ όσο µπορούµε, για να υπηρετήσουµε
από την Ελλάδα µε την Αριστερά, µε συζήτηση µε άλλες δυνά-
µεις, το πώς µπορούµε να αλλάξουµε την Ευρώπη. Να είσαστε
απόλυτα σίγουροι ότι αυτή η Ευρώπη σε ένα-δύο χρόνια µπορεί
να είναι πολύ διαφορετική. 

Πρέπει να σταθούµε όρθιοι µε τις αξίες µας, πρέπει να στα-
θούµε όρθιοι µε τις προτεραιότητές µας, πρέπει να σταθούµε
όρθιοι µε τις αναλύσεις µας, πρέπει να σταθούµε όρθιοι, γιατί
µόνο έτσι µπορούµε να αλλάξουµε αυτόν τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βενιζέλε, µε συγχω-

ρείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν θα λέει ό,τι θέλει ο κ. Τσακα-

λώτος µε ακατανόητα ελληνικά. Θα µιλήσουµε µε µαθηµατικά…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό. Μην κάνετε φα-
σαρία. Παρακαλώ. 

Θα εξηγήσω κάτι στον κ. Βενιζέλο. Πριν από µισή ώρα ακρι-
βώς, επειδή τρεις ή τέσσερις συνάδελφοι Υπουργοί αναφέρθη-
καν ονοµαστικά για τις πολιτικές και τα αποτελέσµατά τους,
συµφωνήσαµε όλοι στην Αίθουσα ότι η συζήτηση είναι πολιτική,
δεν αφορά προσωπικούς προβληµατισµούς ούτε θίγεται κανείς
προσωπικά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Βεβαίως και αφορά …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι σε επίπεδο Αρχηγών

και κλείνει …
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …και θα λάβει απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι. Δεν υπάρχει απάν-

τηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα λάβει απάντηση αυτού του επι-

πέδου, µαθηµατικού, επιστηµονικού επιπέδου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Πρωθυ-

πουργός κ. Αλέξης Τσίπρας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ωραία, κύριε Πρόεδρε. Καλύπτετε

τον κ. Τσακαλώτο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε

τον λόγο. Παρακαλώ πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Χειροκροτούν οι γαλοπούλες τα

Χριστούγεννα! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ! Κάντε ησυχία.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ντροπή σας! Φιµώνετε την Αντιπο-

λίτευση. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάνετε ησυχία, σας παρα-
καλώ. Το λογοπαίγνιο περί µαθηµατικών ορίων ήταν στο πλαίσιο
µιας πολιτικής αντιπαράθεσης επί της ουσίας για το PSI και νο-
µίζω ότι δεν θίγει καθόλου προσωπικά τον κ. Βενιζέλο.

Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει τον λόγο. Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Φοβάστε την απάντηση και τα επι-

χειρήµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Πρωθυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, καθ’ όση ώρα άκουγα τον κ. Μητσοτάκη,
ήλθε στο µυαλό µου η γνωστή λαϊκή ιστορία µε τον βοσκό και
τον λύκο. Φώναζε ο βοσκός: «Λύκος στα πρόβατα! Λύκος στα
πρόβατα!». Μαζεύονταν όλο το χωριό, πουθενά ο λύκος. Ξανα-
φώναζε ο βοσκός την άλλη µέρα: «Λύκος στα πρόβατα! Λύκος
στα πρόβατα!». Όλοι οι χωριανοί µαζεύονταν, πουθενά ο λύκος.
Δυο φορές, τρεις φορές, τέσσερις φορές. Ξανά τα ίδια. Στο
τέλος, από ένα σηµείο και µετά κανένας δεν του έδινε σηµασία

του βοσκού. Το ίδιο θα πάθετε κι εσείς, κύριε Μητσοτάκη. Το ίδιο
θα πάθετε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πέρσι τέ-

τοιο καιρό, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ψηφίζαµε τον προϋπολο-
γισµό του 2016. Το κόµµα σας τότε φώναζε ότι ο
προϋπολογισµός αυτός είναι εικονικός, ότι τα νούµερα δεν βγαί-
νουν και ότι δεν υπάρχει καµµιά περίπτωση να πιάσουµε τους
στόχους. Παρεµπιπτόντως, τα ίδια περίπου προεξοφλούσε και
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, διότι συµπίπτετε στις προβλέ-
ψεις, ίσως και στις προτάσεις. 

Εµείς, όχι µόνο πιάσαµε τους στόχους, αλλά και τους ξεπερά-
σαµε κατά πολύ. Και προς πολύ µεγάλη σας απογοήτευση, απ’
ό,τι είδα σήµερα, µες στο 2016 η ελληνική οικονοµία, όχι µόνο
σταθεροποιήθηκε, αλλά επέστρεψε από το δεύτερο κιόλας τρί-
µηνο σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Μάλιστα, το τρίτο τρίµηνο
καταγράφηκε αύξηση του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος της
τάξης του 1,8% του ΑΕΠ, η µεγαλύτερη από την αρχή της κρί-
σης. 

Να σας θυµίσω ότι λίγο αργότερα από τη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό πέρσι, µόλις εκλεγήκατε Πρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας, αρχίσατε να αµφισβητείτε ευθέως και ανοιχτά τη
δυνατότητα να κλείσει η ελληνική Κυβέρνηση την πρώτη και πιο
δύσκολη, πράγµατι, αξιολόγηση. 

Μιλούσατε τότε για νέα επιπρόσθετα µέτρα, τα οποία έρχον-
ται, για δεδοµένη καταστροφή. Και τότε, όχι µόνο ζητούσατε
εκλογές, πριν από τη δύσκολη αξιολόγηση, αλλά τις προεξο-
φλούσατε κιόλας, ενώ ακόµα δεν είχατε προλάβει να αναλάβετε
τα καθήκοντά σας. Οι εξελίξεις σάς διέψευσαν κατηγορηµατικά.
Και η αξιολόγηση έκλεισε και οι απαιτήσεις και ταυτόχρονα οι
αδήλωτοι πόθοι σας για νέα µέτρα δεν ικανοποιήθηκαν. Εσείς,
όµως, από τα παθήµατα δεν µαθαίνετε. Μυαλό δεν βάζετε. Ξανά
µανά το ίδιο τροπάρι. 

Λίγο αργότερα, όταν κλείσαµε την αξιολόγηση, δηλώνατε σχε-
δόν βέβαιοι ότι δεν πρόκειται να πιάσουµε τους στόχους για τα
έσοδα το 2016 και ότι ο κόφτης θα ενεργοποιηθεί, ακόµα και
µέσα στο 2016. Πιστεύω να τα θυµάστε αυτά. Τα λέγατε ως σύγ-
χρονοι προφήτες της καταστροφής. Φυσικά, δεν τα λέγατε µο-
νάχα εσείς. Τα έλεγαν και τα πρωτοσέλιδα των έγκριτων, κατά
τα άλλα, εφηµερίδων που σας στηρίζουν και που κατά καιρούς
τα φέρνετε στο Βήµα της Βουλής και µας τα επιδεικνύετε. Το κα-
λοκαίρι, θυµίζω πρωτοσέλιδα που έλεγαν ότι θα ενεργοποιηθεί
ο κόφτης, διότι έχουµε αποτύχει εντελώς στα έσοδα και ότι
έχουµε πέσει έξω. 

Τελικά, όχι µόνο ο κόφτης δεν ενεργοποιείται, αλλά υπερκα-
λύψαµε τον στόχο των εσόδων στο διπλάσιο, από 0,5% στο 1,1%.
Μάλιστα, υπερκαλύπτουµε στόχους για δεύτερη συνεχόµενη
χρονιά, δείχνοντας αξιοπιστία στα δηµόσια οικονοµικά της
χώρας. 

Έτσι, λοιπόν, πάλι προς µεγάλη σας απογοήτευση, αντί να
ενεργοποιείται ο κόφτης, τώρα ενεργοποιείται ο «δότης». Δί-
νουµε αντί να κόβουµε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είδα ότι σήµερα σας έχει πιάσει µελαγχολία, λέει, διότι θέ-

τουµε σε κίνδυνο τη δεύτερη αξιολόγηση. Μάλιστα, συγκρίνατε
δύο πράγµατα ανόµοια, διότι εµείς δεν µοιράζουµε πλεόνασµα. 

Έχουµε µια υπεραπόδοση των εσόδων το 2016 έναντι στόχων,
η οποία προφανώς, δεν προέκυψε από θαύµα. Προέκυψε, διότι
κάνουµε µια πολύ σκληρή και εντατική δουλειά σε ό,τι αφορά την
αξιοποίηση των λιστών της φοροδιαφυγής, που εσείς ποτέ δεν
αξιοποιήσατε, σε ότι αφορά τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και
το λαθρεµπόριο, σε ό,τι αφορά την απόδοση της φορολογίας και
του ΦΠΑ και έχουµε πράγµατι αποτελέσµατα. Και γι’ αυτό, αυτή
η απόδοση δεν είχε προβλεφθεί στον προϋπολογισµό που ψηφί-
ζαµε πέρυσι, πριν από ένα χρόνο. 

Εµείς µοιράζουµε χρήµατα, που υπάρχουν στο δηµόσιο τα-
µείο. Δεν κόβουµε έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου λίγο πριν από
µια εκλογική αναµέτρηση, για να δώσουµε στοχευµένα σε κάποι-
ους που θεωρούµε πελάτες µας, γιατί αυτό είναι προσβολή
πράγµατι, αλλά οριζόντια σε αυτούς που εδώ και πέντε χρόνια
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από την κρίση έχουν υποστεί από τις δικές σας κυβερνήσεις µει-
ώσεις ύψους συνολικά 44 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ερχόµαστε οριζόντια και αντισυµµετρικά, απ’ αυτούς µε τις µι-

κρότερες συντάξεις προς αυτούς µε τις µεγαλύτερες µέχρι 850
ευρώ, να δώσουµε 617 εκατοµµύρια. Και έρχεστε εσείς σήµερα
και λέτε ότι θέτουµε σε διακινδύνευση. 

Και ενώ στην πραγµατικότητα γνωρίζετε ότι δεν είναι πλεόνα-
σµα αλλά είναι υπεραπόδοση των εσόδων και άρα είναι µια έκτα-
κτη δαπάνη εντός του 2016, την οποία µπορούµε και έχουµε τη
δυνατότητα µε ασφάλεια να προβλέψουµε, πριν κλείσει το έτος,
ότι δεν θα δηµιουργήσει πρόβληµα στον στόχο που µε βάση τη
συµφωνία για το πλεόνασµα είναι 0,5% του ΑΕΠ, έρχεστε και µας
λέτε «καλύτερα να µην τα δίνατε». Δηλαδή, «καλύτερα να τα κρα-
τάγατε και να χάνατε τη δυνατότητα», γιατί δεν θα υπήρχε η δυ-
νατότητα µετά. Αυτό µας λέτε. 

Αναρωτιέµαι τι µπορεί να καταλάβει ο µέσος Έλληνας και κυ-
ρίως οι συνταξιούχοι που σας ακούνε; Προφανώς, ότι αυτό που
έχετε στο µυαλό σας είναι ότι θα πρέπει να συνεχιστεί η πολιτική,
που ακολουθήσατε για πέντε χρόνια και λεηλάτησε τις ασθενείς
κοινωνικά τάξεις. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να είχατε τον νου, την ευφυία να γίνετε πιο
υπεύθυνοι και πιο σοβαροί. Σας δηµιουργεί, όµως, µεγάλη ανη-
συχία το γεγονός ότι καταφέραµε, παρά τις προβλέψεις, να φέ-
ρουµε ανάπτυξη για πρώτη φορά στην ελληνική οικονοµία και να
έχουµε µια εξαιρετικά σηµαντική υπεραπόδοση των στόχων, την
οποία διανέµουµε µε δικαιοσύνη. 

Και έρχεστε εδώ και συνεχίζετε τα ίδια. Μας λέτε για κατα-
στροφή, µας λέτε για το τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο έρχεται και,
φυσικά, µας λέτε για τις εκλογές, τις οποίες, προφανώς ως νέος
Νοστράδαµος, προφητεύετε εδώ κι έναν χρόνο, από τότε που
εκλεγήκατε, µαζί µε την απόλυτη καταστροφή, φυσικά, της
χώρας. 

Και σας ρωτώ, κύριε Μητσοτάκη: Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί
ότι αν συνεχίσετε έτσι, να ζητάτε διαρκώς εκλογές και να προ-
φητεύετε καταστροφές, που δεν έρχονται, κινδυνεύετε να γίνετε
γραφικός; Σας ρωτώ: Αλήθεια, µετά το κλείσιµο και της δεύτερης
αξιολόγησης, τι θα λέτε; Τι θα ζητάτε; Εκλογές πάλι φυσικά, όχι
από πεποίθηση, αλλά έτσι από συνήθεια. Αλίµονο!

Θέλω, λοιπόν, να βάλετε καλά στο µυαλό σας ότι ο ελληνικός
λαός, µας ανέθεσε µε πλατιά εµπιστοσύνη τη µεγάλη ευθύνη να
βγάλουµε τη χώρα από την κρίση, στην οποία εσείς την οδηγή-
σατε. Και µας έδωσε εντολή τετραετίας, την οποία θα εξαντλή-
σουµε µέχρι κεραίας, µέχρι και την τελευταία ηµέρα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κάλπες θα στηθούν στη χώρα για πρώτη φορά τον Ιούνιο του

2019 και θα είναι οι κάλπες των ευρωεκλογών, των δηµοτικών και
περιφερειακών εκλογών και οι εθνικές εκλογές θα γίνουν το φθι-
νόπωρο του 2019.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αλήθεια,

είστε και ο νέος εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, και λέτε ότι αυτός, που θέλει να εξαντ-
λήσει τη συνταγµατική θητεία, είναι κάτι που εσείς θεωρείτε
δικτάτορα. Αυτή είναι η αντίληψή σας για τη δηµοκρατία! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θέλω, όµως, να σας επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ότι ο ελληνικός λαός, στο τέλος της τετραετίας, θα έχει τη δυ-
νατότητα να κρίνει και να συγκρίνει, ανάµεσα σε δύο σχεδόν
όµοια διαστήµατα διακυβέρνησης, την καταστροφική πενταετία
2010-2015, όπου πρώτα το ΠΑΣΟΚ και µετά η Νέα Δηµοκρατία
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ κυβέρνησε τον τόπο, αφού τον οδήγησε σε
µια τροµακτική δίνη και είχε ως αποτέλεσµα να συρρικνωθεί ο
δηµόσιος πλούτος κατά 25%, το ένα τέταρτο σχεδόν του ΑΕΠ,
να εκτοξευθεί η ανεργία από το 7% στο 27%, να καταρρεύσουν
σχεδόν τα δηµόσια νοσοκοµεία, να κλείσουν σχολεία, να διαλυθεί
η κοινωνική προστασία. 

Θα µπορέσει, λοιπόν, να συγκρίνει αυτήν την καταστροφική
δική σας πενταετία µε τη δική µας θητεία των τεσσεράµισι χρό-
νων, κατά την οποία θα έχει βγει οριστικά η κοινωνία από την
κρίση και η οικονοµία από το τέλµα και τότε θα δούµε για πόσο
ακόµη θα αντέχετε και µετά το 2019 να καταψηφίζετε από τα
έδρανα της Αντιπολίτευσης προϋπολογισµούς αναπτυξιακούς
των κυβερνήσεών µας, αλλά και για πόσο θα επιµένετε σε µια
παρωχηµένη καταστροφολογία

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ). 
Επιτρέψτε µου να δώσω ορισµένα µόνο στοιχεία της πραγµα-

τικότητας, που βεβαίως δεν είναι µια εύκολη πραγµατικότητα.
Όλη τη βιώνουµε, όλοι ξέρουµε τις δυσκολίες, αλλά βεβαίως δεν
είναι και η καταστροφή, την οποία περιγράφετε, ιδίως εσείς που
τη φέρατε στον τόπο. 

Οι επενδύσεις, για τις οποίες µιλήσατε, κύριε Μητσοτάκη, θε-
ωρώντας ότι εσείς τάχα µου µπορείτε να τις φέρετε, διότι γοη-
τεύετε τους επενδυτές -σαράντα πέντε χρόνια που κυβερνήσατε
ήταν χρόνια µοναδικής στην ιστορία αποεπένδυσης στον τόπο-
το 2016 αυξήθηκαν κατά 3,3%, ενώ το δεύτερο και το τρίτο τρί-
µηνο του 2016 είχαµε µια έκρηξη πάνω από 10%, ενώ το 2017
αναµένεται να αυξηθούν κατά 9,1%.

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και το εµπορικό ισοζύγιο
έχουν διορθωθεί σε σχέση µε την εικόνα που παρουσίαζαν στην
αρχή της κρίσης. Οι ρυθµοί αύξησης των πραγµατικών εξαγω-
γών αγαθών και υπηρεσιών προβλέπονται στο 5,3 για το 2017,
ενώ και φέτος κινήθηκαν θετικά, εκτίµηση που συµβαδίζει και µε
την πρόβλεψη της Κοµισιόν. 

Ο τουρισµός κατέγραψε για δεύτερη συνεχή χρονιά ρεκόρ:
Ξεπέρασε τα 27 εκατοµµύρια αφίξεις, επιδόσεις, οι οποίες ήταν
ανήκουστες στα προηγούµενα χρόνια. 

Στον τοµέα των επενδύσεων εγκρίθηκαν προς χρηµατοδό-
τηση, µέσω του Προγράµµατος Γιούνκερ, επενδύσεις ύψους 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ, από τις οποίες θα ωφεληθούν περισσό-
τερες από χίλιες τετρακόσιες ελληνικές επιχειρήσεις.

Επανεκκινήσαµε στρατηγικά έργα υποδοµών στα δίκτυα και
τις µεταφορές, που είχαν µείνει στη µέση και κινδύνευαν µε
πλήρη απαξίωση, παρά το γεγονός ότι είχατε µεταφέρει µπουλν-
τόζες και φορτηγά στην Εθνική Οδό, για να τα εγκαινιάσετε,
δήθεν. Έµειναν στη µέση, αλλά τώρα τελειώνουν. Μέχρι την
άνοιξη ολοκληρώνονται. 

Προωθούµε σηµαντικές επενδύσεις στον τοµέα της ενέργειας
και του διαµετακοµιστικού εµπορίου και εξελισσόµαστε σε κύριο
ενεργειακό παίκτη στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Μεσογείου. 

Και σε ό,τι αφορά τα δηµοσιονοµικά, προχωράµε στην τρίτη
συνεχόµενη χρονιά, κατά την οποία η Κυβέρνηση θα πετύχει
τους στόχους της. Ο στόχος του πλεονάσµατος ύψους 1,75%
του ΑΕΠ, που προβλέπει η συµφωνία χρηµατοδοτικής διευκό-
λυνσης για το 2017, αναµένεται να υπερκαλυφθεί κι αυτός. Το
πρωτογενές πλεόνασµα αναµένεται να αγγίξει το 2%. Αυτό µας
επιτρέπει στο εξής να επεκτείνουµε, όχι να µειώσουµε, την κοι-
νωνική προστασία και ιδιαίτερα την προστασία αυτή, που δικαιω-
µατικά ανήκει στις ευπαθείς κοινωνικά οµάδες.

Εγκαινιάζουµε, εποµένως, µια νέα παράδοση στα ελληνικά
πράγµατα. Από τους προϋπολογισµούς παρωδία, που συνηθί-
σαµε στα χρόνια της Μεταπολίτευσης, περνάµε σε προϋπολογι-
σµούς αξιόπιστους και µε ρεαλιστικές παραδοχές. Αυτό είναι το
true story έναντι, βεβαίως, του success story που εσείς πανηγυ-
ρίζατε, χωρίς να έχετε πιάσει κανέναν στόχο όλο το προηγού-
µενο διάστηµα. Ενώ τα όποια δηµοσιονοµικά οφέλη που θα
προκύπτουν θα µεταφέρονται αυτούσια σε κοινωνικές και ανα-
πτυξιακές παρεµβάσεις. 

Σε πρώτη φάση, λοιπόν, όπως εξαγγείλαµε προχθές, θα απο-
δοθεί δέκατη τρίτη σύνταξη 617 εκατοµµύρια σε ένα εκατοµµύ-
ριο εξακόσιους συνταξιούχους που λαµβάνουν συντάξεις κάτω
των 850 ευρώ. Και ξέρετε κάτι; Πρόκειται για ποσό συνολικά 4,7
φορές µεγαλύτερο από το ποσό που, δυστυχώς, το 2016 πάρ-
θηκε από τους δικαιούχους τους ΕΚΑΣ, εξαιτίας του γεγονότος
ότι είχατε δεσµευτεί στην άµεση περικοπή του ΕΚΑΣ κι εµείς,
παρά τη σκληρή διαπραγµάτευση, δεν καταφέραµε να το απο-
τρέψουµε.
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Μοιράζουµε αυτά τα χρήµατα –επαναλαµβάνω- µε κλιµακωτό
τρόπο, ώστε οι πλέον ευπαθείς από τους απόµαχους της εργα-
σίας να είναι αυτοί που θα λάβουν το µεγαλύτερο µερίδιο στην
παροχή αυτή.

Στο ίδιο πνεύµα, αποφασίσαµε να αναστείλουµε την αύξηση
του ΦΠΑ, να διατηρήσουµε σταθερό τον ΦΠΑ στα νησιά της πρώ-
της γραµµής, που δέχονται τις προσφυγικές ροές, τα νησιά του
βόρειου και ανατολικού Αιγαίου, που επλήγησαν από την παρα-
τεταµένη προσφυγική κρίση. Μήπως κι αυτή η εξαγγελία σάς βρί-
σκει αντίθετο, κύριε Μητσοτάκη; Μήπως κι αυτό θέτει σε
διακινδύνευση την πορεία της χώρας; Πείτε το δυνατά, να το
ακούσουν και οι νησιώτες µας εκεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ. Όχι

ερωτήσεις, διότι θα προκαλούνται απαντήσεις.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τα νησιά

αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλώς τα σύνορα
της πατρίδας µας µε την Τουρκία. Είναι το ανατολικό σύνορο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και είναι αυτή η πρώτη γραµµή που κρά-
τησε ψηλά της ευρωπαϊκές αξίες της αλληλεγγύης και της αξιο-
πρέπειας. 

Και βεβαίως, είναι το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε
στους νησιώτες και στις νησιώτισσές µας, που µε προσωπικές
θυσίες σε µια περίοδο οικονοµικής δυσχέρειας έδωσαν το πα-
ράδειγµα της φιλοξενίας και της αλληλεγγύης, το παράδειγµα
της ανθρωπιάς. 

Σηµαντικοί πόροι, όµως, προβλέπονται και για το 2017 στην
κοινωνική µας πολιτική. Στην παράδοση των µέτρων, που µέχρι
τώρα έχουµε πάρει για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρί-
σης, προχωρούµε σε µέτρα που αµβλύνουν τις κοινωνικές ανι-
σότητες και τον κοινωνικό αποκλεισµό. 

Ειδικότερα, από τον προϋπολογισµό του 2017 προβλέπονται
300.000.000 ευρώ επιπλέον για τη στήριξη της υγείας και της εκ-
παίδευσης, 760.000.000 ευρώ για την εφαρµογή του Κοινωνικού
Εισοδήµατος Αλληλεγγύης σε όλη τη χώρα, 250.000.000 ευρώ
για την αύξηση των δηµόσιων επενδύσεων και τη χρηµατοδό-
τηση της έρευνας, αλλά και προγραµµάτων παλιννόστησης νέων
ερευνητών, 100.000.000 ευρώ για τη διευθέτηση στεγαστικών
δανείων σε φτωχούς οφειλέτες, που δεν µπορούν να εξυπηρε-
τήσουν τα δάνειά τους.

Διότι είµαστε υποχρεωµένοι -ιδιαίτερα όταν η ανεργία παρα-
µένει σε υψηλά επίπεδα, παρά τη σταθερή µείωσή της τα δυο τε-
λευταία χρόνια- να απλώσουµε έναν ουσιαστικό δείκτη
κοινωνικής προστασίας. 

Με το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης προσπαθούµε, όχι
µόνο να παρέχουµε στοιχειώδη υποστήριξη στις πλέον ευπαθείς
κοινωνικά οµάδες, αλλά και να βελτιώσουµε τη διαπραγµατευ-
τική ισχύ των συµπολιτών µας, που αναζητούν εργασία, τονώνον-
τας τις αµοιβές. Διότι, αντίθετα µε όσα φαίνεται να πιστεύετε,
κύριοι της Αντιπολίτευσης, ξέρετε, δεν αρκεί να βελτιώνονται οι
αριθµοί και οι µακροοικονοµικοί δείκτες. Άλλωστε, η εµπειρία
από τις δικές σας κυβερνήσεις αποδεικνύει ότι συχνά αυτό µπο-
ρεί να συµβαίνει, ενώ οι άνθρωποι δυστυχούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραπάνω είναι εφικτά, όχι
µονάχα επειδή υπήρξε αυτή η θετική στροφή στην οικονοµία,
αλλά είναι εφικτά, κυρίως επειδή υπάρχει πολιτική βούληση κι
επειδή υπήρξαν συντονισµένες ενέργειες στο ζήτηµα της ρευ-
στότητας του τραπεζικού συστήµατος, των φορολογικών κριτη-
ρίων και κινήτρων και της επενδυτικής πολιτικής. 

Θέλω να γίνω συγκεκριµένος. Κατευθύνουµε τα διαθέσιµα
χρηµατοδοτικά εργαλεία σε στοχευµένες αναπτυξιακές δράσεις.
Εντός του Δεκέµβρη υπογράφεται η συµφωνία χρηµατοδότησης
από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Επενδύσεων για το Ταµείο Συµµετο-
χών το λεγόµενο «fund of funds», που ευνοεί τις τεχνολογικά εξει-
δικευµένες µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Και θέλω να επισηµάνω πόσο σηµαντικό είναι για εµάς να επεν-
δύσουµε στις νέες τεχνολογίες και στη µικροµεσαία επιχειρηµα-
τικότητα µε startup επιχειρήσεις, στην καινοτοµία, στις νέες
τεχνολογίες. Είναι το µέλλον. 

Ενεργοποιούνται, επίσης, ακόµα δυο νέα εργαλεία: Το Ταµείο
Επιχειρηµατικότητας ΙΙ µέσω του ΕΤΕΑN και το Πρόγραµµα

«Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον». Τα τρία αυτά χρηµατοδοτικά εργαλεία
αναµένεται µεσοπρόθεσµα να διοχετεύσουν στην πραγµατική οι-
κονοµία πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το τραπεζικό µας σύστηµα έχει πλήρως σταθεροποιηθεί και
προσελκύει ξανά καταθέσεις, ενώ σταδιακά αυξάνει τις χορηγή-
σεις και αρχίζει δειλά να διοχετεύει ρευστότητα στην ελληνική
οικονοµία. Και η σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήµατος,
µέσω της ανακεφαλαιοποίησής του, που πραγµατοποιήθηκε
πέρσι τέτοια εποχή, έγινε µε τρόπο υποδειγµατικό. Δεν επιβά-
ρυνε το δηµόσιο χρέος, ενώ διασφάλισε τα συµφέροντα του δη-
µοσίου. Σε αντίθεση µε αντίστοιχες προσπάθειες που κάνατε, επί
των ηµερών των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ και ιδιαίτερα, κύριε Μητσοτάκη, όταν για άλλη µια φορά
σήµερα αναφερθήκατε στο εγκληµατικό για την ελληνική οικο-
νοµία PSI, το οποίο κατέστρεψε τα ασφαλιστικά ταµεία, κατέ-
στρεψε τους µικροοµολογιούχους και ταυτόχρονα οδήγησε τις
ελληνικές τράπεζες σε αυτή τη δίνη των διαρκών ανακεφαλαι-
οποιήσεων. 

Καταλαβαίνω, βέβαια, τους λόγους για τους οποίους το κά-
νετε. Οι λόγοι είναι εδώ. Βρίσκονται σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και θέλουν διακαώς να πάρουν τον λόγο, την ώρα που µιλούν

οι πολιτικοί Αρχηγοί, αλλά νοµίζω ότι δεν σας δίνει πόντους στην
ελληνική κοινωνία να αναφέρεστε µε λόγια µεγάλα και να χαίρε-
στε για τα αποτελέσµατα του PSI.

Τους επόµενους µήνες, λοιπόν, αναµένεται, µε το κλείσιµο της
δεύτερης αξιολόγησης και τα µέτρα για το χρέος, η ένταξη και
της χώρας µας στο Πρόγραµµα Ποσοτικής Χαλάρωσης της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Είναι ένα γεγονός που θα συµ-
βάλει στην αποκατάσταση της κανονικότητας, οδηγώντας και
στη σταδιακή άρση όλων των περιορισµών στη µεταφορά κεφα-
λαίων.

Να θυµίσω ότι, πριν από λίγους µήνες ψηφίσαµε έναν πραγ-
µατικά φιλοεπενδυτικό αναπτυξιακό νόµο, που συνδέει για
πρώτη φορά τα επενδυτικά κίνητρα µε τις ανάγκες ενός νέου πα-
ραγωγικού υποδείγµατος, που δίνει έµφαση στις εξωστρεφείς
και καινοτόµες επενδύσεις υψηλής προστιθέµενης αξίας. 

Διευρύνουµε, επίσης, τους αποδέκτες των ενισχύσεων, σε αν-
τίθεση µε το παρελθόν, όπου το 44% αυτών κατευθύνονταν µόλις
στο 4% των επιχειρήσεων. Γιατί, για εµάς, η ενίσχυση της επιχει-
ρηµατικότητας δεν µπορεί να θεωρείται ένας πακτωλός χρηµά-
των, που ποτέ, όµως, δεν φτάνει στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
που το έχουν ανάγκη. 

Επιπλέον, για τις µεγάλες ξένες και εγχώριες επενδύσεις άνω
των 20 εκατοµµυρίων ευρώ, παρέχεται για πρώτη φορά στη
χώρα µας δωδεκαετές σταθερό φορολογικό περιβάλλον. 

Αυξήσαµε, για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά, το Πρόγραµµα
Δηµόσιων Επενδύσεων στο µέγιστο ύψος από την αρχή της κρί-
σης, στα 6,75 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ η επιστροφή των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου, ίση µε το 2% του ΑΕΠ το
2016, και η άντληση εµπροσθοβαρώς των πόρων του ΕΣΠΑ, ανα-
µένεται να ενισχύσουν το επόµενο διάστηµα, το 2017, την ελλη-
νική οικονοµία, την πραγµατική οικονοµία, µε 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Και υπολογίζουµε και άλλα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τις επιστροφές ληξιπρόθεσµων, που είναι προγραµµατισµένα να
γίνουν µέσα στο 2017. Συνολικά, δηλαδή, 14 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Να, λοιπόν, πώς αναµένεται να έρθει αυτός ο υψηλός, πράγ-
µατι, ρυθµός ανάπτυξης, που προβλέπεται στον προϋπολογισµό,
2,7%, για το 2017 -και αποτελεί, ταυτόχρονα, πρόβλεψη όλων
των θεσµών, ευρωπαϊκών και µη- και να πώς αναµένεται να ανα-
ζωογονηθεί η οικονοµία και να δηµιουργηθούν δουλειές, νέες θέ-
σεις εργασίας. Γιατί αυτός είναι ο µόνος τρόπος να βγούµε από
την κρίση, όχι, δηλαδή, µε λόγια, όχι µε υποσχέσεις, αλλά µε σχέ-
διο, µε σκληρή δουλειά, υποµονή, αλλά και επιµονή και, φυσικά,
µε διαρκή έγνοια στη δίκαιη διανοµή του παραγόµενου αγαθού,
του παραγόµενου πλούτου. Γιατί αυτό, για εµάς, σηµαίνει δίκαιη
ανάπτυξη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτά που σας ανέφερα είναι τα
πρώτα δείγµατα του παραγωγικού αναπροσανατολισµού της
χώρας, από ένα κλειστό, προστατευµένο µοντέλο, προς ένα διε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3181



θνώς ανταγωνιστικό παραγωγικό πρότυπο, που θα δίνει έµφαση
στο ανθρώπινο κεφάλαιο και στην καινοτοµία.

Και ξέρετε, είµαστε αποφασισµένοι, προκειµένου αυτό να το
πετύχουµε, να σπάσουµε το ολιγαρχικό καρτέλ, µε τις προνοµια-
κές προσβάσεις στην τραπεζική χρηµατοδότηση για τις οικονο-
µικές και πολιτικές ελίτ του τόπου, όπως συνέβαινε όλα τα
προηγούµενα χρόνια, και τα χρόνια των µεγάλων ρυθµών ανά-
πτυξης, αλλά και τα χρόνια της κρίσης. Ήταν ένα καρτέλ, που
πλούτισε µε δηµόσιο χρήµα, µε πιστώσεις στο όνοµα του ελλη-
νικού δηµοσίου και τώρα έχει τα κέρδη του σε τράπεζες του εξω-
τερικού. Και την ίδια ώρα, αυτό το καρτέλ που πλούτιζε, βύθισε
τη χώρα στην ύφεση και στη φτωχοποίηση. 

Και µόνο έτσι πιστεύουµε ότι µπορεί να ανοίξει, µε όρους δι-
καιοσύνης και ισότητας, το πεδίο για τις δηµιουργικές δυνάµεις
της υγιούς επιχειρηµατικότητας, που θέλουν να πάρουν την πα-
ραγωγή στα χέρια τους, να δηµιουργήσουν πραγµατικό πλούτο
και να επενδύσουν στο µέλλον της χώρας, µε σεβασµό στις δυ-
νάµεις της εργασίας και στο περιβάλλον.    

Ο µεγαλύτερος, όµως, εθνικός στόχος για τον τόπο, από τη
στιγµή που η ανεργία τα χρόνια της καταστροφικής πενταετίας
πήγε από το 7% στο 27% και σήµερα έχει πέσει στο 23%, -το
23%, βέβαια, είναι ένα εξαιρετικά υψηλό νούµερο- δεν είναι
άλλος από την ανάκτηση της εργασίας και κυρίως, από την ανα-
κοπή ενός φαινοµένου καταστροφικού για το µέλλον του τόπου
µας, της µεγάλης διαρροής ανθρώπινου δυναµικού, υψηλά εξει-
δικευµένου, δηλαδή, των νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό.

Και θέλω να ξεκινήσω από το δεύτερο. Το πρώτο πράγµα που
επιχειρήσαµε σε συνθήκες ασφυξίας, όταν αναλάβαµε τη διακυ-
βέρνηση, ήταν να διπλασιάσουµε το ποσοστό που προέβλεπε ο
δικός σας προϋπολογισµός για την έρευνα και την καινοτοµία.
Και καταφέραµε να συγκεντρώσουµε πόρους, που πήγαν στο 1%
του ΑΕΠ από το 0,5% σχεδόν, που είχατε εσείς, για την προ-
ώθηση της έρευνας και της καινοτοµίας µέσα από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, µέσα από το ΕΣΠΑ µέσα από το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Επενδύσεων.

Πιστεύω ότι το ελάχιστο χρέος µας προς το µέλλον αυτού του
τόπου είναι οι νέοι επιστήµονες -το πιο δυναµικό και παραγωγικό
κοµµάτι αυτού του τόπου, το πιο παραγωγικό δυναµικό- να ανα-
λάβουν την παραγωγική ανασυγκρότηση του τόπου. Και αυτό,
βεβαίως, δεν γίνεται µε λόγια, µόνο εάν καταφέρουµε να τους
στηρίξουµε έµπρακτα. Και αυτό επιχειρούµε να κάνουµε. 

Βεβαίως, αυτό έχει σχέση και µε τον εθνικό στόχο για µείωση
της ανεργίας. Δίκαιη ανάπτυξη, δουλειές, θέσεις εργασίας, επέν-
δυση στα ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα αυτού του τόπου, όπου
πέρα από την τοποθεσία µας, που µας δίνει τη δυνατότητα να
έχουµε τουρισµό, τον ενεργειακό και διαµετακοµιστικό κόµβο –
αυτό είναι από τη γεωγραφική µας τοποθεσία- είναι και το αν-
θρώπινο κεφάλαιο, στο οποίο πρέπει να επενδύσουµε. 

Έλεγα, λοιπόν, πιο πριν ότι η ανεργία επί των ηµερών µας µει-
ώθηκε από το 27% στο 23%. Και η πτωτική της τάση αναµένεται
-όπως όλες οι προβλέψεις λένε- να διατηρηθεί και το 2017. Από
το 2015 που αναλάβαµε, έχουν δηµιουργηθεί πάνω από διακό-
σιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, ενώ σήµερα έχουµε την κα-
λύτερη αναλογία προσλήψεων-απολύσεων της τελευταίας
δεκαπενταετίας. 

Προφανώς, αυτό δεν σηµαίνει ούτε εφησυχασµό ούτε success
story. Αντιθέτως, σηµαίνει ότι πρέπει να δουλέψουµε σκληρά, να
σηκώσουµε τα µανίκια µε σχέδιο, για να γίνει όσο πιο γρήγορα
πράξη το όραµα της δίκαιης ανάπτυξης, που θα φέρει δουλειές,
θα µειώσει ξανά την ανεργία σε συνθήκες κανονικότητας. Και
ένας εφικτός στόχος για τον τόπο είναι, το 2021 να έχουµε φτά-
σει στον µέσο όρο των χωρών της ευρωζώνης στο επίπεδο της
ανεργίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
µέσα στην αµήχανη αντιπολιτευτική της ρητορική απέναντι στην
Κυβέρνηση τη µια µας κατηγορεί ότι δεν εφαρµόζουµε τη συµ-
φωνία εξαιτίας των αριστερών ιδεοληψιών µας, την άλλη ότι τα
δεχόµαστε όλα, τα έχουµε ξεπουλήσει όλα και είµαστε ανάλγη-
τοι. Τη µια µας κατηγορεί ότι είµαστε λαϊκιστές επειδή νοιαζόµα-
στε για τους πιο φτωχούς και δίνουµε δέκατη τρίτη σύνταξη,
διακινδυνεύοντας τη συµφωνία. Την άλλη ότι έχουµε γίνει σκλη-

ροί µνηµονιακοί. 
Νοµίζω, όµως, ότι το πιο παράδοξο απ’ όλα όσα λέει είναι ότι

είµαστε µια κυβέρνηση που έχουµε αλλεργία στις µεταρρυθµί-
σεις, µία φράση που επανέλαβαν απ’ αυτό εδώ το Βήµα πολλοί
από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. 

Και το λέτε αυτό παρά το γεγονός ότι όχι εµείς, αλλά ο ίδιος
ο ΟΟΣΑ κατέταξε την Ελλάδα πρώτη στην εφαρµογή µεταρρυθ-
µίσεων και αλλαγών για το 2015-2016. 

Όµως πράγµατι, πιστεύω ότι υπάρχει µία µεγάλη διαφορά στο
τι πιστεύετε εσείς ότι είναι µεταρρυθµίσεις και στο τι πιστεύουµε
εµείς ότι είναι µεταρρυθµίσεις. Εσείς λέγοντας µεταρρυθµίσεις
εννοείτε οτιδήποτε διαλύει και κατεδαφίζει κοινωνικές κατακτή-
σεις, εµείς µεταρρυθµίσεις εννοούµε οτιδήποτε εκσυγχρονίζει
το κράτος και δίνει µε δικαιοσύνη, παραγωγική ώθηση στην
πραγµατική οικονοµία. 

Τέτοιες µεταρρυθµίσεις είναι για εµάς πολλές από αυτές που
ήδη προωθήσαµε, όπως: Η αναµόρφωση του φορολογικού συ-
στήµατος. H διεύρυνση της φορολογικής βάσης. H ενίσχυση της
εισπραξιµότητας και τα µέτρα για την πάταξη του λαθρεµπορίου,
που εσείς διαρκώς µαταιώνατε. Τα µέτρα αυτά ήδη αποδίδουν
και γι’ αυτό τα έσοδα είναι 6,4% πάνω από τον στόχο. Η αυστη-
ροποίηση του ποινικού πλαισίου για τη φοροδιαφυγή και το ξέ-
πλυµα. Tο νοµοσχέδιο για τις ηλεκτρονικές πληρωµές, µία δράση
που θα µεταβάλει το πλαίσιο των συναλλαγών στην αγορά και
θα περιορίσει ακόµα περισσότερο τη φοροδιαφυγή. Η αποκά-
λυψη των αδήλωτων κεφαλαίων για να αντιµετωπιστεί επιτέλους,
η διακίνηση µαύρου χρήµατος, ο εκσυγχρονισµός του δηµόσιου
τοµέα µε την ενίσχυση της λογοδοσίας και της οικονοµικής απο-
τελεσµατικότητας. Οι παρεµβάσεις για την αξιοκρατία στη στε-
λέχωση του δηµόσιου τοµέα και για την διαρκή ποιοτική
αναβάθµισή του. Η εισαγωγή σύγχρονων συστηµάτων προµη-
θειών και παρακολούθησης δαπανών στο σύστηµα υγείας. 

Άλλες µεταρρυθµίσεις είναι οι εξής: Η µείωση του κόστους
των φαρµάκων και η εξασφάλιση υψηλής ποιότητας ιατρικής
φροντίδας για όλους τους πολίτες, αλλά και για τους ανασφάλι-
στους, γιατί δυόµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας, που εξαιτίας
των πολιτικών σας δεν είχαν τη δυνατότητα πρόσβασης στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας µετά από τη δική µας παρέµβαση, τώρα
µπορούν να έχουν πρόσβαση. Η εφαρµογή, επίσης, του ελάχι-
στου εγγυηµένου εισοδήµατος σε όλους τους δήµους της
χώρας. Το κοινωνικό δίχτυ προστασίας για τη µείωση της φτώ-
χειας και του κοινωνικού αποκλεισµού. Η λύση που επιχειρούµε
να δώσουµε στο ζήτηµα των κόκκινων δανείων µε επιδότηση της
δόσης του δανείου των φτωχότερων νοικοκυριών από το κράτος,
που συµβιβάζει επιτυχηµένα την προτεραιότητα να προστατευ-
θούν οι πραγµατικά αδύναµοι µε την ανάγκη σταθεροποίησης
του τραπεζικού συστήµατος. 

Για πρώτη φορά θεσµοθετείται στη χώρα µας το πλαίσιο του
εξωδικαστικού συµβιβασµού, επιτρέποντας σε βιώσιµες επιχει-
ρήσεις, που αντιµετωπίζουν, όµως, προβλήµατα υπερχρέωσης,
να ρυθµίσουν αποτελεσµατικά και οριστικά το σύνολο των πα-
λαιών οφειλών τους τόσο στις τράπεζες, όσο και προς το δηµό-
σιο. 

Δίνουµε, λοιπόν, σε πολύ µικρές, µεσαίες και µεγάλες επιχει-
ρήσεις την ευκαιρία να κοιτάξουν µπροστά, συµβάλλοντας στην
ανάπτυξη της χώρας και δηµιουργώντας απασχόληση.

Την προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίστηκε ο νόµος για τις αδει-
οδοτήσεις. Μειώνεται σηµαντικά ο χρόνος αδειοδότησης και τα
γραφειοκρατικά κόστη. Με ένα e-mail, πλέον, µπορεί να ανοίξει
κάποιος επιχείρηση, όταν κάποτε χρειάζονταν τρεις µήνες µόνο
για τις υπογραφές. Και ξέρετε πόσα χρόνια ακούµε ότι θα γίνει
πράξη αυτό. Και δεν έγινε ποτέ.

Η δηµόσια περιουσία για πρώτη φορά δεν αντιµετωπίζεται ως
βάρος που πρέπει να ξεφορτωθούµε. Αναβαθµίζουµε τις δηµό-
σιες εγκαταστάσεις και τις αξιοποιούµε µε τον βέλτιστο δυνατό
τρόπο, πολλές φορές αποδίδοντας και στην τοπική αυτοδιοίκηση
ανοικτούς δηµόσιους χώρους. Γιατί για εµάς αξιοποίηση της δη-
µόσιας περιουσίας δεν σηµαίνει το ξεπούληµα όσο-όσο, αλλά
αναβάθµιση και αξιοποίησή της µε διαρκή έσοδα για το δηµόσιο
και συνεργασίες µε τον ιδιωτικό τοµέα, όπου αυτό µπορεί να
οδηγήσει σε αµοιβαία επωφελείς συνέργειες.
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Τέλος, υιοθετούµε ένα πλήρες στρατηγικό πλάνο για την τα-
χύτερη και αποτελεσµατικότερη λειτουργία των δικαστηρίων,
όπου συστήσαµε Γενική Γραµµατεία κατά της Διαφθοράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία, απ’ όσα
άκουσα από τον αρχηγό της, τον κ. Μητσοτάκη, δυστυχώς απο-
τυγχάνει να συγχρονιστεί µε τις ιστορικές αλλαγές που έχει
ανάγκη ο τόπος και για άλλη µια φορά δεν έχει να προτείνει καµ-
µία ουσιαστική πρόταση, καµµία θετική πρόταση. Αντιπολιτευτι-
κές κορόνες ακούσαµε πολλές. Αντιπροτάσεις, όµως, για το πώς
αλλιώς µπορούσε να φύγει ο τόπος από την κρίση δεν ακούσαµε,
αλλά ούτε θετικές προτάσεις ακούσαµε. 

Βεβαίως, ξέρετε κάτι; Οι αντιπολιτευτικές κορόνες, ιδίως όταν
ακούγονται από εσάς, είναι εξαιρετικά τετριµµένες, γιατί δεν
µπορεί να ξεχάσει ο λαός µας που ήσασταν και τι κάνατε µέχρι
προχθές. Και πώς να σας πάρει σοβαρά ως κόµµα διαµαρτυρίας,
όταν διαµαρτύρεστε ενάντια σ’ αυτά που εσείς δηµιουργήσατε;

Θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, αλλά και του ΠΑΣΟΚ, ότι κυβερνούσατε για σαράντα
χρόνια σ’ αυτόν τον τόπο. Χρεωκοπήσατε τη χώρα, λεηλατήσατε
τον δηµόσιο πλούτο, καταστρέψατε την κοινωνική συνοχή και
τώρα έρχεστε και µας κουνάτε και το δάκτυλο; Μας λέτε ψεύτες,
µας λέτε άχρηστους που δεν καταφέραµε σε ενάµιση χρόνο να
συµµαζέψουµε όσα εσείς διαλύσατε µέσα σε σαράντα χρόνια!

Και µας λέτε µάλιστα ότι χρεώσαµε τη χώρα µε τη διαπραγ-
µάτευση. Ποιος, αλήθεια, χρέωσε τη χώρα; Αναγκαστήκαµε να
πάρουµε χαµηλότοκο δάνειο, για να αποπληρώσουµε τα χρέη
που εσείς µας κληρονοµήσατε. Μέσα σε πέντε χρόνια, τα χρόνια
της καταστροφικής πενταετίας, πήγατε το δηµόσιο χρέος από
το 124% στο 180%. Εµείς χρεώσαµε τη χώρα;

Καταστρέψατε τα ασφαλιστικά ταµεία µε το PSI, τις τράπεζες,
τους µικροµολογιούχους. Φεσώσατε µέχρι και τα δισέγγονά µας
και έχετε το θράσος να δηλώνετε ότι εµείς χρεώσαµε τη χώρα! 

Και ενόσω κυβερνούσατε και υλοποιούσατε αυτήν την πρωτο-
φανή κοινωνική καταστροφή, είχατε τότε το θράσος να λέτε ότι
δεν είναι πρόβληµα το χρέος της χώρας, ότι το χρέος είναι βιώ-
σιµο. Τώρα, που εµείς για πρώτη φορά παίρνουµε ουσιαστική
αποµείωση για το χρέος 45 δισεκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς επι-
πλέον βάρη, έρχεστε και µας λέτε: «Σιγά και τι πετύχατε; Σιγά το
δύσκολο!». 

Ευκολάκι ήταν αυτό, αυτονόητο! Μα, αν ήταν τόσο αυτονόητο,
γιατί εσείς τόσα χρόνια ούτε το πετύχατε ούτε καν το διεκδική-
σατε; 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ξέρετε, όµως, δεν είναι µόνο θράσος, είναι και µιζέρια. Δεν

τολµάτε να αναγνωρίσετε ακόµη και κάποιες αυτονόητες επιτυ-
χίες, όπως για παράδειγµα το κλείδωµα του επιτοκίου που µετα-
τρέπεται σε σταθερό σε µια αβέβαιη περίοδο που έχουµε
µπροστά µας για την παγκόσµια οικονοµία. 

Δεν µας πειράζει, όµως, που εσείς δεν το αναγνωρίζετε. Μας
αρκεί που αναγνωρίζεται διεθνώς και έτσι δίνεται ένα ισχυρό
σήµα στη διεθνή επενδυτική κοινότητα και στις αγορές για την
προοπτική αυτοδύναµου δανεισµού της χώρας.

Όµως το ίδιο θράσος επιδεικνύετε και σε ό,τι αφορά το ζήτηµα
των πρωτογενών πλεονασµάτων. Σας έπιασε µεγάλος πόνος,
είδα, για τα πρωτογενή πλεονάσµατα και σήµερα έρχεστε εδώ
και µας κάνετε κριτική για τη συµφωνία του καλοκαιριού του
2015. Σήµερα σας πειράζει το πρωτογενές πλεόνασµα 0,5% που
έλεγε αυτή η συµφωνία για το 2016, το 1,75% για το 2017 και
µας λέτε για προϋπολογισµό λιτότητας και υπερφορολόγησης,
ενώ όλοι γνωρίζουν -και εσείς πολύ καλά- ότι εάν εφαρµοζόταν
η δική σας σωτήρια συµφωνία, θα είχαµε στόχο πρωτογενούς
πλεονάσµατος 4,5% για το 2017. 

Τι θα είχαµε; Προϋπολογισµό ευηµερίας; Το 4,5% είναι τουλά-
χιστον 8 δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Μητσοτάκη. Από πού θα
τα βρίσκατε αυτά; Θα τα κόβατε από τα δέντρα! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πράγµατι υποκριτικό από
τη Νέα Δηµοκρατία να γίνεται αναφορά στο θέµα των πρωτογε-
νών πλεονασµάτων. Και θέλω να επαναλάβω αυτό το οποίο είπε
πριν ο Υπουργός Οικονοµικών. Η πρώτη συµφωνία προέβλεπε
πρωτογενή πλεονάσµατα πάνω από 5%. Η δεύτερη συµφωνία
πάνω από 4%. Συγκεκριµένα, προέβλεπε 4,5% για τη χρονιά που

έρχεται, το 2017, και πάνω από 4% για πολύ-πολύ µεγάλη χρο-
νική περίοδο.

Θέλω πράγµατι να αναρωτηθώ: Λέτε διαρκώς ότι οι εκλογές
του 2015 ήταν αυτές που έκοψαν την πορεία της χώρας προς
την ανάπτυξη του 3,5%. Πώς µπορεί να συµβαδίσει ανάπτυξη
3,5% µε στόχο πρωτογενούς πλεονάσµατος 4,5%; Όπως δεν
υπήρχε success story το 2014, όταν αποφασίσατε να ρίξετε στα
βράχια…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία! Η ερώ-

τηση είναι ρητορική, όπως και προηγουµένως τέθηκε σειρά ρη-
τορικών ερωτήσεων.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρακαλώ, µην εξανίστασθε και µην απαντάτε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το αυτονόητο ρωτάει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ούτε τα αυτονόητα. Τα αυ-

τονόητα είναι για τον καθένα αυτονόητα, αλίµονο! Είναι µέρος
της αγόρευσης. Σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ρωτώ τα αυτονόητα και πράττουµε τα αυτο-
νόητα, που επί πέντε χρόνια που κυβερνούσαν, αυτά τα αυτο-
νόητα δεν µπορούσαν ούτε να τα πράξουν ούτε να τα
διερωτηθούν. Και τώρα τους ενοχλεί, που ακούν τα αυτονόητα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Το θέµα, λοιπόν, είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ελ-

ληνικός λαός έχει µνήµη και δεν µπορεί να δεχθεί τα κροκοδείλια
δάκρυα περί υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων, όταν εσείς εί-
χατε συµφωνήσει και υπογράψει πλεονάσµατα 6%, 5% και 4%
για µακρά χρονική περίοδο. 

Πρόθεσή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύτερη
αξιολόγηση να κλείσει όσο το δυνατόν γρηγορότερα, ώστε να
προετοιµάσουµε τη σταδιακή µας έξοδο στις αγορές, ήδη από
την αρχή του 2017. 

Προσερχόµαστε στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης µε σαφείς
θέσεις και χωρίς τακτικισµούς. Η Ελλάδα θα ολοκληρώσει τη
συµφωνία εγκαίρως και στο ακέραιο, αλλά δεν θα εφαρµόσει επι-
πρόσθετα της συµφωνίας µέτρα λιτότητας και δεν θα αποδεχθεί
παρεµβάσεις στην αγορά εργασίας, που τη θέτουν εκτός ευρω-
παϊκού κεκτηµένου.

Οι Ευρωπαίοι εταίροι νοµίζω ότι οφείλουν να τοποθετηθούν
ξεκάθαρα σ’ αυτό το κοινωνικό ζήτηµα, στο θέµα των εργασια-
κών σχέσεων. 

Για την Κυβέρνησή µας, το ζήτηµα αυτό είναι καθαρό. Δεν
µπορεί να γίνει στην Ελλάδα αποδεκτό πλαίσιο εργασιακών σχέ-
σεων, έξω από το µοντέλο του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.

Γνωρίζω ότι σ’ αυτή µας τη θέση η πλειοψηφία των εταίρων
µας, αλλά, θα έλεγα, και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί είναι µαζί µας,
γιατί οι ευρωπαϊκοί θεσµοί δεσµεύονται από το ευρωπαϊκό κε-
κτηµένο. 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, βέβαια, είναι γνωστό ότι δεν
συγκινείται και πολύ απ’ αυτό το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Δεν θα
όφειλε άλλωστε. Η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι θεσµοί της, όµως,
είναι αυτοί που οφείλουν να βάλουν τα σαφή όρια. Και είµαι βέ-
βαιος ότι θα το πράξουν. 

Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι θα πρέπει και το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο να αποκτήσει το θάρρος της γνώµης του. Να πει
ξεκάθαρα αν θέλει να µείνει ή θέλει να φύγει από την Ευρώπη. 

Το ίδιο, όµως, οφείλει πριν από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
να κάνει και η Νέα Δηµοκρατία. Θα µας πείτε επιτέλους την
άποψή σας; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Εκλογές.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Στην οµιλία
του ο κ. Μητσοτάκης, εκτός από εκλογές, βεβαίως, που το λέει
διαρκώς εδώ και ένα χρόνο, είπε ότι η Νέα Δηµοκρατία –µάλιστα,
θυµήθηκε και τον Καζαντζάκη για να το πει αυτό, δεν µπορούσε
να το πει µόνος του, µε δικά του λόγια, θυµήθηκε τα λόγια του
Καζαντζάκη- είναι η παράταξη της ευθύνης. Και θέλω πράγµατι
να αναρωτηθώ, εφόσον είναι η παράταξη της ευθύνης, θα συνε-
χίσετε για πολύ να κρύβεστε πίσω από τις θέσεις του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου; Η δική σας η άποψη ποια είναι; Ποια είναι
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η άποψή σας;
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
Βγείτε µε παρρησία και µε ευθύνη απέναντι στον ελληνικό λαό

-είναι κρίσιµες οι στιγµές- και πείτε την άποψή σας. Το ερώτηµα,
που σας θέτουµε, είναι ερώτηµα σαφές. Θα συνταχθείτε στην
προσπάθειά µας για ενεργοποίηση των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων; Ή θα ταυτιστείτε για άλλη µια φορά µε τις πιο σκληρές,
αντεργατικές απόψεις, που έχουν ακουστεί στο τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης;

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα σε αυτό το θέµα. Είπατε σε
παλαιότερες δηλώσεις σας, κύριε Μητσοτάκη, ότι πρόκειται για
αριστερές ιδεοληψίες.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ένα λεπτό, κύριε Πρωθυ-

πουργέ. 
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ να γίνει ησυχία. Δεν θέλω

να αναφερθώ σε ονόµατα.
Κύριε Πρωθυπουργέ, προχωρήστε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η υπερά-

σπιση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι
αριστερές ιδεοληψίες. Άλλωστε, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι γι’
αυτό το θέµα το καλοκαίρι του 2015 είχα υπογράψει κοινή δή-
λωση µε τον πρόεδρο Γιούνκερ για την επιστροφή και στη χώρα
µας των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, που οι δικές σας κυ-
βερνήσεις συναίνεσαν να καταργηθούν. Και φυσικά, ο Πρόεδρος
Γιούνκερ δεν φαντάζοµαι να θεωρείτε ότι διακατέχεται από αρι-
στερές ιδεοληψίες. Ανήκει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, όχι στη
δική µας πολιτική οικογένεια. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επισηµάνω
ότι έχουµε πια εµπειρία από διαπραγµατεύσεις γι’ αυτό και δεν
ανησυχούµε.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βρισκόµαστε πράγµατι µπροστά σε παράλογες απαιτήσεις,

όπως ακριβώς συνέβη και τον περασµένο Μάιο. Αλλά θέλω να
σας θυµίσω ότι τον περασµένο Μάιο, παρά το γεγονός ότι και
τότε κρυφτήκατε πίσω από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, παρά
το γεγονός ότι και τότε δεν υποστηρίξατε την προσπάθεια της
Κυβέρνησης να µην επιβληθούν επιπρόσθετα µέτρα 4 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, προχωρήσαµε χωρίς να επιβληθούν. Το ίδιο πι-
στεύουµε ότι θα συµβεί και τώρα, γιατί γνωρίζουµε και εµείς και
οι εταίροι µας, κυρίως, ότι το ελληνικό ζήτηµα έχει πια ωριµάσει
και µπορεί να λήξει σύντοµα, αν όλες οι πλευρές επιδείξουν µια
ελάχιστη βούληση καλής θέλησης. Και πιστεύω ότι αυτό είναι πια
µονόδροµος, ιδιαίτερα αν αναλογιστεί κανείς το νέο και ιδιαίτερα
ασταθές ευρωπαϊκό, αλλά και παγκόσµιο περιβάλλον που δια-
µορφώνεται.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ πολύ σύντοµα
σε αυτό το περιβάλλον, το ασταθές, γιατί η Ελλάδα πράγµατι
βρίσκεται για πρώτη φορά στο κατώφλι της ανάκαµψης, αλλά
ταυτόχρονα βρίσκεται και µπροστά σε πολύ σοβαρές προκλή-
σεις, τις οποίες οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε µε ψυχραιµία και
αποφασιστικότητα.

Τα τελευταία δυο χρόνια καταφέραµε από το µαύρο πρόβατο,
τον παρία της Ευρώπης, η Ελλάδα να γίνει µια υπολογίσιµη και
σηµαντική χώρα, οχυρό σταθερότητας σε µια ευρύτερα αποστα-
θεροποιηµένη περιοχή, αλλά εγώ θα πρόσθετα και κάτι ακόµα:
Καταφέραµε να γίνουµε και φάρος πανανθρώπινων αξιών: της
δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης, της υπεράσπισης των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων. 

Και ξέρετε, αυτό δεν έγινε τυχαία. Αυτό έγινε τόσο µε τη
στάση αρχών που επιδείξαµε στη διαχείριση µιας πανευρωπαϊ-
κής και παγκόσµιας κρίσης, όπως αυτή του προσφυγικού, όσο
και µε την ενεργητική και πολυδιάστατη εξωτερική µας πολιτική,
που καταφέραµε να ξανακάνουµε την πατρίδα µας, την Ελλάδα,
πρωταγωνιστή και όχι ουραγό στην ευαίσθητη περιοχή µας. 

Αυτό, άλλωστε, αποδεικνύει το γεγονός ότι ποτέ άλλοτε σε
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα δεν έσπευσαν στην πατρίδα µας
τόσοι πολλοί και τόσο σηµαντικοί ηγέτες. Και έσπευσαν για να
ενισχύσουν τον ρόλο και την παρουσία της Ελλάδας ως δύναµη
ειρήνης και σταθερότητας, αλλά και ως δύναµη υπεράσπισης

αξιών, από τους ηγέτες του Νότου, που ήρθαν εδώ στην Αθήνα
για να στείλουν το µήνυµα για την ανάγκη τερµατισµού της λιτό-
τητας, έως τον Πάπα Φραγκίσκο, που ήρθε για να εξάρει τη
στάση των Ελλήνων απέναντι στους πρόσφυγες και από τον
Πρόεδρο Πούτιν ως τον Πρόεδρο Οµπάµα, που επιβεβαίωσαν
τον κρίσιµο γεωπολιτικό ρόλο της Ελλάδας, αλλά και τον µονα-
δικό, θα έλεγα, τόπο όπου µεγάλες αξίες γεννήθηκαν και παρα-
µένουν ζωντανές στην καθηµερινή πάλη του λαού µας.

Τις επόµενες µέρες, όµως –και επιτρέψτε µου να αναφερθώ
σε αυτό, δεν αφορά τα οικονοµικά πράγµατα, αφορά όµως κρί-
σιµες διαπραγµατεύσεις που έχουµε µπροστά µας, αυτή τη
φορά όχι για την οικονοµία, αλλά για το κρίσιµο θέµα που ταλα-
νίζει τον τόπο εδώ και σαράντα δύο χρόνια, το Κυπριακό ζήτηµα-
έχουµε µπροστά µας την εντατικοποίηση της τελικής φάσης των
συνοµιλιών για το Κυπριακό.

Θέλω µε την ευκαιρία να τονίσω για άλλη µια φορά τη συµπα-
ράστασή µου στον Πρόεδρο Αναστασιάδη, µε τον οποίο έχουµε
µια εξαιρετική συνεργασία, αλλά και τη συµπαράστασή µου, την
ενθάρρυνσή µου µάλλον και στον ηγέτη της τουρκοκυπριακής
κοινότητας, τον Μουσταφά Ακιντζί. Γιατί πιστεύω ότι για πρώτη
φορά έχουµε µια θετική συγκυρία, να έχουµε δύο ηγέτες που θέ-
λουν επίλυση του προβλήµατος. Και αυτό πρέπει να το καταλά-
βουν καλά και οι γείτονές µας στην Τουρκία.

Οι διαρκείς δηλώσεις αµφισβήτησης των διεθνών Συνθηκών
και της διεθνούς νοµιµότητας δεν βοηθάνε καθόλου στη δηµι-
ουργία ενός θετικού κλίµατος για την επίλυση του Κυπριακού
προβλήµατος. Άποψή µου είναι ότι δεν βοηθάνε καθόλου και την
ίδια την Τουρκία.

Η Ελλάδα δεν είναι µια µικρή χώρα που θα φοβηθεί, αλλά ούτε
και θα αντιδράσει σπασµωδικά σε παρόµοιες προκλήσεις. Η Ελ-
λάδα και η Κύπρος, µην το ξεχνάµε αυτό, είναι χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Τα σύνορα της Ελλάδας µε την Τουρκία, είναι
ταυτόχρονα τα σύνορα της Ευρώπης µε την Τουρκία. Επιµέ-
νουµε, λοιπόν, να υποστηρίζουµε τη θετική ατζέντα και στις ευ-
ρωτουρκικές αλλά και στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Θα έλεγα,
µάλιστα, ότι είµαστε από τους πιο ένθερµους υποστηρικτές της
θετικής ατζέντας, όταν σχεδόν σε όλη την Ευρώπη διαµορφώνε-
ται δυστυχώς ένα αρνητικό κλίµα. Τείνουµε διαρκώς το χέρι της
φιλίας και της συνεργασίας, αλλά ταυτόχρονα δεν πρόκειται να
κάνουµε πίσω σε θέµατα αρχών που απορρέουν από το Διεθνές
Δίκαιο.

Το Κυπριακό δεν είναι ελληνοτουρκική διαφορά. Είναι διεθνές
πρόβληµα που εδώ και σαράντα δύο έτη προκύπτει από την πα-
ράνοµη εισβολή και κατοχή του βόρειου τµήµατος της νήσου.

Αν, λοιπόν, θέλουµε βιώσιµη λύση, αυτή δεν µπορεί να προ-
βλέπει τη συνέχεια ενός αναχρονιστικού πλαισίου εγγυήσεων,
αλλά ούτε και την παρουσία και µάλιστα τη µόνιµη παρουσία των
στρατευµάτων στο νησί. Αντιθέτως, πρέπει να προβλέπει την
αποχώρησή τους. Αυτή τη θέση, θα έλεγα, και σας καλώ να τη
συµφωνήσουµε. Διότι, εντάξει, είστε υπέρ της ευθύνης, αλλά το
να λέει κανείς διαρκώς «η Κύπρος αποφασίζει η Ελλάδα συµπα-
ρίσταται» είναι ένα κλισέ, όλοι το ξέρουµε αυτό να το λέµε. Στην
κρίσιµη στιγµή, όµως, πρέπει να πούµε άποψη, γνώµη, να πούµε
αν είµαστε υπέρ της λύσης, να πούµε τι θα κάνουµε για να τη
διασφαλίσουµε και κυρίως να δούµε µαζί, θα έλεγα, και να επι-
κροτήσουµε ως εθνική γραµµή τη θέση µας και τη στάση µας
στις κρίσιµες εντατικές συνοµιλίες και να καλέσουµε τους γείτο-
νές µας…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δυστυχώς, φαίνεται ότι δεν έχετε την ικανότητα ακόµα και στα

κρίσιµα αυτά θέµατα να έχετε µια νηφαλιότητα και µια ψυχραι-
µία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλας Βούτσης): Ήσυχα, σας παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα σας κα-

λούσα, λοιπόν -κι αυτή η πρόσκληση απευθύνεται προφανώς στο
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά και σε όλα τα κόµ-
µατα-, να έχουµε τη δυνατότητα το επόµενο διάστηµα να δια-
µορφώσουµε την εθνική µας θέση για το κρίσιµο αυτό θέµα και
να καλέσουµε τους γείτονές µας να αναλογιστούν την ιστορική
αλλαγή που θα επιφέρει στις σχέσεις µας -αλλά και στο αύριο
των επόµενων γενεών, στους χώρες µας, στους λαούς µας, στην
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περιοχή µας- µια δίκαιη και βιώσιµη λύση του Κυπριακού προ-
βλήµατος. Να καλέσουµε τους γείτονες να χαµηλώσουν τους τό-
νους και να κάτσουν στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης, µε
λογική και σύνεση. Και λογική και σύνεση σηµαίνει ότι η κατοχή
στην Κύπρο δεν µπορεί να συνεχιστεί και µόνο έτσι θα βρεθεί η
χρυσή τοµή για µια δίκαιη και βιώσιµη λύση.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2017 πιστεύω ότι θα είναι ένα

έτος ορόσηµο για την ελληνική οικονοµία. Με το κλείσιµο της
δεύτερης αξιολόγησης θα έχει άλλωστε ολοκληρωθεί το µεγα-
λύτερο µέρος του προγράµµατος. Η χώρα θα είναι έτοιµη, έχον-
τας ανακτήσει την αυτονοµία της, να προχωρήσει µε πιο
αισιόδοξα βήµατα στην επόµενη µέρα, µε ένα νέο αξιακό παρα-
γωγικό πρότυπο, αφήνοντας πίσω βλαπτικές νοοτροπίες του πα-
ρελθόντος, διαµορφώνοντας προϋποθέσεις για µια ισχυρή και
βιώσιµη οικονοµία, ικανή να ανταποκριθεί στις προκλήσεις παγ-
κόσµιας οικονοµίας. Μια οικονοµία που θα κατανέµει δίκαια το
παραγωγικό προϊόν της χώρας, µε ισχυρό δείκτη για τους κοι-
νωνικά πιο αδύναµους.

Πιστεύω ότι αυτό είναι µια εθνική επιταγή, που πρέπει να την
υπηρετήσουµε µέχρι τέλους. Και πιστεύω ότι αυτό συµµερίζεται
-κριτικά, µε πικρίες, απογοητεύσεις, αλλά το συµµερίζεται- η µε-
γάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού που µας παρακολουθεί.
Και είµαι βέβαιος ότι µπορούµε στο τέλος αυτής της κρίσιµης
και δύσκολης πορείας να ικανοποιήσουµε, να καταφέρουµε να
δικαιώσουµε τους πόθους αλλά και τις θυσίες αυτής της µεγά-
λης πλειοψηφίας, µιας πλειοψηφίας για την οποία αγωνιζόµαστε
και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε. 

Το 2017 θα είναι ένα έτος ορόσηµο για την έξοδο της χώρας
από την κρίση. Και αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο πρώτος προ-
ϋπολογισµός αισιοδοξίας, ανάπτυξης και ανάκαµψης της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Σας καλώ, λοιπόν, µε ανοιχτή την καρδιά να τον υπερψηφίσετε
και να προχωρήσουµε µαζί στην επόµενη µέρα.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό για το έτος 2017
έφθασε στο τέλος της. Θα ήθελα να ακούσετε κάτι, διότι έχει ση-
µασία. Είναι µια επιτυχία της διαδικασίας που αφορά στη συµπε-
ριφορά των Βουλευτών όλων των κοµµάτων και των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και ιδιαίτερα των διοικητικών
υπαλλήλων της Βουλής.

Για πρώτη φορά, εκτός από τους οκτώ γενικούς εισηγητές και
τους δεκαπέντε ειδικούς εισηγητές, µίλησαν οκτώ Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι και διακόσιοι ένας συνάδελφοι, δηλαδή εν συ-
νόλω διακόσιοι τριάντα δύο συνάδελφοι εκτός από το ότι
µίλησαν ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, δεκαεπτά Υπουργοί,
εννέα Αναπληρωτές Υπουργοί και έξι Υφυπουργοί, δηλαδή
τριάντα τρία µέλη της Κυβέρνησης, καθώς και οκτώ Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Δηλαδή, µίλησαν όλοι και όλες,
όσοι ήθελαν, επί επτά λεπτά χωρίς να κοπεί ο χρόνος, όπως συ-
νήθως κάνουµε για πέντε ή έξι λεπτά.

(Χειροκροτήµατα)
Οι συνεδριάσεις διήρκησαν πενήντα επτά ώρες και νοµίζω ότι

δόθηκε η ευκαιρία εν πλάτει για το κρίσιµο ζήτηµα του Προϋπο-
λογισµού, αλλά και για όλα τα άλλα θέµατα να θιγούν οι απόψεις
και να αντιπαρατεθούν.

Θα παρακαλούσα πολύ τον Αντιπρόεδρο κ. Κουράκη να επι-
ταχύνει για τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του κρατι-
κού προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2017 και θα προχωρή-
σουµε στην ψηφοφορία.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής, άρθρο 123 παράγρα-
φος 6, η ψήφιση του προϋπολογισµού γίνεται µε ονοµαστική ψη-
φοφορία που διεξάγεται ταυτοχρόνως και µε χωριστούς
καταλόγους και ψηφολέκτες για τα έσοδα και τις δαπάνες κάθε
Υπουργείου. 

Όπως είναι γνωστό, όλα τα Υπουργεία έχουν µόνο έξοδα,
εκτός από το Υπουργείο Οικονοµικών, που έχει και έσοδα µε τον
προϋπολογισµό. 

Συνεπώς για τα έσοδα του προϋπολογισµού θα διενεργηθεί
ιδιαίτερη ψηφοφορία, ενώ για όλα τα Υπουργεία θα διενεργηθεί
ψηφοφορία για τα έξοδά τους.

Επίσης, θα διενεργηθεί χωριστή ψηφοφορία για τα έξοδα της
Προεδρίας της Δηµοκρατίας. 

Στον κρατικό προϋπολογισµό περιλαµβάνεται και ο προϋπο-
λογισµός της Βουλής, ο οποίος δεν θα τεθεί και πάλι υπ’ όψιν
του Σώµατος, δεδοµένου ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής,
όπως εγκρίθηκε από την Ολοµέλεια του Σώµατος στη συνε-
δρίαση ΚΣΤ’/16-11-2016, είναι κατά τον Κανονισµό υποχρεωτικά
εκτελεστός και έχει καταχωριστεί χωρίς καµµία µεταβολή στον
γενικό προϋπολογισµό του κράτους, άρθρο 120 παράγραφος 6
του Κανονισµού της Βουλής.

Όπως προαναφέρθηκε, η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχ-
θεί, όπως επιβάλλει ο Κανονισµός, ταυτοχρόνως. Δηλαδή, κατά
την εκφώνηση των ονοµάτων των Βουλευτών από τους επί του
καταλόγου συναδέλφους, οι ψηφολέκτες που θα οριστούν για
τα έξοδα κάθε Υπουργείου, τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµο-
κρατίας και τα έσοδα του προϋπολογισµού, θα σηµειώνουν την
ψήφο που δίνεται από κάθε Βουλευτή στο χωριστό κατάλογο του
Υπουργείου για το οποίο ορίστηκαν. 

Εκείνοι που αποδέχονται τα έσοδα του προϋπολογισµού,
καθώς και τα έξοδα κάθε Υπουργείου και της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας, λέγουν «ΝΑΙ». Εκείνοι που δεν τα αποδέχονται λέγουν
«ΟΧΙ». Όσοι θέλουν να απαντήσουν «ΝΑΙ» για ορισµένα Υπουρ-
γεία ή «ΟΧΙ» αντιστοίχως, το διευκρινίζουν κατά την εκφώνηση
του ονόµατός τους.

Σας ενηµερώνω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-
πίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονι-
σµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους
επί του νοµοσχεδίου. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα
συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Παρακαλούνται να προσέλθουν επί του καταλόγου οι Βουλευ-
τές κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και κ. Απόστολος Βεσυ-
ρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω τους συναδέλ-
φους των έξι πρώτων σειρών να παραχωρήσουν τις θέσεις τους
στους ψηφολέκτες.  

Παρακαλούνται να προσέλθουν οι ψηφολέκτες:
Α) Για τα έσοδα του προϋπολογισµού, οι κύριοι Δηµήτριος

Βέττας και Εµµανουήλ Κόνσολας. 
Β) Για τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας, οι κ.κ. Πα-

ναγιώτα Βράντζα και Ιωάννης Αντωνιάδης.
Για το Υπουργείο Εσωτερικών οι κύριοι Αλέξανδρος Μεϊκόπου-

λος και Αθανάσιος Καββαδάς. 
Για το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης, οι κύριοι Ευστά-

θιος Γιαννακίδης και Κωνσταντίνος Βλάσης. 
Για το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και

Ενηµέρωσης, οι κύριοι Μάριος Κάτσης και Γεώργιος Γεωργαν-
τάς. 

Για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, οι κύριοι Αστέριος Καστό-
ρης και Στέργιος Γιαννάκης. 

Για το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, οι
κ.κ. Ζωή Λιβανίου και Κωνσταντίνος Καραγκούνης.

Για το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, οι κ.κ. Κωνσταντίνος Μορφίδης και Γεωργία
Μαρτίνου. 

Για το Υπουργείο Εξωτερικών, οι κύριοι Θεµιστοκλής Μουµου-
λίδης και Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

Για το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, οι κ.κ. Γεώργιος Ουρσουζίδης και Μαρία Αντωνίου. 

Για το Υπουργείο Οικονοµικών, οι κύριοι Γεώργιος Πάλλης και
Βασίλειος Γιόγιακας. 

Για το Υπουργείο Υγείας, οι κύριοι Ανδρέας Ριζούλης και Αν-
δρέας Κατσανιώτης. 

Για το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης, οι κύριοι Νι-
κόλαος Ηγουµενίδης και Αναστάσιος Δηµοσχάκης. 

Για το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, οι κύριοι Ιωάν-
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νης Σαρακιώτης και Δηµήτριος Κυριαζίδης. 
Για το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, οι κύριοι

Πάνος Σκουρολιάκος και Χρίστος Δήµας. 
Για το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, οι κ.κ. Ολυµπία

Τελιγιορίδου και Γεώργιος Κασαπίδης. 
Για το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, οι κ.κ. Μαρία

Τριανταφύλλου και Χρήστος Κέλλας. 
Για το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, οι κ.κ.

Ελένη Αυλωνίτου και Χρήστος Μπουκώρος. 
Για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι κ.κ.

Αικατερίνη Ιγγλέζη και Γεώργιος Στύλιος. 
Για το Υπουργείο Τουρισµού, οι κ.κ. Γεώργιος Ψυχογιός και

Φωτεινή Αραµπατζή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσέξτε αυτό το σηµείο που

θα πω. Ψηφίζοντας, να µην αποχωρήσετε, γιατί µετά την ονοµα-
στική ψηφοφορία για τα Υπουργεία και την Προεδρία της Δηµο-
κρατίας θα επακολουθήσει ψηφοφορία µε έγερση για τους
προϋπολογισµούς δηµοσίων επενδύσεων και προσαρτηµένων

προϋπολογισµών, καθώς και για τους προϋπολογισµούς των
αποκεντρωµένων διοικήσεων και των περιφερειακών υπηρεσιών
Υπουργείων που αναφέρονται στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η ψηφοφορία. 
Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους επί του καταλόγου να

προχωρήσουν στην εκφώνηση των ονοµάτων των συναδέλφων
και η συνάδελφος κ. Αναστασία Γκαρά θα επαναλαµβάνει το
«ΝΑΙ» ή «ΟΧΙ» κάθε συναδέλφου που ψηφίζει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία επί του κρα-
τικού προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους 2017.

Παρακαλούνται οι κύριοι ψηφολέκτες να προβούν στην κατα-
µέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος και να
υπογράψουν τα σχετικά πρωτόκολλα, τα οποία θα παραλάβουν
υπηρεσιακοί παράγοντες, για να ανακοινώσουµε στη συνέχεια
το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας και να καταχωριστεί στα Πρα-
κτικά.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Στο µεταξύ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη συν-

τόµευση του χρόνου της συνεδρίασης, εάν δεν έχετε αντίρρηση,
θα παρακαλούσα να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία µε έγερση
επί του προϋπολογισµού των δηµοσίων επενδύσεων και προσαρ-
τηµένων προϋπολογισµών και επί των προϋπολογισµών των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων και των περιφερειακών υπηρεσιών
Υπουργείων.

Ερωτάται η Βουλή: Δέχεται τον προϋπολογισµό δηµοσίων
επενδύσεων και των προσαρτηµένων προϋπολογισµών οικονο-
µικού έτους 2017;

Παρακαλώ, όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Ερωτάται, επίσης, η Βουλή: Δέχεται τον τακτικό προϋπολογι-

σµό των αποκεντρωµένων διοικήσεων και περιφερειακών υπηρε-
σιών Υπουργείων οικονοµικού έτους 2017; 

Παρακαλώ όσοι τον αποδέχονται να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι)

Προφανώς ηγέρθησαν υπέρ της αποδοχής οι περισσότεροι.
Συνεπώς η Βουλή παρεδέχθη.
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο έλαβε

επιστολές των συναδέλφων κ. Άννας Μισέλ Ασηµακοπούλου και
του κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη, µε τις οποίες µας ενηµερώνουν ότι δεν
θα παρευρεθούν στη σηµερινή ονοµαστική ψηφοφορία και µας
γνωστοποιούν την ψήφο τους. 

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές, έχουν ως εξής: 

3190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλε-
σµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά διακόσιοι ενενήντα οκτώ (298) Βουλευτές. 
Τα έσοδα του προϋπολογισµού αποδέχθηκαν εκατόν πενήντα

δύο Βουλευτές (152), ενώ εκατόν σαράντα έξι (146) Βουλευτές
τα καταψήφισαν. 

Τα έξοδα των Υπουργείων: Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής  Αλληλεγγύης, Εξω-

τερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Οικονοµικών, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και
Μεταφορών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Τουρι-
σµού αποδέχθηκαν εκατόν πενήντα δύο (152) Βουλευτές, ενώ
εκατόν σαράντα έξι (146) Βουλευτές τα καταψήφισαν. 

Τα έξοδα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας αποδέχθηκαν εκα-
τόν πενήντα δύο Βουλευτές (152), ενώ εκατόν σαράντα έξι (146)
Βουλευτές τα καταψήφισαν. 

Τα πρωτόκολλα ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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3194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3195



3196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3197



3198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3199



3200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3201



3202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3203



3204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3205



3206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3207



3208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3209



3210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3211



3212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3213



3214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3215



3216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3217



3218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3219



3220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3221



3222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3223



3224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3225



3226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3227



3228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3229



3230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3231



3232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3233



3234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3235



3236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3237



3238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3239



3240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3241



3242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3243



3244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3245



3246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3247



3248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3249



3250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3251



3252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3253



3254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3255



3256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3257



3258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3259



3260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3261



3262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3263



3264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3265



3266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3267



3268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3269



3270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3271



3272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3273



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2017» έγινε δεκτό, σε µόνη συ-
ζήτηση, κατά τον Κανονισµό της Βουλής και έχει ως εξής:

«Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2017»

3274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 10 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2016 3275

Αθήνα,.............................................2016

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε την ψηφοφορία που διεξήχθη και την ανακοί-
νωση του αποτελέσµατος περαιώθηκε η συζήτηση επί του κρα-
τικού προϋπολογισµού. 

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνεδριάσεων της
Τρίτης 6 Δεκεµβρίου 2016, της Τετάρτης 7 Δεκεµβρίου 2016, της
Πέµπτης 8 Δεκεµβρίου 2016, της Παρασκευής 9 Δεκεµβρίου
2016 και του Σαββάτου 10 Δεκεµβρίου 2016, στις οποίες περι-
λαµβάνεται η συζήτηση και η ψήφιση του προϋπολογισµού του
οικονοµικού έτους 2017.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων της Τρίτης 6 Δεκεµβρίου 2016, της Τε-
τάρτης 7 Δεκεµβρίου 2016, της Πέµπτης 8 Δεκεµβρίου 2016, της
Παρασκευής 9 Δεκεµβρίου 2016 και του Σαββάτου 10 Δεκεµ-
βρίου 2016 επικυρώθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.31’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Δευτέρα 12 Δεκεµβρίου 2016 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

3276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


